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 همين صفحه  

سرمقاله

 وجه اصلي بلّيه 
درآمد  نفتي

گذش��ته  هفت��ه  در 
گزارش��ي از سوي اتاق 
بازرگاني مشهد منتشر 
شد كه حاوي آمارهاي 
ي  ه ا هن��د ن د تكا
كنون��ي  اوض��اع  از 
اقتصاد كش��ور ب��ود . 
كار جال��ب اي��ن اتاق 
آن بود كه توانس��ته بود آمارهايي كه مربوط به 
توان اقتصادي كشور اس��ت را جمع آوري كند 
و آنها را در كنار هم ق��رار دهد تا به هر خواننده و 
تحليل گري اين نگاه را بدهد كه چه بر سر اقتصاد 
ايران رفته است . واقعيت آن است كه تاكنون اين 
آمارها به كرات گفته يا نوشته شده است اما بطور 
مجزا، ولي اين آمارها در زماني معاني خود را پيدا 
مي كنند كه بتوان آنها را در كنار هم قرار داد و با 

اوضاع فعلي اقتصادي كشور مقايسه كرد . 

منصور بيطرف

 صفحه 7  

انرژي

پايان خوش هفته شوم نفت
گروه انرژی|عليرضا کيانی|

هفته گذش��ته، هفته خوبی برای نف��ت نبود. اگر 
روز جمعه و 27 س��نت افزايش برنت و رسيدن آن 
به ارزش54 دلار و 62 س��نت در هر بشکه را کنار 
بگذاريم، هم نفت خام دريای شمال و هم نفت خام 
آمريکا هفته بدی را پشت سر گذاشتند و در نهايت 
در مس��ير ثبت کاهش قيمت هفتگی 9 درصدی 
قرار گرفتند. در اين گزارش، دلايل کاهش نه فقط 
محدود به عوامل بنيادين بازار نفت ؛ بلکه از جنبه 
2عامل اساسي ديگر نيز مورد بررسي قرار گرفته اند. 

صفحه 15

راهوشهرسازي

3 منشا اختلاف شهرداري 
تهران با پليس راهور
گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|

چند روز پس از آغ��از فعاليت پي��روز حناچي به 
عنوان شهردار تهران، سردار رحيمي رييس پليس 
پايتخت در »باغ نگارستان« با حناچي ديدار كرد. 
در اين ديدار رحيمي درباره نزديكي فعاليت هاي 
پليس و ش��هرداري تهران صحبت ك��رد و گفت: 
»همه ما می دانيم که بس��ياری از مأموريت های 
پليس و شهرداری، نزديک است و همکاری و هم 
افزايی بين پليس و ش��هرداری می تواند بسياری 
از مش��کلات اجتماعی و انتظامی را حل کند. به 
گفته او کاهش آس��يب های اجتماعی و ترافيکی 
نيازمند همکاری پليس و شهرداری است.« به نظر 
مي رسد، اما اين همكاري بين شهرداري و پليس 

هنوز محقق نشده است. 
به گزارش »تعادل«، زماني كه براي اولين بار بحث 
تغيير طرح ترافيك تهران مطرح شد، پليس راهور 

يكي از مخالفان جدي اين طرح بود...
13

تعادلازمصايبواگذاريحذفيارانهبگيرانبهاستانهاگزارشميدهد

روش نامطمئن غربالگري يارانه

بانكوبيمه

ريزش ۱۲۰ هزار توماني 
قيمت سكه در هفته گذشته
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منصور   بيطرف|
سردبير|

در هفت��ه گذش��ته گزارش��ي از س��وي ات��اق 
بازرگاني مش��هد منتشر ش��د كه حاوي آمارهاي 
تكان دهن��ده اي از اوض��اع كنوني اقتصاد كش��ور 
بود. كار جالب اين ات��اق آن بود كه توانس��ته بود 
آمارهايي كه مربوط به توان اقتصادي كشور است 
را جمع آوري كن��د و آنها را در كن��ار هم قرار دهد 
تا به ه��ر خواننده و تحليل گري اين ن��گاه را بدهد 
كه چه بر س��ر اقتص��اد ايران رفته اس��ت. واقعيت 
آن اس��ت كه تاكنون اين آمارها به ك��رات گفته يا 
نوشته ش��ده اس��ت اما بطور مجزا، ولي اين آمارها 
در زماني معاني خود را پيدا مي كنند كه بتوان آنها 
را در كن��ار هم قرار داد و با اوض��اع فعلي اقتصادي 
كش��ور مقايس��ه كرد. دراي��ن گزارش آم��ده بود 
كه اي��ران از ابتداي س��ال 1368 - ش��روع برنامه 
اول توس��عه - تا پايان س��ال 1396 - پايان برنامه 
پنجم توسعه و شروع برنامه ششم توسعه - بالغ بر 
1712 ميليارد دلار درآمد مستقيم ارزي )فروش 
نف��ت، گاز و ص��ادرات غيرنفت��ي( و همچنين به 
ميزان 1491 ميلي��ارد دلار منابع غير مس��تقيم 
ارزي )مع��ادل دلاري مصرف داخل��ي منابع نفتي 
و گازي( داشته اس��ت. يعني توان اقتصادي ايران 
ط��ي اي��ن دوره 28 س��اله در مجموع 3 ه��زار و 
203 ميليارد لار بوده اس��ت. اگر از زاويه اي ديگر 
به اين آمار نگاه كني��م به آن معنا اس��ت كه توان 
ارزي كش��ور بطور متوس��ط س��الي 114 ميليارد 
دلار بوده اس��ت كه البته اين رقم را باي��د از توان 
توليدي بخش هاي ديگر كش��ور جدا كرد. در اين 
گزارش اشاره هاي جالبي هم به شروع كسب و كار 
شركت هاي خارجي ش��ده است كه با سرمايه هاي 
بس��يار كمتري از اين مقدار توانسته اند جايگاهي 
در اقتصاد ب��زرگ جهاني پيدا كنن��د و همچنين 
بخش��ي از بازار ما را هم در اختيار بگيرند اما براي 
ايران چطور ؟ طي اين 28 سال و با اين همه منابع، 
اكنون جايگاه اقتصادي ايران كجاس��ت؟ در اصل 
از لحاظ تورم ايران هنوز جزو معدود كش��ورهايي 
اس��ت كه نرخ تورم آن دو رقمي اس��ت، اين به آن 
معنا است كه س��اليانه حداقل 10 درصد از ارزش 
پول كش��ور و قدرت خريد آن كاس��ته مي شود. از 
لحاظ رش��د اقتص��ادي ميانگين رش��د اقتصادي 
ايران در اين 28 سال بالاتر از 3 درصد نبوده است 
و نرخ بيكاري آن هنوز تك رقمي نشده است كه از 
دل آن مي توان ش��اخص هاي گوناگوني مانند نرخ 
فلاكت و... درآورد كه در اين مق��ال نمي گنجد. و 
اما س��وال مهم تر چرا با اين همه ت��وان اقتصادي 
بالا، درج��ا زده ايم؟ ب��ه عبارت ديگر، چ��را با اين 
همه مناب��ع نتوانس��ته ايم به جايگاه مناس��بي در 
اقتصاد منطقه و جهان دس��ت يابي��م و اين منابع 
را هدر داديم؟ حوالي اوايل ده��ه 1370، مرحوم 

دكتر حسين عظيمي در همايشي كه در خصوص 
توسعه برگزار ش��ده بود به يك نكته مهمي اشاره 
كرد و به دليل ضي��ق وقت از بس��ط آن گذر كرد. 
به گفته مرحوم عظيمي، يك��ي از دلايل اقتصادي 
عقب ماندگ��ي اي��ران، درآمده��اي نفتي اس��ت. 
آن طور كه وي توضي��ح داد درآمدهاي نفتي عملا 
خلأه��اي درآمدي بخش هاي ديگ��ر را پر مي كند 
و مان��ع از توانمندي آن بخش ها مي ش��ود. در اين 
زمينه كارشناس��ان ديگر هم توضيح وافي و كافي 
داده اند اما يك مه��م ديگر بايد ب��ه آن افزود و آن 
اين اس��ت كه درآمدهاي نفتي باعث مي ش��ود كه 
تصميم سازان و تصميم گيران كش��ور به پشتوانه 
آن بر تصميم هاي غلطي كه مي گيرند پافش��اري 
كنن��د زيرا اين درآم��د عم��لا در كوتاه مدت زيان 
حاصل از اين تصميم ها را مي پوش��اند. بدون شك 
از بطن نظر مرح��وم عظيمي همي��ن نكته بيرون 
مي آيد. كافي اس��ت نگاه��ي بيندازيم ب��ه فراز و 
نش��يب هاي اقتصادي اي��ران. براي مث��ال حوالي 
سال 1355 بود كه به دلايلي قيمت پيكان افزايش 
يافته ب��ود و دولت وقت براي س��اكت كردن مردم 
و خواباندن بحران، ش��روع به واردات هيلمن كرد 
تا به نوعي خودروس��ازان را تنبي��ه و آرامش را به 
اقتصاد كش��ور برگرداند اما اين ترفند نتوانس��ت 
س��بب كاهش قيمت خودرو در بازار داخلي شود. 
در آن زمان آن دولت به پشتوانه درآمدهاي نفتي 
توانس��ت اين تصميم غلط را بگيرد زيرا اگر دولت 
آن وقت و همچني��ن دولت هاي بعدي كه به نوعي 
همين  رويه را براي مقابله ب��ا بحران هاي مقطعي 
اقتص��اد پيش گرفتند، ب��ه جاي اي��ن برخورد، به 
برطرف ك��ردن عي��وب سياس��ت هاي اقتصادي 
كشور مي پرداختند بدون شك وضعيت اقتصادي 
ايران به گونه اي ديگر مي بود. دولتمردان كش��ور، 
چ��ه در اين زمان و چ��ه در زمان هاي گذش��ته، با 
پش��توانه درآمده��اي نفت��ي خود سياس��ت هاي 
اقتص��ادي و سياس��ي را مي ريزند؛ اش��تباهي كه 
متاس��فانه باعث هدر رفت منابع مي شود؛ درست 
به مثابه پ��دري ثروتمند كه نتوانس��ته فرزند خود 
را درس��ت تربيت كند و ه��ر از گاهي اي��ن فرزند 
براي او و خانواده دردسر درس��ت مي كند و سر از 
دادگاه درمي آورد اما پدر ثروتمند براي جلوگيري 
از محكومي��ت وي كه مي تواند ب��ه تنبيه و تربيت 
درست منجر شود اقدام به خرج كردن و پول دادن 
مي كند. اما اين خرج ك��ردن تا چه زماني مي تواند 
ادامه يابد؟ با همين قياس، اين درآمدهاي نفتي تا 
چه زماني مي تواند جبران عقب ماندگي اقتصادي 
كش��ور را تامين كند؟ اگر حكومت ي��ا دولت، اين 
درآمده��اي نفتي را نمي داش��تند، مي توانس��تند 
تصميم هاي غلط بگيرند و با اذع��ان به غلط بودن 
آن بر آن پافشاري كنند؟ پاسخ به اين سوال را بعدا 

پي مي گيريم.

وجهاصليبلّيهدرآمدنفتي
سرمقاله خبر

وزي��ر ام��ور خارج��ه روس��يه اعلام ك��رد كه 
تلاش براي حل مس��ائل و مش��كلات منطقه 
)خاورميانه( از طريق مب��ارزه با ايران پديده اي 
خطرناك است كه ما شاهد اجراي آن از سوي 

امريكا و برخي متحدانش هستيم.
به گزارش خبرنگار ايرنا در مس��كو، س��رگئي 
لاوروف روز جمعه كم��ي آنطرف تر از اتاقي كه 
در آن نشست معاونان وزيران خارجه روسيه و 
ايران برگزار مي ش��د در حضور رياض المالكي 
وزي��ر ام��ور خارج��ه تش��كيلات خودگردان 
فلس��طين در س��الن كنفران��س س��اختمان 
ضيافت هاي وزارت خارجه روسيه اين مطلب 

را بيان كرد.
رييس دستگاه ديپلماس��ي روسيه هشدار داد: 
رويكرد فعلي بس��يار خطرناك اس��ت چرا كه 
احتمال آن مي رود به مناقش��ه بين ش��يعه و 
سني تبديل شود و امكان حل مساله فلسطين 
را كمتر كند. وزير خارجه روسيه با بيان اينكه 
مسكو معتقد است مسائل در منطقه خاورميانه 
ب��ا تهدي��د و ديكته ك��ردن خواس��ته ها حل 
نمي ش��ود، افزود: اختلافات بايد از راه مذاكره 
حل و فصل ش��ود و اين موضع ما در خصوص 
حل و فصل مناقش��ه فلس��طين و اس��راييل و 

اختلافات اسراييل و اعراب با ايران است.
وي خاطرنش��ان كرد كه در مذاك��رات امروز با 
همتاي فلس��طيني خود بر پايبندي روس��يه 
به حل مس��اله فلسطين براس��اس تصميمات 
شوراي امنيت و سازمان ملل و اصول پذيرفته 

شده بين المللي تاكيد كرده است.
رييس دستگاه ديپلماسي روسيه افزود: امروز 
ما شاهديم كه امريكا به چه آساني از توافق هاي 
بين الملل��ي ازجمل��ه برج��ام و پيم��ان منع 
موشك هاي هسته اي كوتاه و ميان برد و نه فقط 
قراردادهاي بين المللي نظامي بلكه اقتصادي و 

تجاري خارج مي شود.
لاوروف هش��دار داد: تلاش ب��راي تجديد نظر 
در توافق ه��اي بين الملل��ي و بازبين��ي اصول 
بين المللي و جايگزيني آن با اصولي كه از طرف 
ش��مار معدودي از كش��ورهاي غرب��ي تعيين 

مي شود، پديده بسيار خطرناكي است.
وزير امور خارجه روسيه گفت: امريكا در مساله 
فلسطين سال ها است كه تلاش مي كند منافع 
اس��راييل را تامين كند و در اقدام��ات خود به 

منافع تل آويو توجه مي كند.
وي با بيان اينكه ما اينگونه اق��دام نمي كنيم، 
ادامه داد: ما مي خواهي��م كه به منافع دو طرف 
)فلسطين و رژيم صهيونيستي( توجه شود و به 
راه حلي دست يابيم كه امنيت اسراييل هم در 

آن تامين خواهد شد.

 لاوروف : تقابل با ايران براي 
حل مسائل منطقه خطرناك است
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اقتصاد جهان از نگاه »آي ام اف«



روي موج خبر

  معافي�ت عراق از تحريم ه�اي ايران ۳ ماه 
تمديد شد؛ مهر| 

منابع آگاه از تمدي��د معافيت عراق از تحريم هاي 
ضدايران��ي امريكا ب��راي يك ب��ازه ۹۰ روزه خبر 
مي دهند. اين تصميم در راس��تاي رفع نياز عراق 
به منابع انرژي ازجمله برق و گاز اتخاذ شده است. 
گفتني است دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا 
به دنبال خروج يك جانب��ه از برجام، تحريم هاي 
ضدايران��ي را از اوايل ماه مي��ادي نوامبر مجدداً 
اعم��ال كرد. امريكا پيش تر معافيت��ي ۴۵ روزه را 
براي عراق لحاظ كرده بود تا نياز انرژي خود را از راه 

معامله با ايران رفع كند.

   اي�ران، ترکي�ه و روس�يه می توانند کمر 
تحريم ها را بشکنند؛ تعادل|

 دس��تيار ويژه رييس مجلس در امور بين الملل بر 
ضرورت ايجاد ترتيبات و بازی جديد در سياست 
بين المل��ل تاکيد کرد. حس��ين اميرعبداللهيان 
در صفح��ه ش��خصی خ��ود در توييتر نوش��ت: 
»ايران،ترکيه و روسيه می توانند کمر تحريم ها را 
بشکنند؛ وقتی شکست، اروپا اعتماد به نفس پيدا 
می کند و می تواند مرحله جديد حيات سياسی 
خ��ود را با اتکای کمتر به امريكا آغ��از کند. بايد با 
استفاده از فرصت جديد، ترتيبات و بازی جديد در 

سياست بين الملل ايجاد کرد.«

  مجلس پرونده نماينده سراوان را مختومه 
کرد؛ تسنيم|

 منوچهر جمالی سخنگوی هيات نظارت بر رفتار 
نمايندگان از مختومه ش��دن پرون��ده درازهي، 
نماينده س��راوان خبر داد. او در توضيح بررس��ي 
اتفاقات رخ داده در مراجعه درازهي به گمرك در 
هيات نظارت گفت:  در اين جلسه اعضای حاضر، با 
اکثريت آراء، به اين جمع بندی رسيدند که بازديد 
سرزده از دستگاه ها و بررس��ی عملکرد آنها جزو 
وظايف نظارتی نمايندگان مجلس است و مسئولان 
بايد همکاری های لازم را داشته باشند، البته در اين 
جلس��ه، هيچ کس برخورد و درگيری های لفظی 
بين دو طرف را تأييد نک��رد.  او تصريح کرد: مقرر 
شد که وقتی نمايندگان مجلس، در زمانی که به 
دستگاهی مراجعه می کنند، شخصی برای پيگيری 
امور و ورود آنها به ساختمان، هماهنگی های لازم 
را پس از رؤيت کارت نمايندگی، انجام دهد تا اين 

مسائل پيش نيايد.

  واکنش کدخدايی ب�ه رفتارهای برخی از 
نمايندگان مجلس؛ تعادل|

 عباسعلی کدخدايی سخنگوی شورای نگهبان در 
واکنش به رفتارهای برخی از نمايندگان مجلس 
طی مطلبی در فضای مج��ازی تاکيد کرد: در پی 
رفتار برخی از نمايندگان اين سوال مطرح شد که 
چرا شورای نگهبان اقدامی انجام نمی دهد يا اينکه 
چرا در بررسی صاحيت ها به گونه ای عمل نکرده 
که اين نتايج به بار نيايد. وی می افزايد: بايد اذعان 
نمود نظارت حداقلی شورای نگهبان از عهده اين 
مهم بر نمی آيد. مجلس کارآمد، نيازمند ساز و کار 

 شايسته گزينی است.

  اقدام دولت آلبانی غير قابل قبول و محکوم 
است؛ ايرنا|

 س��خنگوی وزارت امور خارجه ب��ا نکوهش اقدام 
غير قابل قبول دولت آلبانی در اخراج دو ديپلمات 
ايرانی اظهار داشت: اين اقدام و سناريو تحت فشار 
دولت امريكا و سرويس امنيتی رژيم صهيونيستی 
 و با هم��کاری برخ��ی گ��روه های تروريس��تی 
ضد ايرانی و با بيان ادعاهای واهی و نادرست تدوين 
و در جهت تخري��ب و تحت تاثير قرار دادن روابط 
ايران و اروپا اجرا ش��ده است. بهرام قاسمي تاكيد 
كرد: جای تاسف دارد که اين بار سناريوسازان ضد 
ايرانی کش��ور آلبانی که همواره از روابط خوبی با 
ايران برخوردار بوده است را قربانی نقشه های شوم 

خود قرار داده اند .

  امري�كا از س�وريه شكس�ت خ�ورده 
است؛ايسنا|

امام جمعه موق��ت تهران ش��جاعت و ايثارگري 
شهداي دفاع مقدس و ش��هداي حرم را در خروج 
امريكا از سوريه موثر دانست.آيت الله امامي كاشاني 
در خطبه هاي نماز جمعه اين هفته تهران با اشاره 
به خروج نيروهاي نظامي امريكا از سوريه گفت: اگر 
جلوي اين اراذل و اوباش )كشورهاي استكباري( 
گرفته نشود دنيا را مي بلعند. امروز شاهديم كه در 
كش��ورهايي ايثارگران و جوانان شجاع فداكاري 
مي كنند؛ اين به دنبال ايثار جوانان ماست. همين 
شهامت و شجاعت شهداي دفاع مقدس و شهداي 
حرم بود كه اينها )امريكا( گفتند ما بايد از سوريه 
بيرون بروي��م. آنها در واقع از س��وريه شكس��ت 
خوردند و ان شاءالله از يمن و فلسطين هم شكست 

مي خورند.

  ترامپ همان چيزي را مي خواهد كه صدام 
مي خواست؛ايسنا|

دبير ش��وراي عالي امنيت ملي گفت: دش��منان 
به دنبال اين هس��تند كه فقر را به انقاب تبديل 
كنند، مي خواهند با جنگ رواني وسيع، نارضايتي 
از حاكمي��ت را تعميم دهند. علي ش��مخاني در 
مراسم دهمين س��الگرد ارتحال آيت الله جمي در 
آبادان تصريح كرد: مردم آبادان و خوزس��تان، ما 
امروز در جنگي به نام جنگ اقتصادي هستيم، اما 
خمسه خمسه در آن نيست، آمبولانس در آن آژير 
نمي كشد، پالايشگاه در آن آژير نمي كشد. فشار 
اقتصادي براي تسليم ش��دن است.  دبير شوراي 
عال��ي امنيت ملي گفت: در اين ش��رايط وحدت، 
انسجام، مدارا و ايثار لازم است. وحدت بدون ايثار 
ممكن نيست. خود تحملي و... بر مدار شعار رهبري 
و تس��ليم ناپذيري را بايد اصل قرار دهيم. بايد بر 
جنگ اصلي كه جنگ اقتصادي است تمركز كنيم.

ايران2

اعتراضادامهدارنمايندگانبهمصوبه»مجمع«دربارهاصلاحقانونمبارزهباپولشويي

گرهلوايحماليچگونهبازميشود
گروه ايران|

نمايندگان مجلس اعتراض خ��ود به تصميمات مجمع 
تشخيص مصلحت نظام را پيش كه خواهند برد؟ اين پرسش 
پس از آن مطرح شد كه مجمع در بررسي ماده يك اصاح 
قانون مبارزه با پول شويي، تغييراتي در مصوبه مجلس داد و 
از علي لاريجاني خواست آنچه اين نهاد تصويب كرده را بي كم 
و كاست به دولت اباغ كند. اما حالا تعدادي از نمايندگان 
مي گويند آنچه مجمع كرده، خاف قانون اساسي است. علي 
مطهري جايگاه مجمع تشخيص مصلحت نظام را داوري 
ميان نظر مجلس و شوراي نگهبان خوانده، نه بيشتر و نه 
كمتر. كاظمي عضو كميسيون قضايي مجلس هم اصاح 
لايحه مبارزه با پول شويي توسط مجمع تشخيص را خاف 

قانون اساسي دانسته است. 

   عجله نكنيم
با اين حال يكي از نماين��دگان مجلس مي گويد كه براي 
اظهارنظر درباره اقدام مجمع بايد تا بررسي نهايي لوايح مالي 
در اين نهاد صبر كرد. ژرژيك آبراميان كه عضو كميسيون 
حقوقي و قضايي مجلس است، در واكنش به اعتراض برخي 
از نمايندگان به اقدام مجمع به »تعادل« مي گويد: »براي 
اظهارنظر درباره اقدام مجمع نبايد عجله كرد. معتقدم بايد 
تا پايان بررسي مصوبات در مجمع صبر كرد. اگر پس از آن 
اعتراضي از سوي نمايندگان وجود داشت، از طرق مختلف، 
از جمله ديوان عدالت يا تفسير قانون اساسي توسط شوراي 

نگهبان مي توان اين موضوع اختافي را پيگيري كرد.«
هر چند آبراميان حتي به ارجاع طرح اصاح قانون مبارزه با 
پول شويي به مجمع تشخيص مصلحت نظام اعتراض دارد. 
به گفته او پس از آنكه اين مصوبه مجلس از سوي شوراي 
نگهبان تاييد نشد، مجلس براي ارجاع آن به مجمع بايد در 
صحن راي گيري مي كرد، كه اين كار انجام نشد. از اين رو، 
او معتقد است اينجا كاري خاف آيين نامه داخلي پارلمان 
صورت گرفته است. با همه اين ها، آبراميان تاكيد مي كند كه 
نبايد درباره تصميم مجمع تشخيص مصلحت نظام پيش 
داوري كرد. مجمع تشخيص مصلحت نظام اصاح مصوبه 
مجلس را به پش��توانه ماده 28 آيين نامه داخلي اين نهاد 
 انجام داده اس��ت. بر اساس اين بخش از آيين نامه مجمع، 
» درموارد تعارض ميان نظر شوراي نگهبان و مجلس شوراي 
اسامي كه منجربه اصاح ماده يا مواد مورد اختاف مي شود 

چنانچه اصاح يادشده مستلزم انجام اصاحاتي در ماده 
يا مواد ديگر باش��د مجمع اين اصاحات را درحد ضرورت 
 اعمال خواهد ك��رد.« نمايندگان مي گويند اي��ن ماده از 

آيين نامه داخلي مجمع خاف قانون اساسي است.

   اعتراض دو نماينده به مصوبه مجمع
علي مطهري نائب رييس مجلس در يادداشتي در صفحه 
اينس��تاگرام خود به اين موضوع پرداخته اس��ت. او گفته: 
»معلوم نيست مجمع تشخيص طبق كدام اصل از اصول 
قانون اساس��ي اين حق را براي خود قائل ش��ده است كه 
مصوبه مجلس را تغيي��ر بدهد و اص��اح كند.«به گفته 
مطهري، »مجمع طبق اصل يكصد و دوازده قانون اساسي 
صرفاً حق داوري ميان نظر مجلس و شوراي نگهبان را دارد 
و بايد يك��ي از آن دو را انتخاب كند و حق هيچ گونه دخل 
و تصرفي در مصوبه مجلس را ندارد.«نائب رييس مجلس 
معتقد است افرادي در مجمع تشخيص مصلحت نظام به 
دنبال تعريف جايگاهي همچون مجلس سنا براي اين نهاد 
هستند كه اين امكان بدون تغيير قانون اساسي امكان پذير 
نيست. يك عضو كميسيون قضايي مجلس هم تغيير در 
مصوبه مجلس به استناد آيين نامه داخلي مجمع را خاف 
 قانون اساسي مي داند. محمد كاظمي مي گويد كه »هيچ 
آيين نامه اي نمي تواند بر خاف قوانين موضوعه قانون اساسي 
كشور باشد به خصوص در جايي كه مفاد آيين نامه به قانون 
اساسي تعريض دارد خود به خود اين آيين نامه از درجه اعتبار 
قانوني ساقط است.« به گفته او، »هيچ آيين نامه، بخشنامه 
و دستورالعملي حتي از جانب مجمع تشخيص مصلحت 
نظام نمي تواند بر خاف روح قانون باشد بنابراين آيين نامه اي 
كه مخالف روح قانون اساسي و قوانين عادي است خود به 
خود از درجه اعتبار ساقط است.« كاظمي در توضيح نظر 
 خود به وظايف ديوان عدالت اداري در ابطال آيين نامه ها، 
بخش نامه ها و دستورالعمل هاي خاف قانون و همچنين رد 
آيين نامه هاي دولتي خاف با قوانين در كميسيون تطبيق 
مصوبات مجلس اشاره مي كند كه به اعتقاد او، آيين نامه 

مجمع هم از همين دست آيين نامه ها است. 

   سكوت قانون
هر چند به نظر مي رسد هيچ نهادي در قانون براي نظارت 
بر مجمع تشخيص مصلحت نظام -كه نمايندگان معتقدند 

در آيين نامه خود خاف قانون اساسي عمل كرده- تعريف 
نش��ده اس��ت. چنانكه ماده 12 قانون ديوان عدالت اداري 
درباره ح��دود صاحيت و وظايف هي��ات عمومي ديوان 
مي گويد كه» رسيدگي به شكايات، تظلمات و اعتراضات 
اشخاص حقيقي يا حقوقي از آيين نامه ها و ساير نظامات و 
مقررات دولتي و شهرداري ها و موسسات عمومي غيردولتي 
در مواردي كه مقررات مذكور به علت مغايرت با شرع يا قانون 
يا عدم صاحيت مرجع مربوط يا تجاوز يا سوءاس��تفاده از 
اختيارات يا تخلف در اجراي قوانين و مقررات يا خودداري از 
انجام وظايفي كه موجب تضييع حقوق اشخاص مي شود.« 
اما تبصره همين ماده تاكيد دارد كه »رسيدگي به تصميمات 
قضايي قوه قضايي��ه و صرفاً آيين  نامه  ها، بخش��نامه  ها و 
تصميمات رييس قوه قضاييه و مصوبات و تصميمات شوراي 

نگهبان، مجمع تشخيص مصلحت نظام، مجلس خبرگان 
و شوراي عالي امنيت ملي از شمول اين ماده خارج است.«

از اي��ن رو ديوان عدالت اداري صاحيت بررس��ي انطباق 
آيين نامه داخلي مجمع با قوانين بالادستي را ندارد. حال 
نمايندگان مخالف براي پيگيري اعتراض خود چه خواهند 
كرد؟ نويسنده كتاب »تشخيص مصلحت در آيينه فقه و 
حقوق« چاپ مركز پژوهش هاي صدا و سيما از نگاهي به 
اين پرسش پاسخ داده است. احمد حبيب نژاد معتقد است 
نهادهايي همچون ش��وراي نگهبان نمي توانند بر مجمع 
نظارت كنند؛ چراكه » مجمع مي تواند بر خاف نظر شوراي 
نگهبان، قوانيني برخاف اصول قانون اساسي يا احكام اولي 
اس��ام وضع كند. به جز آن، فقهاي شوراي نگهبان، خود، 
از اعضاي مجمع هستند.« نويسنده اين كتاب، نظارت بر 

مجمع را ذيل اصل 112 و بند 11۰ قانون اساسي تعريف 
مي كند: »بر اساس تحليل اصول قانون اساسي، بايد مجلس 
 خبرگان را ناظر بر مجمع تش��خيص نظ��ام بدانيم؛ زيرا 
بر اساس اصل 112 و بند 8 اصل 11۰ قانون اساسي، مجمع، 
بازوي مشورتي و مرجع تشخيص مصلحت يا صدور حكم 
حكومتي است و در هر حال، طريقي است براي اعمال ولايت 
فقيه. بنابراين، مي توان مجمع را زيرمجموعه نهاد رهبري 
 دانست و از آن جا كه بر اس��اس اصل 111 قانون اساسي،
3 مجلس خبرگان بر اعمال رهبر نظارت دارد بايد بر مجمع 
نيز نظارت داشته باشد.« حال بايد ديد نمايندگان معترض، 
اعتراض خ��ود را از چه كانالي پيگيري مي كنند؛ از طريق 
رييس مجلس يا مقام معظم رهبري؛ شايد هم با درخواست 

تفسير قانون اساسي از سوي شوراي نگهبان. 

رييسجمهوريدرجلسهشورايعاليروابطراهبرديايرانوتركيهاعلامكرد

هيچ كشور ثالثي قادر نيست روابط ايران و همسايگانش را خدشه دار كند
گروه ايران|

در شرايطي كه تحليلگران بعد از خروج امريكا از سوريه، 
ايران را برنده اصلي تغييرات ژئوپليتيك در منطقه معرفي 
مي كنند، رييس جمهوري كش��ورمان در جريان س��فر 
به تركي��ه اعام كرد كه اي��ران از ظرفيت هاي ارتباطي با 
همسايگانش براي بهبود شاخص هاي اقتصادي و ارتباطي 
استفاده خواهد كرد. مناسبات ارتباطي كه دولت تدبير و 
اميد با در پيش گرفتن سياست تنش زدايي تاش مي كند تا 
توجه كشورهاي منطقه را متوجه اين واقعيت مشخص كند 
كه بدون مشاركت تمام كشورهاي اثر گذار امكان توسعه 
اقتصادي و بهبود شاخص هاي امنيتي در منطقه امكان پذير 
نخواهد بود. اما اين بار موضوع تحريم هاي اقتصادي امريكا 
كه هم اقتصاد ايران و هم اقتصاد كشور تركيه را تحت تاثير 
قرار داده، روساي جمهور دو كشور را بر آن داشته تا براي 
بي اثر ساختن دامنه تحريم ها بر همكاري هاي مشترك 
اقتصادي و امنيتي تمركز ويژه اي كنند تا از طريق افزايش 
هماهنگي ها عبور از چال��ش تحريم هاي اقتصادي براي 
هر دو كشور با هزينه كمتري ميسر شود. رييس جمهور 
با تاكيد بر اينكه اراده ايران تعميق و توسعه هرچه بيشتر 
روابط با تركيه در عرصه هاي اقتصادي، انرژي، حمل و نقل، 
گردشگري و علمي است، اظهارداشت: تهران از توسعه بيش 

از پيش روابط دو كشور كاماً استقبال و از هر گونه همكاري 
بخش خصوصي و سرمايه گذاري هاي مشترك حمايت و 

پشتيباني مي كند.
روحاني در پنجمين جلسه شوراي عالي روابط راهبردي 
ايران و جمهوري تركيه، تاش هرچه بيشتر براي تحقق 
هدف گذاري تجارت 3۰ ميليارد دلاري را ضروري خواند 
و گفت كه در اين مس��ير تقوي��ت همكاري هاي بانكي و 
سازوكارهاي موجود مانند كميسيون اقتصادي مشترك، 
شناسايي زمينه هاي جديد همكاري اقتصادي و توسعه 
اقدامات مقتضي براي برقراري مشاركت تجاري نزديك تر 
و نيز تدارك ش��رايط بهتر ب��راي س��رمايه گذاران در دو 
كشور، تسهيل حمل و نقل كالا و افزايش مشاركت بخش 

خصوصي در همكاري تجاري و بازرگاني ضروري است.

روحاني اتصال خطوط ريلي اي��ران تا درياچه وان و ايجاد 
تنوع در خطوط ريلي با سرمايه گذاري مشترك را در توسعه 
روابط تجاري دو كشور و منطقه حائز اهميت دانست و گفت: 
توس��عه خطوط ريلي مي تواند به نفع دو ملت و ملت هاي 
 منطقه باش��د.رييس جمهور همچنين به همكاري هاي 
دو جانبه و سه جانبه ايران و تركيه در روند مذاكرات آستانه 
به اتفاق روسيه اش��اره كرد و گفت: اين مذاكرات موفق و 
موثر بوده و لازم است روند تثبيت امنيت، بازگشت آوارگان، 
حفظ تماميت ارضي، تدوين قانون اساس��ي و تش��كيل 
حكومتي با اراده مردم با دق��ت ادامه يابد.رييس جمهور 
همچنين تسريع در تشكيل پنجره واحد گمركي را مورد 
اشاره قرار داد و گفت: مصمم هستيم از فعاليت بخش هاي 
خصوصي دو كشور و رفع مشكات احتمالي، حمايت كنيم.

روحاني تصريح كرد: ايران همواره در روز هاي سخت در كنار 
مردم و دولت تركيه بوده و امروز خوشحاليم كه در شرايط 
تحريم غيرقانوني و ظالمانه دولت امريكا عليه ايران، دولت 
و ملت تركيه نيز در كنار جمهوري اسامي ايران قرار دارد.

  تلاش براي بي اثر ساختن تحريم ها
رجب طيب اردوغ��ان رييس جمهور تركي��ه نيز در اين 
جلسه تشكيل پنجمين نشست شوراي عالي راهبردي 
روابط ايران و تركي��ه را در دوره اي كه امريكا تحريم عليه 
ايران را افزايش داده است حائز اهميت دانست و گفت: در 
چهار نشست گذشته تصميمات خوبي براي توسعه روابط 
در حوزه هاي مختلف اتخاذ شده و امروز نيز در چارچوب 
تجارت ترجيحي مصمم هستيم تمام ظرفيت هاي همكاري 

را فعال سازيم.رييس جمهور تركيه خاطرنشان كرد: اقدامات 
و تحريم هاي غيرقانوني امريكا تاثيرات منفي و مخربي در 
حوزه تجارت خارجي دو كشور گذاشته است اما تبعات آن 
را به حداقل خواهيم رساند.اردوغان با تاكيد بر اينكه همواره 
با تحريم هاي يكجانبه امريكا مخالف بوده و هستيم، گفت: 

تركيه امنيت و ثبات ايران را امنيت و ثبات خود مي داند.
رييس جمهور تركيه در ادامه مذاك��رات، به همكاري دو 
كشور در مسائل منطقه اي اش��اره كرد و گفت: به نتيجه 
رسيدن روند آستانه درباره سوريه با همكاري مشترك ايران، 
تركيه و روسيه، نمونه اي از همكاري موفق براي صلح پايدار 
در منطقه است و بايد در مقابل مداخله خارجي در اين روند 
ايستادگي كنيم.اردوغان مبارزه با تروريسم و ايجاد ثبات 
در عراق و كمك به حل و فصل بحران يمن را مورد تاكيد 
قرار داد و گفت بحران يمن بايد هرچه زودتر از مسيرهاي 
ديپلماتيك و همكاري هاي چندجانبه خاتمه يابد و در اين 
مسير نيز به همكاري هاي خود با ايران ادامه خواهيم داد. 
روساي جمهور دو كشور ايران و تركيه بعد از گفت وگوهاي 
دو جانبه در نشست مطبوعاتي مشترك بر هماهنگي دو 
كشور در موضوعات منطقه اي و مقابله با تروريست ها تاكيد 
كردند كه اعام كردند كه هيچ كشور ثالثي قادر نخواهد بود 

بر سر راه نزديكي دو طرف خللي ايجاد كند. 

بررسيپروندهدرازهي
دركميتهمشترك

دانشجويانظرفيتمحيطهاي
مختلطرادارند
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ادامهدارد
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چهره ها

رييس دفتر رييس جمهور 
تاكي��د ك��رد: م��ا دولتي 
هستيم كه به قانون احترام 
مي گذاريم و نمي خواهيم 
مانند ديگران به هر بهانه اي 
قان��ون اساس��ي را زي��ر پا 

بگذاريم.
س��يد محمود واعظ��ي در گفت وگو با ايلن��ا، درباره 
اس��تيضاح وزير اقتصاد در خصوص درگيري نماينده 
مردم سراوان و اينكه گفته مي شود شأن نماينده زير 
سوال رفته است، گفت: اس��تيضاح يا سوال از وزير در 
قانون اساس��ي آمده و ما به آن احترام مي گذاريم . ما 
دولتي قانون مدار هستيم و اعتقادمان بر اين است كه 
بايد تحت هر شرايطي به قانون و قانون اساسي حتي اگر 
ديگران احترام نمي گذارند، احترام بگذاريم. رييس دفتر 
رييس جمهور خاطرنشان كرد: تصميم ما در اين دولت 
اين است كه نمي خواهيم قانون اساسي را به بهانه هاي 
مختلفي كه ديگران به آن احترام نمي گذارند زير سوال 
ببريم.وي با اشاره به ويديوي پخش شده درخصوص 
درگيري نماينده سراوان با كارمند اداره گمرك عنوان 
كرد: هنگامي كه چنين اتفاق مي افتد از رييس مجلس 
و اعضاي مجلس شوراي اسامي مي خواهيم كه با دولت 
يك كميته مشترك تشكيل دهند تا اتفاقات رخ داده را 
بررسي كنيم. او ادامه داد: هنگامي كه ديالوگ منفي بين 
كارمند و نماينده برقرار شد، فيلم شايد داراي مقدمه و 
موخره بوده اما درنهايت اين ارباب رجوع ها بودند كه به 

حمايت از كارمند برآمدند.

وزير عل��وم، تحقيقات و 
فناوري با تاكيد بر اينكه 
در محيط هاي دانشگاهي 
باي��د ب��ه موضوع��ات 
اعتقادي و مذهبي توجه 
بيشتري شود، اظهار كرد: 
محيط هاي دانش��گاهي 
محيط هايي مختلط هستند و ما هيچ مشكلي از اين 
باب نداريم؛ همچنين دانشجويان نيز نشان داده اند 

كه ظرفيت اين فضا را دارند.
منصور غامي در گفت وگو با ايس��نا، درباره برخي 
حواشي ايجاد شده در برگزاري مراسم هاي فرهنگي 
در دانشگاه ها و لغو تعدادي از برنامه هاي فرهنگي 
به دليل برگزاري مختلط اين برنامه ها اظهار كرد: 
كليات مطلب اين است كه در محيط هاي دانشگاهي 
بايد به موضوعات اعتقادي و مذهبي توجه بيشتري 
شود؛ محيط هاي دانشگاهي محيط هايي مختلط 
هس��تند و ما هيچ مش��كلي از اين ب��اب نداريم؛ 
همچنين دانشجويان نش��ان داده اند كه ظرفيت 

اين فضا را دارند.
وزير علوم گفت: در مناسبت هاي مختلف گاهي بنا 
به شرايطي كه پيش مي آيد فضاي محيطي باعث 
مي شود تا مقداري دقت دانشجويان نسبت به برخي 
مسائل كمتر شود. در اين زمينه از يك طرف توصيه 
من به دانشجويان كه الحمدلله همه معتقد و متدين 
هستند اين است كه رعايت بيشتري نسبت به برخي 

مسائل داشته باشند. 

مع��اون هماهنگ كننده 
سپاه پاس��داران انقاب 
اسامي گفت: تحقيقات 
و آزمايش هاي موش��كي 
س��پاه ب��ه بهتري��ن و 
فعال ترين ش��كل ممكن 

ادامه دارد.
سردار پاس��دار »علي فدوي« در گفت وگو با ايرنا، 
اظهارداشت: تحقيقات در زمينه تسليحات نظامي 
و موشكي يك موضوع دايمي براي اين نيرو است. 
اين موضوع براي ما همچون نفس كش��يدن امري 
ضروري و ادامه دار محسوب مي شود، مگر مي توان 

نفس كشيدن را متوقف كرد؟
معاون هماهنگ كننده س��پاه پاس��داران انقاب 
اس��امي تصريح كرد: تحقيق��ات و آزمايش هاي 
تسليحاتي و موشكي خود را به بهترين و فعال ترين 
ش��كل ممك��ن ادام��ه مي دهيم.دري��ادار فدوي 
خاطرنشان كرد: ما تنها قسمت كمي از دستاوردها 
و اقدام��ات دفاعي خود را بازگ��و مي كنيم و بخش 
بزرگي از دستاوردهاي خود را نمايش نمي دهيم؛ 
طبيعي است كه هيچ كشوري تمامي دستاوردهاي 
دفاعي خود را اعام نمي كند.وي در بخش ديگري از 
اين گفت وگو به تحريم هاي امريكا عليه ايران اشاره 
كرد و گفت: تحريم ها همواره براي ما فرصت هستند 
زيرا شرايطي ايجاد مي كنند كه متكي بر توان خود 
باشيم؛ هرچقدر تحريم ها بيشتر شوند دستاوردهاي 

دفاعي كشور نيز بيشتر مي شود.

نايب ريي��س كميس��يون 
امني��ت ملي و سياس��ت 
خارجي مجلس ش��وراي 
اس��امي گفت: برگزاري 
ط��رح اس��تاني ش��دن 
انتخابات مجلس با استقبال 
 نمايندگان ق��رار گرفت و 
به زودي در صحن علني مطرح مي شود و پيش بيني 

مي شود، طرح يادشده به تصويب نمايندگان برسد.
به گزارش ايرنا، كمال دهقاني فيروزآبادي افزود: اين 
طرح در گذشته نيز در دستور كار مجلس قرار داشت و 
بارديگر پس از اصاحاتي مطرح و با استقبال نمايندگان 
همراه شد. او ادامه داد: هدف از استاني شدن انتخابات، 
درگير نش��دن مجلس با مس��ائل قومي، منطقه اي و 
قبيله اي اس��ت تا نمايندگان به دنبال قانون گذاري و 

حسن اجراي قانون در سطح كان باشند. 
نماين��ده شهرس��تان هاي تفت و ميب��د در مجلس 
خاطرنشان كرد: طبق نظر گروه مربوطه، نمايندگان 
مجلس با كسب 1۰ درصد راي حوزه فرعي و بيشترين 
راي در س��طح اس��تان انتخاب مي ش��وند .دهقاني 
فيروزآبادي تصري��ح كرد: حتي اگ��ر در دوره بعدي 
انتخابات راي نياورد ب��از هم تاش خواهد كرد، طرح 
به تصويب برس��د، چون منافع ملي و استان در سطح 
كان در آن مطرح است.نايب رييس كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس، قانون منع به كارگيري 
بازنشستگان را بسيار مطلوب خواند و گفت: جوان ها با 

تصويب اين قانون بسيار خوشحال شدند.

مع��اون سياس��ي وزارت 
امور خارجه كش��ورمان با 
تش��كر از مواضع مثبت و 
سازنده سوئد براي توسعه 
همكاري ه��ا و تعامات با 
ايران و در حمايت فعالانه از 
برجام، بر لزوم حمايت هاي 
بيشتر و عملي كشورهاي اروپايي از برجام تاكيد كرد.

عب��اس عراقچي ك��ه ب��راي برگ��زاري دور چهارم 
رايزني هاي سياسي ايران و سوئد در استكهلم به سر 
مي برد در ديدار با وزير خارجه اين كشور، با اشاره به 
نتايج مذاكرات يمني - يمني، اظهار داشت: سياست 
منطقه اي جمهوري اس��امي ايران همواره مبتني 
بر تعامل در راس��تاي استقرار ثبات، امنيت، توسعه 
و فرآيندهاي سياسي اس��ت و ايران به ايفاي نقش 
سازنده خود براي موفقيت مذاكرات يمني - يمني 
ادامه خواهد داد.عراقچي و آنيكا سودر همتاي سوئدي 
خود با برگزاري دور چهارم رايزني هاي سياس��ي دو 
كشور به مدت پنج س��اعت، آخرين تحولات روابط 
دو جانبه، برجام��ي و منطقه اي را مورد بررس��ي و 
بر لزوم تعامل و گفت وگو در راس��تاي دس��تيابي به 
تفاهم و درك مشترك بيشتر تاكيد كردند. معاون 
سياس��ي وزارت امور خارجه كشورمان در اين سفر 
با هانس والمارك رييس كميته سياس��ت خارجي 
پارلمان س��وئد نيز ديدار كرد. طرفين در اين ديدار 
لزوم گسترش همكاريهاي دو كشور در ابعاد مختلف 

از جمله پارلماني را بررسي كردند. 

ايران و تركيه براي توسعه و تعميق هر چه بيشتر مناسبات و همكاري هاي خود دو سند و يادداشت تفاهم همكاري امضاء كردند.يادداشت تفاهم همكاري 
بين تهران و آنكارا در زمينه بهداشت و درمان و يادداشت تفاهم همكاري در زمينه امور ارتباطات و رسانه در حضور حجت الاسلام والمسلمين حسن 

روحاني و رجب طيب اردوغان توسط مسوولان ارشد دو كشور به امضاء رسيد.

برش
ايرانوتركيهدوسندويادداشتتفاهمهمكاريامضاكردند



اخبار كلان 3 كلان

»تعادل«ازمصايبواگذاريحذفيارانهبگيرانبهاستانهاگزارشميدهد

»تعادل«تبعاتواگذاريشركتهايزيرمجموعه»شستا«رابررسيميكند

روش نامطمئن غربالگري يارانه

تعاوني جايگزين بخش خصوصي 

گروه اقتصاد كلان|هادي سلگي|
دولت تصميم گرفته مساله سخت حذف يارانه بگيران 
بي نياز را به مس��وولان استاني بس��پارد؛ موضوعي كه 
از س��وي مدي��ران س��ازمان برنامه و بودج��ه و يكي از 
نماينده هاي مجلس رسما اعلام شده است. تصميم گيري 
درباره غربالگري يارانه بگيران موضوعي بود كه سال ها 
باوجود تصريحات قانوني بودجه، دولت به دليل نداشتن 
منابع اطلاعاتي دقيق از آن ناتوان بود. اما اين بار قرار است 
استراتژي محلي را براي اين مهم به كار گيرد؛ موضوعي 
كه درباره نحوه اجراي آن ابهام��ات زيادي وجود دارد. 
مساله اساسي در اين زمينه شيوه شناسايي افراد است 
كه آن طور كه از صحبت هاي مسوولان به گوش مي رسد 
به نظر مي رس��د قرار است به صورت منطقه اي صورت 
گيرد. سوال اين است كه آيا در شهرهاي كشور منطقه 
سكونت مي تواند معياري دقيق براي شناسايي فقير يا 
غني باش��د؟ يا اگر قرار است معتمدين محلي مسوول 
شناسايي حساسيت برانگيز اين موضوع باشند آيا اين 

شيوه باعث ايجاد فساد نخواهد شد؟

  مبناي نامشهود حذفيات 
به گزارش »تعادل« بر اس��اس گفته هاي مس��وولان 
س��ازمان برنامه و بودجه دولت قصد دارد در چارچوب 
بودجه 98 نحوه پرداخت يارانه ها را تغيير دهد. مطابق 
اين برنامه ري��زي پرداخت ها از حالت كش��ور خارج و 
تصميم گي��ري درباره نح��وه  هزينه كرد و شناس��ايي 
مستحقان به صورت استاني درمي آيد. هرچند در زمينه 
چگونگي اين شناسايي ها هنوز جزييات دقيقي منتشر 
نشده مشخص نكرده كه آيا اين حذفيات قرار است به 
صورت منطقه اي صورت گيرد يا مبناي آن خانوارهاي 

ثروتمند است؟
اين مساله خود پرسش هاي زيادي را به همراه دارد؛ در 
صورت منطقه اي بودن آيا واقعا مناطق ثروتمند و فقير 
در شهرهاي ايران تا اين اندازه تفكيك شده و مشخص 
هستند؟ در مقابل اگر مبناي حذفيات خانوارها باشند 
منابع اطلاعاتي اين خانوارها چه هس��تند؟ )اگر منبع 
رسمي اطلاعاتي وجود دارد چرا تاكنون استفاده نشده و 
اگر مبنا قضاوت معتمدين محلات باشد كه در اين صورت 
مطمئنا بايد شاهد ايجاد فساد و رانت هاي گسترده اي در 

سطوح گوناگون باشيم.( 
اطلاعاتي كه تاكنون در اين زمينه منتش��ر شده است 
شامل صحبت هايي مي ش��ود كه محمدباقر نوبخت، 
رييس سازمان برنامه و بودجه همزمان با تشريح لايحه 
بودجه 98 و محمدرضا پورابراهيمي، رييس كميسيون 

اقتصادي مجلس اعلان كرده اند. 
نوبخت در اين خصوص گفته كه در بودجه سال آينده 
اين گونه برنامه ريزي ش��ده كه مناب��ع ۴۲ هزار و ۵۰۰ 
ميليارد توماني كه براي هدفمندي يارانه ها در نظر گرفته 
شده به صورت استاني توزيع مي شود چراكه بخشداران و 
فرمانداران بهتر مي توانند اقشار مناطق خود را شناسايي 

كرده و به آنها يارانه نقدي بپردازند.
نوبخت همچنين توضيح داده است: در توزيع استاني 
يارانه نقدي هر آنچه استان ها بتوانند صرفه جويي كرده 
و بطور هدفمند و به اقشار نيازمند پرداخت كنند، مازاد 
آن را مي توانند براي پروژه هاي عمراني خود به كار بگيرند 

كه اين اقدامي انگيزشي براي آنها خواهد بود.
محمدرضا پورابراهيمي نيز درباره بحث استاني شدن 
پرداخت يارانه نقدي عنوان كرده است: يكي از محورهاي 
مهم در مجلس ساماندهي يارانه ها در كشور است و يكي 
از ملاحظات در بودجه 98 ساماندهي اين حوزه است كه 

شامل يارانه هاي پنهان و غيرپنهان است.
رييس كميسيون اقتصادي در اين خصوص توضيحات 

بيشتري ارايه كرده است: » در لايحه بودجه 98 ظاهرا 
دولت اين مس��اله را مد نظر قرار داده كه پرداخت يارانه 
نقدي را اس��تاني كند و به عنوان مثال ۱۷۰۰ ميليارد 
تومان در اختيار اس��تان كرمان باش��د تا خود اس��تان 
مديريت كرده و پردرآمدها را ح��ذف و كم درآمدها را 

متفاوت ببيند.«
او گفته اگر قرار باش��د اين اتفاق بيفتد حتما ش��وراي 
برنامه ريزي بايد مديريت را انجام داده و يك پيشنهاد اين 
است مردم يارانه را در حساب سرمايه گذاري در منطقه 
خود بگذارند و به همان ميزان ما منابع بگذاريم كه براي 
اشتغال جوانان كار كنيم و درخواست اين است شوراي 

برنامه ريزي تمهيدات لازم را در اين زمينه بينديشد.
همانطور كه گفته شد مسائل و پرسش هاي زيادي در 
اين زمينه وجود دارد كه انتظار مي رود همزمان با ارايه و 

بررسي لايحه در مجلس مورد كنكاش قرار گيرد.
اين موضوع با واكنش هايي از سوي مسوولان استان ها 
و كارشناسان هم روبه رو شده است. يكي از سايت هاي 
خبري اس��تان ها به مطرح شدن تخصيص يارانه ها به 
صورت استاني واكنش  نشان داده است و نوشته است: 
»از آنجايي كه ش��فافيت آماري در استان كهگيلويه و 
بويراحمد بس��يار ضعيف است و از آنجايي كه مباحث 
قومي قبيله بر بيش��تر امورات استان سايه افكنده و به 
نوعي نهادينه ش��ده است ! از هم اكنون بايد زنگ خطر 
براي مديريت پرداخت يارانه ها در استان كهگيلويه و 
بويراحمد با توجه به اس��تاني شدن اين طرح را به صدا 

درآورد!«
حجت الاس��لام محمد مهدي افتخاري، عضو كميسيون 
عمران مجلس نيز در اين زمينه گفته است: از دولت انتظار 
داريم همزمان ب��ا ارايه لايحه بودجه س��ال آينده و براي 
جلوگيري از ايجاد چالش در كشور نحوه استاني شدن توزيع 

يارانه ها را تبيين كند تا دغدغه هاي مردم برطرف شود.
افتخاري با بيان اينكه در مجلس نظريات متفاوتي جهت 
استاني شدن توزيع يارانه ها وجود دارد، عنوان كرد: عملي 
كردن درست اين ايده كار بسيار سخت و دشواري است 
زيرا در صورت عدم برنامه ريزي و لحاظ نكردن يكسري 
مسائل مهم چالش هاي بسيار سختي در جامعه ايجاد 

مي شود.
وي اختصاص يارانه بيش��تر به برخي اس��تان ها و عدم 
اجراي عدالت در مسير توزيع يارانه ها توسط دولت را رد 
كرد و ابراز داشت: بنده با اين نظريه برخي از نمايندگان 
مجلس موافق نيس��تم زيرا بطور يقين دولت همزمان 
با اراي��ه لايحه بودجه و طرح اس��تاني ش��دن يارانه ها 

شاخص هاي اجرايي آن را نيز اعلام مي كند.
از س��وي ديگر مهدي پازوكي، كارشناس اقتصادي در 
گفت وگو با »تعادل« با بيان اينكه تخصيص يارانه ها به 
صورت استاني اصلا امكان پذير نيست گفت: همين حالا 
دولت با دريافت ماليات دچار مشكل است همچنان كه 
مي بينيم در حالي كه از كارمندان دولتي با حقوق هاي 
ناچيز ماليات كس��ر مي ش��ود ولي مثلا دولت تاكنون 
نتوانسته است بحث ماليات بر مسكن را آنگونه شايسته 
است س��امان دهد چه بسا افراد بس��ياري كه صاحب 
املاكهايي با قيمت هاي نجومي هس��تند ولي ماليات 
آن را پرداخت نمي كنند. او با  بيان اينكه نظام پرداخت 
يارانه ها در ايران ناكارآمد است، گفت: هم اكنون بيش از 
98 درصد كشور يارانه بگير هستند در حالي كه بخشي 

از اين افراد هيچ نيازي به ماليات ندارند. 
پازوكي گفت: اين در حالي است كه هم اكنون پرداخت 
يارانه ها بيشتر از بودجه عمراني كشور است و حالا بايد 
بررس��ي كرد و ديد اين پرداخت ها چقدر به هدف خود 
نزديك تر شده اند. به نظر من طرح پرداخت  يارانه ها نياز 
به تحول اساسي دارند و اين تحول از راه استاني كردن 

يارانه ها نمي گذرد. معتقد نيستم كه ملوك الطوايفي اداره 
كردن كشور مي تواند راهگش��ا باشد. اين ممكن است 

واكنش برخي از استان ها راد برانگيزد.
استاد اقتصاد دانش��گاه علامه طباطبايي افزود: سوالي 
كه بايد پرس��يد اين اس��ت كه اصلا قرار اس��ت به چه 
مكانيزمي پرداخت يارانه ها به اس��تان ها سپرده شود. 
قطعا نبايد چني��ن تصميمي برمبن��اي دادن اختيار 
تخصيص يارانه ها توسط استانداري ها گرفته شده باشد 
چراكه اصلا استانداري چنين وظيفه اي ندارد و تجربه 
واگذاري امور سازمان برنامه و بودجه به استانداري ها در 
دوره احمدي نژاد يك شكست بزرگ بود همان طور كه 
مي بينيم ساختمان استانداري ها تبديل به كاخ شده اند 
در حالي كه در بسياري از استان ها با مشكل شديد كمبود 

مدارس و تجهيزات آن روبه رو هستيم.

  اهدافي كه فراموش شد
دولت 8 سال  است كه درگير هزينه هاي سنگين پرداخت 
يارانه هاي نقدي است؛ هزينه هايي كه به دليل نداشتن 
استراتژي دقيقي نتوانسته بطور كامل به اهداف اوليه 
خود كه همانا برقراري عدالت در توزيع منابع و كاهش 
نابرابري اس��ت، دس��ت يابد. البته هدف هاي ديگري 
چون آزادس��ازي قيمتي و كاهش مصرف انرژي  هم در 
اين برنامه موردنظر بود كه نتايج حاصله آن هم بس��يار 
مورد بحث اس��ت. مساله اصلي كارشناسان با پرداخت 
يارانه هاي نقدي در يك پرسش اساسي خلاصه مي شود: 
چرا دولت ب��ه جاي دهك هاي پايين��ي جامعه، منابع 
عمومي كشور را صرف پرداخت سراسري مي كند؟ بدين 
معني كه گفته مي شود يارانه ها به جاي اينكه گروه هاي 
كم درآمد را هدف گيرد و و از اين طريق به كاهش نابرابري 
حركت كند، به تمام جامعه اي تعلق گرفته كه حداقل سه 

دهك بالايي هيچ نيازي به آن ندارند. 
در ۲8 آذرماه سال ۱۳89 و با دستور محمود احمدي نژاد، 
رييس دولت نهم و دهم قانون هدفمندي يارانه ها در قالب 
طرح تحول اقتصادي مصوب ش��ده بود، به مرحله اجرا 
درآمد. در سال اول اجراي قانون هدفمندي يارانه ها، در 
مهم ترين تغييرات براي اصلاح قيمت حامل هاي انرژي، 

قيمت سوخت به يك باره تا حداقل ۴۰۰ درصد رشد كرد؛ 
بطوري كه بنزي��ن از ليتري ۱۰۰ تومان به ۴۰۰ تومان 
سهميه اي و ۷۰۰ تومان آزاد تغيير قيمت داد و گازوئيل به 
عنوان ديگر سوخت از حدود ۱۶.۵ به ۱۵۰ تومان سهميه 
و ۳۵۰ تومان آزاد افزايش قيمت يافت، اين روند البته در 

ادامه با تورم قابل ملاحظه اي همراه شد.
اصلاح قيمت حامل هاي انرژي درآمدي ايجاد مي كرد 
كه بايد در س��وي ديگر مصارف آن طب��ق قانون انجام 
مي ش��د؛ به گونه اي كه ۵۰ درصد از منابع براي توزيع 
نقدي و غيرنقدي بين اقشاري كه از محل اجراي قانون 
هدفمندي يارانه ها آس��يب مي ديدند، اختصاص پيدا 
مي ك��رد. ۳۰ درصد در جهت حماي��ت از توليد و رفاه 
اجتماعي و همچنين ۲۰ درصد براي تامين هزينه هاي 
مربوط به پروژه هاي عمران��ي و دولت. با اين حال طي 
س��ال هايي كه از اجراي قانون گذش��ت عملكرد از اين 
حكايت داشته كه به غير از پرداخت هاي همگاني نقدي 
س��هم بقيه بخش ها تا مرز صفر بوده و به عبارتي يارانه 

نقدي اجازه پرداخت به بخش هاي ديگر را نداده است.
احمدي نژاد در زمان اجراي قانون هدفمندي يارانه ها 
برخلاف قانون، توزيع يارانه نقدي را بين تمامي افرادي 
كه ثبت نام كرده بودند ش��روع كرد. از آن زمان تاكنون 
بيش از ۷8 ميليون نفر در حال دريافت يارانه هستند و 
در اين سال ها نه تنها از تعداد يارانه بگيران كم نشده بلكه 
بر آنها افزوده شده است. دولت يازدهم كه با شعار اصلاح 
رويه هدفمندي كار خود را آغاز كرد و به ويژه تاكيد داشت 
كه يارانه بگيران را غربالگري مي كند، تاكنون نتوانسته 
اقدامي موثر در اين باره انجام دهد، حتي ثبت نام مجدد از 
متقاضيان را در دستور كار قرار داد، ولي به هرحال تحت 
ش��رايطي بيش از ۷۵ ميليون نفر به سبد يارانه بگيران 

برگشتند.
از سويي ديگر قانون بودجه طي سال هاي گذشته بارها 
دولت را مكلف به حذف افراد پردرآمد كرده اس��ت، اما 
در اي��ن باره ورود نكرد و همواره تاكيد داش��ت كه نبود 
اطلاع��ات كامل براي ش��ناخت يارانه بگيران پردرآمد 
مانعي پيش روي آن اس��ت. اين در حالي است كه اين 
موضوع چندان از س��وي كارشناسان مورد قبول نبوده 

و تاكيد داش��ته اند كه دولت براي پرداخت يارانه نقدي 
فقط خانوارهاي هدف از جمله بهزيستي يا تحت پوشش 
كميته امداد و همچنين گروه ه��اي كم درآمد را براي 

پرداخت يارانه انتخاب كرده و ساير افراد را حذف كند.
اين در حالي اس��ت كه آخرين آم��اري كه از غربالگري 
يارانه بگيران در دو س��ال پيش از س��وي دولت منتشر 
شده نشان مي دهد كه حدود چهار ميليون نفر را حذف 
كردند كه از بين آنها يك ميليون ديگر مجدد در نتيجه 
اعتراض به حذف به ليس��ت سازمان هدفمندي اضافه 
شدند و براي سال جاري نيز با وجود تاكيد قانون بر حذف 
سه دهك بالاي درآمدي، به صراحت به عدم اجراي آن 

تاكيد شده است.
با اين حال يكي از مس��ائلي كه دولت براي عدم حذف 
يارانه بگيران آن را به دفعات مورد اشاره قرار داده حاكي از 
ملاحظاتي است كه براي اين موضوع دارد، چرا كه عنوان 
مي شود نبايد حذف يارانه به گونه اي باشد كه در اين بين 
اقشاري حذف شوند كه در نتيجه نيازمند يارانه بودند، 
اما با اين وجود تاكنون بطور مشخص هيچ گاه مقياس 
دولت براي حذف يارانه بگيران اطلاع رس��اني عمومي 
نشده و اخبار پراكنده اي در اين مورد وجود داشته است.

مبلغ يارانه نقدي نيز طي اين س��ال ها همان ۴۵ هزار 
و ۵۰۰ تومان باق��ي مانده و با وج��ود تغييرات تورمي 
هيچ گونه افزايش��ي پي��دا نكرد. رقمي ك��ه البته خود 
كارشناسان دولت تاكيد داشتند ارزش آن اكنون كمتر 
از ۲۰ هزار تومان اس��ت و در نتيجه دولت ماهانه حدود 
۴۰۰۰ ميليارد تومان براي يارانه نقدي پرداخت مي كند 
كه اين رقم ارزش��ي در مقابل هزينه خانوارها ندارد و به 

نوعي هدردادن منابع به شمار مي رود.
در مجموع 8 سال از اجراي قانون هدفمندي يارانه ها 
گذشته و در يك دور باطل همچنان ۷8 ميليون ايراني 
از ثروتمند تا نيازمن��د در هر ماه يارانه ۴۵ هزار و ۵۰۰ 
توماني دريافت مي كنند و خب��ري از كمك به حوزه 
توليد، درمان و رفاه اجتماعي نيس��ت، اصلاح قيمت 
حامل هاي ان��رژي صورت نگرفته و فق��ط ۳۵۰ هزار 
ميليارد تومان ص��رف همين يارانه ۴۵ ه��زار و ۵۰۰ 

توماني شده است.

گروه اقتصادكلان| اميرعباس آذرم وند|
پس از گذشت ۲۲ سال از عمر شركت شستا، به نظر مي رسد 
اكنون س��ازمان تامي��ن اجتماعي نياز مبرم��ي به فروش 
ش��ركت هاي زير مجموعه آن دارد. در س��ال هاي گذشته 
مشكلات انباشته شده س��ازمان تامين اجتماعي بيش از 
هر زمان ديگري بوده و طلب ۱۵۰ هزار ميليارد توماني اين 
س��ازمان از دولت، هر دو طرف را درگير مشكلات مربوط 
كرده اس��ت. كمبود منابع مالي مهم ترين عاملي است كه 
دست اندركاران را متقاعد به فروش شركت هاي اين مجموعه 
مي كند ولي تجرب��ه واگذاري تعداد زي��اد ي از بنگاه هاي 
اقتصادي در گذش��ته حالا اميدواري  نسبت به افق روشن 
واگذاري ها  را با ترديد روبرو كرده است. آنچه امروز مشاهده 
مي شوداين اس��ت كه چه شركت هاي زير مجموعه مانند 
گذشته اداره شوند و چه مانند آنچه تاكنون ديديم واگذار 
شوند، ظاهرا گرهي از مشكلات اين واحدها باز نخواهند كرد 
و همچنان دولتمردان يا براي تامين حقوق بازنشستگان يا 
براي پرداخت كارگران معترض به خصوصي سازي مجبور به 
مداخله هستند. به هر روي با توجه به مشكلاتي كه بسياري از 
بنگاه هاي واگذار شده به آن دچار شدند و مشكلات بنگاه ها 
را به پهنه سياسي- اجتماعي كشانده اند پيش از اقدامات 
لازم براي فروش، مس��وولان نسبت به چگونگي واگذاري 
شركت هاي اين بخش اظهاراتي را داشته اند كه نشان از ورود 
رويكرد جديد به خصوصي سازي است. به گزارش تعادل، 
حدود سال ۱۳۶۵ بود كه شستا يا شركت سرمايه گذاري 
تامين اجتماعي با س��رمايه اي به ارزش دو ميليارد تومان 
تاسيس شد. در آن زمان با توجه به منابعي كه بيمه شدگان 
تامين اجتماعي مي پرداختند، بنا بود شركتي تاسيس شود 
تا اين منابع را صرف توليد در اقتصاد كند و با به كار انداختن 
منابع حاصل از بيمه شدگان، ارزش اين منابع را براي روزهايي 
كه بايد دستمزد بازنشستگان را پرداخت كند، سود ده كند. 
اين اتفاق براي كشوري كه اقتصادش چند دهه تورم دو رقمي 

داشته نه تنها بديهي، بلكه ضروري است؛ هر بيمه شده اي 
در دوره اش��تغال خود بخش��ي از حقوقش را به س��ازمان 
تامين اجتماعي مي دهد تا در روزهاي پيري بتواند حقوق 
بازنشستگي داشته باشد و با آرامش سال هاي فراغت از كار و 
استراحتش را بگذراند و طبعا با سرعت بالاي كاهش ارزش 
پول ملي، سازمان تامين اجتماعي هم موظف است راه حلي 
براي حفظ ارزش اين منابع داشته باشد. سرمايه گذاري هاي 
صورت گرفته گهگاه با انتقاداتي از سوي كارشناسان مواجه 
مي شد اما اين رويه ادامه داشته ولي اكنون به نظر مي رسد 
ديگر دولت  هم آمادگي ادامه اين شرايط را ندارد و مي خواهد 
راهي ديگر برگزيند. از سوي ديگر با ابلاغ سياست هاي اصل 
۴۴ واگذاري بنگاه ه��اي بخش عمومي و دولتي به بخش 
خصوصي سرعت گرفت. اين واگذاري ها در راستاي كوچك 
و چابك سازي دولت صورت گرفت، چرا كه كارشناسان به 
ويژه آنها كه در س��اختار قوه مجريه دست بالا را داشتند، 

مهم ترين مشكل اقتصاد ايران را دولتي بودن آن مي دانستند 
و معتق��د بودند با واگذاري بنگاه ه��ا به بخش خصوصي و 
پذيرش هر چه بيشتر منطق بازار آزاد مي توان توليد را در 
كشور كيفي تر كرد و حتي سرانه رفاه اجتماعي را هم بالاتر 
برد. اين ديدگاه هر چند موفق ش��د بخش��ي از بنگاه هاي 
كشور را واگذار كند اما عملكردش با ترديدهايي در دو سطح 
مواجه شد؛ اول آنكه واگذاري بنگاه ها به بخش خصوصي 
ساز و كار مناسبي نداشت و به همين دليل پس از چندي 
خود آنها نيز گهگاه به نقد رويكرد سازمان خصوصي سازي 
روي آوردند و نحوه خصوصي سازي در كشور را نامنطبق با 
آنچه خود مي خواستند، معرفي كردند. در وهله بعدي نيز 
خصوصي سازي نه تنها به بهبود شرايط رفاه اجتماعي در 
كشور منجر نشد بلكه اعتراضات وسيع نيروي كار شاغل در 
همان بنگاه ها را به همراه داشت كه نه تنها اين رويه را به سود 
خود نمي دانستند بلكه خواهان بازگشت به شرايط قبلي 

مالكيت بودند. به عبارت ساده تر خصوصي سازي نه تنها 
رشد، توسعه و بهبود سرانه شاخص زندگي را براي كشور به 
همراه نياورد بلكه نارضايتي وسيع توده اي را به همراه داشت 
و مشكلي اقتصادي به پهنه اجتماعي و سياسي هم وارد شد.

اين ميان واگذاري مجموعه اي كه با حق بيمه مزدبگيران 
ايران تاسيس شده و پس از دو دهه مي خواهد از زير مجموعه 
دولت خارج شود، قطعا با حواشي فراواني رو به رو خواهد بود. 
برخي منابع اين ش��ركت س��هامي خاص كه در واقع يك 
شركت س��رمايه گذاري مادر يا همان هلدينگ است را در 
سال 9۳ معادل سي و پنج هزار ميليارد تومان ارزيابي كردند 
كه به سود سالانه سه هزار ميليارد توماني به همراه مي آورد. 
شركت هاي تحت پوشش شستا، در ۱۰ هلدينگ تخصصي 
شامل صنايع دارويي، سيمان، صباتامين، صدر تامين، صنايع 
پتروشيميايي و ش��يميايي، صنايع عمومي، ساختمان و 
عمران، نفت و گاز، صنايع نوين و حمل و نقل اداره مي شوند.

شستا در هر ۱۰ حوزه يادشده، نقش بزرگي در اقتصاد كشور 
بازي مي كند. مثلًا با توجه به در اختيار داشتن سهام بسياري 
از شركت هاي سيماني، شستا بزرگ ترين بازيگر صنعت 
سيمان كشور محسوب مي شود. همچنين شركت هاي 
تحت پوشش شستا ۷۵ درصد صنايع توليد و توزيع دارو و 
همچنين درصدهاي بسياري از شركت هاي فعال در صنايع 

نفت، كاشي، لاستيك، كاغذ و... را در كشور دارا است.

   كلاف سر درگم واگذاري   شركت هاي »شستا«
شايد به دليل نقش بالاي شستا در توليد كشور و شكست 
واگذاري بنگاه ها به بخش خصوصي است كه معاون وزارت 
تعاون، كار و رف��اه اجتماعي چندي پيش به ميدان آمد و 
از ورود تعاوني ه��ا به واگذاري ه��اي جديد بنگاه هاي زير 
مجموعه اين وزارتخانه خبر داد. محمد جعفر كبيري، معاون 
تعاون، وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي در نشست مشترك با 
تعاونگران در اتاق تعاون ايران، از مذاكره با وزير كار و رييس 

اتاق تعاون براي ورود جدي تعاوني ه��ا در واگذاري هاي 
جديد بنگاه ه��اي دولتي خبر داد و گف��ت: مي توانيم در 
واگذاري بنگاه هاي زيرمجموعه وزارت كار به اين سمت 
برويم كه تجربه آنچه در گذشته نامش را خصوصي سازي 
گذاشتند ديگر تكرار نشود و با واگذاري بنگاه هاي دولتي به 
 بخش تعاون بهترين شيوه خصوصي شدن شكل بگيرد.

كبيري همچنين از مذاكره با رضواني فر مديرعامل جديد 
شستا خبر داد و گفت نظر ما اين است كه اگر قرار است با 
نگاه هاي دولتي واگذار ش��وند اولويت با تعاوني ها باشد به 

شرط اينكه بسترها و پيش شرط هاي لازم فراهم شود.
وي پيش شرط ورود تعاوني ها به بحث واگذاري ها را افزايش 
اعتماد به بخش تعاون برشمرد و گفت: تا اعتماد عمومي را 

افزايش ندهيم همه چيز در حد حرف باقي مي ماند.
البت��ه اين اولين و آخري��ن اظهارنظر در م��ورد واگذاري 
ش��ركت هاي زير مجموعه شستا نبوده اس��ت؛ پيش از 
اين عضو كارگري هيات امناي سازمان تامين اجتماعي 
مي گويد كه در صورت واگذاري شركت هاي شستا خارج 
از مصوبه هيات امنا، جامعه كارگري سكوت نخواهد كرد. 

اكبر ش��وكت درب��اره نگراني ه��ا از سرنوش��ت كارگران 
شركت هايي كه قرار است س��هام آن واگذار شود، گفت: 
سهام شركت ها بايد به بخش خصوصي شناسنامه دار به 
فروش برس��ند، نه آقازاده ها، عموزاده ها و خواهرزاده ها. 
نمي خواهيم آنچه بر سر كارگران مجتمع نيشكر هفت تپه 
آمد تكرار شود؛ حتي اگر شده بايد اداره آنها در قالبِ شركت  
تعاوني به كارگران واگذار ش��ود. در غير اين صورت شاهد 

تعديل نيرو و بيكاري خيل عظيم كارگران خواهيم بود.
او همچنين با رد فروش ش��ركت هاي س��ودده گفت: در 
كل شركت هاي سودده حتي اگر خارج از استراتژي هاي 
س��رمايه گذاري س��ازمان تأمي��ن اجتماع��ي باش��ند، 
نمي فروشيم. فروش شركت هاي سود ده نه تنها عاقلانه 

نيست كه خائنانه است.
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هزار ميليارد تومان اوراق 
تاپايان سال منتشر مي شود

خانه ملت| غلامعلي جعفرزاده ايمن آبادي با 
اش��اره به جزييات تامين منابع كشور از محل 
واگذاري دارايي ها مالي، توضيح داد: در بخش 
اوراق مال��ي ك��ه در واقع با اين ايده كش��ور را 
بدهكار كرده ايم بايد گفت كه در سال هاي 9۰ 

و 9۱ فروش اوراق نداشتيم.
عضو كميس��يون برنامه، بودجه ومحاس��بات 
مجلس ادامه داد: فروش اوراق مشاركت از سال 
9۲ شروع شده اس��ت و در آن سال ۱۰ درصد 
منابع كش��ور با فروش اوراق مشاركت تامين 
شد، در سال 9۳، قريب به ۱9 درصد، در سال 
9۵ نيز ۶9 درصد، در س��ال 9۶ همچنين ۶۴ 
درصد بودجه كش��ور با فروش اوراق مشاركت 
تامين ش��ده اين نرخ در سال 9۷ به ۶۱ درصد 

رسيد.
نماينده مردم رش��ت در مجلس دهم شوراي 
اس��لامي تاكيد ك��رد: در واقع از س��ال 9۵ به 
بعد بالاي ۶۰ درصد كش��ور با اوراق مالي اداره 

شده است.
وي در خص��وص ميزان فروش ش��ركت هاي 
دولت��ي، بي��ان داش��ت: در س��ال 9۰ فروش 
ش��ركت هاي دولتي 8۴ درصد منابع كشور را 
تامين كرده اس��ت، اين نرخ در سال 9۱ به ۷۱ 
درصد و در س��ال 9۲ به 8۷ درصد رسيد، اين 
روند در سال هاي 9۳ تا 9۷ روند كاهشي را طي 

كرده است و در سال 9۷ به ۱۰ درصد رسيد.
جعف��رزاده ايمن آبادي به اس��تفاده از ذخاير 
صندوق توسعه ملي در سال هاي گذشته اشاره 
كرد و گفت: در س��ال هاي 9۰ و 9۱ استفاده از 
منابع صندوق توس��عه ملي بسيار كم بود و در 
سال هاي 9۲ و 9۵ از اين منابع استفاده نشده 
اين در حالي اس��ت كه در سال 9۷ استفاده از 
منابع صندوق توس��عه ملي ب��ه ۲۲.8 درصد 

رسيد.
اين نماينده مجلس بيان كرد: اين آمار نش��ان 
مي ده��د كه اس��تفاده از منابع صن��دوق كار 
درس��تي نيست و به اش��تباه از منابع استفاده 

مي كنيم.
وي درباره تسويه اوراق اسناد خزانه مشاركت، 
صكوك و سلف در سال 98 توضيح داد: ميزان 
اوراق منتشر شده تا پايان سال 9۶ كه سررسيد 
نشده است بالغ بر۶۳ هزار ميليارد تومان است، 
اوراق منتشر شده در سال 9۷ تاكنون معادل 

۲۳ هزار ميليارد تومان است.
نايب رييس فراكس��يون مس��تقلين ولايي در 
مجلس بيان كرد: اين رقم در صورت استفاده 
از س��قف مق��رر در ج��دول ش��ماره ۴ قانون 
برنامه ششم توسعه به ۱۴ هزارميليارد تومان 
مي رسد، در صورت اس��تفاده از مجوز انتشار 
اوراق بند )ح( تبصره )۵( س��ال 9۷ به ۳ هزار 
ميلي��ارد تومان مي رس��د، بر اين اس��اس در 
مجموع تا پايان س��ال بالغ ۱۰۰ هزار ميليارد 
تومان اوراق منتشر كرده ايم. اگر مبلغ ۱۲ هزار 
ميليارد تومان را تسويه و از اين رقم كسر كنيم 
9۲ هزار ميليارد تومان كشور را بدهكار كرده 

و در واقع منابع كشور را پيش خور كرده ايم.
عضو كميس��يون برنامه، بودجه ومحاس��بات 
مجلس گفت: برآورد تس��ويه سال 98 اصل و 
سود اسناد منتشر ش��ده تاكنون و استفاده از 
باقي مان��ده ظرفيت ۳9 ه��زار ميليارد تومان 

است.

بعيد است كاهش سود بانكي 
به تورم منجر شود 

ايسنا| قدرت اله اماموردي، با اشاره به نزديك 
شدن رقم رسمي تورم اعلام شده به نرخ سود 
پرداختي توسط بانك ها، به نحوه محاسبه نرخ 
س��ود واقعي پرداخت و گفت: نرخ سود واقعي 
پرداختي توسط بانك ها از كسر نرخ سود اسمي 
از نرخ تورم به دست مي آيد كه با توجه به نرخ 
بالاي تورم روز به روز در حال كم شدن است. با 
اين حال بعيد به نظر مي رسد اين مساله باعث 
ش��ود تا خروج آنچناني سرمايه ها را از بانك ها 
داشته باش��يم چرا كه عمده سپرده گذاران در 
اين عرصه اف��راد محافظه كاري هس��تند كه 
نمي توانند ريسك حوزه هاي ديگر را بپذيرند.

او با بيان اينكه اگر س��رمايه ها از بانك ها خارج 
و توسط س��پرده گذاران مصرف شود مي تواند 
باع��ث ايجاد تورم و نقدينگي بيش��تر ش��ود، 
اضاف��ه كرد: اين ف��رض هم البته در ش��رايط 
فعلي بعيد اس��ت اما ممكن است اگر نرخ تورم 
بيشتر از اينها ش��ود و سپرده گذاران احساس 
كنند كه س��رمايه گذاري در بانك ها برايشان 
به صرفه نيس��ت س��رمايه خود را در بازارهاي 
س��رمايه اي ديگر مانند بازار بورس يا مسكن 

سرمايه گذاري كنند.
اي��ن اقتصاددان خ��روج س��رمايه ها از بانك ها و 
سرمايه گذاري در حوزه هاي ديگر را مخرب توصيف 
كرد و گفت كه اين مساله باعث عدم تعادل در حجم 
س��رمايه ها و ايجاد تلاطم در بازارهاي مقصد اين 

سرمايه هاي سرگردان مي شود.
گفتني اس��ت با اينكه نرخ سود بانكي مصوب 
ش��وراي پول و اعتبار ۱۵ درصد است اما نرخ 
سودي كه عملا پرداخت مي شود تا ۲۳ درصد 
نيز افزايش دارد. هرچند اين سود نسبت به نرخ 
تورم اندك به نظر مي رسد اما با اتفاقاتي كه در 
بازارهاي سرمايه اي ديگر مانند بازار ارز و سكه 
و حتي طلا اتفاق مي افتد س��رمايه گذاري در 
بانك ها كماكان از امنيت بيش��تري برخوردار 

است.

ديدگاه



بانك و بيمه4اخبار

گزارش »تعادل« از آخرين تحولات بازار ارز و سكه

توكلي، عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام مطرح كرد

ريزش ۱۲۰ هزار توماني قيمت سكه در هفته گذشته 

500 پرونده پول شويي بدون مجازات در 12 سال اخير

مكانيزم هاي تعديل رابطه پولي دولت و بانك مركزي

گروه بانك وبيمه| احسان شمشيري|
روند كاهشي قيمت طلا در طول هفته گذشته ادامه داشت 
و باعث شد تا حباب قيمت سكه 70 هزار تومان كاهش يابد. 
همچنين نرخ خريد دلار در بانك ها باز هم كاهش يافت و به 
زير ۹۹00 تومان رسيد. بانك ها روز پنج شنبه نرخ خريد 
دلار را ۵0 تومان كاه��ش دادند و هر دلار امريكا را ۹۸۵0 
تومان خريدند و هر دلار امريكا را در سيستم بانكي به قيمت 

۹۹۴0 تومان فروختند.
به گزارش »تعادل«، روز پنج شنبه 2۹ آذر ۹7 در سامانه 
سنا براساس قيمت هاي روز كاري قبل يعني چهارشنبه 
نرخ دلار به 10 هزار و ۴0 تومان، يورو 11هزار و 72۸ تومان، 
درهم به 2776 تومان، پوند 12 هزار و ۸۹0 تومان و يوان 

چين به يك هزار و 660 تومان رسيد.
كاهش نرخ ارز سبب كاهش قيمت طلا و سكه در بازار شده 
است به طوري كه روز پنج شنبه هر قطعه سكه تمام با 220 
هزار تومان كاهش در طول يك هفته گذشته به قيمت ۳ 
ميليون و ۳۸0 هزار تومان، نيم س��كه با 120 هزار تومان 
كاهش با قيمت يك ميليون و 7۳0 هزار تومان و ربع سكه 
با 60 هزار تومان كاهش به قيمت يك ميليون و 10 هزار 

تومان معامله شد.
قيمت هر قطعه سكه يك گرمي به 61۵ هزار تومان رسيد 
و روز پنج ش��نبه هر گرم طلاي 1۸ عيار ۳0۳ هزار و ۴00 
تومان و هر مثقال طلا نيز 1 ميلي��ون و ۳16 هزار تومان 
عرضه شد.قيمت جهاني طلا در طول هفته گذشته 10 دلار 
افزايش داشته است روز پنج شنبه هر اونس طلا با قيمت 
هزار و 2۴۹ دلار عرضه شده است.كارشناسان كاهش تقاضا 
براي سكه را در بازار سبب كاهش حباب سكه مي دانند به 
طوري كه حباب س��كه با 70 هزار تومان كاهش به ۳70 
هزار تومان رسيده است.در اين رابطه رييس كميسيون 
تخصصي طلا و جواهر از كاهش سكه به پايين ترين سطح 
قيمت در 6 ماه گذشته خبر داد. محمد كشتي آراي درباره 
وضعيت بازار طلا و سكه، اظهار داشت: هرچه به روزهاي 
پاياني سال ميلادي نزديك مي شويم، نوسان قيمت جهاني 
طلا نيز بيشتر مي شود به گونه اي كه قيمت جهاني تاكنون 
7 دلار افزايش قيمت داشته، اما تاثيري بر قيمت داخلي 
نداشته است. همانطور كه مشاهده مي شود طي چند روز 
گذشته با كاهش دوباره قيمت طلا و سكه مواجه بوديم و 
اين روند كاهشي موجب شده تا حباب سكه نزولي و ميل به 
خريد نيز كمتر شود و از آنجايي كه يكي از علت هاي كاهش 
حباب سكه عرضه بيشتر است، باعث كاهش قيمت و حباب 
سكه شده است.در مجموع قيمت سكه به پايين ترين سطح 
قيمت در 6 ماه گذشته رسيده و اين نشان دهنده اقدامات 
دولت و بانك مركزي و اراده بر مديريت قيمت در بازار ارز و 

پايين نگه داشتن قيمت ها است.

  برنامه بانك مركزي براي ثبات بازار ارز
همچني��ن همتي گفت: بانك مرك��زي تلاش مي كند با 
همكاري مجلس تعادل را در بازار ارز و ساير بازارها ايجاد كند 

تا از اين طريق بتوان رفاه مردم را افزايش داد.
رييس كل بانك مركزي، گفت: بانك مركزي تلاش مي كند 
ب��ا همكاري مجلس تع��ادل را در بازار ارز و س��اير بازارها 
ايجاد كند، تا از اين طريق بتواند رفاه مردم را افزايش داد.

عبدالناصر همتي در گفت وگو با خانه ملت، با بيان اينكه 
مجلس هميشه حامي بانك مركزي بوده است، گفت: بانك 
مركزي از اين موضوع استفاده كرده تا با همكاري كميسيون 
اقتصادي مجلس ش��وراي اسلامي و بخش هاي مختلف 
مجلس بتواند تعادل را در بازار ارز و ساير بازارها ايجاد كند، 

تا از اين طريق بتوان رفاه مردم را افزايش داد.
رييس كل بانك مركزي با اش��اره به اينكه براي مديريت 
نقدينگي با بورس همكاري ها انجام مي شود، افزود: توجه 
به مديريت بازارهاي مالي مهم اس��ت و تمام تلاش بانك 
مركزي اين است كه بازارهاي مالي با يكديگر هماهنگي 
داشته باشند.همتي با بيان اينكه فعالان بازار، ارز را به تعادل 
مي رسانند، تصريح كرد: ايجاد ثبات در بازار ارز از همه چيز 
مهم تر است و بانك مركزي برنامه هايي براي ايجاد ثبات 

در بازار دارد.

  كليد كاهش قيمت  ارز
از سوي ديگر، كارشناسان معتقدند كاهش قيمت اجناس 
در بازار با وجود كاهش نرخ ارز مساله اي است كه حل شدن 
آن در گرو ايجاد اعتماد عمومي از ثب��ات نرخ ارز ارزيابي 
مي شود.كاهش قيمت ارز )نسبت به نقطه عطف 20 هزار 
توماني دلار( باعث شده تا شهروندان انتظار كاهش قيمت 
ساير اجناس به موازات ارزاني دلار را داشته باشند، انتظاري 
كه البته هنوز برآورده نشده و بسياري از كارشناسان علت آن 
را در وجود انتظارات تورمي يا به عبارتي ترس از عدم تعادل 
ب��ازار ارز در آينده مي دانند.در اين باره مرتضي دلخوش با 
اشاره به كاهش قيمت ها در بازار آزاد ارز و عدم تاثير آن بر نرخ 
تورم درباره علت اين مساله اظهار كرد: يك علت اين مساله را 
بايد در چسبندگي قيمت ها جست وجو كنيم. چسبندگي 
قيمت ها اصطلاحي است كه به عدم كاهش نرخ تورم به 
همان سرعت افزايش آن اشاره مي كند. در اين شرايط مردم 

انتظار دارند دولت براي كاهش تورم اقدامي انجام دهد.
او با اشاره به سياست هاي بانك مركزي در كاهش نرخ دلار 
گفت كه مردم منتظرند ببينند كه اين سياست هاي بانك  
مركزي در كاهش نرخ دلار در بلندمدت هم ثبات خواهد 
داشت يا نه؛ اگر اين سياست  در بلندمدت هم ثبات داشته 
باشد آنگاه فعالان اقتصادي هم در رفتارهاي اقتصادي خود 
تغييراتي خواهند داد كه مي تواند نرخ تورم را كاهش دهد.

   دستگيري 1۳ متهم ارزي جديد
همچنين دادستان تهران با اشاره به دستگيري متهمان 
ارزي گفت: در حوزه ارز ديروز 1۳ نفر ديگر دستگير شدند و 
تاكنون چهل پرونده منجر به كيفرخواست ثبت شده است.

عباس جعفري دولت آبادي در حاشيه نشست آسيب هاي 
اجتماعي در جمع خبرنگاران به شب هات مطرح شده در 
خصوص پرونده باقري درمني گفت: باقري درمني پس از 
۹ جلسه محاكمه و پس از اعتراض محكوم و وكلا؛ حكم 
وي در ديوان عالي كش��ور تاييد و براي اجرا به دادستاني 
اعاده شده است.وي در پاسخ به ادعاي مطرح شده مبني بر 
اينكه پرونده حميد باقري درمني به شعب ويژه ربط داده 
شده است، گفت: واقعا اينگونه نبوده و از سال ۸۵ تا ۹7 سه 
پرونده در مورد اين فرد مطرح بوده كه دو پرونده اجرا شده 
و پرونده سوم كه به اعدام محكوم شده در سال ۹0 تشكيل 

شده است و هشت شاكي دارد و مجموع بدهي به دستگاه ها 
و افرادي كه در اين پرونده هستند هزار و صد ميليارد تومان 
است و ارزش قيري كه ايشان گرفته و پول آنها را نداده به 
قيمت روز ۹00 ميليارد تومان است و بقيه بدهي به بانك ها 

و شركت هايي است كه در پرونده شكايت كردند.
دادستان تهران گفت: اتهام اين فرد افساد في الارض است 
كه حتي فرض رضايت شكات هم، تاثيري در اجرا ندارد. 
جعفري دولت آبادي با تاكيد بر اينكه اساسا پرونده اين فرد به 
دادگاه ويژه ارتباطي نداشت، ادامه داد: اين پرونده با تشكيل 
دادگاه هاي ويژه همزمان شد و در شعبه 1۵ مورد رسيدگي 
قرار گرفت، ولي برخي به دليل اينكه در ذهن مردم شبهه 
ايجاد كنند، بيان كردند كه اين فرد در شعب ويژه محكوم 
و حقوق او تضييع شده كه اين ادعا صحت ندارد و اين فرد 
دو وكيل داشته ۹ جلسه محاكمه شده و در ديوان عالي نيز 
پرونده وي رسيدگي شده و مقدمات اجرا فراهم شده است.
جعفري دولت آبادي درباره ماجراي فرار دادن باقري درمني 
نيز گفت: افرادي گزارش داده بودند كه اين فرد اقداماتي 
براي خ��روج دارد و گزارش ها پيگيري و با تلاش پليس و 
نظارت دادستاني خنثي شد. وي افزود: افراد مرتبط با باقري 
درمني تلاش كردند به گونه اي وانمود كنند كه گويي فرد 
بيگناهي است در حالي كه هفت سال است به اين پرونده 
رس��يدگي كرده ايم و حتي متهم به اطاله دادرسي شده 
بوديم.دادس��تان تهران اين قبيل شبهه سازي ها را مويد 
تلاش هايي براي عدم اجراي حكم دانس��ت و گفت: اين 
نوع احكام در صورتي كه قطعي ش��ود اجرا خواهد شد و 
در حال حاضر ۴۸ نف��ر در زندان داريم كه در رابطه با ارز و 
فروش موبايل و ارزهاي موبايلي حكمشان اجرا شده است.

وي با هشدار به همه مفسدان اقتصادي، افزود: قوه قضاييه 
با تمام كساني كه در حوزه هاي مختلف به خصوص مسائل 
اقتصادي، گرانفروشي كلان، فروش ارز در بازار آزاد، واردات 
كالاي قاچاق و فسادهاي مشابه اقداماتي را انجام مي دهند، 
قاطعانه برخورد مي كند و برخوردها نيز تشديد شده است 
اگرچه در كنار برخوردهاي كيفري معتقديم دستگاه ها 
بايد ساختار پيشگيرانه را تقويت كنند تا فسادي رخ ندهد.

جعفري دولت آبادي گفت: در حوزه ارز اقدامات دادستاني 
ادامه دارد و روز گذشته هم 1۳ نفر ديگر دستگير شدند و 
تاكنون چهل پرونده منجر به كيفرخواست در اين حوزه 
داش��ته ايم. وي درباره برخورد با گران فروشي نيز افزود: 
رياست قوه قضاييه اخيرا به دادستان ها دستور داده است كه 
در چارچوب قوانين در اين زمينه اقدام كنند و لذا دادستاني 
تهران درمورد برخورد با گراني كلان آمادگي دارد و اقدام 
نيز كرده است، اما در بخش گرانفروشي خرد تعزيرات طبق 
قانون مكلف است كه انجام وظيفه كند و اميدواريم حضور 

قوي تري داشته باشند.

   نقدينگي را چگونه از طلا و ارز دور كنيم
در اين رابطه رييس ش��ركت بورس اوراق بهادار تهران با 
اش��اره به ابزارهاي جديد معاملاتي گف��ت: هرچه ابزارها 
متناسب با سليقه سرمايه گذاران افزايش يابد، جريان هاي 
نقدينگي به جاي اينكه وارد بازارهاي سكه و ارز شود وارد 

بازار سرمايه مي شود.
علي صحرايي در گفت وگو با ايسنا، درباره اينكه تا پايان 
سال ابزار معاملاتي فروش استقراضي و وارانت وارد بازار 
سرمايه مي شود يا خير، اظهار كرد: وارانت در برنامه شركت 

بورس قرار دارد، اما ابزار معاملاتي فروش اس��تقراضي از 
اولويت بيشتري نسبت به وارانت برخوردار است. در عين 
حال هر دوي اين ابزارها، مصوبه كميته فقهي سازمانبورس 
را دريافت كرده اند. همچنين ابزار مالي آتي سبد اختيار 
معامله هم مورد تصويب كميته فقهي سازمان بورس قرار 
گرفته اس��ت.وي در پاسخ به اينكه آيا تخمين زده ايد كه 
در صورت ورود اين ابزارهاي مالي حجم معاملات مربوط 
به آنها چقدر مي شود؟ گفت: اين ابزارها بازيگران خود را 
دارند كه عمدتا آن بازيگران س��رمايه گذاران حرفه اي و 
مالي هستند. صندوق هاي سرمايه گذاري از اين صندوق ها 
اس��تفاده خواهند كرد.رييس شركت بورس اوراق بهادار 
تهران درباره آتي سبد سهام كه به تازگي وارد بازار سرمايه 
شده اس��ت، ادامه داد: با توجه به اينكه ابزار آتي شاخص 
ماليت و قابليت تحويل ندارد، كميت��ه فقهي اين ابزار را 
ش��رعي ندانست، اما در خلاقيتي ش��اخص صنايع و ۳0 
شركت بزرگ را مبنا قرار داد و روي آنها سبدي تعريف كرد 
و براساس آن سبد مي توان يك قرارداد فقهي منعقد كرد.

صحرايي اظهار كرد: خريدار و فروشنده در زمان سررسيد 
تعهدات خود را انجام مي دهند. تسويه اين معاملات هم 
مي تواند نقدي و هم فيزيكي باشد. آتي سبد سهام روي 
شاخص سبد سهام ۳0 شركت بزرگ، شاخص صنعت، 
بانك ها، فلزات اساس��ي، خودرويي ها و پتروشيمي ها و 

پالايشي ها مي تواند وجود داشته باشد.
رييس ش��ركت بورس و اوراق بهادار تهران افزود: هرچه 
ابزارها متناس��ب با سليقه س��رمايه گذاران افزايش يابد، 
جريان هاي نقدينگي به جاي اينكه وارد بازارهاي سكه و 

ارز شود وارد بازار سرمايه مي شود.

يك عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام توضيحاتي 
درب��اره عل��ت اهميت لايح��ه اصلاح قانون مب��ارزه با 
پول ش��ويي كه اين روزها در مجمع بررس��ي مي شود، 
 ارايه داد و مدعي شد: از سال 1۳۸6 تاكنون ۵00پرونده 
براي متهمان پول شويي صادر شده كه به دليل تعارض 

با قوانين ديگر هيچ كدام از مجرمين مجازات نشده اند.
احمد توكلي در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: آن چه در 
مجمع تشخيص مصلحت نظام درباره لايحه اصلاح قانون 
مبارزه با پول شويي مطرح شده است را آقاي رضايي به 
عن��وان دبير مجمع گفته اند؛  من نظر خ��ودم را در اين 

باره مي  گويم.
وي ادامه داد: پول شويي اصطلاحي است كه در ادبيات 
اقتصاد سياسي مطرح شده و مقصود اين است كساني 

كه منشأ درآمدش��ان ممنوع و خلاف قانون است براي 
اينكه مورد سوءظن قرار نگيرند رد پول را با گرداندن آن 
در حساب هاي مختلف گم كنند. در واقع به اين وسيله 
مي خواهند پول كثي��ف را تميز كنند تا با خيال راحت 

ظاهرا از مواهب پول خلاف خود بهره مند شوند.
وي با بيان اينكه »پول شويي يكي از مصاديق فساد است« 
گفت: به همين علت ما با اين امر مخالف هستيم و مبارزه 
با آن را لازم مي دانيم. كساني كه دچار فساد مي شود براي 
مبارزه با آن راه حل هايي مي انديشد يكي از آنها مبارزه با 
پول شويي بود كه در سال 1۳۸6 قانونش تصويب شد.اين 
عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام خاطرنشان كرد: 
قانون مبارزه با پول شويي مشكلاتي داشت؛ مثلا وقتي 
پرونده افراد تشكيل مي شد با قوانين عام تعارضاتي پيدا 

مي كرد كه به رد تعقيب متهم منجر مي ش��د. در ۵00 
پرونده اي كه تشكيل شد يك نفر هم مجازات نشد. اين 
موضوع نشان مي داد قانون ما اشكال دارد و اشكالاتش 
بايد رفع ش��ود.وي افزود: دراين فاصله حوادثي در دنيا 
منجر ش��د تا در ادبيات اقتصاد سياسي مساله فساد و 
آثار منفي اش مورد توجه قرار بگيرد. كش��ورها س��عي 
كردند باهم همكاري و با اين موضوع مبارزه كنند. ضمنا 
وقتي نهادهاي بين المللي تش��كيل مي ش��ود، امريكا 
س��عي مي كند تا جوري اين نهاد تنظبم شود تا بتواند 
 كشورهاي مخالفش را به نفع خودش مهار كند. در نتيجه 
اف.اي.تي.اف دو قانون دارد كه به زعم آنان بايد در ايران 
اصلاح شود تا با ما خصومت نكنند. دو كنوانسيون هم 
هست كه بايد عضو آنان شويم.وي تصريح كرد: اگر ما با 

نگاه به مسائل خودمان قوانين پول شويي را اصلاح كنيم 
به احتمال زياد آنان نمي توانند ايراد بگيرند.توكلي ابراز 
عقيده كرد: قانون مبارزه با پول شويي را از جهت فني، 
سياسي و حقوقي بايد نگاه كرد. از جهت فني اين قانون 
را ما بايد اصلاح كنيم. اگر قرار اس��ت قان��ون مبارزه با 
پول شويي بخشي از اف.اي.تي.اف محسوب شود، بايد 
منافع خود را نگاه كنيم و از جهت حقوقي هم بايد اين 
اصلاح طوري صورت بگيرد تا با قانون اساسي ما همخواني 
داشته باشد.عضو مجمع تشخيص مصلحت نظام با بيان 
اينكه 70 درصد س��پرده هاي بانكي كشور تنها متعلق 
يك درصد سپرده گذاران است، گفت: سالانه 216 هزار 
ميليارد تومان به سپرده ها بهره داده مي شود كه معادل 
يارانه پنج سال ملت ايران است .به گزارش ايرنا، احمد 

توكلي بيان كرد: اينكه عده اي كار مي كنند و به بانك ها 
سود مي دهند و عده اي هيچ خطري نمي  پذيرند و سود 
بانكي دريافت مي كنند، عرق شرم بر پيشاني مي نشاند. 
نماينده پيشين مجلس شوراي اسلامي افزود: يك درصد 
جمعيت كشور، ۴0۳ ميليون حساب را در اختيار دارند 
و اين ثمره نظام بانكي ماست. توكلي در بخش ديگري 
از س��خنان خود گفت: نرخ اعتباري ارز كه در بودجه 
مطرح مي شود، حاصل چانه زني دولت و مجلس است 
و هيچ ارتباطي با واقعيت ندارد؛ درنتيجه اين نرخ ارز 
بي اساس است و به درد توليد نمي خورد. وي افزود: با 
اعمال اين روش در تعيين نرخ ارز و با طولاني ش��دن 
بحران ارزي چسبندگي قيمت ها رخ داد و ما هشدار 

داديم كه اين مدل با اقتصاد ما سازگار نيست.
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مجمع عمومي ساليانه بانك 
پاسارگاد برگزار شد

مجمع عمومي عادي سالانه بانك پاسارگاد )نوبت 
دوم(، در تاري��خ 2۸ آذر 1۳۹7 در محل تالار بزرگ 
وزارت كشور و با حضور اكثريت سهامداران برگزار 
شد.به گزارش روابط عمومي بانك پاسارگاد، در اين 
مجمع كه با حضور بيش از ۹0 درصد از سهامداران 
برگزار شد، دكتر قاسمي به عنوان رييس جلسه، امين 
تفرشي و به داش به عنوان ناظرين و دكتر نعيميان 
به عنوان منشي جلسه انتخاب شدند. در اين جلسه 
بانك پاس��ارگاد با ارايه گزارش عملكرد خود بطور 
ش��فاف و كامل، به ابهامات و س��والات سهامداران 
پاس��خ داد. همچنين موارد مطرح شده در جلسه با 
تأييد و رأي اعتماد اكثريت سهامداران به تصويب 
رس��يد. بر اين اساس ضمن تأييد صورت هاي مالي 
بانك پاسارگاد توسط س��هامداران، ميزان ۴۴ . ۴6 
ريال به عنوان س��ود براي سال مالي 1۳۹6 تعيين 
شد. همچنين با رأي سهامداران روزنامه اطلاعات 
به عنوان روزنامه رسمي بانك انتخاب شد.گفتني 
است بانك پاسارگاد با توكل بر خداوند و بهره گيري 
از دانش و تجربه مدي��ران خود، ضمن رعايت كليه 
قوانين و دس��تورالعمل هاي تعيين ش��ده از سوي 
نهاده��اي نظارتي، تمام تلاش خ��ود را براي حفظ 
منافع سهامداران به كار بسته است. حضور اكثريت 
سهامداران و تأييد موارد مطرح شده نشان از اعتماد 
و اطمين��ان خاطر آنها نس��بت ب��ه عملكرد خوب 

بانك پاسارگاد است.

بيمه البرز خسارت زلزله غرب را 
كامل پرداخت كرد

شركت بيمه البرز كل خسارت زلزله منطقه غرب 
كش��ور را كه تحت پوشش اين شركت بود، بطور 
كامل پرداخ��ت كرد. به گ��زارش روابط عمومي 
بيمه البرز، در حادثه زلزله آبان س��ال گذش��ته و 
تيرماه س��ال جاري در منطقه غرب كش��ور، اين 
ش��ركت در مجموع بيش از 1۵ هزار و ۸00 فقره 
پرونده خسارت تش��كيل و مورد بررسي و بازديد 
ق��رار داد و كل خس��ارت زيان ديدگاني كه تحت 
پوشش اين شركت بودند را  پرداخت كرد.بر اين 
اساس، پس از زلزله منطقه غرب كشور، ۹۹ نفر از 
كارشناسان بيمه البرز طي يك هزار و ۴7 روز كاري 
به غرب كش��ور اعزام شده و پرونده هاي خسارت 
زيان ديدگان اين حادثه را كه بيش��تر مربوط به 
خانواده هاي ش��هدا و ايثارگران تحت پوش��ش 
بنياد شهيد و امور ايثارگران بود، مورد رسيدگي 
قرار دادند و در مجموع اين شركت مبلغ ششصد 
ميليارد ريال خسارت در اين حادثه، پرداخت كرد.

 توقف مجوز برگزاري
رويداد رمز ارز

موسس و مدير آزمايشگاه نوآوري بلاك چين عنوان 
كرد كه به دليل اعم��ال برخي ممنوعيت ها درباره 
رمز ارزها، مجوز برگزاري رويداد در اين زمينه صادر 

نمي شود.
مصطفي نقي پور در گفت وگو ب��ا ايبِنا با اعلام اين 
موضوع كه اداره اماكن به علت ممنوع كردن صحبت 
در خصوص رمز ارزها از س��وي بانك مركزي مجوز 
برگزاري رويدادهاي آموزشي در حوزه بلاك چين و 
رمز ارزها در اماكن عمومي و هتل را نمي دهد، گفت: 
رويداد مدرسه بلاك چين ويژه بازار سرمايه كه قرار 
بود 2۸ الي 2۹ آذرماه در هتل سيمرغ برگزار شود به 

دليل عدم صدور مجوز از سوي اماكن كنسل شد.
موس��س و مدير آزمايش��گاه ن��وآوري بلاك چين 
افزود: اداره اماكن علت مجوز ندادن براي برگزاري 
اين رويداد را ممنوعيت بانك مركزي در خصوص 
صحبت ك��ردن در خصوص رمز ارزه��ا اعلام كرده 
اس��ت. وي اظهار داش��ت: من بعيد مي دانم بانك 
مركزي چنين ممنوعيتي را ايجاد كرده باشد زيرا 
دس��تور العمل بانك مركزي مبن��ي بر ممنوعيت 
معاملات در موسسات مالي و اعتباري است ولي به 
دليل عدم بررسي درست از اين دستورالعمل مجوز 
برگ��زاري رويدادها در خصوص ب��لاك چين و ارز 
رمزها در هتل ها داده نمي ش��ود و رويداد اين مركز 
در اين خصوص متوقف ش��د. نقي پور خاطرنشان 
كرد: يكي از چالش هاي جدي براي فعاليت در حوزه 
بلاك چين و رمز ارزها حتي در حوزه آموزش عدم 
اعلام موضع مشخص دولت و رگولاتور در اين بخش 
است كه منجر به اعمال رفتارهاي سليقه اي از سوي 
برخي ارگان ها مي شود.نقي پور خواستار شد كه در 
صورتي كه بانك مركزي چنين ممنوعيتي را ايجاد 
نكرده آن را به صورت رسمي اعلام كند و مانع بروز 
چنين اتفاقاتي شود. وي خاطرنشان كرد: بروز چنين 
اتفاقاتي در واقع منجر به ايجاد يك خود تحريمي در 
داخل كشور مي شود و جامعه را از آموزش در حوزه 
فناوري باز مي دارد.وي افزود: بانك مركزي مي تواند 
با اعلام موضع خود در مقابل چنين رفتارهايي تكليف 
فعاليت در اين بخش را مشخص كند زيرا اگر بانك 
مركزي چنين محدوديت هاي را ابلاغ نكرده، هيچ 
نهادي در كشور نمي تواند مانع آموزش فناوري هاي 
نوين شود. مدير كافه بلاك چين خاطرنشان كرد: 
چنين محدوديت ها و اعمال س��ليقه ها در كش��ور 
تنها منجر به خدش��ه به اعتبار سازمان هاي ملي و 
رگولاتور ها مي شود و يك خطر جدي است كه بايد 
به موقع جلوي آن گرفته شود.نقي پور در پايان تاكيد 
كرد: چنين محدوديت با اعمال سليقه هاي شخصي 
تنها موجب عقب افتادگي ايران در حوزه فناوري و 

تسليم در برابر تحريم ها خواهد شد.

محمد ولي پور پاشا |
راه حل در قالب مكانيزم هاي تعديل ناظر بر آن است كه 
تنظيم اضافه برداشت بانك ها، از يكسو، وتعديل تبديل ارز 
به معادل ريال به همراه كاهش هزينه تامين مالي توسط 

بانك ها از طرف ديگر در اولويت قرار  گيرد.
تعديل در نرخ ها و قيمت هاي نسبي، اصلاح ساختار نظام 
بانكي و تنظيم اضافه برداشت ها، ثبات بازارهاي مالي جهت 
كنترل ريسك سرايت در كنار رشد متوازن بخش واقعي و 
پولي، ايجاد پشتوانه براي تبديل ارز به معادل ريال و افزايش 
استقلال بانك مركزي و ايفاء تعهدات پولي، پتانسيل ها و 
اقداماتي هستند كه در قالب مكانيزم هاي فني و استاندارد، 
امكان بهبود ساختار حاكم بر رابطه پولي ميان دولت و بانك 
مركزي را فراهم مي سازند. در اين يادداشت و از اين منظر، 
همزمان با تدوين و ارايه بودجه سال آينده از سوي دولت 
به مجلس در ماه جاري و توجه به شرايط اقتصادي موجود، 
مكانيزم هاي تعديل رابطه پولي ميان سياست گذار پولي و 

مالي مورد بررسي و بازنگري قرار خواهند گرفت.
شكل گيري ساختارهاي معيوب نظام اقتصادي كه نقش 
كليدي تورم ساختاري در آن را نمي توان ناديده گرفت، در 
كنار فقدان سرمايه گذاري خارجي به خاطر عدم  تطبيق 
با استانداردهاي بين المللي در حوزه مبارزه با پول شويي و 
عدم بهبود فضاي كسب و كار، بر ارتباط ميان دولت و بانك 
مركزي بواسطه تبديل معادل ريالي ارز حاصل از فروش 
نفت، گاز و فرآورده هاي نفتي اثرگذار است و در نتيجه، رشد 

پول پرقدرت در اقتصاد پديدار ش��ده و چاپ اسكناس به 
جاي تامين معادل ريالي ارز از محل نقدينگي نزد بانك ها، 
در دستور كار بانك مركزي قرار مي گيرد و به نظر مي رسد 
كه تامين كسري بودجه از محل چاپ پول بدون پشتوانه 
به عنوان ريشه پيدايش ساختار حاكم بر رابطه پولي ميان 

دولت و بانك مركزي اتفاق مي افتد.
در واقع، بطور كلي ارايه راه حل در قالب مكانيزم هاي تعديل 
ناظر بر آن است كه تنظيم اضافه برداشت بانك ها، از يك 
س��و وتعديل تبديل ارز به معادل ريال به همراه كاهش 
هزينه تامين مالي توسط بانك ها از سويي ديگر در اولويت 
قرار  گيرد و در ادامه تعديل در نرخ ها و قيمت هاي نسبي، 
اصلاح س��اختار نظام بانكي، ثبات بازارهاي مالي جهت 
كنترل ريسك سرايت در كنار رشد متوازن بخش واقعي 
و پولي، ايجاد پش��توانه براي تبديل ارز به معادل ريال و 
افزايش استقلال بانك مركزي و ايفاء تعهدات پولي را بايد 

مدنظر قرار داد.
همچني��ن، همان گونه كه پيش از اين در دو يادداش��ت 
اخير نگارنده در پايگاه خبري ايبِنا نيز به آن اش��اره شد، 
اگر چنانچه درآم��د ارزي دولت از محل فروش نفت، گاز 
و فرآورده هاي نفتي به عن��وان يكي از گزينه هاي منابع 
درآمدي دولت تقلي��ل يابد، مي ت��وان از طريق تعديل 
درآمدهاي مالياتي و يارانه هاي مستقيم و غيرمستقيم 
به همراه واگذاري ها جنب��ه درآمدي را تقويت نمود و در 
عين حال هدفمندك��ردن هزينه هاي جاري و عمراني را 

در دستور كار قرارداد تا در نهايت بهبود وضعيت كسري 
بودجه دولت به عنوان منشأ تشديد وابستگي روابط ميان 
سياس��ت گذاران پولي و مالي، دور از دس��ترس نبوده و 
مديريت سياست هاي حمايتي و نحوه تامين منابع مورد 
نياز براي پوشش تعهدات ماهانه به آحاد اقتصادي از سوي 

دولت بهتر قابل انجام باشد.
اگر قرار اس��ت نرخ حامل هاي انرژي براي تامين بخشي 
از مناب��ع درآمدي يارانه هاي نق��دي و غيرنقدي تعديل 
ش��وند، توجه به آثار و تبعات افزايش قيمت حامل هاي 
انرژي مهم اس��ت. يكي از مصداق هاي مهم در اين حوزه 
كه يكي از بحث هاي اقتصادي مهم روز محسوب مي شود، 
مساله قيمت بنزين اس��ت. به نظر مي رسد اگر مكانيزم 
قيمت گذاري بر مبناي سناريوي حداقل سهميه با قيمت 
فعلي و مازاد مصرف آن با قيمت هاي نسبي واقعي و آزاد و 
قابل مقايسه با قيمت بنزين در كشورهاي همسايه جهت 
رقابتي نمودن قيمت سوخت و ممانعت از قاچاق آن باشد، 
بر توازن بودجه اي دولت بي تاثير نيست و در نهايت، اين 
امر منجر به كاهش وابستگي در ساختار رابطه پولي دولت 

و بانك مركزي خواهد شد.
اين مكانيزم در دوراني كه افت درآمدهاي ارزي ناش��ي 
از فروش نفت به واس��طه كاهش صادرات روزانه نفت به 
حدود يك ميليون بشكه در روز، درآمد حاصل از فروش 
نفت و گاز و فرآورده هاي نفتي را دچار نوسان شديد كرده 
و بر منابع درآمدي دولت و تشديد كسري بودجه اثرگذار 

است، لذا تامين يارانه هاي مستقيم و غيرمستقيم از طريق 
اتخاذ سياست هاي تعديل قيمت در حوزه انرژي راه حلي 

مناسب به نظر مي رسد.
قانون بانكداري تكليف نحوه تاسيس و فعاليت بانك هاي 
توس��عه اي و تخصصي را با هدف پشتيباني از نظام پولي 
جهت تامين منابع مورد نياز براي ارتقاء توليد را مشخص 
كرده و تدوين استراتژي هاي توسعه اقتصادي بر مبناي 
اسناد بالادس��تي و تجربيات موفق بين المللي، مكانيزم 
اصلاحات س��اختاري در اقتصاد ايران را فعال س��اخته و 
افزايش ارزش افزوده بخش هاي مختلف اقتصادي نظير 
بخش صنعت،  كشاورزي و خدمات كه در آن مزيت هاي 
نسبي فراواني مي توان متصور شد را در افق هاي زماني سه 

تا پنج سال آينده به دنبال خواهد داشت.
در اين چارچوب، لازم اس��ت كه ثبات ارزش پول ملي و 
نظارت بر بانك ها و موسس��ات مال��ي و اعتباري در كنار 
مديريت رشد اقتصادي و تورم در قالب سياست هاي مالي 
و پولي به ترتيب از س��وي دولت و بانك مركزي تضمين 
شوند. البته به نظر مي رس��د بانك مركزي تمركز اصلي 
خود را بر اهداف مورد نظر در خصوص دستيابي به رشد 
پيش بيني  شده كل هاي پولي متمركز كرده و نقش نرخ 
سود بازار بين بانكي به عنوان هدايت كننده نرخ سود در بازار 
پول كمتر مورد توجه قرار گرفته زيرا در حال حاضر نقش 
هدايت كننده نرخ بازار بين بانكي مبهم است و در سطحي 

بالاتر از نرخ سود بانكي تعيين شده است.

لذا لازم اس��ت تدابيري براي برگرداندن نرخ س��ود بازار 
بين بانكي به نرخي كمتر از نرخ سود بانكي انديشيده شود. 
در اين چارچوب شايد اينگونه تصور شود كه اين امر اگر با 
افزايش نرخ سود بانكي محقق شود، نقدينگي در قالب انواع 
سپرده ها به شبكه بانكي گسيل خواهد شد و به دليل عدم 
ايجاد اصلاحات ساختاري مورد انتظار در بانك ها شاهد 
تكرار مشكلات سال هاي اخير در بازار پول خواهيم بود. 
اين گزاره ممكن است تا حدودي صحيح به نظر برسد اما 
نكته اينجاست كه اتفاقاً تدابيري بايد اتخاذ شود تا مكانيزم 
تقويت جريان انتقال منابع از بانك ها به سمت توليد اصلاح 
شود تا ايجاد اشتغال و رشد اقتصادي همزمان با نرخ رشد 
خلق پول باعث موازنه رشد جريان پولي و جريان واقعي 

در اقتصاد ايران شود.
از اينرو به نظر مي رس��د مديريت ساختار حاكم بر رابطه 
پولي ميان دولت و بانك مركزي در اقتصاد ايران با توجه 
به منشأ پيدايش و چالش هاي موجود، راه حل هايي نظير 
تعديل در نرخ ها و قيمت هاي نسبي، اصلاح ساختار نظام 
بانكي، ثبات بازارهاي مالي و رش��د متوازن بخش واقعي 
و پولي را مي طلبند. با افزايش اس��تقلال بانك مركزي و 
ايفاء تعهدات پولي بر مبناي مفاد قانون بانكداري، امكان 
مديريت بحران هاي مالي احتمالي دور از دسترس نبوده 
و انتظار مي رود كه سياست گذاران پولي و مالي كشور در 
بلندمدت براي ايجاد و حفظ يك س��اختار استاندارد در 

رابطه پولي موفق تر عمل كنند.
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نايب رييس كميسيون كشاورزي مجلس:

آمارهاي بورس كالا بايد به نقشه راه توليد تبديل شود
يك نماينده مجلس معتقد است كه با توجه به شفافيت 
اطلاعاتي و كشف واقعي قيمت محصولات كه در بورس 
كالا شاهد هستيم، آمارهايي كه از اين بورس استخراج 
مي ش��ود بايد به نقش��ه راهي براي روند توليد تمامي 
كالاهاي صنعتي و معدني، پتروش��يمي و كشاورزي 
تبديل ش��ود. به گزارش كالاخبر، جلال محمود زاده 
با بيان اينكه در معاملات ب��ورس كالا، همه چيز قابل 
رصد و ش��فاف است، گفت: روند درست كشف قيمت 
محصولات از جمله كش��اورزي، فولاد و پتروش��يمي 
در بازاري ش��فاف و رقابتي مش��خص مي شود كه در 
بسياري از كش��ورها، بورس هاي كالايي اين وظيفه را 
برعهده دارند؛ در كش��ور ما نيز از سال ها پيش، بورس 
كالا فعاليت خود را ش��روع كرده و امروز به بلوغ خوبي 
رسيده اس��ت. نايب رييس اول كميسيون كشاورزي 
مجلس با بيان اينكه بورس كالا بايد همسو با افزايش 
وظايفش نس��بت به ارتقا خ��ود از جنبه هاي مختلف 
تلاش كند، گفت: وقتي معاملات مواد اوليه محصولات 

اس��تراتژيكي همچون فولاد و پتروش��يمي به همراه 
محصولات كش��اورزي در بورس كالا انجام مي شود و 
همه فعالان اقتصادي از اين جريان، توقع ش��فافيت، 
واقعي كردن قيمت ها و حذف سوءاستفاده از بازارها را 
دارند، نشان مي دهد كه بورس كالا به يكي از نهادهاي 
مهم اقتصادي كشور تبديل شده و حساب ويژه اي روي 
كاركردهاي اين بورس در راس��تاي رشد اقتصادي باز 
شده است. وي تاكيد كرد: بطور يقين ورود محصولات 
نهايي صنايع در بورس كالا مي تواند در تنظيم و آرامش 
بازار محصولات نقش بسزايي داشته باشد. محمودزاده 
ادام��ه داد: با ورود محصولات نهايي صنايعي همچون 
فولاد و پتروش��يمي در بورس كالا همه اقشار جامعه 
اين امكان را خواهند داشت تا محصول مورد نياز خود 
را با كيفيت بالا و قيم��ت واقعي و از همه مهم تر بدون 
حضور واسطه ها خريداري كرده و حتي توليدكنندگان 
محصولات خود را به فروش برس��انند. نماينده مردم 
مهاباد در مجلس تاكيد كرد: پس از گذشت ١١ سال از 

فعاليت بورس كالا با قاطعيت مي توان گفت كه ورود هر 
گونه محصولي كه امكان خريد و فروش در بورس كالا 
را داشته باشد مي تواند هم به نفع خريدار، فروشنده و 
توليد كننده باشد و هم بازار را تنظيم و به آرامش برساند. 
وي اظهار داشت: هرچند در سال هاي اخير شاهد برخي 
اقدامات مقطعي در روند آزاد معاملات كالاها بوده ايم 
و محدوديت هايي در بازارها اعمال شده است، اما با اين 
وجود كارايي بورس كالا روز به روز در حال افزايش بوده 
و در واقع راهي براي پيش��رفت اقتصادي به جز توجه 
و اعتماد به مكانيس��م بازار نداريم. عضو هيات رييسه 
كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس در 
پايان با بيان اينكه بورس كالا نماد ش��فافيت و كشف 
قيمت است، گفت: ساده ترين و مهم ترين مزيت بورس 
كالا براي بخش قابل توجهي از محصولات كشاورزي 
و صنايعي همچون فولاد و پتروشيمي را مي توان رفتن 
سود به جيب توليد كنندگان، تعادل قيمت ها، رضايت 

مصرف كنندگان و كنترل مناسب بازار عنوان كرد.

ديدگاه

تاثير عملكرد بورس كالا در بازار فولاد كشور بررسي شد

توسعهزيرساختهايصنعتفولادازمسيرتالارنقرهاي
 گروه بورس|  

ب��ازار كالاهاي پايه در بخش ه��اي مختلف از جمله 
بازارهاي صنعتي، پتروشيمي و كشاورزي در ايران 
همواره با محدوديت ها و دش��واري هاي ساختاري 
زيادي روبرو بوده كه بخش عمده اين مش��كلات را 
مي توان به دليل اس��تفاده نكردن از ابزارهاي نوين 
مالي و ساختار نامناس��ب و ناكارآمدي بازار نسبت 
داد. ب��ا اين حال و با وجود صرف هزينه هاي بس��يار 
توس��ط دولت براي تنظي��م ب��ازار و تعيين قيمت 
نهاده ها و محصولات، بخ��ش توليد و توزيع و در پي 
آن مصرف كنن��دگان همواره با مش��كلات فراواني 
مانند نوس��انات كاذب قيمت محصولات ناش��ي از 
ارتباط نامشخص و نامناس��ب ميان عرضه و تقاضا، 
عدم امكان مديريت ريس��ك و محافظت از نوسانات 
آتي قيمت، فقدان يك نظام قيمت گذاري ش��فاف 
بر پايه تعادل مي��ان عرضه و تقاضا مواجه بود. با اين 
اوصاف شكل گيري يك سيستم شفاف اجرايي و ناظر 
بر حسن انجام تعهدات طرفين معامله در بازارهاي 

كالايي ناگزير بود.
مديرعام��ل ذوب آهن اصفه��ان در خصوص نقش 
بورس كالا در توسعه صنايع گفت: با راه اندازي بورس 
كالا، كش��ور از يك واردكننده فولاد به صادركننده 
تبديل ش��ده اس��ت كه بطور كامل مره��ون واقعي 
ش��دن قيمت هاي فروش اين واحدها بوده است. در 
ساير صنايع همچون پتروشيمي هم همين شرايط 
حاكم اس��ت و بطور حتم، وقتي قيمت هاي فروش 
يك توليدكننده در بستري شفاف و به صورت واقعي 
كشف مي شود، بالاترين انگيزه براي ادامه فعاليت و 

برنامه ريزي آن توليدكننده است.

به گزارش كالاخبر، امروز بيش از يك دهه از تاسيس 
بورس كالا مي گ��ذرد و اين بازار به عنوان يك مرجع 
در زمينه مبادله كالاها ش��ناخته مي شود و توانسته 
ابزارهاي متنوعي در خصوص معاملات به بازار معرفي 
كند. حال 15 سال از تاسيس بورس فلزات و 11 سال 
از راه اندازي بورس كالا مي گذرد.  منصور يزدي زاده، 
مديرعامل ش��ركت ذوب آهن اصفهان در خصوص 
ميزان تاثيرگذاري ابزارهاي مالي بورس كالا در صنعت 
فولاد كشور مي گويد: از اهداف شكل گيري بورس كالا 
ايجاد شفافيت در معامله و كشف واقعي قيمت ها با يك 
سازوكار مبتني بر مباني اقتصادي و بازار بود كه به نظر 
مي رسد در اين كار توفيق خوبي داشته است. ضمن 
اينكه شاهد تسري يافتن از يك بازار خاص فلزات به 

ساير كالاهاي مهم و استراتژيك هستيم. بديهي است 
كه وقتي كالاي شركت هاي بورسي به صورت واقعي و 
شفاف تعيين قيمت مي شود، نرخ سهام اين شركت ها 
هم از اين شرايط تاثير مي پذيرد. بنابراين رفته رفته 
اعتماد به بازار سرمايه افزايش يافته و سرمايه گذاري را 
در اين بازار رونق داده و در نتيجه شاهد رشد اقتصادي 
كشور مي شويم. از سويي ديگر با حذف رانت و واقعي 
شدن قيمت ها، سرمايه گذاران به سرمايه گذاري در 

اين صنايع تشويق شده اند.

   كمك دهنده به پايين دستي ها
يزدي زاده در خصوص نقش بورس كالا در توس��عه 
صنايع پايين دستي نيز گفت: ميزان سرمايه گذاري 
و رشد توليد در صنايع معدني همچون فولاد در فاصله 
زمان��ي راه اندازي بورس فلزات و پ��س از آن، بورس 
كالا تاكنون به وضوح نش��ان مي دهد كه حداقل دو 
برابر شده است. همچنان كه كشور از يك واردكننده 
فولاد به صادركننده تبديل شده است كه بطور كامل 
مرهون واقعي شدن قيمت هاي فروش اين واحدها 
بوده اس��ت. در س��اير صنايع همچون پتروش��يمي 
هم همين ش��رايط حاكم اس��ت و بطور حتم، وقتي 
قيمت هاي فروش يك توليدكننده در بستري شفاف 
و به صورت واقعي كشف مي ش��ود، بالاترين انگيزه 
براي ادامه فعاليت و برنامه ريزي آن توليدكننده است 
كه با راه اندازي بورس فلزات از 15 سال پيش در بازار 
فلزات ش��اهد تحقق واقعي شدن قيمت ها و توسعه 

صنايع در اين بخش هستيم. 
وي اف��زود: بنابراين به جرات مي ت��وان گفت بدون 
راه اندازي بورس كالا امكان دس��تيابي به اين توفيق 
ناشدني بود. شايد رشد متصور از راه نيافتادن بورس 
كالا تنه��ا  ۲5 درص��د افزايش تولي��د را رقم مي زد. 
ب��ه عبارت ديگر اعتماد به مكانيس��م عرضه و تقاضا 
بهترين روش براي ايجاد تعادل در بازار فولاد است. 
همانطور كه مي دانيد در ب��ازه زماني با ايجاد برخي 
محدوديت ها در روند عرضه و تقاضا و قيمت فولاد در 
بورس كالا، اثرات دلخواه به دست نيامد اما هنگامي 
كه محدوديت هاي قيمت گذاري در بورس كالا رفع 

شد، شاهد بهبود شرايط بازار و قيمت ها بوديم. 

   مكانيسم صحيح عرضه و تقاضا
ب��ه گفته ي��زدي زاده، پس از رف��ع محدوديت هاي 
قيمت گذاري و برداشتن سقف رقابت، ديده شد كه 
قيمت محصولات فولادي در بازار آزاد با وجود افزايش 

نرخ ارز كاهش يافت؛ در نتيجه قيمت بين بورس كالا 
و بازار آزاد به يكديگر نزديك شد و اين نتيجه مطلوب 
حاصل اعتماد به مكانيسم عرضه و تقاضا و سازوكار 

بورس كالاست.

   چالش هاي صنعت فولاد
مديرعامل ذوب آهن اصفهان در خصوص چالش هاي 
پي��ش روي صنعت فولاد نيز گف��ت: در حال حاضر 
بزرگ ترين چال��ش صنعت فولاد دني��ا عدم توازن 
در توليد و مصرف اس��ت، بطوري كه چين برخلاف 
محدوديت هاي زيست محيطي، توليد خود را حفظ 

كرد. كاهش تقاضا در بازارهاي جهاني، افزايش توليد 
در چين، جنگ تجاري، كاهش رشد اقتصادي چين، 
آغاز و ادامه كاهش قيمت فولاد كه از ماه جولاي آغاز 
شده اس��ت از جمله ديگر تهديدات صنعت فولاد به 

شمار مي روند.
منصور ي��زدي زاده همچنين اظهار ك��رد: در حوزه 
ابزارهاي مالي خوش��بختانه طي 5 س��ال گذش��ته 
اقدام��ات خوب��ي در ب��ورس كالا آغاز ش��د كه در 
سال گذش��ته به اوج خود رس��يد. ابزاري همچون 
معام��لات آتي، آپش��ن، گواه��ي س��پرده كالايي، 
صندوق هاي كالايي و... توانس��ت آغاز به كار كند كه 

البته به كارگيري و رونق اين ابزارهاي مالي در ميان 
فعالان صنايع زمانبر اس��ت. اما به ه��ر حال اگر اين 
ابزارهاي مالي امروز در شرايط نوساني بازار از رونق 
قابل توجهي برخوردار بود، ريسك نوسانات قيمت ها 
و تامين نياز مواد اوليه در آينده مي توانس��ت با اين 
بازارهاي مالي پوش��ش داده شود كه اميدواريم اين 

مهم در چند سال آينده محقق شود. 
وي افزود: با اين وجود به نظر مي رس��د كه به دليل 
اينكه دولت و سياست گذاران و قانون گذاران به شدت 
هوشمند هستند و موانع لازم را براي كساني كه منافع 
خود را در مشكل تراش��ي براي بازارهاي متشكل و 
رسمي مي بينند، ايجاد خواهند كرد، از اين رو حركت 
رو به جلوي بورس كالا در مسير توسعه ادامه مي يابد.

بورس كالاي ايران به دليل اينكه روند معاملات بين 
عرضه كنن��دگان و تقاضاكنن��دگان را ضابطه مند و 
تس��هيل كرده اس��ت، موجب فراغ بال شركت هاي 
صنعتي شده است و بازوي مهم و موثري در اقتصاد 

ملي است.

آمار معاملات

ديدگاه

    مديرعامل ذوب آهن گفت: ميزان سرمايه گذاري و رشد توليد در صنايع معدني همچون فولاد 
در فاصله زماني راه اندازي بورس فلزات و پس از آن، بورس كالا تاكنون به وضوح نشان مي دهد كه 
حداقل دو برابر شده است. همچنان كه كشور از يك واردكننده فولاد به صادركننده تبديل شده 

است كه بطور كامل مرهون واقعي شدن قيمت هاي فروش اين واحدها بوده است.

برش

در ديدار رييس سازمان بورس با پيشكسوتان بازار سرمايه بررسي شد
نقش نوآوري و بهره وري در توسعه بخش مولد اقتصاد

هفتمين گردهمايي هم انديش��ي فعالين بازار سرمايه با 
حضور رييس سازمان بورس و اوراق بهادار برگزار شد. به 
گزارش سنا، شاپور محمدي پس از شنيدن دغدغه هاي 
پيشكسوتان بازار سرمايه در خصوص مباحث مطرح شده 
گفت: اكنون نكات بسيار مهمي مطرح شد و سازمان بورس 
قطعا تمام مسائل عنوان ش��ده را پيگيري مي كند. البته 
بسياري از مسائل و مشكلات بازار سرمايه حل شده و طي 
دو سال گذشته بيش از ۴5 اقدام ضروري با هدف توسعه 
بازار انجام شد كه به برخي از آنها اشاره مي كنم. به عنوان 
مثال برقراري حداعتباري، بروز رساني سامانه معاملات، 
ثبت س��فارش با روش بوك بيلدينگ، نحوه بازگشايي و 
توقف نماده��ا و كاهش زمان فرآين��د آن، بهره برداري از 
صندوق هاي جديد، راه اندازي معاملات آپشن، راه اندازي 
معاملات الگوريتمي، راه اندازي معاملات آتي سبد سهام، 
تدوين لايحه بازار سرمايه و ارتقاي جايگاه ايران در آيسكو 
از مهم ترين اقدامات سازمان بورس و اوراق بهادار طي دو 
سال اخير است. سخنگوي س��ازمان بورس گفت: در اين 
مدت اقدامات ديگري از جمله تسهيل دسترسي به قوانين 
و مقررات، راه اندازي سامانه رصد با هدف نظارت بر عملكرد 
سازمان بورس و كاهش زمان فرايند اقدامات، تجميع مجوز 
كارگزاران، پيگيري تخلفات، توقف فعاليت برخي از سايت ها 
و كانال هاي متخلف فعال در فضاي مجازي، افشاي آمار و 
اطلاعات توليد و فروش ماهانه شركت ها، ارتقاي سامانه هاي 
نظارتي، اص��لاح كارمزدها، تقويت بازار بدهي، توس��عه 
ابزارهاي مالي اسلامي مانند اوراق وكالت، منفعت، صكوك 
اجاره و ... نيز انجام گرفت. سخنگوي سازمان بورس افزود: 
در حوزه پذيرش شركت هاي جديد و همچنين معاملات 
محصولات كش��اورزي مانند زعف��ران و خريد تضميني 

گندم در ب��ورس كالا برنامه ريزي صورت گرفت و اجرايي 
شد و اكنون شاهد بورس كالايي بزرگ و كارآمد هستيم. 
وي خاطرنشان كرد: كاهش كارمزد معاملات )حدود ۲5 
ميليارد تومان درآمد سازمان كاهش يافت(، كاهش ماليات 
نقل و انتقال سهام از نيم درصد به يك دهم درصد، معافيت 
ماليات افزايش سرمايه ش��ركت ها از محل سود، دستور 
العمل تامين مالي جمعي و همچنين اقدامات فرهنگي 
شركت اطلاع رساني و خدمات بورس مانند برگزاري ليگ 
س��تارگان بورس، برگزاري رقابت معاملات الگوريتمي، 
جشنواره بورس و رسانه و فاينكس از جمله اقدامات مهم دو 
سال گذشته بود. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار ادامه 
داد: براي توسعه بازار سرمايه اقدامات بسياري انجام مي شود 
اما اگر اكنون شركت هاي بزرگ بورسي دنيا صد ها ميليون 
دلار ارزش دارند به دليل اين است كه بهره وري و نو آوري 
را در دستور كار خود قرار داده اند و ما نيز بايد به اين موضوع 
تمركز كنيم. به گفته محمدي تابلوي خوب تابلويي است 
كه در قيمت، بهره وري و ن��وآوري را نمايش دهد. اگر در 
اين مسير حركت كنيم توسعه بازار سرمايه دايمي خواهد 
بود در غير اين صورت مفهوم آن اين است كه رشد بازار در 
جايي تثبيت و يا متوقف مي شود و اگر رشدي صورت گيرد 
به واسطه جريان پولي است و اميدوارم با كمك همه فعالين 
و پيشكسوتان بازار سرمايه مسير نوآوري و بهره وري بخش 
مولد اقتصاد را هموار كنيم تا شاهد رشد مستمر بازار سرمايه 
باشيم. رييس سازمان بورس ادامه داد: سياست گذاري هاي 
اقتصادي عامل موثر بر توسعه اقتصادي هستند. به عنوان 
نمونه موضوع قيمت گذاري، بازار سرمايه و توليد كنندگان 
را با چالش مواجه كرد. ما نبايد با سياست ها به توليد كننده 
آسيب وارد كنيم و س��ازمان بورس براي رهايي صنايع از 

قيمت گذاري تلاش بسياري انجام داد. قيمت گذاري غير 
واقعي مانعي در مسير بهره وري و نوآوري است. سخنگوي 
سازمان بورس با تاكيد بر اينكه صيانت از حقوق سهامدار 
وظيفه سازمان بورس است، افزود: اميدوارم با كمك مجلس 
و دولت نقطه تمركز بودجه سال جاري افزايش سود آوري 
بنگاه هاي اقتصادي باشد. البته اقدامات توسعه محور شرط 
لازم است اما اگر مي خواهيم شاهد اقتصاد و بازار سرمايه 
پويا باشيم كمك به سودآوري بنگاه ها مهم ترين اصل است. 
محمدي به مهم ترين ويژگي هاي بازار سرمايه اشاره كرد و 
گفت: تامين مالي كم هزينه مهم ترين كاركرد بازار سرمايه 
است و همگي بايد كمك كنيم هزينه تامين مالي بخش 

مولد اقتصاد را كاهش دهيم.

   شكايت به مراجع قضايي
از س��ويي ديگر، ياس��ر فلاح مدير روابط عموم��ي و امور 
بين الملل سازمان بورس و اوراق بهادار نيز ضمن قدرداني 
از حضور فعالين و پيشكس��وتان بازار سرمايه در نشست 
هم انديشي سازمان بورس و اوراق بهادار از توقف فعاليت 
شبكه هاي اجتماعي و تارنماهاي متخلف خبر داد و در پاسخ 
به اين پرسش كه براي ساماندهي فعاليت كانال هاي فعال 
در شبكه هاي اجتماعي چه اقداماتي صورت گرفته؟ عنوان 
كرد: هر يك از كانال هاي فعال در شبكه هاي اجتماعي يا 
تارنماهاي فضاي مجازي كه از خطوط قرمز بازار سرمايه 
عبور و به اعتماد عمومي آسيب وارد كنند قطعا از آنها به 
مرجع قضايي شكايت مي شود. مدير روابط عمومي و امور 
بين الملل س��ازمان بورس و اوراق بهادار افزود: ۳5 پرونده 
قضايي با محور تخلف در فضاي مجازي تشكيل و برخي از 

پرونده ها به دادسرا ارجاع شده است.

 تداوم ريزش 
در آخرين هفته پاييزي

گروه بورس| شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران 
در پايان معاملات هفته گذشته نسبت به هفته ماقبل 
با 6 درصد كاهش مواجه شد و در نهايت نماگر اصلي 
با 9۲69 واحد كاهش نسبت به هفته ماقبل، به رقم 
15608۳ واحدي ريزش پيدا كرد. بر اين اس��اس، 
ش��اخص بازار اول ب��ا 765۳ واحد كاه��ش به رقم 
11۴۲8۳ واحد عقب نش��يني كرد و شاخص بازار 
دوم با 1۴۴81 واحد كاه��ش، رقم ۳1۴۳۳5 واحد 
را به ثبت رس��اند و به اين ترتيب شاخص بازار اول با 
6درصد و شاخص بازار دوم با ۴ درصد كاهش نسبت 
به هفته ماقبل رو به رو شدند. افزون بر اين، در 5 روز 
كاري هفته گذشته ارزش كل معاملات اوراق بهادار 
به ۲50۴8 ميليارد ريال رس��يد كه نسبت به هفته 
ماقبل 9 درصد كاهش را نش��ان مي دهد. در ضمن 
تع��داد 67۴5 ميليون انواع اوراق به��ادار در بيش از 
56۲ هزار دفعه مورد معامله قرار گرفت . اين درحالي 
اس��ت كه تعداد 155 ميليون واحد از صندوق هاي 
سرمايه گذاري قابل معامله در بورس تهران به ارزش 
كل بيش از 16۴6 ميليارد ريال مورد معامله قرار گرفت 
و به ترتيب   با 185 درصد و 169 درصد افزايش نسبت 

به هفته ماقبل همراه شدند.

به واسطه ابزار ها جريان  نقدينگي 
وارد بازار سرمايه مي شود

مديرعامل ش��ركت ب��ورس اوراق به��ادار تهران 
معتقد اس��ت كه هرچه ابزارها متناسب با سليقه 
سرمايه گذاران افزايش يابد، جريان هاي نقدينگي 
به جاي اينكه وارد بازارهاي سكه و ارز شود وارد بازار 
سرمايه مي ش��ود. به گزارش ايسنا، علي صحرايي 
درباره اينكه تا پايان س��ال اب��زار معاملاتي فروش 
اس��تقراضي و وارانت وارد بازار سرمايه مي شود يا 
خير، اظهار داشت: وارانت در برنامه شركت بورس 
قرار دارد، اما ابزار معاملاتي فروش اس��تقراضي از 
اولويت بيشتري نسبت به وارانت برخوردار است. 
در عين حال هر دوي اي��ن ابزارها، مصوبه كميته 
فقهي سازمان بورس را دريافت كرده اند. همچنين 
ابزار مالي آتي سبد اختيار معامله هم مورد تصويب 
كميته فقهي سازمان بورس قرار گرفته است. وي 
در پاسخ به اينكه آيا تخمين زده ايد كه در صورت 
ورود اين ابزارهاي مالي حجم معاملات مربوط به آنها 
چقدر مي شود؟ گفت: اين ابزارها بازيگران خود را 
دارند كه عمدتا آن بازيگران سرمايه گذاران حرفه اي 
و مالي هستند. صندوق هاي سرمايه گذاري از اين 

صندوق ها استفاده خواهند كرد. 



تشكلها6اخبار

آثار تصميمات ارزي دولت بر صادرات

در همايش »هند؛ پنجره اي فراسوي تحريم ها« مطرح شد

تكانه هاي دستورالعمل پيمان سپاري ارزي بر فرش ايراني

سهم اندك صادرات متقابل ايران و هند

اجراي قانون پيمان سپاري ارزي در سال هاي گذشته 
نش��ان داد كه بازار فرش به اي��ن قانون عكس العمل 
مثبت نشان نمي دهد و هميشه با شروع زمزمه هايي 
براي اجراي دستورالعمل ها و قوانين مربوط به پيمان 
س��پاري ارزي، ارزش و حجم ص��ادرات فرش ايراني 

افُت پيدا مي كند.
بدون ش��ك اين موضوع را مي توان به دليل طولاني 
بودن پروس��ه فروش فرش هاي صادرات��ي ايران در 
خارج از كشور دانست زيرا بسياري از فرش هايي كه از 
كشور خارج مي شوند، به راحتي به فروش نمي رسند 
بلكه مدت زماني در نمايشگاه يا انبارهاي كشورهاي 

اروپايي دپو مي شوند تا براي آنها مشتري پيدا شود.
در بس��ياري از موارد هم فرش ها به كش��ور مرجوع 
مي ش��وند، همين موضوع باعث شده است تا تدوين 
قوانين از س��مت دول��ت براي بازگش��ت ارز حاصل 
از صادرات فرش دس��تبافت، موجب ت��رس تجار و 
بازرگان��ان از افزايش ضرر و كاه��ش صادرات در اين 

حوزه شود.
دولت در اقدامي تصميم گرفت تا مدت زمان بازگشت 
پيمان سپاري ارزي را براي فرش دستبافت به 7 ماه 
افزايش دهد ام��ا برخي از صاحب نظران حوزه فرش 
معتقدند اي��ن اقدام هم نمي توان��د تاثيري بر بهبود 

صادرات فرش دستبافت بگذارد.

     استفاده از كارت بازرگاني استيجاري براي 
فرار از پيمان سپاري ارزي

رضي ميري نايب رييس اتحاديه توليد و صادرات فرش 
دستبافت اظهار كرد: نوع برخورد با دستورالعمل ها 
يا بخش��نامه هايي كه موارد اساسي همچون پيمان  
س��پاري ارزي را مطرح مي كند، اهمي��ت دارد زيرا 
كس��اني كه در حوزه صادرات فعال هستند با صدور 
بخش��نامه هاي جديد ب��ا مق��ررات متفاوتي مواجه 
مي ش��وند كه تاثير زيادي روي تج��ارت آنها خواهد 
داش��ت. وي افزود: به عنوان مث��ال، زماني كه دولت 
اعلام كرد؛ صادركنندگان بايد ارز خود را در س��امانه 
نيما تبديل كنند، بسياري از صادركنندگان دچار شُك 
شده و اين موضوع تاثير منفي بر صادرات آنها گذاشت.

نايب رييس اتحاديه توليد و صادرات فرش دستبافت 
تصريح كرد: برخ��ي از صادركنندگان ب��راي فرار از 
قوانيني همچون پيمان سپاري ارزي اقدام به خريد 
كارت بازرگاني از افراد ديگر كرده اند تا قوانين در حوزه 

پيمان سپاري ارزي را دور بزنند.
وي يادآوري كرد: هرچند كه تاجران معتبر و مطرح در 
جامعه اقتصادي، هيچگاه اقدام به حركات غيرقانوني 
نمي كنند، اما همه افراد واجد اين ش��رايط نيستند و 
گاهي مشاهده مي شود كه عده اي براي فرار از قوانين 

اقدام به فعاليت هاي پنهاني و غيرقانوني مي كنند.
رضي ميري در خصوص روند تكميل دس��تورالعمل 
پيمان سپاري ارزي توس��ط دولت گفت: دولت ابتدا 
مطرح كرد كه همه صادركنن��دگان بايد ارز حاصل 
از صادرات خود را در س��امانه نيما ق��رار دهند و اين 
در حالي ب��ود كه در آن زمان نرخ ارز س��امانه نيما 7 
هزار تومان و ب��ازار آزاد 12 ه��زار تومان بود، همين 
اخت��لاف 5 هزار توماني باعث مي ش��د، هيچكدام از 
صادرات كنندگان فرش به برگشت ارز خود در سامانه 
نيما عمل نكنند. وي افزود: پس از انجام بررس��ي ها 

توسط دولت، معافيت هايي در حوزه بازگشت ارز به 
سامانه نيما لحاظ شد و گروه هاي صادراتي بر اساس 
ميزان صادراتشان تقس��يم بندي شدند؛ بطور مثال 
كساني كه حداكثر در سال كمتر از يك ميليون يورو 
صادرات داشتند، معاف از بازگشت ارز به سامانه نيما 
شدند، يعني مجاز شدند تا ارز را با نرخ آزاد در سامانه 

سنا واريز كنند.
نايب رييس اتحاديه توليد و صادرات فرش دستبافت 
اضافه كرد: البته دولت بجاي ن��رخ آزاد، نرخ توافقي 
را مطرح ك��رده و صادركنن��دگان موظفند تا با يك 
صرافي كه مورد تاييد دولت اس��ت، معاملات ارزي 

خود را انجام دهند.
وي در رابطه با مدت 7 ماهه دولت براي بازگشت ارز 
صادراتي براي صادركنندگان فرش گفت: اين موضوع 
به معناي نرمش از سمت دولت است و ما آن را مثبت 
ارزيابي مي كنيم، مشروط به اينكه تفاوت سامانه سنا 
و بازار ارز نرخ معقولي باشد. رضي ميري تاكيد كرد: در 
سامانه سنا واردكنندگان بسياري كمي حضور داشتند 
و در نتيجه تبادل ارز براي صادركنندگان در ابتدا كار 
مشكلي بود اما اكنون كه صادركنندگان اجازه دارند 
در بازار آزاد ارز را در صرافي ها تبادل كنند، انجام تبادل 

ارزي آسان تر شده است.
نايب رييس اتحاديه توليد و صادرات فرش دستبافت 
تش��ريح كرد: فرش دستبافت با بس��ياري از كالاها 
تفاوت زيادي دارد زيرا بس��ياري از كالاها زماني كه 
صادر مي شود، بطور كامل به فروش مي رسد و ديگر 
بازگشتي براي آن كالا وجود ندارد، اما فرش دستبافت 
از چنين خصوصيتي برخوردار نيست، زيرا اين كالا به 
عنوان يك كالاي تزييني و غير ضروري در بازارهاي 
جهاني شناخته مي شود و داراي رقباي متعددي است، 
بنابراين به ندرت خريداري پيدا مي شود كه پول را به 
صورت نقد براي خريد فرش دستبافت پرداخت كند.

رضي ميري افزود: در واقع فرش دستبافت از انبارهاي 
داخلي به انبارهاي خارج از كشور منتقل شده و در آنجا 
به تدريج به فروش مي رسد و گاهي ممكن است يك 
فرش تا ده سال در انبارهاي خارج از ايران بماند و اين 
در حالي است كه دولت از صادركنندگان مي خواهد 
ارز حاصل از فرش هاي فروخته ش��ده خود را پس از 

مدت زمان كوتاهي به سامانه نيما بازگردانند.
وي اذعان كرد: به نظر من، پيمان سپاري ارزي از اساس 
چه براي فرش و چه براي كالاهاي ديگر اش��تباه است 
و وضع چني��ن قانوني تنها موج��ب كاهش صادرات 

خواهد شد.
نايب رييس اتحاديه توليد و صادرات فرش دستبافت 
در رابطه با لغو قانون پيمان سپاري ارزي گفت: دولت 
موظف است بين تجار و صادركنندگان واقعي و افراد 

سودجو تفكيكي قائل شود.
بدون شك صادركنندگاني كه س��ال ها در اين حوزه 
فعالي��ت كرده و در داخل كش��ور زندگ��ي مي كنند، 
هدفي براي خارج كردن پول هاي حاصل از صادرات به 
كشورهاي ديگر ندارند به ويژه صادركنندگاني كه خود 
توليدكننده نيز هستند و در واقع هزينه هاي صادراتي 

را صرف توليد مجدد مي كنند.
وي ي��ادآوري كرد: تفكري ك��ه موجب وضع قوانيني 
همچون پيمان س��پاري ارزي ش��ده از اساس اشتباه 
اس��ت، هرچند كه افرادي وجود دارند كه براي منافع 

خود دست به خروج ارز از كشور مي زنند اما بايد پرسيد 
چرا قش��ر صادركننده بايد تاوان سودجويي اين افراد 

را بپردازد.
رضي ميري اظهار كرد: با توجه به تحريم هاي اخير به 
ويژه تحريم فرش ايراني توسط امريكا، سخت گيري در 
اجراي دستورالعمل پيمان سپاري ارزي موجب تشديد 
ضربات بر پيكره صادرات فرش دستبافت ايراني خواهد 
ش��د. بنابراين بايد علاوه بر تكانه هاي تحريم، شاهد 

تكانه هاي پيمان سپاري ارزي نيز در اين حوزه باشيم.

     فروش و صادرات طولاني مدت
ماهيت فرش دستبافت

 مجتبي فيض اللهي قائم مقام مركز ملي فرش ايران 
اظهار كرد: بافندگان و صادركنندگان فرش دستبافت 
به بحث پيمان سپاري ارزي حساس هستند زيرا تمايل 
دارند خودش��ان ارز را به كش��ور بازگردان��ده و در اين 
زمينه دغدغه اي نداشته باشند. وي توضيح داد: فرش 
دستبافت كالايي است كه ماهيت آن بر اساس فروش 
و صادرات طولاني مدت استوار شده و محدوديت هاي 
پيمان سپاري ارزي باعث ايجاد تعلل در صادرات اين 

كالا مي شود.
فيض اللهي با بيان اينكه در عمل، پيمان سپاري ارزي 
توسط صادركنندگان فرش در چند ماه گذشته صورت 
نگرفته است، گفت: در 7 ماه سال 97 نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته، صادرات فرش دستبافت كم شده 
است. بدون شك يكي از عوامل تاثيرگذار در اين تنزل 
صادرات را مي توان تكانه هايي دانست كه بحث پيمان 

سپاري ارزي به اين حوزه وارد كرده است.
اين مقام مسوول در پاسخ به اين پرسش كه مركز ملي 
فرش به عنوان حامي فرش دس��تبافت چه اقدامي را 
براي تسهيل شرايط پيمان س��پاري ارزي انجام داده 

اس��ت، گفت: ما چندين بار اين موضوع را در مجلس 
شوراي اسلامي پيگيري كرده ايم و خواستار آن هستيم 

كه فرش دستبافت از بحث پيمان سپاري معاف شود.
وي در خاتم��ه يادآوري كرد: بح��ث ديگري كه مركز 
ملي فرش ايران در مدت اخير به دنبال تحقق آن بوده، 
تصميم گيري در مورد فرش هاي مرجوعي است و اين 
موضوع اهميت دارد، زيرا ممكن است فرش براي مدت 

طولاني در انبارهاي خارج از كشور دپو شود.

     رفع مشكل صادرات فرش با افزايش مدت 
زمان بازگشت ارز صادراتي

محمدرضا عابد مش��اور عالي مركز ملي فرش ايران و 
مديرعامل شركت سهامي فرش ايران اظهار كرد: بيشتر 
عرضه كنندگان فرش دستبافت در خارج از كشور، تجار 
ايراني هس��تند و اين موضوع زمان مي برد كه بتوانند 

كالايشان را در خارج از كشور به فروش برسانند.
وي، تغيير زمان بازگشت ارز صادراتي از 3 ماه به 7 ماه 
را براي صادركنندگان فرش دس��تباف خوب دانست 
و گفت: معتقدم پس از افزايش مدت زمانِ بازگش��ت 
ارز حاصل از صادرات براي فرش دس��تبافت، مشكل 

صادركنندگان اين بخش حل خواهد شد.
عابد، قيمت گذاري را از ديگر چالش هاي صادركنندگان 
فرش دس��تبافت معرفي كرد و اف��زود: از آنجايي كه 
قيمت ها در ابتدا مشخص نيست، بنابراين بايد با توجه به 
تغييرات نرخ ارز ميانگين قيمتي براي فرش دستبافت 

تعيين شود.

     باي�د بازاره�اي جديدي ب�راي صادرات 
فرش ايران يافت

 فرشته دست پاك رييس مركز ملي فرش ايران گفت: 
سال هاي 1373 تا 137۶ كه از جمله سال هايي بود كه 

صادرات فرش اي��ران افزايش يافت، از مكانيزم پيمان 
سپاري ارزي استفاده ش��د و در قبال صادرات فرش، 

كالاهاي مورد نياز را وارد كرديم.
وي افزود: با توجه به اينكه بازار امريكا را به دليل تحريم 
فرش از دست داده ايم، ناچار هستيم تا بازارهاي جديد 

را جايگزين اين كشور كنيم.
رييس مركز ملي فرش اي��ران توضيح داد: مركز ملي 
فرش ايران نمي تواند تعيين كند كه به ازاي صادرات 
فرش، چه كالايي به جاي آن براساس مكانيزم پيمان 
س��پاري ارزي وارد كشور ش��ود و اين سازمان توسعه 
تجارت اس��ت كه نوع كالاي واردات��ي به جاي فرش 

صادراتي را تعيين مي كند.
دس��ت پاك با بيان اينك��ه چين مي توان��د از جمله 
كشورهاي مورد نظر براي مكانيزم پيمان سپاري ارزي 
باشد، توضيح داد: بيشتر كشورهايي كه مشتري فرش 
دستباف ايران هس��تند مانند آلمان و ژاپن، از جمله 
كشورهايي هستند كه واردات بس��ياري از آنها انجام 

مي گيرد.
رييس مركز ملي فرش تاكيد كرد: 29.3 درصد صادرات 
فرش ايران در سال گذشته به امريكا بوده و با توجه به 
لطمه خوردن روابط سياسي ايران با كشورهاي عربي 
خليج ف��ارس، بايد بازارهاي جدي��دي براي صادرات 

فرش ايران يافت.
اين مقام مسوول تصريح كرد: در حال تشكيل پويش با 
كشورهاي آلماني زبان هستيم تا صادرات فرش خود را 
به اين كشورها افزايش دهيم. از سوي ديگر به دنبال آن 
هستيم تا توليد داخلي و خريد و فروش فرش دستبافت 
در داخل كش��ور را نيز رونق دهي��م؛ توليد داخلي در 
سال هاي گذشته در حوزه استانداردسازي دچار نوسان 
شده و براي آنكه بر اصالت فرش را بيافزاييم، به دنبال 

استانداردسازي هستيم.

اتاق بازرگاني، صنعت، معدن و كش��اورزي تهران، هفته 
گذش��ته ميزبان هماي��ش »هند؛ پنجره اي فراس��وي 
تحريم ها« بود. سوراب كومار، سفير هند در ايران، سيد 
مجتبي موسويان، مديركل آس��يا و اقيانوسيه سازمان 
توس��عه تجارت، بني اس��دي، رييس اداره امور هند در 
وزارت امور خارجه و بهمن عشقي، دبيركل اتاق بازرگاني 
تهران و جمع��ي از فعالان اقتصادي دو كش��ور با هدف 
هم انديش��ي براي توسعه مبادلات اقتصادي ميان ايران 
و هند شريك بزرگ تجاري به ويژه در دوره تحريم، گرد 
هم آمدند.در ابتداي اين همايش بهمن عشقي-دبيركل 
اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كشاورزي تهران- با اشاره 
به اينكه با وجود توس��عه بسترهاي روابط اقتصادي بين 
دو كشور س��طح روابط اقتصادي بين ايران و هند از 15 
ميليارد دلار فراتر رفته است، اظهار كرد كه هندي ها در 
دوره تحريم هاي قبلي در كنار ايران ايستادند و در شرايط 
فعلي خريدار نفت ايران هستند و اميدواريم پس از مدت 
۶ ماهه تعيين شده توسط امريكايي ها كماكان شاهد ادامه 
اين روند باشيم.وي با بيان اينكه نقش ايران در تامين انرژي 
كشورهايي مانند هند و چين غيرقابل انكار است، تصريح 
كرد كه انرژي پاشنه آشيل هند و چين است و هر خطري 
به جريان تامين انرژي اين دو كش��ور وارد شود براي اين 
دو غول بزرگ اقتصادي خطرناك و مهلك خواهد بود.در 
ادامه موسويان -مديركل آسيا و اقيانوسيه سازمان توسعه 
تجارت ايران- با بيان اينكه هندي ها توانستند امتياز خريد 
نفت ايران را براي 1۸۰ روز به دست آورند، بيان كرد كه 
هندي ها براي تمديد خريد نفت و ش��ارژ حساب روپيه 
اي��ران در هند برنامه دارند تا بتوانيم خريدهاي خود را از 

هند ادامه دهيم.
وي همچنين از ايجاد يك شعبه بانك خصوصي ايران در 
هند خبر داد و اظهار كرد كه يكي از بانك هاي خصوصي 
ايران در هند ش��عبه ايج��اد خواهد كرد ت��ا از صادرات 
محصولات خود در هند پشتيباني كنيم و اين درحالي 
است كه ظرفيت  معاملات تهاتري بين ايران و هند بدون 
مبادله پول هم وجود دارد.موسويان اضافه كرد كه اميدوار 
هستيم توسعه بندر چابهار هرچه سريع تر در دستور كار 
قرار گيرد و توصيه مي كنيم علاوه بر تبادل كالا بين ايران 

و هند، دو كشور به سمت سرمايه گذاري، توليد مشترك 
و ايجاد ش��ركت هاي مش��ترك نه تنها در سطح بخش 
خصوصي بلكه در بخش دولتي اقدام كنند.بني اس��دي 
-رييس اداره امور هند وزارت امور خارجه ايران- سومين 
سخنراني بود كه در اين همايش صحبت كرد. وي پيشنهاد 
كرد تا كارگروهي از سوي اتاق بازرگاني تهران، سفارت هند 
و اداره امور هند وزارت امور خارجه ايران شكل گيرد تا از 
اين طريق در جهت حل مشكل تجار دو كشور و تسهيل 

فعاليت آنها گام برداشت.
وي افزود كه در دوره اوليه تحريم ها عليه ايران با هندي ها 
در ارتباط بوديم و ترتيبات مالي اوليه خود را با اين كشور 
برقرار كرديم، در حال حاضر نيز پيش��نهاد مي كنيم تا 
با همكاري اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي، 
س��فارت هند و اداره امور هن��د وزارت امور خارجه ايران 
كارگروه تشكيل شود تا در جهت حل مشكلات تجارت و 

تسهيل امور مربوط به آنها همكاري كنند.
سوراب كومار، سفير هند در ايران در ادامه اين همايش 
گفت: هند يكي از س��ريع ترين اقتصاد هاي بزرگ رو به 
رشد در دنيا و ششمين اقتصاد در زمينه توليد ناخالص ملي 
)GDP(؛ سومين اقتصاد بزرگ در زمينه توليد ناخالص 
ملي- برابري قدرت خريدPPP است. وي افزود: هند از 
توليد ناخالص ملي رو به رش��دي برخوردار است و پيش 

بيني مي شود رشدي 7۶ درصدي را تجربه كند.
 كومار با اذعان به اينكه تا 15 سال آينده، هند يكي از سه 
قدرت اقتصادي بزرگ جهان خواهد بود، گفت: بهبود 23 
رتبه اي در ليست سهولت انجام كسب و كار از سوي بانك 
جهاني و قرار گرفتن در رتب��ه 77 جهان از جمله علائم 
روشني چش��م انداز آتي اقتصاد هند است.كومار با بيان 
اينكه تقاضاي داخلي موتور محركه اقتصاد است، گفت: 
با اين حال، تجارت هند بطور چشمگيري رشد يافته و با 
وجود اينكه تجارت جهاني از سال 97 تاكنون 2.5 برابر 
افزايش يافته، اما تجارت هند با بيش از 1۰ برابر افزايش 
مواجه بوده است. س��فير هند در ايران، توليد ناخالص 
داخلي هند را 2.۶۰ تريليون دلار اعلام كرد و گفت: عمده 
واردات هند را فرآورده هاي نفتي با 23.3 درصد، كالاهاي 
الكترونيكي با 11.1 درصد، مواد شيميايي آلي با 1۰.1۴ 

درصد، طلا و نقره با 7.9 درصد و ماشين آلات با 7.۴ درصد 
از كل واردات اين كشور شامل مي شود. وي بيان داشت: 
ايران در رتبه يازدهم ليست مبادي واردتي هند قرار گرفته 
و رقمي معادل 11.1 ميليارد را به خود اختصاص داده كه 

2.۴ درصد از كل واردات اين كشور است.
سفير هند در ايران اعلام كرد: دو قرارداد تجارت ترجيحي و 
قرارداد دوجانبه سرمايه گذاري بين دو كشور درحال نهايي 
شدن است و بر اساس اين قراردادها ايران و هند مي توانند 
در چارچوب بهتري همكاري كنند و روابط قوي تري در 
سال هاي آينده داش��ته باشند. وي مكانيسم استفاده از 
روپيه براي تجارت كالاهاي كه تحريم نيستند را راهكار 
مناسبي براي موقعيت فعلي دانست و گفت: هند نسبت 
به 1۰ تا 15 سال قبل بسيار تغيير كرده و با افزايش حجم 
تجارت هند، فرصت خوبي براي توسعه تجارت بين ايران 
و هند فراهم شده است.سفير هند بيان داشت: هند از منظر 
توليد ناخالص داخلي از بريتانيا پيش افتاده و GDP خود 
را به 2.۶ تريليون دلار رسانده است؛ همچنين ميزان نسبي 
اقتصادي به نسبت قدرت خريد، هند پس از امريكا و چين 
قرار دارد.كومار اذعان داشت 2۶ درصد صادرات و واردات 
هند را كالاهاي فني و مهندسي تشكيل مي دهد كه ميزان 
اين كالاها درسبد كالايي ايران بسيار كم است و ضروري 
است با برنامه ريزي درست و مدون، حوزه هاي داراي مزيت 
را شناسايي كرد؛ بر اين باور هستيم كه با مديريت صحيح، 
ميزان مبادلات تجاري ايران و هند به بيش از 2۰ ميليارد 
افزايش پيدا خواهد كرد. وي با ذكر اين مهم كه صادرات 
غير نفتي در سبد تجاري دو كشور كم است، گفت: تنها 
2.7 درصد صادرات از هند به ايران و 2.1 درصد صادرات 
از ايران به هند صادرات غير نفتي است و لازم است تلاش 

كافي براي افزايش صادرات غيرنفتي صورت بپذيرد.
به گفته سفير هند در ايران با وجوديكه وضعيت تجاري 
ايران و هند مناسب است اما كماكان حجم نسبت تجارت 

ايران با چين از هند بيشتر است.
س��فير هند با اعلام اينك��ه تجارت كالاهاي مش��مول 
تحريم هاي ثانويه آزاد اس��ت گفت: زمان آن رسيده كه 
به س��بد تجاري دو كشور تنوعي بيشتري بدهيم؛ براي 
تجارت كالاهايي كه مشمول تحريم نيستند مكانيسم 

روپيه وجود دارد و در اين شرايط بايد از ظرفيت معافيت 
چابهار از تحريم هاي اعمالي از سوي امريكايي ها به نحو 

مطلوب تري استفاده شود.
كومار در مورد حجم خريد نفت از ايران گفت: هند 3۰۰ 
هزار بشكه نفت در روز، از ايران خريداري مي كند، كه با 
متوسط ۶۰ دلار براي هر بش��كه به رقمي معادل 5۴۰ 
ميليون دلار در ماه مي رسيم كه ايران مي تواند با اين پول 

براي خريد از هند اقدام كند.
وي با اذعان به اينكه مكانيسم روپيه قويتر از هر مكانيسم 
ديگر براي انجام مبادلات مالي است؛ افزود: مكانيسم روپيه 
قوي تراست و امكانات بيشتري را به نسبت SPV ايجاد 
مي كند. هر چند كه ما مي دانيم اين مكانيسم مشكل هايي 

دارد كه طي دو هفته اينده حل شود.
 سفير هند در ايران با اعلام آمادگي براي رفع مشكلات 
تجار گفت: خوش بختانه درمورد صدور ويزا مشكلي وجود 

ندارد، امكان اعطاي ويزا به صورت آنلاين فراهم است.
همچنين سيد مجتبي موسويان از گشايش شعبه يكي 
از بانك هاي خصوصي ايران در هند با هدف پش��تيباني 
از صادرات محصولات ايراني خبر داد و گفت: اين شعبه 
براي رفع مشكل مبادلات مالي صادركنندگان در هند 

تاسيس مي شود.
به گفته اين مقام مس��وول هند يكي از پن��ج بازار مهم 
صادرات غير نفتي ايران به شمار مي رود و لازم است براي 
توسعه هر چه بيشتر روابط ايران با هند اقدامات مختلفي 
صورت بگيرد كه از جمله آنها مي توان تنوع بخشي به سبد 

محصولات صادراتي كشور است.
وي گفت: اين درحالي است كه ظرفيت  معاملات تهاتري 

بين ايران و هند بدون مبادله پول هم وجود دارد.
 وي عنوان كرد: هندي ها روابط بانكي خود را براي تجارت 
با ايران مديريت كرده اند و در حال حاضر يكي از بهترين 
كش��ورهاي طرف صادراتي از بعد مناسبات بانكي براي 

ايران است.
 موس��ويان گفت: فاصله جغرافيايي ايران و هند از بندر 
چابهار حدود هزار كيلومتر است و عملا مي توان هند را 
در زمره همسايگان ايران قرار داد؛ علاوه بر اين دو كشور با 
برخورداري از مشتركات فرهنگي آماده توسعه و گسترش 

مبادلات اقتصادي نيز هستند. موسويان يادآور شد: هند 
اقتصادي نو ظهور و خوش آتيه اس��ت و با برخورداري از 
نرخ رش��د اقتصادي مطلوب، امتياز خوبي براي ايران در 
مسير توسعه مناسبات تجاري بين المللي به شمار مي رود.

مديركل آسيا و اقيانوسيه سازمان توسعه تجارت افزود: 
هند يكي از شركاي مهم اقتصادي و خريدار اصلي نفت 
ايران بعد از چين اس��ت، علاوه بر اين هندي ها در تامين 
مواد غذايي ايران نقش مهمي دارند و يكي بازارهاي اصلي 
محصولات غير نفتي ايران به شمار مي روند؛ چنانچه بخش 
اعظم برند چاي ايران از طريق هندوستان تامين مي شود 
و يكي از عمده ترين محص��ولات صادراتي ايران به هند 

پتروشيمي است.
 وي هند را يكي از پنج بازار مهم صادرات غير نفتي ايران 
خواند و گفت: براي توس��عه هر چه بيشتر روابط ايران با 
هند اقدامات مختلفي بايد مدنظر قرار گيرد و محصولات 
بيشتري را در سبد محصولات دو كشور قرار داد. اين در 
حالي اس��ت كه يكي از بهترين روابط بانكي ايران با هند 
صورت مي گيرد و هندي ها تا ام��روز روابط بانكي خود 
را براي تجارت ب��ا ايران مديريت كرده اند و توانس��تند 
امتياز خريد نفت ايران را براي 1۸۰ روز به دس��ت آورند، 
و براي تمديد خريد نفت و ش��ارژ حساب روپيه ايران در 
هند برنامه ريزي شده اس��ت تا روند خريد نفت از ايران 

متوقف نشود.
 وي رجوع به قراردادها و پايبندي به محتواي آنها را راهكار 
مناس��بي براي جلو گيري از اختلاف��ات تجاري كه بين 
تجار دانست و گفت: حركت منطبق بر قوانين و مقررات 
و پايبندي به آنها عم��ق و دامنه روابط تجاري را افزايش 
مي دهد؛ تسهيل در بخش صدور ويزا نيز در افزايش سطح 

مناسبات تجاري ضروري است.
 س��يد مجتبي موس��ويان گفت: چابهار نماد همكاري 
دو كشور اس��ت كه فعاليت چند جانبه بين ايران، هند، 
افغانستان و فدراسيون روسيه را افزايش مي دهد؛ موسويان 
چابهار را در حوزه توسعه مناسبات اقتصادي مهم ارزيابي 
كرد و خواستار حركت به سمت سرمايه داري مشترك، 
توليد مشترك و تشكيل ش��ركت هاي مشترك هم در 

بخش خصوصي و هم دولتي شد.
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 صادرات ۲۰ ميليارد دلاري
به عراق غير مترقبه نيست

يحيي آل اس��حاق رييس اتاق مش��ترك بازرگاني 
ايران و ع��راق درباره وضعيت صادرات ايران به عراق 
اظهار كرد: صادرات ما به عراق ظرف ۸ ماه گذش��ته 
به 7 ميليارد دلار رس��يده است، به عبارت ديگر 33 
درصد رشد داشته است .طبق برنامه ريزي هاي انجام 
شده تا پايان امس��ال ميزان صادرات به عراق به 12 
ميليارد دلار خواهد رس��يد. وي ادامه داد: دستيابي 
به صادرات 2۰ ميليارد دلاري در حوزه هاي گوناگون 
از جمله محصولات كش��اورزي، كالاهاي صنعتي، 
معدني، لوازم ساختمان، لوازم خانگي، خدمات فني و 
مهندسي دور از دسترس نيست. رييس اتاق مشترك 
بازرگاني ايران و عراق در پايان تصريح كرد: اميدواريم 
مش��كلات موجود در زمينه هاي مالي و بانك ها به 

صورت رسمي حل شود.

محدوديت صادراتي، دغدغه 
فعالان اقتصادي است

عباس آرگون عض��و هيات نمايندگان اتاق گفت: 
بزرگ ترين نگراني فعالان اقتص��ادي در ماه هاي 
آين��ده محدوديت صادرات اس��ت چرا كه بدليل 
تشديد تحريم ها در مسائلي همچون بيمه، حمل 
و نقل و سيستم بانكي؛ شرايط دشوار تر خواهد بود 
و اين امر مي تواند در صادرات تاثيرگذار باشد. وي، 
با اشاره به اينكه بطور قطع محدوديت ها در شرايط 
تحريم مي تواند بر صادرات تاثيرگذار باشد گفت: 
صادركنندگان در ش��رايط فعلي شرايط سختي 
را پشت س��رمي گذارند. آرگون، با بيان اينكه هر 
كش��وري از منظر فروش كالا، ش��رايط برابري را 
انتخاب مي كند، تصريح ك��رد: اقتصاد جامعه اي 
كه قابل رقابت با ساير كشور هاست و از محدوديت 
كمتري برخوردار است در زمينه صادرات، واردات و 
معاملات تجاري، براي ساير جوامع، يك بازار هدف 
تلقي مي ش��ود.اما ش��رايط فعلي براي كشور اين 
مساله را كمرنگ تر مي كند. عضو هيات نمايندگان 
اتاق تهران، در پايان گفت: در شرايط فعلي تحريم، 
بايد تلاش شود كه اين محدوديت ها در صادرات 
كمتر شود كه اين امر مستلزم مديريت صحيح در 

اين زمينه است.

هزينه موازي كاري 
دستگاه هاي نظارتي 

رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي 
ش��يراز گفت: انتظار فعالان بخش خصوصي اين 
است كه بايد در سطح كش��ور، مسوول سلامت و 
نظارت بر مواد غذايي مشخص شود تا بيش از اين، 
هزينه موازي كاري اداره اس��تاندارد، دامپزشكي و 
وزارت بهداشت از بخش توليد برداشته شود. جمال 
رازقي بيان كرد: متأسفانه موضوع سلامت در برخي 
از اظهارنظرهاي وزارت بهداش��ت در حاشيه قرار 
دارد. موازي كاري برخي از دس��تگاه هاي نظارتي 
در حوزه بهداشت و مواد غذايي از جمله استاندارد 
و دامپزش��كي ب��ا وزارت بهداش��ت موجب ايجاد 
هزينه هاي اضافه بر بخش توليد و توليدكنندگان 
شده است. رازقي افزود: ما در بخش توليد و صادرات، 
دانش فني، تكنولوژي و نيروي انساني كم نداريم. 
يكي از مهم ترين مسائلي كه امروز واحدهاي صنايع 
غذايي ما را در سطح ملي و استاني با مشكل روبرو 
كرده است تداخل وظائف دستگاه هاي موازي حتي 
در خود دانشگاه هاست. او ادامه داد: به عنوان مثال 
در دانشگاه هاي علوم پزشكي سه دستگاه ناظر بر 
توليد مواد غذايي فعال اس��ت كه در برخي از امور 
بخش خصوصي شاهد رفتارهاي متناقض از اين سه 
بخش در يك مجموعه هستيم. رييس اتاق شيراز 
اضافه كرد: اين در حالي است كه توليدكنندگان ما 
در بسياري از بخش هاي توليد يك محصول از جمله 
برچسب مراقبت كالا تحت شرايط خاصي را تحمل 
مي كنند كه در بس��ياري از امور نشان برند و توليد 
در معرض خطر قرار مي گيرد اما اين كنترل ها در 
محل عرضه بسيار كمتر است. او با بيان اينكه توليد 
و صادرات پاشنه آشيل اقتصاد كشور است، ادامه 
داد: توليد ما سال هاست با بحران قيمت تمام شده 
روبروست. بنابراين هرگونه هزينه اضافي تحميل 
شده بر بخش توليد موجب آسيب زايي اقتصاد ملي 
و عدم توانايي رقابت كالاهاي ما در بازارهاي داخلي 
و خارجي مي شود. او از ديگر موارد تحميل هزينه 
اضافي توسط وزارت بهداشت بر توليد را تصميم هاي 
آني اين وزارتخانه عنوان و اظهار كرد: تصميم هاي 
آني و فوري وزارت بهداشت از جمله تغيير مكرر در 
برچسب كالا هم موجب اضافه شدن هزينه هايي 
بر بخش توليد است.  رازقي گفت: امروز بسياري از 
واحدهاي توليدي و صادراتي ما در واردات و تأمين 
موارد اوليه واحدهاي خود با مشكل روبرو هستند 
كه نياز اس��ت وزارت بهداش��ت و بانك مركزي در 
اين زمينه تعاملاتي را باهم داشته باشند تا بخش 

خصوصي كمتر متضرر شود

عامل گراني كاغذ، مديريت 
نادرست است

احمد شريفيان، نايب رييس اول اتحاديه كاغذ و مقواي 
تهران گفت قائل به كمبود كاغذ در بازار نيست و به زعم 
وي به اندازه يكسال كاغذ، در انبار ها موجود است و به 
اعتقاد او دليل اين گراني ها را مي بايد در مسائل ديگري 
جست وجو كرد. وي در اين خصوص مي افزايد: گراني 
كاغذ و كمبود آن در بازار، به دليل مديريت ناصحيح، 
نادرست و برنامه ريزي نشده است و اگر بعضا در اخبار 
و گزارشات رسانه ها، كمبود كاغذ به عنوان عامل گراني 
مطرح مي ش��ود به واقع هدف از اين موضع گيري، 

نابسامان تر كردن هر چه بيشتر بازار كاغذ است.
ش��ريفيان مي گويد: قيمت گذاري كاغ��ذ در بازار 
متولي ندارد و بايد س��از و كاري مشخص براي اين 
قيمت گذاري تعريف و طراحي شود در غير اينصورت، 
همچنان دلالان به سليقه و ميل شخصي خويش به 

قيمت گذاري مبادرت خواهند ورزيد.



كوتاه از دنياي انرژي 7 انرژي

نقش بازارهاي مالي در سقوط آزاد طلاي سياه چيست 

تمركز قطر بر »ال ان جي« براي مقابله با تحريم ها

عربستان تلاش مي كند مشتريان آسيايي نفت خود را در برابر امريكا حفظ كند

پايان خوش هفته شوم نفت

تصميمات بزرگ كشوري كوچك براي انرژي دنيا

رقابت عربستان و امريكا بر سر بازار نفت آسيا

گروه انرژی|علیرضا کیانی|
هفته گذش�ته، هفته خوبی برای نف�ت نبود. اگر 
روز جمعه و 27 س�نت افزایش برنت و رسیدن آن 
به ارزش54 دلار و 62 س�نت در هر بش�که را کنار 
بگذاریم، هم نفت خام دریای شمال و هم نفت خام 
آمریکا هفته بدی را پشت سر گذاشتند و در نهایت 
در مس�یر ثبت کاهش قیمت هفتگ�ی 9 درصدی 
قرار گرفتند. در این گزارش، دلایل کاهش نه فقط 
محدود به عوامل بنیادین بازار نفت ؛ بلکه از جنبه 2 
عامل اساسي دیگر نیز مورد بررسي قرار گرفته اند. 
عامل نخس�ت »افت بازارهای مال�ی در آمریکا و 
آسیا« و عامل دیگر »ادامه سیاست انقباض پولی از 

سوی بانک مرکزی ایالات متحده« است. 

قیمت طلای سیاه در روز سه شنبه هفته گذشته نه تنها 
مرزهای پایینی قیمت نفت در سال اخیر را لمس کرد، بلکه 
رکورد  جدیدی را نیز از خود به جای گذاشت. در گزارش 
رویترز آمده اس��ت که آنچه نفت را به حضیض قیمت در 
سال اخیر رساند، تقویت چشم انداز منفی نسبت به رشد 
اقتصادی جهانی و افزایش نگرانی های درباره بروز اشباع 

در طرف عرضه بازار طلای سیاه بوده است. 
در دیدی بسیط تر اما، دلیل این کاهش قیمت چندگانه 
است. نیک  کانینگ هام، تحلیلگر بازار نفت در وب سایت 
اویل پرایس در این باره با اش��اره به سنگینی عرضه آینده 
ش��یل و افزایش ذخایر نفت خام بر شانه قیمت ها نوشت 
که عاملی مهمی که نباید از آن غافل ش��د »خراب شدن 

اوضاع بازار مالی« است. 
دلایل متعارف کاهش قیمت نفت را می توان در گزارش 
شرکت اطلاعاتی جن سکیپ به خوبی مشاهده کرد. این 
شرکت در گزارش کوتاه خود از بازار انرژی می نویسدکه 
در آس��تانه کاهش رش��د تقاضا و افزایش عرضه، حجم 
ذخایر نفتی در حال افزایش بوده و این مسئله نگرانی های 
بسیاری را ایجاد کرده است. فیل فلین، تحلیلگر شرکت 
پرایس فیوچرز در شیکاگو در این باره به رویترز می گوید: 
»اعدادی که از میزان ذخایر هاب ذخیره نفت آمریکا در 
کاشینگ ایالت اوکلوهاما بیرون آمده فراتر از انتظار بوده 
است. به طور قطع این اعداد توجه ها را به افزایش میزان 

عرضه و تضعیف وضعیت تقاضا جلب می کند«. 

   هفته  ریزش
قیمت طلای س��یاه روز دوشنبه 4 درصد و روز سه شنبه 
7 درصد ری��زش را تجربه ک��رد تا جایی ک��ه نفت خام 
ایالات متحده به قیمت 47 دلار در هر بشکه سقوط کرد و 
برنت نیز به 56 دلار در هر بشکه  رسید. در انتهای هفته و 
در روز پنج شنبه نیز قیمت نفت به کاهش ادامه داد و در 
این روز افت 2 دلار و 89 سنتی را ثبت کرد. اما چنان که 
رویترز مدعی می شود، »ظهور نشانه های کاهش بیش از 
حد انتظار تولید اوپک در ماه آتی« باعث شد تا قیمت در 

روز آخر کاری هفته یعنی جمعه، اندکی افزایش یافت. 
روز جمعه، قیمت معاملات آتی نفت خام دریای شمال 27 
سنت یا 0.5 درصد افزایش تا هر بشکه نفت برنت به 56 
دلار و 62 سنت برسد. با این همه، نفت همچنان در مسیر 
ثبت یکی از بزرگ ترین کاهش های هفتگی ارزش در سال 
جاری، یعنی سقوط 9.4 درصدی ارزش هفتگی قرار دارد. 
قراردادهای آتی وست تگزاس اینترمدیت نیز روز جمعه 
33 سنت یا 0.7 درصد افزایش قیمت را تجربه کرند تا 
هر بکشه نفت خام آمریکا 42 دلار و 22 سنت به فروش 
رود. شاخص نفت خام ایالات متحده از ابتدای هفته تا 

کنون 9.5 درصد افت را ثبت کرده است. 

   تيغ قيمت و گلوی شيل
در آخرین گزارش »بهره وری اس��تخراج« که از سوی 
آژانس بین المللی انرژی منتش��ر شده آمده است که 
انتظار می رود در ماه اول س��ال میلادی جدید، تولید 
نفت ش��یل با افزایش چش��مگیر 134 هزار بشکه  در 
روز به نسبت ماه گذشته، به رقم 8 میلیون و 100 هزار 
بش��که در روز برس��د. برآورد آژانس این است که تنها 
در حوضچه نفتی پرمی��ن در مرز ایالت های تگزاس و 
نیومکزیکو، تولید به میزان 73 هزار بشکه در روز در ماه 
آتی افزایش یابد. با قیاس کم و زیاد تولید با جغرافیای 
تولیدکنندگان، می توان دریافت که افزایش تولید در 
پرمین حتی بیشتر از کاهش های ماهیانه تولید، برای 

مثال در ونزوئلا، بوده است. 
اما در ثبات این روند ممکن است خللی وارد شود. کاهش 
قیمت نفت خام آمریکا به پایین تر از 50 دلار در هر بشکه، 

تولیدکنندگان نفت ش��یل را با مشکلات مالی عدیده ای 
مواجه خواهند شد. این امر خود می تواند خاری در پاشنه 
آشیل شیل باش��د. مایکل لوون، یکی از سیاست گذاران 
مبادلات کالا در ش��رکت خدمات مالی اس��کاتیابانک در 
این باره به بلومبرگ می گوید: »ما احتمالا ش��اهد کاهش 
تولید شیل خواهیم بود. من تصور می کنم که تولیدکنندگان 

شیل نسبت به تغییرات قیمت واکنش نشان دهند«.

   غيرفاندمنتال های تاثيرگذار
به عقیده بسیاری از ناظران، هنوز ش��رایط در بازار نفت 
به نقطه اوج یا حضیض نرس��یده اس��ت. کانینگ هام در 
یادداش��ت خود می آورد که نگرانی های درباره وضعیت 
رشد اقتصادی جهان می تواند بر »نابسامان بودن شرایط« 
در بازار نفت بیفزاید.  روز دوشنبه، همزمان با شروع موج 
جدید کاهش قیمت آن هم تنها چن��د روز پس از توافق 

وین، بازارهای مالی در ایالات متحده با افت شدیدی مواجه 
شدند. این موج در روز بعد به بازارهای سرمایه آسیایی نیز 
س��رایت کرد. استمرار این وضعیت باعث شد تا میانگین 
صنعتی داو جونز، که شاخصی از عملکرد 30 سهام برتر 
در بازار بورس سهام نیویورک است، افت 12 درصد نسبت 

به ابتدای ماه اکتبر را ثبت کند. 
ع��لاوه بر این، ب��ازار نفت تاثیر  زیادی از سیاس��ت های 
پولی نیز می پذیرد. روز پنج شنبه، بانک مرکزی آمریکا 
نرخ بهره خود را برای بار چهارم در یک س��ال اخیر را به 
میزان 25 صدم درصد افزای��ش داد. این حرکت تا حد 
زیادی پیش بینی شده بود. اما آنچه ناظران بازار را نگران 
می سازد، مسیری است که فدرال رزرو می خواهد در سال 
آتی طی کند. جروم پاول، رئیس بانک مرکزی آمریکا، 
برخلاف میل ترامپ اعلام کرد که از نظر او، نرخ بهره باید 
بار دیگر در س��ال جاری افزایش پیدا کند. هدف بانك 

مركزي امریكا از این اقدام، ثبات بخشي به اقتصاد است. 
بعد از این خبر نیز، قیمت نفت و ارزش سهام به روند نزولی 
خود ادامه دادن��د. کمرتزبانک در یادداش��تی در وصف 
وضعیت کنونی بازار می نویسد: »بسیاری از فعالین بازار 
اعتقاد دارند که دید بانک مرکزی ایالات متحده نسبت به 
سیر وقایع بسیار خوش بینانه است. واقعیت هرچند، این 
اس��ت که با افزایش انقباض مالی و کاهش عایدی اوراق 

قرضه، بازار مالی امریكا زیر فشار زیادی قرار می گیرد«. 

   تاثير نفت از بهره 
به سختی می توان تاثیر نفوذ تصمیم فدرال رزور بر اقتصاد 
جهانی را نادیده گرفت. سیاس��ت انقب��اض پولی نه تنها 
چش��م انداز کلان در بسیاری از کش��ورها را تحت تاثیر 
قرار می دهد، بلکه بر قیمت بس��یاری از کالاها در جهان 
تاثیرگذار است. رویکرد بانک مرکزی امریكا نسبت به نرخ 
بهره می تواند تبعات منفی برای نفت خام در بر داش��ته 
باشد. این امر چند دلیل دارد: اولا، نفت به دلار قیمت گذار 
می ش��ود، از همین رو هر چه افزایش نرخ بهره به تقویت 
دلار منجر ش��ود، به همان میزان قیمت نفت تحت فشار 
قرار می گیرد. دوما، افزایش ارزش دلار به معنای مهاجرت 
سرمایه گذاران جهانی از سایر ارزها به سمت دلار است. به 
عبارت دیگر، دلار قدرتمند به سایر ارزها فشار وارد می کند. 
کاهش ارزش ارز کشورهای درحال توسعه ای مانند هند، 
آرژانتین، ترکیه و دیگران به معنای افزایش قیمت نفت 
برای آن هاست.  اگر ارز این کشورها در حال سقوط باشد، 
واضح اس��ت که مصرف کنندگان نفعی از کاهش کنونی 
قیمت نفت خام در بازار نمی برند. روزنامه نیویورک تایمز 
در گزارشی مفصل نشان داده که چطور در همین فرایند 
افزایش هزینه های کالاها، من جمله سوخت، و خدمات در 

هند، به میلیون ها نفر فشار وارد می کند. 
در آخ��ر هم، افزایش ن��رخ بهره به ط��ور کلی به کاهش 
فعالیت های اقتصادی منجر می شود چرا که با بالا رفتن 
نرخ بهره، هزینه  استقراض افزایش می یابد. این نکته بیش 

از همه دورنمای تقاضا برای نفت را کدر می کند. 

   دورنمای تار
تا همین  جای کار، اف��ق اقتصادی آنچنان امیدوارکننده 
نیس��ت. کانینگهام تحلیلگر اویل پرایس در یادداشتش 
به مواردی اش��اره می کند که می توان��د زنگ خطری در 
زمینه ي کدر ش��دن دورنمای تقاضا برای نفت باشد: در 
آمریکا وضعیت بازار مس��کن خوب نیست و افزایش نرخ 
بهره می تواند بر وخامت اوضاع بیفزاید. فروش خودرو در 
آسیا در حال کاهش است. درآمد ناخالص داخلی آلمان 
در فصل سوم سال کاهش یافته است. جنگ تجاری میان 
ایالات متحده و چین حتی ح��الا که به آتش بس موقت 
رسیده بر اقتصاد جهانی سایه انداخته است. و البته در بازار 
مالی آماری بهت آور وجود دارد و آن  اینکه اگر بازار سهام در 
دو هفته آینده بازگشتی به مسیر صعود نداشته باشد، آنگاه 
سال 2018 بدترین سال برای بازار سرمایه آمریکا از 2008 

یعنی سال بحران مالی به این سو به حساب خواهد آمد.
وخامت اوضاع جهانی بدون ش��ک ب��ه کاهش رقم تقاضا 
برای نفت در سال آتی کمک می کند. این مسئله می تواند 
طرح های اوپک پلاس برای متوازن کردن عرضه و تقاضای 
نفت را نقش بر آب کند. به عبارتی، رسیدن به پایان چرخه 
رونق اقتصادی، کار اوپک پلاس را بس��یار دشوارتر از قبل 
می س��ازد.  کمرتزبانک نیز یادداشت خود را با فضایي در 
همین زمینه به پایان برده و مي نویس��د: »توازن در بازار 
نفت تا همین جای کار به تاریخ پیوسته است و تاثیر کاهش 

تولید بعد از نشست اوپک در وین به کلی از بین رفت«. 

نفت خبر|
قطر، كشور كوچك پادشاهي حاشیه خلیج فارس كه 18 
ماه است توسط همسایگان عرب خود در تحریم است تلاش 
 )LNG( مي كند با سرمایه گذاري در بخش گاز طبیعي مایع

با فشارهاي اقتصادي وارده مقابله كند. 
به گزارش اویل پرایس، قطر همچنان در صدر اخبار انرژي 
قرار دارد. این كش��ور كوچك پادش��اهي با خروج از اوپك 
تمركز خود را روي گاز طبیعي مایع )LNG( قرار داده است. با 
این حال به نظر مي رسد تصمیم قطر براي خروج از اوپك یك 
حركت ژئوپلتیك علیه عربستان سعودي و سایر همسایگان 
عرب خود باشد كه با محاصره و اقدامات اقتصادي علیه دوحه 
این كشور را به حمایت از تروریست ها متهم كردند؛ اتهاماتي 
كه قطر آنها را رد كرده است. در آخر هفته گذشته، تصمیم 
قطر در صدر اخبار بود. این كشور قصد دارد میلیاردها دلار 
در مسیر انرژي امریكاي شمالي سرمایه گذاري كند؛ از جمله 
این سرمایه گذاري ها مي توان به قرارداد جدید با شركت اني 
ایتالیا در سه میدان نفتي مكزیك و همچنین سرمایه گذاري 
در پروژه LNG گلدن در تگزاس تا پایان سال یا ژانویه اشاره 
كرد. شركت نفتي دولتي قطر در مقایسه با اكسون موبیل 

و ConocoPhillip بخش زیادي از سهام LNG گلدن 
را در اختیار دارد. 

   سرمایه گذاري ۲۰ ميليارد دلاري در امریكا 
سعد كعبي، وزیر انرژي قطر و رییس شركت نفتي دولتي این 
كشور گفت: »شركت نفت قطر تا اواسط سال آینده شركاي 
خارجي مورد نیاز براي توسعه LNG را اعلام خواهد كرد.« 
او گفت كه به عنوان بخشي از 20 میلیارد دلار سرمایه گذاري 
در امریكا، این ش��ركت به دنبال قراردادهاي نفتي و گازي 

متعارف و غیرمتعارف است. 
كعبي اظهار داش��ت كه در حال حاضر قطر همچنان در 
حال مذاكره با ش��ركت هاي نفتي بین المللي از جمله اني 
براي افزایش توان تولید LNG در خانه است. شركت هایي 
چون اكسون موبیل، رویال داچ شل و توتال دیگر شركاي 
قطر هستند. وي همچنین گفت كه این شركت مي تواند 
هزینه هاي مالي مورد نیاز براي توس��عه LNG را خودش 
تامین كند و نیازي به قرض گرفتن ندارد. كعبي اضافه كرد: 
»اگر پیشنهاد خوبي از شركت هاي خارجي دریافت نكنیم 

مي توانیم گسترش LNG را به تنهایي انجام دهیم.« 

كعبي در كنفرانس مطبوعاتي با مدیر اجرایي اني در دوحه كه 
هفته گذشته برگزار شد گفت: »قطر پترولیوم و اني در اواخر 
سال 2021 حدود 90 هزار بشكه نفت در روز از حوزه هاي 
Mizton، Amoca و Tecoalli در خلیج مكزیك تولید 
مي كنند.« براساس گفته وي، این میادین حدود 2 میلیارد 

بشكه نفت ظرفیت دارند. 
طبق گزارش هاي مطبوعاتي هر دو شركت، این شركت ها 
در حال همكاري در بلوك هاي دریایي جداگانه در مكزیك 
هستند. شركت اني درمورد توسعه تحولات در اوایل سال 
جاري به نتیجه رسید و براي این منظور به مقامات مكزیك 
براي امضاي این قرارداد نیاز دارد. شركت نفت قطر در حال 
حاضر در مكزیك، برزیل، آرژانتین، عمان، كنگو، آفریقاي 

جنوبي، قبرس و موزامبیك فعالیت دارد. 
این اقدامات فعالانه قطر تنها چند هفته پس از آن انجام شد 
كه خروج این كشور بعد از ده ها سال حضور در اوپك بازار را 
شوكه كرد. شاید مهم تر از همه، فعالیت بخش انرژي قطر در 
امریكا، مكزیك و دیگر كشورها باشد كه نشان مي دهد قطر 
همچنان مي تواند ثروت و قدرت خود را با وجود محاصره 
همس��ایگانش حفظ كند. از سوي دیگر، مكزیك مشتاق 

جذب سرمایه گذاري مستقیم خارجي براي پیشرفت در 
حوزه نفت است. هفته گذشته دولت این كشور برنامه اي 
8 میلیارد دلاري براي س��اخت یك پالایش��گاه ارایه داد؛ 
علاوه براین مكزیك قصد دارد شش پالایشگاه دیگر خود را 
بازسازي كرده و به این ترتیب وابستگي خود را به سوخت 
 LNG وارداتي كاهش دهد. علاقه قطر به فعالیت در حوزه
یك ضربه شدید به بازارهاي ژئوپلتیك و انرژي وارد مي كند 
زیرا امریكا تا اواس��ط دهه آینده در بخش LNG با قطر به 
عنوان بزرگ ترین تولیدكننده گاز مایع وارد رقابت خواهد 
شد. با این حال، قطر چهار بخش تولید LNG را براي افزایش 
ظرفیت خود از 77 میلیون تن در سال به 110 میلیون تن تا 
سال 2023 راه اندازي مي كند. حجم جدید اضافي با 2 برابر 
شدن حجم پروژه گاز در بخش جنوبي میدان شمالي كه 
شركت نفت قطر پیش از این اعلام كرده بود تامین مي شود. 
با این حال، حتي اگر قطر تولید خود را بالا ببرد؛ استرالیا كه 
تاحدودي از قطر در تولید LNG پیشي گرفته است و حتي 
روسیه، به رقیبي جدي براي این كشور تبدیل خواهند شد. 
تمام بخش توسعه این پروژه LNG باید در چند سال آینده 
 LNG به اتمام برس��د و این كار باید پیش از افزایش خرید

مشتریان شمال آسیا كه تقریبا سه چهارم تقاضاي جهاني 
LNG را تشكیل مي دهند پایان یابد، افزایش تقاضاي خارج 
از قرارداد در این منطقه رو به افزایش است كه انتظار مي رود 
مقدار آن بیش��تر از افزایش خرید سوخت فوق سرد چین 
باشد، كه گفته مي شود تا سال 2030 میلادي به چهار برابر 

افزایش پیدا خواهد كرد. 
از سوي دیگر قطر اعلام كرد كه مذاكره براي پایان دادن به 
خصومت ها با همسایگان عرب تنها زماني صورت مي پذیرد 
كه گروهي تحت رهبري سعودي، تحریم هاي مربوط به این 
كشور غني از گاز را خاتمه دهند. امیر شیخ تمیم بن احمد آل 
ثاني روز شنبه در كنفرانس دوحه گفت: »موضع ما درمورد 
راه حل گفته شده تغییر نكرده است. محاصره باید لغو شود. 
اختلافات نیز با گفت وگو براساس احترام متقابل و دخالت 
نكردن در امور داخلي كشورها حل خواهد شد.« بر اساس 
گزارشات بلومبرگ، هفته گذشته شیخ تمیم دعوت پادشاه 
عربستان براي شركت در نشست سلطنتي خلیج فارس را 
رد كرد. این حركت مي تواند نشانه اي باشد از گشایش روابط 
بین قطر و كشورهاي امارات، بحرین و مصر كه 18 ماه است 

این كشور را تحریم كرده اند.

ایسنا|
پالایشگاه ها و مشتریان قراردادي شركت آرامكوي 
سعودي در سراسر آس��یا، سهمیه خرید نفتشان در 
ژانویه را با وجود توافق ماه جاري عربستان براي كاهش 

تولید از ژانویه دریافت كرده اند.
یك پالایش��گاه چیني اعلام كرد ما س��همیه خرید 
نفتمان از عربستان را بطور كامل دریافت كردیم. در 
این باره یك معامله گر مقیم سنگاپور نیز اظهار كرد: 

آرامكوي س��عودي به تعهدات عرضه خود در ژانویه 
بطور كامل عمل كرد. با وج��ود توافق كاهش تولید 
اوپك، حواس آرامكو كاملا به مشتریانش در آسیاست 
اما امریكا هم اكنون یك صادركننده بزرگ اس��ت و 
نفتش به آسیا عرضه مي شود.برخي از مشتریان حتي 
نفت بیشتري از حجم قرارداد ماهانه اي كه داشتند، 
دریافت كردند. كاهش قیمت فروش ژانویه از سوي 
آرامكو، پالایشگاه ها را به خرید حجم بیشتر نفت از این 

شركت تشویق كرد. این اقدام در واقع تلاش عربستان 
سعودي براي دفاع از سهم بازار خود در برابر رقیبان 

دیگر به خصوص امریكاست.
یك پالایش��گر در شمال آس��یا به پلاتس گفت: فكر 
نمي كنم نفت دیگ��ري دریافت كنیم. قیمت فروش 
رسمي نفت عربستان س��عودي در ماه جاري بسیار 
جذاب بود. اداره اطلاعات ان��رژي امریكا اخیرا اعلام 
كرد تولید نفت امریكا در پایان نوامبر، برمبناي سالانه 

دو میلیون بشكه در روز بالاتر بود و به 11.7 میلیون 
بشكه در روز رسید.

حدود 1.1 میلیون بشكه در روز از نفت امریكا در نوامبر 
روانه آسیا شد كه بالاتر از 627 هزار بشكه در روز در 

نوامبر سال 2017 بود.
به عنوان نمونه صادرات نف��ت امریكا به كره جنوبي 
در ماه هاي اخیرا بطور مرتب رشد كرده و جاي نفت 
ایران را كه هدف تحریم هاي واش��نگتن قرار گرفته، 

پر كرده اس��ت. طبق آمار شركت ملي نفت كره، كره 
جنوبي 8.8 میلیون بشكه نفت سبك وست تگزاس 
اینترمدیت میدلند و ایگل فورد و میعانات را در اكتبر 
دریافت كرد كه بزرگ ترین ركورد ماهانه خرید این 

كشور از امریكا بود.
كاهش اختلاف قیم��ت میان نفت اروپا، خاورمیانه و 
امریكا در ماه هاي اخی��ر نیز رقابت پذیري گریدهاي 

ترش خاورمیانه در بازار جهاني را كمتر كرده است.
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توافق آبي ميان ایران و تركيه

امروز، آخرین مهلت ثبت نام 
كارت سوخت

تداوم صادرات انرژي به عراق

تكذیب خبر مسموميت
در شيلي با نفت ایران

آخرین وضعيت بارش ها

ایلنا| وزیر نیرو در ادامه برگزاري نشست شوراي 
عالي همكاري هاي راهبردي ایران و تركیه با وزیر 

جنگل و كشاورزي این كشور دیدار كرد.
رضا اردكانیان كه هم��راه با یك هیات عالیرتبه به 
ریاست حس��ن روحاني، رییس جمهور كشورمان 
ب��راي برگزاري پنجمین نشس��ت ش��وراي عالي 
همكاري ه��اي راهب��ردي ایران و تركی��ه به آنكار 
س��فر كرده بود، با بكر پاك دمیرلي، وزیر جنگل و 
كشاورزي تركیه كه مسوولیت بخش آب این كشور 

برعهده اوست، دیدار كرد.
در این دیدار طرفین در خصوص تهیه یادداش��ت 
تفاهم و امضاي آن به منظور تشكیل كمیته مشترك 
همكاري ها در زمینه آب براي تبادل دانش و فناوري 
و نیز همكاري هاي دوجانب��ه و چندجانبه در امور 
رودخانه مرزي ارس و آبهاي مرزي به توافق رسیدند.

همچنین وزیر جنگل و كشاورزي تركیه خواهان 
همكاري در زمینه س��دهاي زیرزمیني و تصفیه و 

بازچرخاني پساب هاي تصفیه شده با ایران شد.

ایلنا| س��خنگوي ش��ركت ملي پالایش و پخش 
فرآورده هاي نفتي با اعلام اینكه سامانه هاي ثبت نام 
همچنان براي ویرایش اطلاعات باز اس��ت، گفت: از 
كساني كه كارت سوخت ندارند مي خواهیم سریع تر 
براي ثبت نام مراجعه كنند.زیبا اسماعیلي درباره روند 
ثبت نام كارت سوخت المثني اظهار داشت: تاكنون 
2 میلیون و 600 هزار نفر براي دریافت كارت سوخت 
ثبت نام كرده ان��د و امروز هم آخرین مهلت ثبت نام 
است.وي با اعلام اینكه سامانه هاي ثبت نام همچنان 
براي ویرایش اطلاعات باز است، افزود: از كساني كه 
كارت سوخت ندارند مي خواهیم سریع تر براي ثبت 
نام مراجعه كنند.سخنگوي شركت ملي پالایش و 
پخش فرآورده هاي نفتي خاطرنشان كرد: تاكید ما 
این است كه افراد از واگذاري كارت خود به غیر و افراد 
ناشناس خودداري كنند.وي یادآور شد: طي این مدت 
یك ماهه ثبت نام، 25 هزار كارت سوخت كساني را 
كه ب��ه صورت غیرقانوني و با انگیزه قاچاق به یكي از 
استان هاي مرزي ارسال كرده بودند، ابطال كردیم.

اسماعیلي درباره زمان اجباري شدن استفاده از كارت 
سوخت نیز گفت: هنوز چیزي در این خصوص به ما 

ابلاغ نشده است.

ایس�نا| پلات��س ب��ه نق��ل از مقام��ات 
آگاه خب��ر داد ع��راق ب��ا معافیت��ي ك��ه روز 
چهارش��نبه از امری��كا دریاف��ت ك��رد، 
 مي توان��د ب��ه واردات ب��رق و گاز از ای��ران

 ادامه دهد.هم زمان با منقضي ش��دن معافیت 
45 روزه، واش��نگتن ب��ه عراق ی��ك معافیت 
 90 روزه ب��راي واردات ب��رق و گاز از ای��ران

 داده است.
این اقدام به عراق فرصت مي دهد راه هایي براي 
پرداخت پول واردات از ایران بدون استفاده از دلار 
امریكا پیدا كند.واردات از ایران حدود 30 درصد از 
14000 مگاوات مصرف روزانه برق عراق را تامین 
مي كند و كاهش این میزان عرضه، تاثیر مخربي 

روي اقتصاد عراق خواهد داشت.

تسنیم| ش��ركت ملي نفت ایران با تكذیب خبر 
ادعایي رویترز درباره نقش ای��ران در آلودگي نفتي 
شیلي اعلام كرد خبرگزاري انگلیسي رویترز از زمان 
مطرح شدن موضوع تحریم نفتي ایران، گزارش هایي 
را به  منظور ایجاد تنش در بازار نفت دنیا علیه ایران 
منتشر مي كند.این شركت در پي انتشار خبر رویترز در 
خصوص ادعاي دادستاني شیلي درباره علت آلودگي 
نفتي در این كشور و ارتباط آن با نفت صادراتي ایران 
ضمن تكذیب این موضوع، اعلام كرد: نفت ایران به 
مقصد مشتریان مختلف آسیایي، اروپایي و امریكاي 
جنوبي صادر مي شود و سابقه این صادرات براي همه 
كشورها مشخص و قابل اس��تناد است.این جوابیه 
با تاكید بر اینكه ص��دور گواهي نامه هاي لازم براي 
صادرات زیرنظر بازرس��ان س��ازمان هاي استاندارد 
جهاني و با نظ��ارت بر فرایند آزمای��ش، بارگیري و 
صادرات انجام مي شود مي افزاید: پایانه هاي صادراتي 
ایران داراي به  روزترین آزمایشگاه ها و دستگاه هاي 
بررسي و اندازه  گیري كیفیت و میزان نفت هستند 
و نفت صادراتي همواره در س��اعت هاي مختلف روز 
مورد بررسي قرار مي گیرد.لازم به ذكر است كه شركت 
پالایشگر ایناپ شیلي نیز در بیانیه اي ادعاي دادستاني 

این كشور را رد كرده است.

تس�نیم| بر اساس آمار رسمي دفتر مطالعات پایه 
منابع آب شركت مدیریت منابع آب ایران، ارتفاع كل 
ریزش هاي جوي از اول مهر تا 28 آذر سال آبي 97-98 
)88 روز ابتدایي سال آبي جاري( بالغ بر 90.1 میلي متر 
است.این مقدار بارندگي نسبت به میانگین دوره هاي 
مشابه درازمدت )59.6 میلي متر( 51.2 درصد افزایش 
و نس��بت به دوره مش��ابه سال آبي گذش��ته )29.3 
میلي متر( 207.5 درصد افزایش نشان مي دهد.حجم 
بارش هاي كشور از اول مهر تا 28 آذر به 148 میلیارد 
و 487 میلیون مترمكعب رسید.از مجموع بارش هاي 
90.1 میلي متري پاییز امسال )از ابتداي مهرماه تا روز 
بیست و هشتم آذرماه( 40.8 میلي متر بارش در 28 
روز ابتدایي نهمین ماه سال به ثبت رسیده كه ثبت 
این میزان بارش، آذرماه 97 را به یكي از پرباران ترین 
ماه هاي سال جاري تبدیل كرده است. ثبت بیش از 40 
میلي متر بارش در ماه آذر )28 روز ابتدایي ماه جاري( 
در حالي است كه در 28 روز ابتدایي آذرماه سال 96 

فقط 14.6 میلي متر بارش به ثبت رسیده بود.

پس از انكه قیمت  طلاي سیاه حدود 3 هفته بعد از 
نشست اوپك سر ناسازگاري گذاشته و ركوردهاي 
سالانه پایین بود قیمت را زد، به نظر مي رسد اوپك 
به دنبال آن است كه به بازار نشان بدهد در زمینه 
كاستن مازاد عرضه از بازار نفت خام جدي است. در 
همین زمینه براي نخستین بار سازمان كشورهاي 
صادركننده نفت خام به دنبال تغییر در ساز و كار 
اعلام میزان تولید كش�ورهاي عضو و همچنین 
متحدان غیر اوپك است. رویترز دیروز نوشت كه 
گروه تولیدكنندگان نفت خام اوپك در نظر دارد 
جدولي را حاوي جزئیات اع�لام تولید نفت خام 
اعضایش و همچنین متحدانش به ویژه روس�یه 
منتشر كند. اقدامي كه تلاشي در راستاي تقویت 
قیمت نفت محسوب مي شود. این موضوع را محمد 
باركیندو دبیر كل سازمان كشورهاي صادركننده 

نفت خام در نامه اي خطاب به اعضاي سازمان مطرح 
كرده است.

تا كنون آمار تولید اوپكي ها هر ماه در جدولي كه 
از س�وي دبیرخانه اوپك در گزارش ماهیانه درج 

مي شد قابل پیگیري بود. 
باركیندو گفته اس�ت كه براي دستیابي به سطح 
كاهش تولید نفت خام معادل 1.2 میلیون بشكه در 
روز هر كدام از اعضا باید معادل 3.2 درصد از تولید 
نفت خام خود بكاهند. این رق�م بالاتر از رقم 2.5 
درصدي مطرح شده در ابتداي مذاكرات است چرا 
كه اوپك باید شرایط جدید را با معاف شدن ایران، 

ونزوئلا و لیبي از كاهش تولید وفق دهد. 
باركیندو در این نامه  عربس�تان سعودي را بابت 
اینكه سطح تولید خود را به 10 میلیون و 200 هزار 
بشكه در روز كاهش داده و در واقع بیش از میزان 

تعهد از س�طح تولید نفت خام خود كاسته است 
مورد تحسین قرار داد. 

»در راستاي گشایش  و شفافیت و در جهت تقویت 
احساس�ات و اعتماد بازار، اینكه آمار تولید نفت 
خام را به صورت عمومي منتش�ر كنیم حیاتي به 

نظر مي رسد« 
باركیندو چنین اقدامي را همچنین موجب تقویت 
»اعتماد« میان اعضا و ناظران بیروني كه سعي دارند 
تصمیم اوپك را ضعیف نشان بدهند توصیف كرد. 
دبی�ر كل اوپك اضافه كرده اس�ت كه آن ها قصد 
دارند تا پایان هفته این جدول كه حاوي اطلاعات 
دقیق تولید نفت خام كشورهاي متعهد به كاهش 
تولید اس�ت را تا پایان هفته منتشر كنند.  هنوز 
مشخص نیس�ت كه اوپك قرار است این جداول 

را با چه ترتیب زماني و در چه قالبي انتشار دهد. 

اوپك دست به كار مي شود 
برش
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راه سخت عبور از فساد 

گفت وگو با »نيكول اشاف« درباره اسطوره سازي هاي مدرن سرمايه داري

راهكارهاي ژاپني براي مبارزه با فساد دولتي

پيامبران جديد سرمايه

شرق آسيا خاس�تگاه ملت هايي است كه زماني با 
فساد گسترده درگير بوده اند اما اكنون به نمونه هاي 
مثال زدني براي كل جهان تبديل شده اند و ژاپن، 
يكي از اين نمونه ها، موفق شد دوره فساد گسترده 
پس از جنگ جهاني دوم را پش�ت سربگذارد و در 

رديف 20 كشور پاك دنيا قرار بگيرد.

به گزارش ايرنا، از زماني كه اولين آژانس مبارزه با فس��اد 
)ACA( در منطقه آسيا-پاسيفيك تاسيس شد حدود 
 )CPIB( هفت دهه مي گذرد. اداره مبارزه با فساد سنگاپور
يكي از معدود نهادهاي ملي موفق در زمينه مهار فس��اد 
است. داستان موفقيت سنگاپور كش��ورهاي زيادي را از 
جمله در منطقه آسيا-پاس��يفيك بر آن داشت تا اقدام 
به تاسيس نهادهاي مش��ابه كنند. هرچند، از ميان ده ها 
نهاد مبارزه با فساد در سراس��ر جهان فقط تعداد اندكي 
توانس��ته اند در اين مسير دس��تاوردي چشمگير داشته 

باشند. 
با اين حال، تجربه هاي موفق به كش��ورهاي داراي نهاد 
ملي مبارزه با فساد محدود نمي شوند. در ژاپن هيچ نهادي 
به صورت انحصاري مسووليت مبارزه با فساد را بر عهده 
ندارد، بلكه پليس و دادستاني عمومي به صورت مشترك 
به جرايم مختلف، از جمله پرونده هاي مربوط به فس��اد، 
رسيدگي مي كنند. با وجود نبود نهاد تخصصي مبارزه با 
فساد، ژاپن يكي از كشورهايي است كه از رتبه و امتياز نسبتا 
خوبي در زمينه نبود فس��اد و ديگر شاخص هاي مرتبط 
 ،)CPI( برخوردار اس��ت.  بر اساس ش��اخص نبود فساد
موسسه شفافيت بين الملل )TI( در جديدترين گزارش 
خود كه مربوط به سال 2017 است، ژاپن را در رتبه بيستم 
در ميان 175 كشور قرار داد. سازمان 'پروژه عدالت جهاني' 
)WJP( در جديدتري��ن گزارش خ��ود درباره حاكميت 
قانون، اين كشور آسياي شرقي را بر اساس شاخص فرعي 
'نبود فس��اد' در رتبه 8 جهاني قرار داد. در گزارش 'بانك 
جهاني' نيز، ژاپن در س��ال 2017 در زمينه كنترل فساد 
 )WGI( كه يكي از شاخص هاي فرعي حكمراني جهاني

است، امتياز 90 از 100 را به دست آورد.
'دنيل كافمن'، اقتصاددان و پژوهشگر موسسه بروكينگز، 
فس��اد را علامت بيماري مهم تري مي دان��د: حكمراني 
ناكارآمد. به عقي��ده او، حكمراني ضعيف به نوبه خود به 
س��وء مديريت منابع و درآمدها و ضعف خدمات رساني 
عمومي منتهي مي شود. كافمن بدين ترتيب مي كوشد تا 
تلاش هاي فسادستيزي را به ريشه هاي اين پديده معطوف 
كند. بر اين اساس، وضعيت فساد در مناطق را مي توان با 

وضعيت حكمراني در آنها مرتبط دانست.

  آزادي رسانه، بيان و دسترسي به اطلاعات
يك��ي از اين ش��اخص هاي حكمران��ي مي��زان آزادي 
بيان، رس��انه ها و دسترس��ي به اطلاعات است. بر اساس 
پژوهش هاي صورت گرفته، ميزان آزادي رسانه ها با ميزان 
شيوع فس��اد در جامعه رابطه عكس دارد. گرچه از سال 

2014 كه قانون ممنوعيت افشاي اسرار دولتي اجرا شد، 
نگراني هايي درباره وضعيت آزادي رسانه ها در ژاپن مطرح 
شده است، اما اين كشور به لحاظ آزادي اطلاعات و بيان 

همچنان از جايگاهي مطلوب در جهان برخوردار است. 
قانون اساسي ژاپن از دسترسي آزاد به اطلاعات حمايت 
كرده است. دولت به موجب قانون موظف است حداكثر 
ظ��رف 30 روز به اطلاعات درخواس��ت ش��ده توس��ط 

شهروندان پاسخ دهد. 
سازمان 'فريدم هاوس' كه ديده بان آزادي و دموكراسي 
است، ژاپن را در زمره كشورهايي دسته بندي كرده است 

كه در آنها رسانه ها از آزادي برخوردارند. 
بر اساس تيراژ، روزنامه هاي ژاپن در جهان پيشتاز هستند. 
دولت اين كشور هيچگونه محدوديتي در زمينه دسترسي 
به اينترنت به عنوان يك منبع مهم خبري اعمال نكرده 
اس��ت. همچنين، ضريب نفوذ اينترنت در ژاپن در سال 
2017 بيش از 93 درصد بوده اس��ت. آماري كه نش��ان 
مي دهد زيرساخت هاي دسترسي به اطلاعات، به عنوان 

يكي از اركان مبارزه با فساد، در ژاپن فراهم است.

  تقويت خدمات رساني الكترونيك 
وج��ود زيرس��اخت هاي ارتباطي، از جمل��ه اينترنت، و 
دسترسي آسان و كم هزينه به آنها به معناي هموار شدن 
راه براي دسترسي الكترونيكي به خدمات عمومي و دولتي 
 )ICT( است. استفاده از فناوري هاي ارتباطات و اطلاعات
در راس��تاي ايجاد دولت الكترونيك باعث كاهش مسير 
خدمات رساني دولتي به شهروندان و كاهش واسطه هاي 
ديوانس��الاري مي ش��ود. افزون بر اين، در پروسه انتقال 
ديجيتال داده ها، امكان مداخله و اعمال سليقه شخصي 
در موارد درخواست شده تا حد بسيار زيادي كم مي شود. 
همچنين در خدمات الكترونيكي، احتمال بروز فساد به 

دليل قابليت رهگيري داده ها كاهش مي يابد. 
بر اس��اس گزارش س��ال 2018 س��ازمان ملل، ژاپن در 
شاخص توسعه دولت الكترونيك در رتبه 10 و در زمينه 
شاخص مشاركت الكترونيك در رتبه 6 جهاني قرار دارد. 

  شفافيت و نظارت بر قراردادهاي دولتي
بر اس��اس اعلام س��ازمان همكاري و توس��عه اقتصادي 
)OECD(، بطور ميانگين 13 تا 20 درصد توليد ناخالص 
داخلي كشورها صرف انعقاد قراردادهاي دولتي مي شود. 
در نتيجه، بي دليل نيس��ت كه اي��ن بخش فرصت هاي 
زيادي را براي ارتكاب فساد فراهم مي كند. همين سازمان 
برآورد كرده است كه حدود 20 تا 25 درصد بودجه بخش 
قراردادهاي دولتي در نتيجه فساد هدر مي رود. دفتر مبارزه 
با مواد مخدر و جرايم سازمان ملل تاكيد كرده است كه نبود 
ش��فافيت و رقابت پذيري زمينه را براي رشد و گسترش 
فساد در بخش قراردادهاي دولتي فراهم مي كند. بر اساس 
توصيه سازمان شفافيت بين الملل، همه مراحل قراردادها، 
از نيازسنجي گرفته تا تدوين قرارداد، تعيين بودجه، ارزيابي 
درخواست ها و اجرا، اصلاح و نظارت بايد روشن و شفاف 

بوده و دست اندركاران در هر زماني به درخواست اطلاعات 
و توضيح شهروندان پاسخگو باشند. 

در همين راستا، ژاپن در س��ال 1995 اداره رسيدگي به 
شكايات قراردادهاي دولتي را با هدف تضمين هرچه بيشتر 
شفافيت، رقابت و عدالت در زمينه قراردادها تاسيس كرد. 

گرچه ناظران درباره فسادخيز بودن بخش قراردادهاي 
دولتي ژاپن هش��دار داده اند، اما رتبه بالاي اين كشور در 
زمينه رقابت پذيري از موفقيت دولت در كنترل خطر فساد 
حكايت دارد. مجمع جهاني اقتصاد )WEF( در گزارش 
شاخص رقابت پذيري جهاني سال 2017 ژاپن را در رتبه 
پنجم در ميان 140 كشور، و در رتبه دوم )پس از سنگاپور( 

در منطقه شرق آسيا-پاسيفيك قرار داد. 

  قوانين و استقلال دستگاه قضا
قانون جزا و قانون پيش��گيري از رقابت نابرابر مهم ترين 
قوانين دولت ژاپن در مقابله با فساد هستند. قانون حمايت 
از افش��اگران فساد نيز در سال 2004 در راستاي ترغيب 
مردم به وي��ژه كارمندان دولتي به گ��زارش دادن موارد 
سوءاس��تفاده از اختيارات دولتي با ه��دف تامين منافع 
شخصي تصويب ش��د. بر اساس اين قانون، افرادي كه در 
شناسايي متخلفان همكاري كنند در مقابل تبعات منفي 

اين اقدام در محيط كار حمايت خواهند شد.
ژاپن در زمينه اجراي قوانين نيز يكي از پيشتازان عرصه 
جهاني اس��ت. پروژه عدالت جهاني در ارزيابي حاكميت 

قانون در 113 كشور و منطقه جهان طي سال هاي 2017 
و 2018، ژاپن را در رتبه 14 جهاني قرار داد.

ژاپن به لحاظ استقلال دستگاه قضا نيز در جايگاه مطلوبي 
قرار دارد. بر اساس آخرين گزارش مجمع جهاني اقتصاد 
در زمينه رقابت پذيري، نظام قضايي ژاپن از نظر استقلال 
در جهان در رتبه دهم )از 140( و در آسيا در رتبه نخست 

قرار دارد.

  دولت كوچك
ش��كل گيري فس��اد صرفا از ضعف رويه ه��اي قضايي، 
شناسايي و مجازات متخلفان ناشي نمي شود، بلكه عوامل 
متعددي در آن نقش دارند. بزرگي دولت و ديوان سالاري 
يكي از اين عوامل است. گرچه مانند ديگر موضوعات علوم 
اجتماعي، پژوهش هاي صورت گرفته در زمينه رابطه ميان 
اندازه دولت و ميزان ش��يوع فساد به نتايج ضد و نقيضي 
رسيده اند، اما عمده يافته ها به وجود رابطه مثبت ميان اين 
دو متغير اشاره دارند و استدلال مي كنند كه كوتاه بودن 
مسيرهاي بروكراسي باعث كاهش فرصت هاي ارتكاب 
فساد مي شود. ژاپن يكي از كوچك ترين دولت هاي جهان 
را دارد. در اين كشور به ازاي هر 1000 نفر تنها 35 كارمند 
دولت وجود دارد. رقمي كه بر اس��اس گ��زارش روزنامه 
اينترنتي 'ژاپن تودي' از كشورهاي غربي مدعي سرمايه 
داري مانند انگلي��س )75(، امريكا )65( و آلمان )60( به 

مراتب كمتر است. 

  همكاري هاي بين المللي
ژاپن در س��ال 1998 به كنوانسيون سازمان همكاري 
اقتصادي و توس��عه در زمينه مبارزه با رش��وه خواري 
تصويب پيوس��ت. اين كش��ور همچنين كنوانسيون 
سازمان ملل در زمينه مبارزه با فساد )UNCAC( را 
در سال 2006 امضا و در س��ال 2017 قوانين داخلي 
مربوطه را تصويب كرد. توكيو همچنين در سال 2003 
به كنوانس��يون مبارزه با جرايم سازمان يافته سازمان 
ملل )UNTOC( پيوس��ت و قوانين داخلي مبتني بر 
اين كنوانس��يون را در س��ال 2017 تصويب و اجرايي 
كرد. ع��لاوه بر اين، ژاپن از س��ال 1990 تاكنون عضو 
'گروه اقدام مالي مش��ترك' )FATF( است. اين كشور 
همچنين يكي از اعضاي 'گروه مبارزه با پولش��ويي در 

منطقه آسيا-پاسيفيك' )APG( است.
با وج��ود دس��تاوردهاي چش��مگير در زمين��ه مهار 
فساد، ژاپن به عنوان س��ومين اقتصاد بزرگ جهان، با 
چالش هايي جدي نيز روبرو اس��ت. استخدام نخبگان 
دولت��ي پس از بازنشس��تگي در بخش هاي غيردولتي 
تح��ت نظ��ارت وزارتخانه ها و ارگان هايي ك��ه در آنها 
خدمت كرده اند، پرداخت رش��وه به مقامات خارجي، 
و مداخله كابينه در انتصاب افراد به س��مت هاي ارشد 
اداري از جمله مقوله هاي مهمي هستند كه توكيو براي 
ارتقاء جايگاه خود در عرصه فسادس��تيزي بايد تدابير 

لازم را براي رسيدگي به آنها اتخاذ كند.

مترجم:  سهيل جان نثاري|
 ديسنت| نيكول اشاف، مدرس جامعه شناسي 
در دانشگاه بوستون، كتابي نوشته است با عنوان 
پيامبران جديد سرمايه. اين كتاب اسطوره سازي 
مدرني را بررس�ي مي كند كه بخش�ي حياتي از 
سرمايه داري قرن بيس�ت و يكم است. پيامبران 
جديد س�رمايه كتابي كوتاه و محرك اس�ت كه 
نگاه�ي نقادان�ه دارد به رتوري�ك موردحمايت 
»پيامب�ران جديد«، مث�ل اپرا وينفري، ش�ريل 
سندبرگ مدير عمليات فيس بوك، بيل و مليندا 

گيتس، و جان مكي مديرعامل هول فودز.

  ريچ�ل كوه�ن: كت�اب ش�ما ذك�ر مي كند كه 
س�رمايه داري به قصه هايي نياز داش�ته اس�ت 
و خواهد داش�ت كه ب�ه آنها چنگ بزني�م تا »ما 
را صبح ه�ا از تخت بيرون بكش�ند و ب�ه يادمان 
بياورند كجا مي رويم«. چرا اينچنين اس�ت؟ آيا 

سوسياليسم هم پيامبران خودش را دارد؟
نيكول اشاف: قصه ها، به عنوان حاملان هنجارها و ايده ها 
و درس ه��اي اخلاقي، براي همه جوامع مهم هس��تند 
و جوامع كاپيتاليس��ت از اين امر مستثني نيستند. در 
جوامع كاپيتاليست، همواره ميان چيزهايي كه ارزشمند 
مي دانيم )خانواده، اجتماع، كاميابي، آموزش، فرهنگ( 
و معماري اقتصادمان )كه به سود اولويت مي دهد( نوعي 
گسس��تگي وجود دارد. قصه هايي درباره »كاپيتاليسم 
خلاق« و تفك��ر مثبت، كه افرادي مث��ل بيل گيتس و 
اپرا وينف��ري تعريف مي كنند، مهم اند، زيرا اهميت اين 
گسس��تگي را كمتر جلوه مي دهند. اين قصه ها كمك 
مي كنند كه مردم اقناع شوند كه كاپيتاليسمْ بهترين، 
يا تنها راه ممكن س��ازمان دهي جامعه است. همانطور 
كه هميشه افرادي بوده اند كه قصه هايشان كاپيتاليسم 
را تقويت كند، از بن فرانكلين تا جان مكي، هميشه هم 
صداهايي بوده اند كه كاپيتاليسم و سلسله مراتب موجود 
قدرت را به چالش بكشند. در ايالات متحده مي شود از 
قصه هاي روايت شده از سوي امثال يوجين وي دبز، اما 
گلدمن، مارتين لوتركينگ، الا بيكر، و ريچل كارس��ون 
نام ب��رد. اما اگر به تاريخ جنبش ه��اي كارگري، حقوق 
مدني، فمينيستي و محيط زيستي نگاه كنيم، اهميت 
صداها و اقدام هاي جمعي به جاي چند پيامبر قدرتمند 
و ساختارهاي رهبري سلسله مراتبي برجسته مي نمايد. 
جنبش هاي اجتماعي موفق از افراد معمولي، منتقد و 
توانمندشده ساخته مي شوند و فكر مي كنم اينْ ارزشِ 

تلاش را دارد.
  كوهن: شما به محبوبيت هول فودز مي پردازيد 

و درباره ظهور »سياس�ت س�بك زندگي« بحث 
مي كنيد كه به موجبش افرادْ انتخاب هاي مصرفي 
را با سياست و شهروندي مخلوط مي كنند. شما 
مي پذيريد كه ب�ا فرض اينكه تح�ول اجتماعي 
غالباً س�راب به نظر مي رس�د، براي بس�ياري از 
افراد جنبه اي از توانمندسازي هست كه با اصلاح 
انتخاب هاي مصرفي شخص به دست مي آيد، مثلًا 
خريد محصولات ارگانيك يا گياه خوارشدن. به نظر 
شما كجاي اين ايده مشكل دارد و چه راه بهتري 
براي انديش�يدن به عمل مصرف كننده و تغيير 

اجتماعي وجود دارد؟
اشاف: بستگي دارد از سياست سبك زندگي چه چيزي 
مي خواهيد. اگر هدفتان اين است كه سالم تر بخوريد يا با 
كاهش اموالتان زندگي تان را ساده كنيد، خريد چيزهاي 
بهتر )درصورتي كه پولش را داش��ته باش��يد( مي تواند 
بسيار توانمندكننده باشد. اما اگر هدفتان اين است كه 
روي رويه هاي بزرگ تري مثل تخريب محيط زيست يا 
فقر جهاني اثر بگذاريد، سياس��ت سبك زندگي پاسخ 
موردنظر شما نيست. شركت هايي كه چيزهاي خوبي 
مثل غذاي ارگانيك يا اثاثيه بادوام توليد مي كنند مثل 
همه شركت هاي ديگر هستند و بايد به شكل مداوم توسعه 
پيدا كنند و بيشتر توليد كنند تا به سود برسند. اين به اين 
معنا نيست كه دست زدن به انتخاب هاي بهتر فايده اي 
ندارد و ما نبايد شيوه توليد چيزها را به چالش بكشيم، بلكه 
صرفاً دعوتي است به شكل هاي متفاوتي از پروژه ها. بحران 
زيست محيطي درنهايت بحراني سياسي و اجتماعي است 

كه تنها با اقدام جمعي ممكن است حل شود.
 كوه�ن: ي�ك بخش به ظه�ور »س�رمايه داران 
خيرخواه« مي پردازد، مثل خانواده هاي گيتس ، 
والتون ، ب�راد و باف�ت . در عصر مناب�ع كمياب و 
بودجه هاي روبه كاهشِ دولت ها، چرا بايد نگران 

نفوذ روبه رشد خيرخواهان باشيم؟
اش��اف: دوره هاي فعاليت فزاينده بنيادهاي خيريه، يا 
»سرمايه داران خيرخواهِ« اين روزها، به شكلي تاريخي 
علائمي هس��تند از بحران اجتماعي مرتبط با نابرابري 
روبه رشد. اين شايد در ظاهر چيزي مثبت به نظر برسد، 
اما نمي توانيم از بنيادهاي بزرگ انتظار داشته باشيم كه 

نابرابري، فقر يا ديگر مشكلات اجتماعي را حل كنند.
بنيادها اذهان را از چگونگي خلق ثروت منحرف مي كنند 
و كاري مي كنند كه به نظر برس��د »خيرخواه ها« از سر 
خوبي ذاتي ش��ان به مردم لطف مي كنن��د. اين امر اين 
واقعيت را مخفي مي كند كه ثروتي كه آنها انباش��ته اند 
صرفاً نتيجه زيركي يا قابليت آنها نبوده است. دستيابي 
به اين ثروت با همكاري همه افرادي ممكن شده است 

كه براي آنه��ا كار كرده اند؛ بگذريم از زيرس��اخت هاي 
عمومي ممكن شده به دست ماليات دهنده ها. بنيادها، 
با جازدن خودش��ان به عنوان خيرخواهانِ دوآتش��ه و 
موسسه هاي خيريه، آثار چهار دهه آخرِ لابيگري شديد 
براي مقررات زدايي مالي و كاهش ماليات و همين طور 
حملات هماهنگ شده به كارگران و اتحاديه ها از سوي 

كسب وكارها و نخبگان را پاك مي كنند.

وقتي بنيادها كمك مالي خيرخواهانه مي كنند، برخلاف 
مالي��ات  دادن، آنها هس��تند كه انتخ��اب مي كنند در 
چه پروژه هاي��ي س��رمايه گذاري كنند. اي��ن پروژه ها 
اغلب برخي نتايج مترقيانه دارن��د، مثلًا كودكان فقير 
واكس��ينه مي ش��وند، درحالي كه ب��دون اين كمك ها 
چنين امكاني نداش��تند. اما اين كمك ها اغلب ش��امل 
اهداف محافظه كارانه هم هستند، مثلًا خانواده گيتس  
درعوضِ حمايت از مراقبت بهداشتي عمومي، طرف دار 
كالايي كردن خدمات بهداشتي هستند و خيلي از بنيادها 
پشتيبان خصوصي سازي آموزش عمومي و كاهش نقش 
والدين و معلم ها در نحوه اداره مدارس هستند. چندان 
فرقي نمي كند كه طرح هاي بنيادها را دوس��ت داشته 
باشيم يا نه، زيرا افرادي مثل بيل و مليندا گيتس به شدت 
قدرتمندند و اساس��اً به جايي پاسخ گو نيستند. ما هيچ 
سهمي در تعيين شيوه استفاده از پول بنياد نداريم، حتي 

وقتي روي زندگي افراد اثري عميق مي گذارد.
 كوهن: ش�ما مي گوييد كه اين قصه ه�ا درباره 
كاپيتاليسم »نيازمند بازانديشي بنياديني درباره 
شيوه كنوني زندگي هستند: چشم اندازي كه ترس 
از خش�ونت و بي نظمي را القا مي كند و دلهره اي 

عميق تر كه نكن�د در فراين�د دگرگوني جامعه ْ 
خودمان و ماهيت كيستي مان را از دست بدهيم«. 

چگونه بر اين ترس ها غلبه مي كنيم؟
اشاف: سرمايه داري سيستمي اضطراب آور است. افرادْ 
بيشتر انرژي ش��ان را صرف بقا مي كنند، پس اينكه به 
آنها بگوييم نوع ديگري از جامعه را تصور كنند احتمالًا 
احمقانه  و ناخوشايند خواهد بود. اما وقتي به تاريخ امريكا 
نگاه مي كنيم )به برده داري، كار كودكان، سركوب زنان، 
جيم كرو2، هم جنس گراهراسي(، اين چيزها خودبه خود 
بهتر نشدند. مردم جنگيدند و مردند تا وضعيت را بهتر 
كنند. امروز هم اين مبارزه را ادامه مي دهند. كاپيتاليسمْ 
تحول��ي تاريخي اس��ت و هيچ چي��زش »طبيعي« يا 
»اجتناب ناپذير« نيست. همانطور كه اورسولا لو گوين، 
نويسنده مشهور، اخيراً گفته است، »ما در كاپيتاليسم 
زندگي مي كنيم و قدرتش ناگزير به نظر مي رس��د، اما 
حق الهي سلطنت3 نيز همين طور بود«. اگر مي خواهيم 
به شكلي جدي به خلق نوع ديگري از جامعه بينديشيم، 
مهم است كه به ياد بياوريم كه تغيير در گذشته چگونه 

انجام شده است.
  كوهن: يك بخشِ كتابتان مي پردازد به ش�كل 
خاصِ فمينيس�م شريل س�ندبرگ، مديرعامل 
فيس بوك. ديده ام كه نويسندگاني مثل سارا جف، 
اليزابت اس�توكر بروينگ، سارا لئونارد، و ترسي 
مك ميلان كاتم هم نظير حرف شما را مي زنند. شما 
مي گوييد كه رويكرد سندبرگ به تشويق زنان به 
»پيش رفتن« شايد به بخش كوچكي از زنان نخبه 
كمك كند به قدرت برس�ند، اما درنهايت به زنان 
پايين نردبان اقتصاد كمكي نخواهد كرد. چرا بايد 

اين دو غيرقابل جمع باشند؟
اشاف: تقريباً همه براي پرداخت هزينه چيزهاي لازم 
براي بقا به دستمزد وابسته هستند. اما اين دستمزدها 
مستقيماً از سود كسب وكارهايي مي آيند كه آنها برايشان 
كار مي كنند. ش��غل رييس يك ش��ركت، م��رد يا زن، 
بيشينه كردن سودهاس��ت و يكي از روش هاي اين كارْ 
پرداخت كمترين ميزانِ ممكنِ حقوق و ماليات است. 
اين به اين معني است كه هدف هاي رهبرانِ زن اغلب در 
تضاد با نيازهاي زنان طبقه كارگر است. داشتن زناني در 
بالاي هرم شايد به جنگ با تبعيض جنسيتي كمك كند 
و مسير ورود زنان ديگر به سمت جايگاه رهبري را هموار 
كند، اما اين ايده كه رهبران زن شرايط بهتري براي بخش 
بزرگ تري از زنان پياده مي كنند پيشينيه تاريخي كمي 
دارد. مانيفست س��ندبرگ، كه زنان را تشويق مي كند 
روياهايشان را با مسيرهاي رشد امريكا تطبيق دهند، 
دقيقاً در راس��تاي نيازهاي »سرمايه« است. بله، ديدن 

زنان در جايگاه هاي رهبري مي تواند اميدبخش باشد، 
اما تبديل اين به سازكاري براي دستيابي به فمينيسمْ 
موانعي ساختاري را مخفي مي كند كه جلوي دسترسي 
بيشترِ زنان به امنيت و موفقيت را مي گيرند و درعين حال 
نماي شايسته س��الارانه ش��ركت هاي بزرگ را صيقل 
مي دهد. فمينيسم حقيقي يعني اين ايده كه هركسي، 
فارغ از جنسيت، بايد از اين  موارد برخوردار باشد: حقوقي 
خوب و حق اظهار وجود در محل كار، كرامت، احترام، 
خدمات بهداشتي باكيفيت و مراقبت از كودكان، حق 
مسكن و تحصيلات عالي، و شبكه قوي حمايتي براي 
افرادي با س��ن بالا، بيماري يا معلوليت. اين برداش��ت 
از فمينيس��مْ با مقياسِ ِ بازي هاي ميله اي5 شركت ها 

ناسازگار است.
  كوهن: وقتي مي ش�نويم كه ش�ركت هايي كه 
در تضاد با اتحاديه ها هس�تند اعلام مي كند كه 
حداقل حقوق را افزاي�ش مي دهد يا گزينه هاي 
منعطف تري ب�راي رفت و آم�د در نظر مي گيرد 
يا مرخصي زايمان باحق�وق را افزايش مي دهد، 
چگونه بايد درب�اره اين صاحب كارها و مدل هاي 
كسب وكار فكر كنيم؟ در عصري كه هرچيزي را 
مي شود بد و روبه وخامت ديد، چگونه بايد به اين 
 تقلاهاي »كاپيتاليسم هوشيار« در بازار فكر كنيم؟

اشاف: قدرت منكوب كننده كاپيتاليسم، اغلب، حسي 
از درماندگي و نوميدي القا مي كند. پس مي توان درك 
كرد كه چرا بايد احساس اميدواري كنيم وقتي بعضي 
كسب وكارها تصميمات كوچكي مي گيرند كه زندگي 
مردم را بهبود مي بخشند، مثل افزايش حقوق ها و بهبود 
شرايط كار. درنهايت هدفِ هر جنبش سياسي هميشه 
بايد بهبود زندگي افراد باش��د. اما بين سود اعطاشده از 
سوي شركت هاي »هوشيار« و سودهاي كسب شده از 
طريق مبارزه تفاوتي هست. مثلًا به »براي 15 بجنگيد« 
توجه كنيد. كسب 15 دلار به ازاي هر ساعت اين واقعيت 
را تغيير نمي دهد كه فلسفه وجودي اين شركت ها كسب 
سود است )آن ها مي توانند هزينه ناشي از پرداخت حقوقِ 
بيش��تر را بر خود هموار كنند و عملًا بدون تغييري به 
كسب وكارشان ادامه دهند( اما اين به اين معني نيست 
كه 15 دلارْ ارزشِ جنگيدن را ندارد. حقوق 15 دلار براي 
هر ساعت نشان دهنده تغييري بزرگ براي افرادي است 
كه در فقر زندگي مي كنند. پيروزي هايي مثل مورد اخير 
در نيويورك هيجان انگيز هستند و نه تنها نشان مي دهند 
كه كارگران مي توانند با جنگيدن در كنار هم پيروز شوند، 
بلكه توان بالقوه مبارزه هايشان براي ايجاد همبستگي و 
اعتمادبه نفسي را نش��ان مي دهد كه مي تواند به سمت 
جنبش دموكراتيكي گسترده تر براي تغيير هدايت شود.

   نيكول اش�اف، مدرس جامعه شناسي 
در دانش�گاه بوس�تون، كتاب�ي نوش�ته 
اس�ت با عنوان پيامبران جديد س�رمايه. 
او در اي�ن كت�ابْ اسطوره س�ازي هاي 
مدرن س�رمايه داري را بررس�ي مي كند. 
اش�اف مي گويد س�رمايه داري همواره به 
داس�تان هايي نياز داش�ته اس�ت تا »ما را 
صبح ها از تخت بيرون بكشد«، قصه هايي 
درباره كاپيتاليسم خلاق و تفكر مثبت كه 
پيامب�ران جديدي مثل بي�ل گيتس و اپرا 
وينفري تعريف مي كنند. اين قصه ها كمك 
مي كنند مردم قانع ش�وند كه كاپيتاليسمْ 
بهترين يا تنها راه ممكن براي سازمان دهي 

جامعه است

برش
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 چرا  وزيركشاورزي 
استيضاح  مي شود 

طرح اس��تيضاح محمود حجت��ي، وزير جهاد 
كش��اورزي براس��اس گ��زارش كميس��يون 
كشاورزي، آب و منابع طبيعي با 44 امضا تقديم 
هيات رييسه و در آخرين روزهاي آذر ماه سال 

جاري اعلام وصول شد.
علي محمد شاعري عضو هيات رييسه كميسيون 
كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با خبرگزاري تسنيم درباره 
دلايل اين امر گفت: عدم اجراي قانون تضمين 
خريد محصولات اساسي كش��اورزي و تعيين 
ن��رخ پايين خريد تضميني گن��دم، ممنوعيت 
ص��ادرات محصولات كش��اورزي م��ازاد، عدم 
اجراي مصوبات برنامه پنج س��اله ششم توسعه 
كل كشور و بودجه سنواتي در بخش كشاورزي 
و همچنين عدم اجراي احكام برنامه شش��م در 
مورد بخشودگي سود و كارمزد و جرايم وام هاي 
دريافتي كش��اورزان خس��ارت ديده از حوادث 
غيرمترقبه و امهال اصل وام كشاورزان از جمله 

محورهاي طرح استيضاح حجتي است.
بنابراين گزارش، بخش كش��اورزي بيشترين 
يارانه را دريافت مي كند تا معيشت مردم تحت 
تاثير قرار نگيرد و سفره مردم كوچك نشود اما 
افزايش قيمت افس��ار گس��يخته تعداد زيادي 
از محصولات كش��اورزي و كالاه��اي مصرفي 
م��ردم نارضايتي هاي عمومي در كش��ور ايجاد 

كرده است.
تاثير اشتباهات در تصميم گيري ها و عدم نظارت 
لازم بر بازار كالاهاي اساسي مردم باعث شده كه 
طبقه ضعيف و كم توان و حتي متوسط جامعه 
براي تامين مايحتاج اوليه خود با مشكل مواجه 
ش��وند و يارانه هايي كه ب��راي حمايت از توليد 
توس��ط وزارت جهادكش��اورزي و دولت اعطا 
مي شود به انحراف رفته و به دست توليدكننده و 

در نهايت به مصرف كننده نمي رسد.
براي نمونه مي توان اشاره كرد مرغي كه با يارانه 
دولت ب��راي دان و دارو و خدمات دامپزش��كي 
توليد مي شود توسط صادر كنندگان به اندازه اي 
صادر مي شود كه زمينه عرضه آن در بازار كاهش 
مي يابد و قيم��ت آن در بازار داخلي به 13 هزار 

تومان مي رسد.

   قيمت خريد تضميني گندم و استيضاح 
همچني��ن عض��و هيات رييس��ه كميس��يون 
كش��اورزي مجل��س، گفت: مهم تري��ن محور 
استيضاح وزير جهاد كشاورزي مسائل مربوط به 
قيمت خريد تضميني گندم است، قيمت خريد 
تضميني دير ابلاغ شد و مقصر تاخير در اين اعلام 

شوراي اقتصاد بود نه يك فرد خاص.
علي اكبري در گفت وگو با خبرنگار خبرگزاري 
خانه ملت، در خصوص اعلام وصول اس��تيضاح 
وزير جهاد كشاورزي توسط هيات رييسه مجلس 
شوراي اسلامي در صحن علني مجلس شوراي 
اسلامي، گفت: استيضاح وزير جهاد كشاورزي 
در 4 محور مورد بررس��ي قرار گرفت كه يكي از 
محورهاي آن در ارتباط با قيمت خريد تضميني 
گندم، جلوگيري از صادرات برخي محصولات 
كش��اورزي، عدم اجراي برنامه ششم توسعه و 

بند خ ماده 33 قانون برنامه ششم توسعه بود.

   ابلاغ دستور امهال تسهيلات كشاورزان 
عضو هيات رييس��ه كميسيون كشاورزي، آب، 
منابع طبيعي و محيط زيست با بيان اينكه بند خ 
ماده 33 قانون برنامه ششم توسعه در خصوص 
امهال تسهيلات داد شده به كشاورزان خسارت 
ديده به مدت 3 سال است، تصريح كرد: مشكلات 
موجود در زمينه كش��اورزان خسارت ديده به 
واس��طه ح��وادث غيرمترقبه برط��رف و هفته 
گذشته دستور آن ابلاغ شد هرچند كه نيات ما 

را تامين نمي كند.

   برنامه ششم سالي 90هزار ميليارد تومان 
مي خواهد

نماينده مردم شيراز در مجلس شوراي اسلامي 
با اشاره به اينكه در طي سال هاي گذشته شاهد 
خشكسالي و محدوديت هاي ديگر نيز بوده ايم 
اما مجموعا ميزان برداشت محصولات افزايش 
پيدا كرده اس��ت، ادامه داد: برنامه توس��عه يك 
هدف گذاري بلندمدت اس��ت و در برخي موارد 
بزرگ نمايي دارد و اجراي آن س��الانه 90 هزار 

ميليارد تومان منابع نياز دارد.

   ل�زوم تع�ادل بخش�ي بي�ن مص�رف  
و توليد كشاورزي

اين نماينده مردم در مجلس ش��وراي اسلامي 
با بي��ان اينكه در جريان اس��تيضاح وزير جهاد 
كش��اورزي مباحث��ي در خصوص انبار ش��دن 
محصولات��ي مانن��د س��يب زمين��ي، پي��از و 
گوجه فرنگي مطرح شده است، اضافه كرد: اگر 
مجوز صادرات برخي محصولات داده ش��ود در 
بازار ش��اهد افزايش قيمت و اعتراض بخشي از 
جامعه مي شويم از سوي ديگر با اعمال ممنوعيت 
صادرات كش��اورزان با مشكل مواجه مي شوند؛ 

بايد بين اين دوبخش تعادل ايجاد كنيم.
عضو هيات رييس��ه كميسيون كشاورزي، آب، 
منابع طبيعي و محيط زيس��ت مجلس شوراي 
اس��لامي با تاكيد ب��ر اينك��ه مهم ترين محور 
استيضاح در زمينه اعلام قيمت خريد تضميني 
گندم اس��ت، خاطرنش��ان كرد: قيمت خريد 
تضميني گندم دير ابلاغ شد و مقصر تاخير در 
اعلام قيمت شوراي اقتصاد بود نه يك فرد خاص، 
هرچند كه قيمت خريد تضميني گندم به يك 
هزار و 600تومان افزايش پيدا كرد اما از نظر ما 
اين ميزان افزايش و قيمت اعلام شده قانع كننده 

نيست و به دنبال افزايش مجدد آن هستيم.
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مروري بر بيانيه گزارشگر ويژه »فقر مفرط و حقوق بشر« در خصوص انگلستان

فقر مفرط در   پنجمين اقتصاد   بزرگ   دنيا

نهاد ضد جنگ از ابعاد معاملات تسليحاتي انگليس پرده برداشت

فيليپ آلس��تون، گزارشگر ويژه موضوعي در زمينه 
فقر مفرط و حقوق بشر، انتقادات تندي را نسبت به 
سطح نگران كننده فقر در انگلستان و ساير مناطق 
بريتانيا، نظام اصلاحات دولتي اين كشور موسوم به 
»نظام اعتبار عمومي« و آثار منفي برگزيت بر اقشار 

آسيب پذير جامعه بريتانيا بيان كرد.

  مقدمه
فيليپ آلستون، گزارشگر ويژه موضوعي در زمينه فقر 
مفرط و حقوق بشر در سفر خود به كشورهاي حوزه 
بريتانيا، شامل انگلس��تان، ولز، ايرلند و اسكاتلند از 
6 تا 16 نوامبر 2018، از ش��هرهاي مختلف بازديد 
كرده و با مقامات سياسي وزرا، نمايندگان مجلس، 
سازمان هاي مردم نهاد، خيريه ها، مقامات محلي و 
شوراها و دانش��گاهيان و صاحبنظران حوزه حقوق 
بشر و توسعه، ديدار و گفت وگو كرد. وي پس از سفر 
دو هفته اي خود بيانيه اي را در لندن منتشر كرده و 
گزارش كامل آن را در 2019 به شوراي حقوق بشر 
عرضه خواهد كرد. وي انتقادات تندي را نس��بت به 
سطح نگران كننده فقر در انگلستان و ساير مناطق 
بريتانيا، نظام اصلاحات دولتي اين كش��ور موسوم 
به »نظ��ام اعتبار عمومي« و آث��ار منفي برگزيت بر 
اقش��ار آس��يب پذير جامعه بريتانيا، در بيانيه خود 

ابراز داشت.

  رويه هاي ويژه شوراي حقوق بشر
رويه هاي ويژه حقوق بش��ر، كارشناس��ان مستقلي 
هس��تند ك��ه از س��وي ش��وراي حق��وق بش��ر با 
دس��تورالعملي خاص و تعيين ش��ده براي گزارش 
ده��ي و ارايه توصي��ه در زمينه هاي م��ورد تحقيق 
گماش��ته مي ش��وند. نظام رويه هاي ويژه، عنصري 
محوري در سازوكارهاي حقوق بشري سازمان ملل 
متحد محسوب شده و گزارشگران ويژه به دو دسته 
موضوعي )44 مورد( و كشوري )12 مورد( تقسيم 
مي ش��وند، كه تمامي حوزه هاي مدن��ي، فرهنگي، 
سياس��ي، اقتص��ادي و اجتماعي حقوق بش��ري را 
پوشش مي دهند. كارشناسان مذكور با حمايت دفتر 
كميسرياي عالي حقوق بشر سازمان ملل متحد، به 
كشورهاي مورد نظر س��فر كرده، با مقامات و مردم 
مورد نظر در خص��وص موضوعات مربوطه مصاحبه 
و گفت وگو كرده و پس از انج��ام تحقيقات، نظرات 
كارشناس��ي خود را در قالب گزارش هاي س��الانه و 
كش��وري به شوراي حقوق بش��ر - و بسياري از آنها 

به مجمع عمومي سازمان ملل - تسليم مي كنند.

  گزارشگر ويژه فقر مفرط و حقوق بشر
در همين راستا، فيليپ آلستون، در ژوئن 2014 به 
سمت گزارشگر ويژه موضوعي در خصوص فقر مفرط 
منصوب شد. وي س��ال گذشته در سفري به ايالات 
متحده امريكا در روزهاي 1 تا 15 دسامبر 2017 به 
بررسي وضعيت فقر در آن كشور پرداخته و گزارشي 
را در اين باره به ش��وراي حقوق بش��ر ارايه داد كه با 
واكنش تند ايالات متحده روبرو شد. وي پيش از آن 
نيز براي تهيه گزارش به عربستان سعودي سفر كرده 
بود. آلس��تون در آخرين س��فر خود در نوامبر سال 
جاري به بريتانيا، س��فر كرده و پيش نويس گزارش 
حاصله را با تمركز بر رياضت اقتصادي؛ نظام اعتبار 
عمومي؛ دولت رفاه ديجيتال؛ و اثرات برگزيت بر فقر 
در كش��ورهاي حوزه بريتانيا، شامل انگلستان، ولز، 
ايرلند و اس��كاتلند، جهت ارايه به نشس��ت شوراي 
حقوق بش��ر در ژنو در سال 2019 تهيه و به صورت 

بيانيه اي منتشر كرده است.

  بيانيه گزارشگر فقر مفرط در بريتانيا
اين بياني��ه 24صفحه اي عتاب آميز به دو قس��مت 
موضوعي و منطقه اي تقسيم شده و اهم محورهاي 
مربوط به فقر در بريتانيا را واكاوي مي كند. آلستون 
پس از ماموريتي دوهفته اي به بريتانيا، در كنفرانسي 
مطبوعاتي در لندن به رياضت اقتصادي تحميل شده 
بر مردم بريتانيا اشاره كرده و گفت: اين كشور شاهد 
نقض چهار معاهده مهم حقوق بشري سازمان ملل 
مرب��وط به كودكان، زن��ان، افراد معل��ول، و حقوق 
اقتصادي و اجتماعي اس��ت. از ميان سياس��ت هاي 
ناقض حقوق اين اف��راد، قطع و كاهش مقرري هاي 
خانوار و كاهش پنجاه درصدي بودجه شوراها تحت 
نظام رياض��ت اقتصادي و نيز اعم��ال نظام »اعتبار 
عموم��ي« و ديجيتالي كردن دولت رفاه اس��ت كه 

باعث جاماندن بسياري از افراد كم توان تر از پروسه 
دريافت كمك و خدمات از دولت شده است. وي در 
اظهارات خود، تأكيد داش��ت سطح فقر كودكان نه 
تنها رسواكننده بلكه مصيبتي اجتماعي و فاجعه اي 

اقتصادي ]در بريتانيا[ است.

  اطلاعات عمومي درباره وضعيت
 فقر در بريتانيا

با وج��ود آنك��ه بريتاني��ا پنجمين اقتص��اد بزرگ 
دنياس��ت و پايتخت آن كانون مهمي براي تبادلات 
مالي جهاني اس��ت، حدود 14 ميلي��ون نفر، يعني 
يك پنجم از جمعيت آن در فق��ر زندگي مي كنند. 
چه��ار ميلي��ون از اين تع��داد زير خط فق��ر بوده و 
1.5 ميليون تهيدس��تاني هستند كه قادر به تأمين 
نيازهاي اساس��ي خود نيس��تند. مرك��ز آمار مالي 
اين كش��ور، رش��د هفت درصدي فقر كودكان را از 
سال هاي 2015 تا 2022 پيش بيني كرده و منابع 
بسيار ديگري نرخ فقر كودكان را تا 40 درصد برآورد 
كرده اند. ام��ا تنها آمار و ارقام براي ترس��يم تصوير 
كلي رفاه س��طوح پايين درآمدي در بريتانيا كفايت 
نمي كنند. انجمن هاي خيريه معتبر، انديشكده هاي 
برجسته، كميته هاي پارلماني، و مقامات مستقل اين 
كشور همگي بر كاهش ش��گرف سطح رفاه بريتانيا 

تاكيد كرده اند.
افزايش چش��مگير صف هاي طويل بانك هاي غذا، 
رش��د بي خانماني، افزايش فحش��ا و تن فروش��ي، 
تماي��ل به خودكش��ي و افزاي��ش تنهاي��ي و انزوا و 
كاهش ق��درت مقامات محلي ب��راي تأمين امنيت 
اجتماعي ش��هروندان در اثر سياست هاي اعمالي از 
سوي دولت انگلستان توجه هر بيننده اي را به خود 
جلب مي كند. اين سياس��ت ها از س��ال 2010 زير 
لواي رياضت اقتصادي اتخاذ شده اند و گرچه هدف 
آنها، تأمين امنيت اجتماعي است، اما در حوزه فقر 
و سياست هاي مربوط به آن، شواهد نشان مي دهد 
كه نيروي محركه اين راهبردها، اقتصاد نيست بلكه 
يك تمايل سياسي جهت نوعي مهندسي اجتماعي 
راديكال براي تأمي��ن حداقل هاي عدالت اجتماعي 
براي ش��هروندان بريتانيايي اس��ت كه در پروس��ه 
اي��ن تأمين، بدبختي عظيمي ب��ه طور غيرضروري 
به ويژه بر ش��اغلين فقير، مادران سرپرست خانوار، 
اف��راد داراي معلوليت، و ميليون ه��ا كودك كه در 
چرخ��ه گريزناپذير فقر گرفتار آمده اند، آوار ش��ده 
و بار اصلي مس��ووليت رفاهي فرد ب��ر عهده خود او 

نهاده شده است.
در قل��ب سياس��ت هاي فقرزدايي دول��ت، تعهد به 
ايجاد اشتغال بوده اس��ت. اشتغالي كه افراد را براي 
تأمين معاش، وادار به تن دادن به كارهاي س��خت، 
كم درآم��د، و ناامن مي كن��د و بخش عم��ده اي از 
مردم را بر لب��ه تيغ فقر قرار مي ده��د به نحوي كه 
با بحراني كوچك، فاجعه اي بزرگ در زندگي ش��ان 
به وقوع مي پيوندد. دولت انگلس��تان ب��ا اتخاذ اين 
سياس��ت ها، ادعا مي كند كه نسبت به سال 2010، 
بيش از 3.3 ميليون نفر مش��غول به كار ش��ده اند، 
در صورتي كه گسس��ت قابل توجهي ميان نرخ فقر 
مطلقي كه دولت احتس��اب مي كن��د و فقر واقعي 
موجود در جامعه به چشم مي خورد. لذا فقر در حين 
اشتغال )In-work Poverty( به طرز فزاينده اي 
رايج گش��ته و ح��دود 60 درصد از اف��راد فقير در 
انگلس��تان در خانواده هايي بسر مي برند كه حداقل 

يكي از اعضاي خانوار شاغل است.

  نظام »اعتبار عمومي« 
اين نظام پرداختي امنيت اجتماعي براي ساده سازي 
و يكپارچه س��ازي ش��ش ن��وع نظ��ام پرداختي به 
ش��هروندان بريتانيايي- از جمل��ه پرداخت به افراد 
ش��اغل، پرداخت هاي مربوط به مس��كن، كودك، 
ماليات بر كار و افراد در جست وجوي كار - در سال 
2010 اعلام و از سال 2013 به اجرا درآمد. اگرچه 
مسوولان امر اين نظام را اصلاحاتي »منحصر به فرد« 
مي دانند، طبق گزارش حاض��ر، اين نظام به همراه 
ساير اصلاحات صورت گرفته، عمدتا به عنوان بخشي 
از برنام��ه »رياضت اقتصادي« دول��ت، براي نجات 
كش��ور از ورشكس��تگي مالي تلقي مي شود. دولت 
تلاش كرده است عمده بار اين مسووليت را بر عهده 
افراد گذاشته و نقش دولت را به حداقل برساند. اين 
نظام با وجود اعلام دولت، به نحوي اجرا مي شود كه 
آينده كاري، مالي و س��لامت رواني تقاضاكنندگان 

دريافت پرداخت��ي را به طرزي منف��ي تحت تأثير 
قرار مي دهد. از اين روست كه گزارشگر ويژه فقر از 
آن به عنوان نظام »بي اعتب��اري عمومي« و نظامي 
»اورولي« )برگرفته از كت��اب معروف جورج اورول 
به ن��ام قلعه حيوانات( نام برده اس��ت، چرا كه نظام 
تنبيهي بسيار سختگيرانه اي را بر دريافت كنندگان 
اين خدمات پرداختي اعم��ال مي نمايد. دولت ادعا 
مي كند كه از رويكرد »آزمون و خطا« در نظام اعتبار 
عمومي اس��تفاده كرده كه در آن، بيشترين صدمه 

متوجه افراد آسيب پذير شده است.

  ديجيتالي كردن خدمات: آسان سازي يا 
دشوارسازي؟

از مس��ائل ديگر در خصوص نظ��ام اعتبار عمومي، 
ديجيتال��ي ك��ردن آن در چهارچ��وب دولت رفاه 
ديجيتالي است، كه بخش��ي از راهبرد تحول دولت 
2017 است. اين راهبرد تأثير منفي قابل ملاحظه اي 
بر حقوق آس��يب پذيرترين اقش��ار جامعه بريتانيا 
خواهد گذاشت. گزارش ها حاكي است حقوق بشر 
در فقيرتري��ن لايه هاي جامعه با اس��تفاده  دولت از 
پايگاه داده ها و ابزارهاي نوين فناوري به طور ويژه اي 
در معرض تهديد قرار مي گيرد. از ديگر مش��كلات 
ديجيتالي كردن اين سياس��ت ها در دولت بريتانيا، 
عدم ش��فافيت اس��ت؛ به نحوي كه وجود، هدف و 
كاركرد اساس��ي اين نظام هاي اتوماتيك دولتي در 
بسياري از موارد معما باقي مانده و سوءبرداشت ها و 
اضطراب ناشي از عدم آشنايي كافي با سيستم هاي 

خودكارشده، افزايش مي يابد.

  برگزيت: تهديدي براي اقشار آسيب پذير
تغيي��رات اساس��ي و بس��يار زيادي ك��ه در زمينه 
سياس��ت ها، برنامه ها و اولويت هاي پرداخت هزينه 
در اث��ر جدايي بريتاني��ا از مجموع��ه اتحاديه اروپا 
قرار اس��ت در س��ال هاي آينده به وق��وع بپيوندد، 
محروم ترين لايه هاي اجتماع بريتانيا را تحت الشعاع 
ق��رار خواه��د داد. به نظر مي رس��د اي��ن تأثيرات 
مس��اله اصلي و اولويت دولت در بررسي چالش ها و 
تبعات ناش��ي از برگزيت نبوده است. روشن نبودن 
چشم انداز تحولات در سايه برگزيت، براي بسياري 
از خانوارهاي انگليسي كه در معرض تهديد فقر قرار 
گرفته اند، آنها را با بح��ران برنامه ريزي براي آينده 
خود مواجه كرده اس��ت. همچنين چنانچه منشور 
اروپايي حقوق اساس��ي به دليل اي��ن خروج، قابل 
اطلاق به بريتانيا نباش��د، س��طح حفاظت از حقوق 
بش��ر ش��هروندان آن به طرز قابل ملاحظه اي نزول 

خواهد داشت.

  واكنش هاي دولت بريتانيا
دولت بريتانيا در واكنشي نسبت به بيانيه گزارشگر 
س��ازمان ملل در خصوص فقر مفرط در انگلستان، 
مخالفت كامل خ��ود را در خصوص تحليل هاي اين 
گزارشگر اعلام كرد. يكي از سخنگويان دولت در اين 

زمينه اظهار داشت درآمدهاي خانوار افزايش يافته، 
نابرابري درآمدي كاهش و نظ��ام اعتبار عمومي بر 
خلاف آنچه آلس��تون ادعا مي كند، »اورولي« نبوده 
بلكه باعث اشتغال به كار سريع تر مردم شده است. 
وي افزود ما تماماً متعهد به بهبود ش��رايط زندگي 
افراد بوده و حمايت ه��اي لازم براي افراد نيازمند را 
تأمين مي كنيم. اكثريت قريب به اتفاق وزرا انتقادات 
صورت گرفته از جانب آلستون در زمينه دولت رفاه 
و نظام اعتبار عموم��ي را رد كرده و منتقدان به اين 
نظام را كارش��كن توصيف كردند. شايان ذكر است 
كه آلس��تون در گزارش خ��ود، در انتقاد به تصميم 
نخست وزير جهت كاهش ماليات به نفع ثروتمندان 
به جاي استفاده از بودجه براي كاهش فقر ميليون ها 
نفر، اظهار داشت، در صورت وجود اراده سياسي لازم، 
برنامه رياضت اقتصادي مي توانست فقرا را مستثنا 
كند. آلستون گفت دولت در وضعيت انكار قرار دارد و 
تفاوت ميان آنچه وزرا ادعا مي كنند و شواهد مردمي 

سرسام آور است.

  تحليل و ارزيابي
اينكه فقر چگونه دريافت و تعريف مي شود، بر نحوه 
اندازه گيري ميزان آن اثرگذار است؛ و از آنجا كه اين 
امر به اقدامات مربوطه لازم براي مقابله با فقر، بسيار 
وابسته اس��ت، ارايه تعريف از فقر معمولًا تبديل به 
موضوعي به شدت سياسي مي شود. به در انگلستان، 
بر خلاف بس��ياري از اقتصادهاي پيش��رفته ديگر-

مانند كان��ادا و امريكا- كه عمدت��اً داراي نظام هاي 
تأمين اضطراري غذا هستند، هيچ تعريف پذيرفته 
شده و مقبولي از فقر غذايي خانوار يا امنيت غذايي 
)به عنوان مثال( وج��ود ندارد و گردآوري نظام مند 
بسيار محدودي از اطلاعات و داده هايي وجود دارد 
كه به طور مس��تقيم دريافت ش��ده باش��ند. بيشتر 
تعاريف در اين زمينه، برگرفته از تعاريف سازمان فائو 
)غذا و كشاورزي سازمان ملل متحد( بوده، در حالي 
كه براي اندازه گي��ري و مقابله با چنين پديده هايي 
در يك اجتماع رويكرده��اي مختلفي قابل تصور و 

به كارگيري است. 
چنانكه در اي��الات متحده و كان��ادا، تعيين ميزان 
فقر غذايي مس��تقيما از طريق توزيع پرسش��نامه 
مي��ان خانواده ها و جمع آوري اطلاع��ات از اين راه 
و تحقيق��ات كمي و كيفي در اين زمينه به دس��ت 
مي آيد. در اينكه فقر توسط كشورهاي مختلف و به 
ويژه سازمان هاي بين المللي مربوطه چگونه تعريف 
مي ش��ود، و اينكه آيا تمامي معيارهاي لازم منطبق 
بر ان��واع مختلف بافت ه��اي انس��اني، جغرافيايي، 
بوم شناختي و مردم شناختي در اين تعاريف چقدر 
لحاظ شده است، بايد تأملاتي جدي داشت. همانند 
ساير زمينه هاي توسعه اي و حقوق بشري تجويز شده 
از س��وي برنامه ريزان و طرح نويسان و معيارسازان 
بين المللي، بايد عنايت كافي را به مس��اله نس��بي 
بودن و بالطبع مطلق نبودن اين شاخص ها داشته و 
با رويكردي كلان و دقتي كامل به ادبيات سازي ها و 

جريان سازي هاي اين مقوله نگاه كرد.
انتصاب و تعيين گزارشگران ويژه با دستورالعمل هاي 
خاص خود، اگر چه در مواقع��ي تأثيرات موضوعي 
مثبتي در كشورهاي در حال توسعه داشته است، اما 
همواره خطر آن مي رود در ميانه اين دستاوردهاي 
مثبت، رگه هايي از القاي نوع يا انواع خاصي از تفكر 
خطي نس��بت به توسعه، حقوق بش��ر و مقوله هاي 
مشابه، وجود داشته باشد. پذيرش اين گزارشگران 
خاص، در جاهايي به تدريج دامنه هاي وس��يع تري 
پيدا كرده و زماني كه به گزارشگران كشوري- مانند 
انتصاب گزارش��گر ويژه كش��وري ايران - مي رسد، 
ماهيت سياسي برخي از اين سازوكارها بيش از پيش 

مشخص مي شود. 
بيانيه حاض��ر در خصوص وضعيت فق��ر در بريتانيا، 
مس��ائلي را پررنگ مي كند كه گرچ��ه در اين جامعه 
وجود داش��ته و طي 10 سال اخير رو به افزايش بوده، 
اما به بي��ان برخي انجمن هاي خيريه اي اين كش��ور 
مي تواند »زنگ بيدارباش��ي« براي دولت باش��د. اين 
گزارش، مي تواند ناآرامي و نارضايتي عمومي ناش��ي 
از سياس��ت هاي نوين دولت رفاه انگلستان و كاهش 
خدم��ات اجتماعي آن با عنوان نظ��ام جديد »اعتبار 
عمومي« و نيز نگراني هاي ناشي از راهبردهاي مالي 
و پول��ي حزب محافظه كار اين كش��ور را متبلور كند. 
اثرات سوء برگزيت به همراه اصلاحات دولت در قالب 
نظام مذكور، تركيبي را پديد آورده كه منجر به شرايط 
نامطمئن و اضطراب عمومي براي قشرهاي آسيب پذير 
ش��ده اس��ت. طنز تلخ اين ماجرا آن است كه همين 
ترس ها و ناامني هاي اجتماعي اساساً علت اصلي رأي 
به خروج از اتحاديه اروپا توسط شهروندان بود. تأكيد 
بر اش��تغال به كار مردم به هر قيمتي و با هر شرايطي 
براي نشان دادن كاهش فقر مطلق و از طرف ديگر براي 
گذاشتن بار مسووليت رفاه بر دوش شهروندان به جاي 
دولت، مردم را بر لبه تيغ فقر و وضعيت بي ثبات سقوط 

مالي قرار داده است.
عدم شفافيت، روشن نبودن تغييرات عمده در خروج 
بريتاني��ا از اتحاديه و ابعاد گس��ترده تبع��ات مالي و 
كاري آن، ديجيتالي ك��ردن كام��ل خدمات دولتي و 
پرداخت ها، و نيز گذاشتن بار برنامه رياضت اقتصادي 
دول��ت بر دوش م��ردم، نگراني گروه ه��اي مردمي و 
حقوق بشري و گزارش��گر را در خصوص سقوط نرخ 
فقر و تمايل افراد به تن فروش��ي و بعضا خودكش��ي، 
به شدت برانگيخته است. طبق اين گزارش، هزينه هاي 
اين رياضت، به طور نامتناس��بي متوج��ه فقرا، زنان، 
اقليت هاي ن��ژادي و قوم��ي، ك��ودكان، خانوارهاي 
تك سرپرس��ت ، و افراد داراي معلوليت ش��ده است. 
آلس��تون در نتيجه گيري خود، خواستار »شناسايي 
قانوني حقوق اجتماعي« توس��ط دولت بريتانيا شده 
كه مدت هاست از سوي اين دولت در برابر آن مقاومت 
شده است. تغييرات اعمالي بر نظام مالياتي و پرداختي 
اين كشور، از س��ال 2010، شديدا واپس گرايانه بوده 
و سنگين ترين تاوان اين سياست ها را ناتوان ترين ها 

به دوش كشيده اند.

تازه تري�ن تحقيق�ات ص�ورت گرفته نش�ان 
مي دهد يك سوم معاملات تسليحاتي انگليس 
با كشورهايي صورت مي گيرد كه در فهرست 

ناقضان حقوق بشر قرار دارند.
اين تحقيقات كه از سوي گروه »اقدام عليه خشونت 
مسلح« صورت گرفته حاكي است كه انگليس از 10 
سال گذش��ته تاكنون بالغ  بر 12 ميليارد پوند مجوز 
فروش اسلحه به كشورهايي را صادر كرده كه نسبت 

به وضعيت حقوق بشري آنها ابراز نگران مي كند.
كره ش��مالي تنها كش��وري اس��ت كه در فهرست 
كشورهاي ناقض حقوق بش��ر انگليس قرار دارد كه 

معاملات تسليحاتي با آن ثبت نشده است.
روزنامه گاردين در گزارشي در اين رابطه نوشت كه 
آمار يادشده با گزارش هاي كارزار انگليسي »مقابله با 
تجارت اسلحه« همخواني داشته و نشان مي دهد كه 
فروش اس��لحه به كشورهاي ناقض حقوق بشر روند 

افزايش دارد. 
اين نهاد ضد جنگ عنوان كرد كه با وجود مجوزهاي 
آزاد فروش سلاح، آمار يادشده تخميني است. گفتني 
است كه نهادهاي حقوق بشري در انگليس »مجوز 
فروش آزاد اس��لحه« را س��ندي براي انجام معامله 
»محرمانه« توصيف مي كنند كه بر اساس آن دولت 
قادر خواهد بود تا بدون هيچ محدوديتي به مدت 5 
سال س��لاح صادر كند. طبق اين مجوز الزامي براي 
دولت انگليس وجود ندارد تا مشخصات مصرف كننده 
نهاي��ي را اعلام ك��رده و ضمن آن حج��م معاملات 
انجام شده تا پايان دوره مجوز قابل افشا نخواهد بود.

در همين حال آمار گروه »اقدام عليه خشونت مسلح« 
نش��ان مي دهد كه حجم فروش تجهيزات نظامي به 
كشورهاي ناقض حقوق بشر در سال 2017 دو برابر 
افزايش يافته است. هر چند معاملات تسليحاتي سال 
2018 در اين فهرست مورد تحليل قرارگرفته نشده 
است اما عربستان سعودي مارس گذشته قراردادي 

به ارزش 5 ميليارد پوند ب��ا انگليس براي خريد 48 
فروند جنگنده تايفون با انگليس امضا كرد. 

گزارش يادش��ده حاكي اس��ت كه انگليس در سال 
2017 بالغ  بر 855 مجوز صدور سلاح به ارزش 1.3 
ميليارد پوند به عربستان صادر كرده كه اين در قياس 

با سال گذشته دو برابر افزايش داشته است.
به طور كلي انگليس در سال گذشته ميلادي 5 هزار 
و 782 مجوز فروش سلاح به ارزش 1.5 ميليارد پوند 
را به كش��ورهايي صادر كرده كه در فهرست ناقضان 
حقوق بش��ر قرار دارند. اين در حالي است كه دولت 
لندن در سال قبل از آن، 2 هزار و 477 مجوز فروش 

سلاح به ارزش 820 ميليون پوند صادر كرده است.
برخي گروه هاي حقوق بشري در انگليس نسبت به 
افزايش معاملات تس��ليحاتي پس از رأي مردم اين 
كشور به خروج از اتحاديه اروپا ابراز نگراني كرده اند. 
جولاي گذشته كميته پارلماني نظارت بر معاملات 
تسليحاتي انگليس از دولت خواست تا فروش سلاح به 

كشورهاي ناقض حقوق بشر را متوقف كند.
گفتني است كه عربستان سعودي، بحرين و كلمبيا از 
زمره كشورهايي هستند در فهرست كشورهاي ناقض 
حقوق بشر وزارت خارجه انگليس قرار دارند اما اين 

كشور به معاملات تسليحاتي با آنها ادامه مي دهد. 
انگليس پس از امريكا دومين تأمين كننده تسليحات 
نظامي عربستان سعودي به شمار مي رود. اين كشور با 
وجود محكوميت بحران انساني در يمن، مجوز فروش 
10.3 ميليارد پوند سلاح به عربستان را طي 10 سال 
گذشته صادر كرده است. لندن همچنين تمايلي به 
توقف همكاري هاي تسليحاتي پس از روشن شدن 
نقش عربستان در قتل جمال خاشقجي روزنامه نگار 

منتقد سعودي نشان نمي دهد.
»لويد راس��ل مويلز« عضو كميته پارلماني توس��عه 
بين الملل در اي��ن باره مي گويد: صدور مجوز فروش 
تسليحات نظامي به رژيمي كه روزنامه نگاران را شكار 
و به قتل مي رس��اند و از آنها براي بمباران مدارس و 

بيمارستان ها اس��تفاده مي كند نقض روشن قوانين 
صادرات اسلحه به شمار مي رود.

وي اف��زود: بي احترامي دولت به اي��ن قوانين منجر 
به نقض گس��ترده حقوق بشر در سراسر جهان شده 
اس��ت. »اندرو اسميت« س��خنگوي كارزار مقابل با 
تجارت اسلحه نيز عنوان كرد كه حمايت تسليحاتي 
انگليس از عربستان، س��بب شده است تا اين كشور 

نقش مركزي در تشديد بحران يمن داشته باشد.
به گزارش ايرنا، عربستان و امارات از ششم فروردين 
سال 94 در قالب ائتلاف چند كشور عربي و با كمك 
و چراغ س��بز امري��كا، حملات گس��ترده اي را عليه 
يمن فقيرترين كش��ور عربي آغ��از كردند تا به بهانه 
بازگرداندن عبدرب��ه منصورهادي رييس جمهوري 
مس��تعفي اين كش��ور به قدرت، به اه��داف و زياده 
خواهي هاي سياس��ي خود جامه عمل بپوش��انند. 
انگلي��س يكي از تأمين كنندگان اصلي تس��ليحات 

نظامي عربستان به شمار مي رود.
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جو  رواني و دلالان 
عامل گراني آجيل

در حالي كه برخي از مس��وولان اتحاديه هاي بخش 
خصوصي مي گويند گراني پسته ناشي از كاهش توليد 
اين محصول و كمبود آن اس��ت، مديركل دفتر امور 
ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت جهاد كشاورزي 
معتقد است كه هيچ كمبودي در زمينه پسته وجود 
ندارد و حتي اگر توليد آن تا يك پنجم كاهش يافته 
باش��د، حداقل 80 تا 100 هزار تن از س��ال گذشته 

موجودي پسته در انبارهاي كشور موجود است.
در هفته ها و ماه هاي گذش��ته شاهد افزايش قيمت 
انواع آجيل و خشكبار در بازار بوديم به گونه اي كه هر 
كيلوگرم پسته تا بيش از 200 هزار تومان هم فروخته 
شد. برخي از مسوولان اتحاديه هاي بخش خصوصي 
معتقد بودند كه پسته با كاهش شديد توليد مواجه 
شده است و به همين دليل اين محصول دچار كمبود 
در بازار و افزايش قيمت ش��ده است. به عنوان مثال 
محمود ابطحي - رييس انجمن پسته - معتقد است كه 
كاهش توليد اين محصول به يك پنجم سال گذشته، 
يكي از عوامل گراني آن است و از سوي ديگر مصطفي 
احمدي - رييس اتحاديه آجيل و خشكبار فروش - 
مي گويد كه وزارت جهاد كشاورزي مي تواند به صورت 
مقطعي و براي تامين نياز داخلي بازار، ثبت و سفارش 
و واردات پسته را به صورت محدود و مقطعي باز كند.

در اين شرايط شكرالله حاجي وند - مديركل دفتر امور 
ميوه هاي سردسيري و خشك وزارت جهاد كشاورزي 
- به ايسنا گفت: در دنيا 640 هزار هكتار باغات پسته 
وجود دارد كه ايران از حيث سطح زير كشت، رتبه اول 
دنيا را در اختيار دارد و از حيث توليد، دومين كشور 
توليدكننده پس از امريكا هستيم و در رقابت تنگاتنگي 
با اين كشور قرار داريم به گونه اي كه برخي از سال ها 
ما اين رتبه را به دست مي آوريم و برخي سال ها امريكا 

اولين توليدكننده پسته مي شود.
وي افزود: در سال 1396 حدود 470 هزار هكتار پسته 
به زير كشت رفت كه 359 هزار هكتار آن سطح بارور 
پسته بود و در آن سال بالغ بر 130 هزار تن صادرات 
پسته داشتيم. امس��ال 430 هزار هكتار سطح زير 
كشت باغات پسته است و پيش بيني توليد ما حداقل 

180 هزار تن برآورد مي شود.
او با بيان اينكه اظهاراتي در مورد كمبود توليد پسته 
و غيره با هدف رايزني براي واردات صورت مي گيرد، 
گفت: نه تنها اين اظهارات درست نيست، بلكه مي توان 
گفت حتي اگر توليد پسته تا يك پنجم كاهش يافته 
باشد و به 50 هزار تن رسيده باشد، باز هم كمبود توليد 
و عرضه داخلي نداريم چرا كه از سويي نياز بازار داخلي 
ما در خوشبينانه ترين حالت 25 هزار تا 35 هزار تن 
است و حداقل 80 هزار تا 100 هزار تن پسته از توليد 
سال گذشته داخل انبارهاي كشور وجود دارد. بنابراين 
مشكلي براي توليد و عرضه پسته و ديگر محصولات 
خشكباري وجود ندارد و دلالي و واسطه گري است كه 

جو رواني بازار را بر هم مي زند.

بيماري فوق حاد پرندگان 
و گراني تخم مرغ

مديرعامل شركت پش��تيباني امور دام، از عرضه 
گسترده مرغ منجمد با قيمت 8900 تومان در بازار 

خرده فروشي سراسر كشور خبر داد.
به گزارش صدا و س��يما، حميد ورناصري با اشاره 
به اينكه توزيع مرغ منجمد تا تعديل قيمت مرغ 
گرم در ب��ازار ادامه دارد، گفت: توزيع مرغ از هفته 
گذشته آغاز شده و با توجه به حجم در حال توزيع، 
هفته آينده شاهد كاهش قيمت مرغ گرم در بازار 

خواهيم بود.
وي با بيان اينكه هي��چ محدوديتي در توزيع اين 
محصول در سراس��ر كش��ور وجود ندارد، گفت: 
هم اكن��ون روزانه هزار تا هزار و دويس��ت تن مرغ 

منجمد، در حال توزيع است.
مديرعامل ش��ركت پش��تيباني امور دام، قيمت 
متوسط مرغ گرم را در انتهاي هفته گذشته 11600 
تومان اعلام كرد و ادامه داد: قيمت مرغ در بازار بايد 
به نرخ مصوب ستاد تنظيم بازار برسد كه اين قيمت 
9800 تومان تا 10500 تومان تعيين شده است.

ورناصري، قيمت مرغ در 10 روز گذشته را نامتعارف 
دانس��ت و گفت: از ابتداي فروردين تا پيش از 10 
روز گذش��ته قيمت مرغ در يك دامنه مشخص با 
ثبات ترين ش��رايط را داشته است حتي در برخي 
ايام به دليل كاهش قيمت توليد كنندگان مرغ با 

زيان مواجه بوده اند.
وي، آمار جوجه ريزي در سال و ماه و نهاده هاي دامي 
را عوامل تاثيرگذار در قيمت مرغ دانست وافزود: 
برنامه ريزي ما به شكلي است كه اثرپذيري بازار را 
از عوامل متعدد كم كرده و قيمت را كاهش دهيم.

مديرعامل شركت پشتيباني امور دام در خصوص 
وضعيت گوش��ت وارداتي گوس��فند گفت: روند 
واردات به شكل گوشت گرم گوسفندي و منجمد 
گوس��اله در حال انجام است به نحوي كه گوشت 
گوس��اله منجمد با قيمت هر كيلو 29 هزارتومان 
در سراسر كش��ور و گوشت گرم گوسفندي نيز با 
قيمت 40 هزار تومان براي هر لاشه عرضه مي شود .

ورناصري، با بيان اينكه بخش عمده اي از گوشت 
گرم گوس��فندي در تهران توزيع مي شود گفت: 
هم اكنون بطور متوس��ط روزانه 100 تا 150 تن 
گوشت گوسفند توزيع مي ش��ود و اين روند ادامه 
خواهد داشت تا نيمه دوم سال در آرامش طي شود.

اين مقام مس��وول در خص��وص قيمت تخم مرغ 
نيز گفت: به دليل بيماري فوق حاد پرندگان سال 
گذشته بخش عمده اي از مرغ تخم گذار را از دست 
داديم كه اين اتفاق سبب افزايش قيمت تخم مرغ 
شد بنابراين ما در سه هفته گذشته با انجام واردات 
اين كالا توزيع گس��ترده تخم مرغ را با قيمت 13 
هزار و 800 تومان در ش��انه به مصرف كننده ارايه 
كردي��م. توزيع تخم مرغ نيز به صورت گس��ترده 
ادامه خواهد داشت كه ادامه اين روند سبب كاهش 
قيمت اين محصول در بازار ش��ده اس��ت و ادامه 

خواهد داشت.



دانش و فن10اخبار

تلاش براي مسدود كردن يك برنامه 

»اينستاگرام« در آستانه فيلتر شدن 
گروه دانش و فن| مرجان محمدي|

طي چند روز اخير اينترنت با مشكل مواجه شده است، 
 اين در حالي است كه برخي كاربران گزارش هايي را در 
خصوص اختلال در اينس��تاگرام و تلگرام را داده اند،  از 
سوي ديگر روز پنجشنبه نامه اي در فضاي مجازي و در 
صفحات مختلف منتشر شد كه كاربران گمانه زني هايي 
را براي فيلترينگ اينستاگرام در صفحات خود منتشر 
كردند،  در اين خصوص و براي اطمين��ان كاربران روز 
گذشته روابط عمومي وزارت ارتباطات در توييتر خود 
نوشت: نامه منتشر شده در فضاي مجازي به ابلاغيه مركز 
ملي فضاي مجازي باز مي گردد و ارتباطي با فيلتر شدن 

اينستاگرام ندارد .
وي در ادامه نوش��ته است:  در ابلاغيه مركز ملي فضاي 
مجازي آمده است كه اگر خانواده اي بسته اينترنتي بدون 
اينستاگرام مي خواهد امكانش فراهم شود،  و اين مساله 

ارتباطي با فيلتر كردن تلگرام ندارد .
حال در روزهايي كه كاربران جسته و گريخته از فيلتر 
شدن اينس��تاگرام خبر مي دهند و معتقدند كه بعد از 
صحبت هاي سرپرست معاونت فضاي مجازي دادستاني 
كل كشور مبني بر در خواست جمعي از علما، اساتيد و 
دانش��جويان براي فيلتر شدن اينستاگرام،  اين مهم در 
دستوركار قرار گرفته است و با نامه اي كه در فضاي مجازي 
دست به دست مي شود بي ارتباط نيست. گفتني است 
چندي پيش جواد جاويدنيا، در پاسخ به سوالي مبني بر 
اينكه اينكه چندي پيش صحبت هايي مبني بر احتمال 
فيلترينگ اينستاگرام مطرح شده بود. آيا قرار است اين 
شبكه اجتماعي فيلتر شود؟ گفت: اينستاگرام بايد چند 
سال پيش فيلتر مي شد. متأسفانه ميزان جرايمي كه 
در بستر جرم خيز اينس��تاگرام به وجود آمده و هر روز 
رو به رشد است را مي توان به عنوان يك فاجعه نام برد و 
خانواده هاي زيادي درگير آسيب هاي آن شده و از اين 

مساله گلايه مند هستند. 

دبير كارگروه تعيين مصاديق محتواي مجرمانه افزود: 
بسياري از علما و اساتيد دانشگاه و دانشجويان هر كدام 
با استدلال خود خواهان فيلترينگ اين نرم افزار هستند. 
حتي برخي تمام مسوولان فضاي مجازي كشور را كه 
هر كدام به نحوي در اين فضا نقش دارند به خاطر عدم 
جلوگيري و برخورد با اين پديده مسوول گمراهي تك 
تك افراد جامعه و به ويژه كودكان و نوجوانان مي دانند 

و بي غيرت خطاب مي كنند و حق هم دارند. سرپرست 
جديد معاونت امور فضاي مجازي دادستاني كل كشور 
افزود: قوه قضاييه در اين خصوص تذكرات لازم را داده 
است و بنا دارد محكم و استوار پيگير اجراي قانون در 

همه زمينه ها باشد. 
حال در شرايطي كه زمزمه هاي فيلترينگ اينستاگرام 
به گوش مي رسد و اينس��تاگرام به عنوان اپليكيشن 

پرطرفدار مي رود تا در زمره ديگر اپليكيشن هاي فيلتر 
شده قرار بگيرد، معاون وزير ارتباطات در توييتي معنا دار 
كه آن را روز گذشته روي توييتر خود منتشر كرده است 
خبر از سخت تر شدن فيلترينگ طي روز هاي آينده داده 
است و نكته مهم اينكه اعلام كرده است وزارت ارتباطات 
در اين خصوص نقشي ندارد. وي در ادامه توييت خود 
نوشته است:  هنوز براي فيلتر شدن اينستاگرام تصميمي 

از س��وي مراجعه مربوطه اتخاذ نشده است، اما عده اي 
به شدت به دنبال فيلتر شدن اينستاگرام هستند. امير 
ناظمي همچنين در توييت خود به پايان فرصت هاتگرام 
و طلاگرام اشاره كرده و نوشته است: با توجه به اعلام پايان 
فرصت مستقل شدن هاتگرام و طلاگرام )تلگرام طلايي( 
تا آخر آذرماه از پيام رسان تلگرام نتيجه گيري مي كنم 

شاهد اختلالاتي براي جدي شدن فيلترينگ باشيم.
وي گفت: فيلترين��گ طي روزهاي آينده س��خت تر 
خواهد ش��د و ما هم در اين موضوع نقشي نداريم. من 
فقط اطلاع رساني مي كنم. درهر صورت به نظر مي رسد 
از سوي برخي مراجع مربوطه فيلتر شدن اينستاگرام 
كليد خورده است و ش��ايد اختلالات چند روز اخير در 
اينس��تاگرام و اينترنت كش��ور بي تاثير از تصميم اين 

مراجع نباشد .
فيلتر شدن اينستاگرام به صورت جدي از تيرماه سال 
97 از سوي معاونت امور فضاي مجازي دادستاني كل 
كشور در دس��تور كار قرار گرفت،  هرچند اين خبر با 
واكنش هاي گوناگوني مواجه شد و در جنجالي ترين 
واكنش وزير ارتباطات در توييتر خود نوشت: موضوع 
پيگيري برخي براي »فيلتر« س��رويس هاي مختلف 
اينترنتي تازگي ندارد. »رفع فيلتر« توئيتر در صف انتظار 
جلسه كارگروه تعيين مصاديق قرار دارد. آنچه تازگي 
دارد طرح يك موضوع قديمي توسط برخي رسانه ها 
براي انحراف افكار عمومي از مطالبه گري شفاف سازي 
سوءاستفاده كنندگان ارزي اخير است. حال در شرايطي 
كه كاربران اميدي براي رفع فيلتر توييتر داشتند و طي 
چند هفته اخير اعضاي كابينه دولت با حضور خود در 
توييتر به نوعي اعتراض خود را به فيلتر بودن اين شبكه 
اجتماعي اعلام كرده اند و خواستار رفع فيلتر آن هستند، 
برخي مراجع در حال تصويب فيلتر شدن اينستاگرام 
هستند تا با فيلتر شدن اين اپليكيشن پرطرفدار كام 

كاربران بيش از پيش تلخ شود.

مهر|
 به دلايل مختلفي از جمله افش��اي اطلاعات بس��ياري از 
كاربران شركتهاي بزرگ فناوري، سال ۲۰۱۸ را مي توان 

سال رسوايي هاي بزرگ دنياي علم و فناوري قلمداد كرد.
در سالي كه گذشت رويدادهاي مختلفي جهان علم و فناوري 
را تغيير داد. علاوه برآنك��ه راه حل ها و اختراعات جديدي 
كش��ف ش��د، اما علم و فناوري نيز از جنجال و اشتباهات 
دور نبود. از كشف سوراخي در بدنه هواپيما تا فاش شدن 
اطلاعات ميليون ها كاربر برخي از اين رويدادهاي جنجال 

آفرين بودند.

     اختلال در موشك سايوز
يكي از اتفاقات ناگوار علمي در ۲۰۱۸ اختلال در موشك 
سايوزي اس��ت كه حامل كپس��ول فضايي و دو فضانورد 
امريكايي و روس��ي بود. اين اختلال سبب شد فضانوردان 
۳۰ دقيقه پس از پرتاب دوباره فرود آيند. به گفته مقامات 
بخش دوم اين موشك دو دقيقه پس از پرتاب دچار اختلالي 
نامعلوم شد. البته فضانوردان به سلامت در قزاقستان فرود 
آمدند اما اين ماموريت لغو شده ضربه اي به برنامه فضايي 
روسيه بود كه در حال حاضر تنها راه ارسال فضانوردان به 
ايستگاه فضايي بين المللي به حساب مي آيد. طي ۳۰ سال 
گذشته اين نخستين ماموريت سرنشين دار شكست خورده 

روسيه به حساب مي آيد.

     سوراخ در بدنه ايستگاه فضايي بين المللي
سقوط موشك سايوز تنها اتفاق ناگوار علمي در سال گذشته 
نبود. فضان��وردان حاضر در ايس��تگاه فضايي بين المللي 
سوراخي ۲ ميليمتري در يك ماژول سايوز كشف كردند 
و يكي از فضانوردان در فرايند تعمير مجبور ش��د انگشت 

خود را روي س��وراخ قرار دهد . اين سوراخ كوچك پس از 
آن مشخص شد كه فضانوردان متوجه كاهش فشار شدند. 
كنترل كننده هاي پرواز متوجه شدند هيچ خطري خدمه 
را در ش��ب تهديد نمي كند اما به محض بيدار ش��دن، به 
آنها هش��دار دادند. اين سوراخ در بخش بالاي فضاپيماي 
 Rassvet ۰9 ايجاد شده بود كه به ماژول-Soyuz MS
از بخش روسيه به وجود آمده بود. فضانوردان با چسباندن 

نوار Kapton روي سوراخ ميزان نشت را كاهش دادند.

     اشتباه دربزرگ ترين تحقيق علمي
هرساله انبوهي از تحقيقات درباره تاثير گرمايش جهاني 
بر وضعيت كره زمين و اقيانوس ها منتشر مي شود كه 
هركدام به نوبه خود تخمين هايي از وضعيت آينده زمين 
ارايه مي كنند. در همين راس��تا پست وبلاگي يك مرد 
انگليسي منجر به كشف اشتباهاتي در تحقيق بزرگي 
شد كه طبق آن اقيانوس ها با سرعت زيادي در حال گرم 
شدن هستند. اين تحقيق در نشريه نيچر منتشر شده بود.

طبق يافته هاي تحقيق مذكور اقيانوس ها با س��رعتي 
بيش از حد معمول در حال گرم شدن هستند. اما پس از 
آنكه مردي در انگليس درباره اشتباهات اين تحقيق يك 
پست وبلاگي منتشر كرد، محققان اين نتيجه گيري را 
رد كردند. محققان اين پژوهش دوهفته پس از انتشار 
آن، بازبيني هايي انجام دادند و به اين نتيجه رس��يدند 
كه هرچند گرم شدن اقيانوس ها با سرعت زيادي انجام 
مي شود اما ميزان سرعت با آنچه در تحقيقات ديگر ثبت 

شده، تفاوتي ندارد.

     هك اطلاعات ۵۰۰ ميليون مشتري هتل 
با توجه به فراگير ش��دن فناوري هايي نوين لزوم حفاظت 

از اطلاعات كاربران در س��ال اخير پررنگ ترش��ده است. 
درهمين راستا دولت هاي مختلف در ۲۰۱۸ ميلادي سعي 
كردند با وضع قوانين مختلف از كاربران در برابر شكاف هاي 
امنيتي و افشاي اطلاعاتش��ان محافظت كنند. در ۲۰۱۸ 
نمونه هاي بزرگي از افشاي اطلاعات كاربران ثبت شد. يكي 
از بزرگ ترين نمونه هاي آن مربوط به مسافران مجموعه هتل 
ماريوت بود. هكرها اطلاعات حدود ۵۰۰ ميليون مشتري 
مجموعه هتل هاي ماريوت را طي ۴ سال سرقت كرده اند. آنها 
اطلاعات كارت هاي اعتباري، شماره پاسپورت و اطلاعات 
شخصي ديگر را س��رقت كرده اند.اين يكي از بزرگ ترين 

حملات امنيتي در تاريخ به حساب مي آيد.

     رسوايي هاي پي در پي فيس بوك
يكي ديگر از رويدادهاي مربوط به افشاي اطلاعات كاربران 
كه سروصداي زيادي به پا كرد به فيس بوك مربوط بود. در 
اوايل س��ال جاري ميلادي در رسوايي كمبريج آنالايتيكا 
مشخص شد اطلاعات ۸7 ميليون كاربر فيس بوك فاش 
شده اس��ت. بعدها گفته شد كه از اين اطلاعات براي پيش 
بيني نتايج انتخابات رياست جمهوري سال ۲۰۱۶ ايالات 
متحده سوءاستفاده شده است.اما اين تنها رسوايي فيس بوك 
نبود. چند ماه بعد فاش شد يك شكاف امنيتي سبب شده 
اطلاعات ۵۰ ميليون كاربر در اختيار هكرها قرار گيرد. اين 
اشكال به يك آسيب پذيري در گزينه »View As« مربوط 
بود. اين آخرين رسوايي فيس بوك نبود. در هفته گذشته 
مشخص شد توسعه دهندگان طرف سوم به دليل يك باگ 

امنيتي به عكس هاي ۶.۸ ميليون كاربر دسترسي يافته اند.

       جنجال ايلان ماسك در مصاحبه راديويي زنده
ايلان ماسك، ميلياردر امريكايي در مصاحبه براي پادكست 

Joe Rogan Experience كه به صورت زنده از يوتيوب 
پخش مي شد، سيگار ماري جوانا كشيد. او در پاسخ به مجري 
برنامه راديويي گفت كه قبلا يك بار ماري جوانا مصرف كرده 
است.اين اقدام ماسك واكنش هاي مختلفي را در بر داشت 
و حتي جيم بريدستاين مدير ناس��ا اعلام كرد پس از اين 
مصاحبه تحقيقاتي در شركت اسپيس ايكس و بويينگ 
انجام مي دهد تا مطمئن ش��ود استانداردهاي مديريتي و 
اجرايي ناسا در اين شركت ها رعايت مي شود. اين دو شركت 
با ناسا قراردادي امضا كرده اند تا كپسول هايي براي ارسال 
فضانوردان به ايستگاه فضايي بين المللي بسازند. از سوي 
ديگر اين رويداد سبب شد ارزش سهام شرك خودروسازي 

تسلا نيز كاهش يابد.

     تصادف خودروهاي خودران
در سال ۲۰۱۸ ميلادي صنعت خودروهاي خودران نيز از 

حادثه و بدبياري بي نصيب نبوده اند.

در همين راس��تا يكي از خودروهاي خودران شركت اپل 
در حين رانندگي، دچار سانحه ش��د. اين خودرو، يكي از 
خودروهاي آزمايش��ي اپل بود كه هن��گام ورود به آزادراه 
»ساني ويل« ايالت كاليفرنيا، تصادف كرد. خودرو در حالت 
خودران قرار داشت و با سرعت كمتر از يك مايل بر ساعت 
در حال راندن بود و قصد داشت راهي براي ورود به آزادراه 
پيدا كند كه يك خودروي نيسان ۲۰۱۶ با سرعت ۱۵ مايل 
بر س��اعت از عقب به آن برخورد كرد. هر دو خودرو آسيب 

ديدند اما به سرنشينان، صدمه اي وارد نشد.
ع��لاوه بر آن خودروي خودران گ��وگل نيز در ۲۰۱۸ طي 
آزمايش��اتي تصادف كرد. اين خودرو كه در مراحل تست 
قرار داش��ت در ايالت آريزونا دچار يك حادثه شديد شد. 
البته شركت ويمو كه در حال توسعه اين خودرو است ادعا 
كرده اين خودرو مقصر نبوده است. به گفته پليس خودروي 
خودران ويمو در زمان نامناسب و مكان نامناسب بود، ولي 

اين خودرو قانون را نقض نكرده است.
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رويترز |
طبق گفت��ه ۵ منب��ع آگاه، هكرهاي چيني ش��بكه 
شركت هاي »اچ پي« و »آي بي ام« را هك كرده اند تا به 
اسرار مشتريان آنها دست يابند. آنها در مرحله بعد وارد 
رايانه هاي مشتريان شده اند. دولت امريكا ادعا مي كند 
 Cloudhopper اين بخش��ي از حمله چين به نام
اس��ت كه تهيه كنندگان خدمات فناوري را به منظور 
سرقت اسرار مشتريان هدف گرفته است. نمايندگان 
شركت هاي HP و IBM در اين باره هيچ اظهارنظري 
نكرده ان��د. هرچند ش��ركت هاي امنيت س��ايبري و 
سازمان هاي دولتي از سال ۲۰۱7 ميلادي هشدارهايي 
درباره اي��ن حمله ص��ادر كرده اند، اما هن��وز هويت 
شركت هاي فناوري كه شبكه شان هك شده، آشكار 
نشده اس��ت. روز گذش��ته وزارت دادگستري امريكا 
بطور رسمي دو هكر چيني را متهم كرد كه سايت هاي 
امريكايي و غيرامريكايي متعددي را هك كرده اند. اين 
هكرها براي دولت چين فعاليت مي كرده اند. هكر هاي 
مذكور متهم هستند با راه اندازي يك كمپين جهاني 
هك، اسرار ۴۵ شركت بزرگ را در كشورهاي مختلف به 

سرقت كرده اند و به دولت چين تحويل داده اند.

مدگجت | 
 “ Otolith Labs“ يك دستگاه جديد توسط شركت
توسعه داده شده است كه به زودي يك گزينه جديد براي 

درمان نشانه هاي بيماري حركت عرضه خواهد كرد.
بيماري حركت يا بيماري س��فر ي��ك عارضه در حين 
مسافرت است كه سيستم تعادلي گوش داخلي دچار 
تغيير مي ش��ود و عدم تطابق سيس��تم تعادلي گوش 
داخلي باعث ايجاد اقس��ام حفظ تعادلي بدن مي شود. 
سرگيجه، تهوع و استفراغ و خستگي از نشانه هاي اين 
بيماري حركتي محسوب مي ش��ود. دستگاه شركت 
“Otolith “ شامل يك وسيله ارتعاشي است كه به يك 
هدبند متصل شده و پشت گوش قرار مي گيرد. اين وسيله 
براساس اصل »القاي استخواني« عمل مي كند و بعضي از 
وسايل سمعك براي تحريك سيستم دهليزي استفاده 
مي شود. سيگنال هايي كه ارسال مي شوند، اساسا نويز 
سفيد هستند و هدف آنها از اين كار اين است كه مغز در 
پردازش و ارسال سيگنال هاي حركت دچار مشكل شود. 
هدايت استخواني يا القاي استخواني تكنولوژي است كه بر 
پايه ارتعاشات از طريق استخوان جمجمه صدا را به گوش 

داخلي منتقل مي سازد. 

ديلي ميل |
فضاپيماي »مارس اكسپرس« )Mars Express( آژانس 
فضايي اروپا يك مجموعه تصاوير باور نكردني و باشكوه جديد 
از يك دهانه برخوردي عظيم در مريخ كه پوشيده از يخ است 
را منتشر كرد. در اين تصاوير كه توسط مارس اكسپرس ثبت 
شده، دهانه برخوردي »كاراليوف« )Korolev( كه در ۵۰ 
مايلي )۸۲ كيلومتر( و پايين قسمت شمالي مريخ قرار دارد، 
قابل مشاهده است. اين دهانه نه با برف بلكه با يخ پوشيده 
شده است. اين دهانه گنبدي شكل فرورفته، يك يخچال 
طبيعي را تشكيل مي دهد و به همين دليل در حدود ۵۲۸ 

مايل مربع يخ غير قطبي در مريخ تشكيل شده است.
مقادير كوچك يخ و آب در داخل و اطراف لبه دهانه در قالب 
لايه هاي نازك يخ زدگي وجود دارد. اين حضور هميشگي 
يخ در اين دهانه به دليل يك پديده شناخته شده به عنوان 
“cold trap “ است كه از كف دهانه آغاز شده و به صورت 
 cold trap“  .عمودي تا دو كيلومتري زير لبه آن قرار دارد
“ يك مفهوم در علوم سياره اي است كه منطقه اي را كه به 
 cold trap“ .اندازه كافي يخ زده است را توصيف مي كند
“ها مي توانند بر روي سطوح اجسام بي هوازي يا در لايه هاي 

بالا يك فضاي آدياباتيك وجود داشته باشند.

مدگجت | 
 )Omron( »ش��ركت الكتروني��ك ژاپن��ي »اوم��رون
از نخس��تين س��اعت مچي هوش��مند جهان كه قادر به 
اندازه گيري فشار خون افراد است، رونمايي كرد. هنگامي كه 
صحبت از تجهيزات پزشكي مي شود، نام شركت »اومرون« 
به عنوان يكي از بهترين شركت هاي توليدكننده تجهيزات 
پزشكي مي درخشد، اكنون نيز اين شركت موفق به توسعه 
يك ساعت مچي هوشمند شده كه ساعت مذكور قادر به 
اندازه گيري فشار خون افراد است. ساعت مچي هوشمند 
ياد ش��ده “ HeartGuide “ نام دارد و قادر به نظارت بر 
ضربان قلب و كيفيت خواب كاربران در طول شبانه روز است. 
ساعت مذكور مي تواند فشارخون افراد را در زمان بيداري 
اندازه گيري كند، اما به گونه اي طراحي نشده كه اين كار را 

در زماني كه كاربران خوابيده اند، انجام دهد.
ساعت “HeartGuide “ داده هاي خود را با يك برنامه 
همراه همگام سازي مي كند و توسط آن  كاربران مي توانند 
از ميزان فش��ار خون، ضربان قلب و نحوه خواب خود آگاه 
ش��وند. البته لازم به ذكر اس��ت برنامه همراه اين ساعت 
هوشمند قرار اس��ت طي روزهاي آينده منتشر شده و در 

دسترس قرار گيرد.

رويترز | 
دادستاني كل واش��نگتن فيس بوك را به اتهام همكاري 
با موسسه تحقيقاتي كمبريج آنالتيكا براي دسترسي به 

اطلاعات خصوصي كاربران فيس بوك فراخوانده است.
چنل نيوز آسيا، اين نخستين باري است كه به صورت جدي با 
شبكه اجتماعي فيس بوك برخورد قانوني و قضايي مي شود 
چرا كه مقامات قضايي مربوطه فعال در اين پرونده بر اين 
باورند كه اين شركت از اعتماد كاربرانش سواستفاده كرده و 
اطلاعات و حريم خصوصي آنها را در اختيار سايرين گذاشته 
و به سرقت برده است. حالا بدين ترتيب پيش بيني مي شود 
كه مديرعامل و مقامات بلندمرتبه فيس بوك بايد به مقامات 
قضايي دادستاني كل واشنگتن پاسخ داده و در برابر اتهامات 
وارده با ارايه اس��ناد و شواهد از خود دفاع كنند. حدود يك 
سال پيش بود كه وب سايت ها و رسانه هاي خبري بسياري 
گزارش كردند كه شبكه اجتماعي فيس بوك با يك موسسه 
تحقيقاتي و مشاوره سياسي انگليسي تحت عنوان كمبريج 
آناليتيكا در انتشار اطلاعات شخصي و خصوصي كاربرانش 
همكاري داشته، مردم و منتقدان بسياري فيس بوك را به 
خيانت در امانت و همكاري با نهادهاي دولتي و تحقيقاتي و 

همچنين نقض حريم شخصي كاربران متهم كردند.

كريسمس به مريخ هم رسيدهدبندي براي درمان بيماريهك »اچ پي« و »آي بي ام«  شكايت امريكايي ها از فيس بوكساعت اندازه گيري فشار خون
رويداد

دريچه

كپي مدارك از اداره ها 
حذف مي شود

ايسنا|طبق آخرين مصوبه ش��وراي  عالي فضاي 
مجازي، تمام دستگاه هاي اجرايي و تمامي پايگاه هاي 
اطلاعاتي پايه كش��ور بايد در مدت يك سال به هم 
متصل شوند و هرگونه اس��تعلام و مبادله اطلاعات 
بين دستگاهي به شكل الكترونيكي انجام شده و ديگر 
لزومي براي ارايه كپي مدارك موضوع اين مبادلات به 

ارباب رجوع وجود نخواهد داشت.
 آيين نامه اجرايي احصاي كليه استعلامات و ايجاد 
نظام استانداردسازي تبادل اطلاعات بين دستگاهي 
در آخرين جلسه شوراي  عالي فضاي مجازي بررسي 
و تصويب شد و بر اساس اين مصوبه، از اين پس هرگونه 
استعلام و مبادله اطلاعات بين دستگاهي به شكل 
الكترونيكي انجام شده و لزومي براي ارايه كپي مدارك 

موضوع اين مبادلات به ارباب رجوع وجود ندارد.
طبق اين آيين نام��ه، تمامي اطلاعات شناس��ايي 
و خدمات، اس��تعلامات، اس��ناد مورد تبادل، اقلام 
اطلاعاتي و سامانه هاي اطلاعاتي مربوط به فرآيندهاي 
بين دستگاهي توسط سازمان اداري - استخدامي 
كش��ور با هماهنگ��ي وزارت ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات، احصاء و به تايي��د كارگروه تعامل پذيري 

دولت الكترونيكي مي رسد.
تمام دس��تگاه هاي اجرايي با اولويت دستگاه هاي 
اجرايي متولي داده و پايگاه هاي اطلاعاتي پايه موظفند 
به نحوي وظايف خود در اين آيين نامه را اجرا كنند كه 
حداكثر در مدت يك س��ال از تاريخ ابلاغ آيين نامه، 
تمام استعلامات مكتوب بين دستگاه هاي اجرايي 
حذف ش��ود. پس از اين مدت، درخواس��ت و پاسخ 
به استعلام به ش��كل مكتوب، ممنوع است و تبادل 
اطلاعات و استعلام صرفا از طريق مركز ملي تبادل 

اطلاعات انجام مي شود.

افزايش كنترل  بر كاربران 
يوتيوب

فون آرنا| به نظر مي رسد كه يوتيوب در حال تست 
و آزمايش سيستم و قابليت جديدي روي پلتفرمش 
است تا به كاربران كنترل بيش��تري براي تماشاي 
ويديوهاي بع��دي بدهد. يوتيوب ك��ه بزرگ ترين 
پلتفرم پخش آنلاين ويديو در جهان به شمار مي رود، 
حالا به نظر مي رسد كه با تعداد محدودي از كاربرانش 
قصد دارد يك قابليت جديد را روي پلتفرم خود تست 
و آزمايش كند تا بدين ترتيب به كاربرانش اين امكان 
را بدهد كه بتوانند روي ويديوهاي موردنظر خود براي 
تماشا كنترل و مديريت بيشتري داشته باشند. اين 
قابليت بدان معناس��ت كه با نمايش يك نوار جديد 
تحت عن��وان Up next، كاربران قادر خواهند بود 
از نمايش ويديوي بعدي آگاه ش��ده و در صورتي كه 
مي خواهند آن را با يك ويدي��وي ديگر موردعلاقه 
خود جابه جا كنند، اين كار را انجام بدهند و درصورت 
عدم نياز به ويژگ��ي اتوپل��ي )Autoplay(، آن را 

غيرفعال كنند.

 اضافه شدن قابليت جديد
به لايو استوري اينستاگرام 

فون آرنا| اينستاگرام قابليت جديدي را به پلت فرم 
خود افزوده است تا كاربران به هنگام انتشار لايواستريم 
ارتباط بيشتر و بهتري با مخاطبان خود داشته باشند.
شبكه هاي اجتماعي در چند سال اخير، هر يك به 
منظور جلب رضايت كاربران خود و افزايش محبوبيت 
و استفاده توسط كاربران، گاهي قابليت ها و امكانات 

جديدي را اضافه و ارايه مي كنند.
قابليت افزودن استوري هاي اينستاگرام در ماه اوت 
س��ال ۲۰۱۶ ميلادي به اين شبكه اجتماعي اضافه 
ش��د و از همان ابت��دا ميليون ها طرف��دار را به خود 
جذب ك��رد. از آن زمان تاكنون كه حدود بيش از دو 
سال مي گذرد، مي توان گفت اين قابليت مهم ترين و 
پرطرفدارترين قابليتي است كه تاكنون به اپليكيشن 
اينستاگرام افزوده شده است. اينستاگرام كه يكي از 
بزرگ ترين و محبوب ترين شبكه هاي اجتماعي در 
جهان به شمار مي رود، حالا به تازگي اعلام كرده است 
كه كاربران با قابليت جديدي كه قرار است به زودي 
روي پلتفرم لايو استريم اضافه شود، قادر خواهند بود 
با سهولت بيشتري با دوستان خود به هنگام انتشار 
استوري لايو اس��تريم )Live stream( در ارتباط 
باشند. اين قابليت به كاربران اينستاگرام اين امكان 
را مي دهد تا بتوانند همزمان با انتشار لايو استوري، 
از مخاطبان خود روي صفحه نمايش سوال و پرسش 
 Ask me كنند و اين قابليت درست همانند قابليت

a question در پلتفرم استوري هاي عادي است.

 اعتراف اپل به انحناي شاسي 
»آي پد پرو«

ديلي ميل|ش��ركت اپ��ل اع��لام كرده شاس��ي 
آلومينيومي »آي پدپرو« ۲۰۱۸ اين ش��ركت كه با 
قيمت 799 دلار عرضه شده احتمالا دچار انحناي 
كمي است كه در فرايند توليد به وجود آمده است. اپل 
در ماه اكتب��ر »آي پدپرو« را عرضه كرد و از آن زمان 
تاكنون گزارش هايي درباره خم شدن اين دستگاه 
تحت فشار منتشر شده است. اكنون اپل تاييد كرده 
شاسي هاي آلومينيومي برخي از دستگاه هاي »آي پد 
پ��رو« ۲۰۱۸ ميلادي انحناي كم��ي دارد. به گفته 
اپل اين تغيير شكل در قاب دستگاه يكي از عوارض 
معمول فرايند توليد اس��ت و تاثيري روي عملكرد 
آن ندارد. علاوه بر آن شركت تاييد كرده اين انحناي 
نامحس��وس در شاسي دس��تگاه طي زمان بيشتر 
نمي ش��ود و عيب دستگاه به حس��اب نمي آيد. اين 
انحنا در فرايند خنك سازي تجهيزات آلومينيومي و 
پلاستيكي »آي پد« به وجود مي آيد. به هرحال ممكن 
است شاسي هاي آلومينيومي دستگاه هاي ۱۱ و ۱۲.9 
اينچي آي پد پرو اين مشكل را داشته باشند. قيمت 
آي پد پرو۱۱ اينچي 799 دلار اس��ت و بهاي نسخه 
۱۲.9 اينچي آن باتوجه به ويژگي هاي افزوده ممكن 

است به ۸99 دلار برسد.
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رييس مجلس در جمع فعالان اقتصادي هرمزگان:

بايد به توليد داخل تكيه كرد
گروهبنگاهها| 

بعد از اعلام استاني شدن فرآيند توزيع يارانه هاي نقدي 
و احتمالاتي كه در خصوص حذف 3دهك برخوردار از 
ليست يارانه بگيران مطرح شد؛ اظهارنظرهاي متفاوت و در 
برخي موارد متضادي در خصوص چگونگي اجرايي چنين 
طرح هايي در ميان كارشناس��ان اقتصادي و مسوولان 
تصميم ساز و تصميم گير مطرح ش��د كه در هر كدام از 
آنها از زاويه اي خاص به موضوع توزيع يارانه هاي نقدي 
اشاره شده بود؛ دس��ته اي از كارشناسان به اين واقعيت 
اشاره مي كردند كه دولت با حذف دهك هاي برخوردار 
از ليس��ت يارانه بگيران مي تواند پروژه مقابله بافقر را با 
سرعت و استحكام بيشتري پيش ببرد و دسته اي ديگر 
با اشاره به اين واقعيت كه حذف ناگهاني يارانه هاي نقدي 
التهابات معيشتي بيشتري را در جامعه ايجاد مي كند؛ 
حذف ناگهاني يارانه ها را باعث بروز مشكلات معيشتي در 
جامعه ارزيابي مي كردند.   رييس مجلس دهم نيز يكي از 
چهره هايي است كه معتقد است؛ » حذف يك باره يارانه ها 
به مردم فشار مي آورد«در ادامه تاكيد مي كند كه: »ولي 
مي توان راهكار هايي مانند پلكاني كردن قيمت ها را در نظر 
گرفت.«. علي لاريجاني پنجشنبه شب در آخرين روز از 
سفر به هرمزگان در نشست شوراي اداري هرمزگان كه با 
محوريت فعالان اقتصادي در بندرعباس برگزار شد، افزود: 
س��الانه 900 هزار ميليارد تومان يارانه مخفي پرداخت 

مي شود كه بيش از بودجه كشور است.
وي ادامه داد: با وجود اينكه اختلاف نظرهايي هس��ت، 
ولي بايد وفاق كش��ور حفظ شود و در نظام ولايت فقيه، 
بن بست وجود ندارد، بايد به هم اعتماد داشته باشيم و 
بدانيم مسوولان و نمايندگان مجلس با راي من و شما 
به اين مس��ووليت ها منصوب ش��ده اند تا مشكلات را 

پيگيري كنند.
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي ادامه داد: بايد بدانيم 
اينهايي كه امروز ادعاي دلسوزي براي مردم ايران دارند، 

همان هايي هستند كه قرار داد هسته اي را برهم زدند.
لاريجاني بيان داشت: ما دوسال مذاكره كرديم و به توافق 
هسته اي دست يافتيم ولي خودشان آن را نقض كردند و 
بايد بدانيم دشمن مي خواهد ريشه ما را بزند و دراين راه از 

همه ابزارها استفاده مي كند.

  ايران كشور با حوصله اي است
رييس مجلس شوراي اسلامي دربخش ديگري سخنان خود 
اظهار داشت: ايران كشور با حوصله اي است و اگر شيطنت 
وجسارت كشورهاي منطقه بيشتر شود به گونه اي ديگر با 
آنها برخورد مي كنيم. لاريجاني تصريح كرد: ايران اسلامي 
به نسل جوان خود آموخته مستقل فكر كند وانقلاب اسلامي 
واستقلال كشور بسيار مهم اس��ت و دشمنان براي ايجاد 
نابساماني در كشورتمام تلاش خود را به كار گرفته اند، اما 
مي دانند قدرت آن را ندارند. وي ياد آور شد: بازي نخ نما شده 
دشمنان نبايد ما را از مسير استقلال وعزت كشور مايوس 
كند، آنها با پمپاژ ياس و فشار تلاش خود را مي كنند ولي ما 

توانمند هستيم.

  اقتصاد اصلي مساله كشور
رييس مجلس شوراي اسلامي تاكيد كرد: اقتصاد به عنوان 
يكي از مهم ترين مسائل مد نظر مسوولان بوده و موضوع 
اول كشور است. لاريجاني ادامه داد: از نفت بسيار استفاده 
مي كرديم و حالا دشمنان مي خواهند مانع فروش نفت شوند 
كه البته راهكار مقابله با آن اتكا به توليد داخلي است، هر چند 
كه اين راه سختي ها ومشكل هايي دارد ولي آينده آن براي 
كشور بسيار روشن است. وي بيان داشت: شرايط تحريمي 
كنوني را مي توان با دوران دفاع مقدس كه سلاح هاي نظامي 
به كشور نمي فروختند و ناچار به ساخت سلاح و تجهيزات 
مورد نياز شديم، تشبيه كرد. رييس مجلس شوراي اسلامي 
در پاسخ به اظهارهاي برخي فعالان اقتصادي ياد آور شد: 
بايد به توليد داخل تكيه ك��رد كه يكي از ظرفيت هاي آن 
توليد ماهي در قفس و پرورش ميگو اس��ت و بنا به برخي 
اظهارنظرها ظرفيت توليد يك ميليون تن ماهي در قفس در 
جنوب كشور وجود دارد. لاريجاني تصريح كرد: لازمه توليد 
فراهم بودن زيرساخت هايي است كه يكي از آنها منابع مالي 
است و مشكل هاي بانكي وجود دارد كه بايد ساختار بانك ها 
را اصلاح كرد كه اين كار قيمت نرخ سود تسهيلات بانكي را 
پايين مي آورد. رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: البته 
راهي هم به غير از به كار گيري توليد داخلي نداريم واين راه 
رستگاري ملي است. از مشورت و نظرهاي نخبگان هر بخش 
استفاده شود لاريجاني درادامه با تاكيد بر اهميت بهره گيري 
از مشورت اظهار داشت: مسوولان از نظرها ومشورت فعالان 

ونخبگان هر بخش استفاده كنند كه اين تصميم ها را قوي تر و 
موثرتر مي كند. رييس مجلس افزود: حضور فعالان اقتصادي 
و بيان س��خنان آنها در نشست شوراي اداري هرمزگان به 
درخواست اينجانب انجام گرفته و به شنيدن سخنان آنها 
نياز داريم. وي يادآور شد: اين نشست ها بايد منجر به حل 
مشكل مردم شود و مديران ومسوولان براي شنيدن حرف 
آنان وقت بگذراند. رييس مجلس گفت: ديروز كه از جاسك 
به سمت بندرلنگه حركت كرديم، ظرفيت هاي مختلف را 
دراين استان مشاهده كردم و مكران براي آينده هرمزگان 
و كشور موضوع اساسي است. وي ياد آور شد: ايران در ادوار 
تاريخي دور از دريا زيسته كه بايد به آن توجه شود و بطور 
حتم يكي از مزيت هاي استان هرمزگان دريا است كه بايد 
مورد اس��تفاده بهينه قرار گيرد. رييس مجلس همچنين 

درخصوص بخش��ودگي وام هاي كش��اورزان هم گفت: 
اين موضوع كه براي مردم مفيد اس��ت، درحال رفع شدن 
است. وي افزود: بايد مساله رباي مركب بانكي حل شود و 
بانك ها سود ساده بگيرند، وقتي مردم نتوانند وام هاي خود 
را بازپرداخت كنند، معوقه مي شود و معوقه براي بانك ها 
سرمايه نيست. لاريجاني گفت: كش��ور با درآمد گمرك 
وسازمان هايي مانند بنادر و دريانوردي و ساير سازمان ها 
اداره مي شود و تخصيص بخشي از درآمد آنها به استان هايي 
كه درآنها فعال هستند بايد با پيش بيني هاي همه جانبه 
باشد. وي اضافه كرد: مي توان سقفي براي اينگونه درآمدها 
در نظر گرفته و مبالغي كه بيش از آن حاصل مي شود را به 
اين استان ها اختصاص داد كه براي اين منظور بايد ساز و كار 

مشخصي ديده شود.

  صادرات و واردات ملوانان
رييس مجلس درخصوص صادرات و واردات توسط 
ملوان��ان هرم��زگان نيز گف��ت: مي توان ليس��تي از 
اجناس مورد نياز كشور را تهيه و به ملوانان داد تا هم 
كمكي به معيشت و درآمد آنان باشد وهم بخشي از 
نيازمندي هاي داخلي رفع شود. لاريجاني در خصوص 
ارز مورد نياز آب شيرين كن ها هم ابراز داشت: تلاش 
مي كنيم بخشي از ارز مورد نياز آب شيرين كن ها را 

تامين كنيم.
وي اشاره كرد: اين سخن كه قيمت آب متناسب با شرايط 
باشد منطقي اس��ت ولي بايد در نظر داشت در شرايط 
تحريمي قرار داريم و شرايط براي يارانه ندادن به مردم 

فراهم نيست.

در گفت وگو  با »تعادل«  مطرح شد؛ 
آماده كمك به دولت براي خصوصي سازي سرخابي

دبي��ركل اتاق تعاون ايران گف��ت: آماده كمك به 
دولت براي برون س��پاري باشگاه هاي استقلال و 

پرسپوليس هستيم.
ماشاالله عظيمي دبيركل اتاق تعاون ايران درباره 
خريداري باش��گاه هاي اس��تقلال و پرسپوليس 
افزود: بر اس��اس قانون اتاق تعاون نماينده بخش 
مردمي و اقتصاد تعاون در مجامع داخلي و خارجي 
شوراي عالي بين المللي و ملي است. به نمايندگي 
از حدود 100 هزار شركت تعاوني در قالب 1000 
اتحادي��ه اس��تاني و 60 اتحاديه سراس��ري ملي 
و 31 ات��اق ما اب��راز آمادگي كرديم كه براس��اس 
وجود قواني��ن محكم مي توانيم در خصوص برون 
سپاري باشگاه هاي دولتي استقلال و پرسپوليس 
ب��ه دولت كم��ك كنيم ت��ا مجبور نباش��ند بعدا 
ابهامات واگذاري ها را با سخت گيري هاي مجدد 

يا مداخلات غير حرفه اي جبران كنند. 
وي گفت: به همين علت پيش��نهاد اتاق تعاون به 
اين ش��كل بود كه ما 2 اتاق تعاون سهامي عام در 
كشور تشكيل دهيم كه داراي 2 شخصيت حقوقي 
مستقل از هم باشند. و نام باشگاه يا شركت تعاوني 
سهامي عام پرسپوليس ايرانيان و شركت تعاوني 
س��هامي عام استقلال ايرانيان پيش��نهاد كرديم. 
مدت ها كشور ما و بعضي از اندك كشورهاي توسعه 
نيافته )ايران جزو كش��ورهاي توسعه يافته است( 

تحت فشار مقررات بين المللي فوتبال هستند.
عظيمي افزود: فيفا با باشگاه داري دولت ها مخالف 
است و اين موضوع را با روح رقابت و توسعه اقتصاد 
در ورزش مغاير مي داند به همين علت فشار وارد 

مي كند. زيرا وقتي باش��گاه ها پيوس��ت دولت ها 
باش��ند تحت تاثير تصميم هاي سياسي آنها قرار 
مي گيرند. خوش��بختانه در چند دولت گذش��ته 
عزم راسخ براي برون سپاري و واگذاري باشگاه ها 
وجود داش��ت. اخيرا با توجه به صحبت هايي وزير 
اقتصاد با رييس و هيات رييسه اتاق تعاون داشت 
به اين نتيجه رسيديم كه تعاوني هاي سهامي عام 
را واگذاري كنيم و هم��ه آنهايي كه به اين تيم ها 
علاقه مندند س��هامداران اين تعاوني هاي سهامي 

عام هستند.
وي گفت: به دنبال اين هس��تيم كه علاقه مندان 
اين دو باشگاه را شناس��نامه دار كنيم تا از حقوق 
برخوردار باشند. اينكه پيشكسوتان سرمايه هاي 

اين 2 باشگاه هستند چقدر از اين امتياز بهره مند 
مي ش��وند را بايستي انجمن موس��س و مقررات 
آن تعيين كند. هواداران بالاترين س��رمايه تيم ها 
و باش��گاه ها هس��تند با محوريت مردم پايتخت 
و همچنين پيشكس��وتان، مدي��ران، كارمندان، 
بازيكنان، مربيان و حتي هواداران جديد باشگاه ها 

جزئي از اين سرمايه محسوب مي شوند.
دبيركل اتاق تعاون اي��ران افزود: در اين خصوص 
قيدي هم وجود دارد كه با قوانين فيفا سازگار است 
و آن قيد مربوط به اين اس��ت كه يك نفر همزمان 
نمي تواند در 2 تعاوني و باشگاه سهامدار باشد. اين 
قيد موضع رقابتي را از ه��م تفكيك مي كند و در 

قانون تعاون به صراحت لحاظ شده است.

توافقات ۴گانه اتاق تعاون با كميته امداد امام خميني استان تهران
مددجويان كميته امداد تعاوني مي شوند

در راستاي تفاهم نامه اتاق تعاون با كميته امام خميني )ره(، 
نشست مشترك نماينده اتاق تعاون ايران با رييس اداره كل 
طرح هاي اس��تان تهران به نمايندگي از كميته امداد امام 
خميني )ره( در ۴محور تفاهم نامه مذكور، بحث و گفت وگو 
كردند. به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني ات��اق تعاون ايران، 
تهمينه دانيالي مشاور امور بانوان اتاق تعاون با بيان اين مطلب 
گفت: در اين نشست مقرر شد ارايه آموزش هاي تخصصي 
تشكيل تعاوني براي مددجويان كميته امداد امام خميني، 
انجام شود و در همين راستا هفته آينده جلسه مشتركي 
ميان رييس اتاق تعاون استان تهران و مديركل كميته امداد 
امام خميني اس��تان تهران برگزار مي شود. دانيالي افزود: 
واحد كاريابي كميته امداد اعلام آمادگي كرده است كه با 
بررسي دلايل در خصوص تعاوني هايي كه غيرفعال هستند 

يا علاقه مند ارايه محصولات به نمايشگاه كميته دارند، اين 
واحد كمك هاي لازم را براي ادامه فعاليت تعاوني هاي مذكور 

و حضور محصولات در نمايشگاه كميته را ارايه مي كند.
وي همچنين در تبيين سومين محور توافقات به هماهنگي 
تقويم نمايشگاهي اتاق تعاون و كميته امداد در استان تهران 
و ساير استان ها اشاره كرد و گفت: اداره كل مشاركت هاي 
مردمي كميته امداد امام خميني اعلام آمادگي كرده است 
كه با هماهنگ كردن تقويم نمايشگاهي، هر دو نهاد مي توانند 
از فضاي نمايشگاهي يكديگر به صورت رايگان استفاده كنند. 
دانيالي خاطرنشان كرد: كميته امداد همچنين اعلام آمادگي 
كرده است كه بسته هاي تشويقي در قالب تسهيلات و ارايه 
مواد اوليه خود را به مددجوياني كه آموزش اوليه تشكيل 

تعاوني را ديده و تشكيل تعاوني داده اند، ارايه خواهد كرد.
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 حكم قطعي براي
 مهدي قائدي صادر نشده است

بوشهر| دادستان بوشهر گفت: پرونده مهدي قائدي 
بازيكن تيم استقلال تهران در جريان رسيدگي است 
و هنوز حكمي در مرحله دادگاه براي وي صادر نشده 
است. علي حسن پور دادستان بوشهر با اشاره به انتشار 
محكوميت مهدي قائ��دي در فضاي مجازي اظهار 
داشت: باتوجه به اينكه پرونده مهدي قائدي در جريان 
رسيدگي است و هنوز حكمي در مرحله دادگاه براي 
وي صادر نشده اطلاع رساني قبل از صدور حكم قطعي 
براي مرجع قضايي ميسر نيست. در همين حال در 
فضاي مجازي از س��وي دادسراي بوشهري مهدي 
قائدي به عنوان راننده مقصر در حادثه رانندگي منجر 
به فوت غير عمدي منتشر شده كه پرونده وي با قرار 

مجرميت به دادگاه رفته است.

استعفا، رسيدگي به حادثه 
آتش سوزي   را حل نمي كند

زاهدان|مديركل آموزش و پرورش سيستان 
و بلوچستان مي گويد: استعفاي مدير آموزش و 
پرورش حداقل كاري بود كه در اين ماتم بزرگ، 
مي توانست باعث اندكي التيام افكار عمومي شود، 
من قبلا هم گفتم، اگر اس��تعفاي بنده هم باعث 
ش��ود كه اندكي به آرام��ش خانواده هاي داغدار 
كمك كند، به خدا قسم لحظه اي درنگ نخواهم 
كرد و ب��ه طريق اولي مطمئنم وزي��ر آموزش و 

پرورش هم همين باور را دارند.
عليرضا نخعي در جمع خبرنگاران افزود: متاسفانه 
شرايط ما، در حال حاضر اس��تعفا و شانه خالي 
كردن از زير بار مسووليت و رسيدگي به اين حادثه 
نيست اما مردم مطمئن باشند كه با مقصرين اين 

حادثه برخورد خواهد شد.

 ساماندهي دستفروشان گناوه 
تا پايان سال انجام گيرد

بوشهر|فرماندار شهرستان گناوه گفت: ساماندهي 
دستفروشان بايد تا قبل از ماه هاي منتهي به پايان 
سال انجام و نبايد به روز هاي آخر سال موكول شود. 
سيدعلي پاك نژاد در جلسه ش��وراي سلامت اين 
شهرستان، افزود: باتوجه به اينكه شهرستان گناوه در 
طول سال به ويژه تعطيلات نوروز با ورود هموطنان 
زيادي روبرو مي شود، افراد زيادي ازطريق دستفروشي 
مشغول به كار مي ش��وند كه بايد در ساماندهي آنان 
برنامه ريزي دقيق و منسجم صورت گيرد.  پاك نژاد 
افزود: برپايي نمايشگاه كالا و اقلام مختلف همراه با 
برنامه هاي شاد در كنار ساحل راهكاري مناسب براي 
سوق دادن دستفروشان از بازار اين شهر است كه انتظار 

داريم تا قبل از پايان سال پايان يابد.

قايق دست ساز جان ۲ جوان 
بويراحمدي را گرفت

ياس�وج|رييس جمعيت هلال احمر شهرستان 
بويراحمد از به كام  مرگ كشيدن جان 2 جوان بخش 
چيتاب اين شهرس��تان در رودخانه اي به همين  نام 
خبرداد. عبدالحسين دهش با تشريح جزييات غرق 
شدن 2 جوان در آب هاي چيتاب بويراحمد، گفت: 
قايق دست س��از اين 2 نفر را به كام مرگ كشاند. دو 
جوان با سن 30 تا ۴0 س��ال ظهر ديروز با قايق بلم 
دست س��از قصد تفريح در آب هاي چيتاب از توابع 
شهرستان بويراحمد را داشتند كه دچار غرق شدگي 
ش��ده و جان خود را از دست دادند. وي با بيان اينكه 
قايق اين دو جوان در عمق 1۴ متري واژگون ش��د، 
عنوان كرد: به دليل عمق زياد توس��ط تيم واكنش 
سريع جمعيت هلال احمر استان از عمق 1۴متري 

بيرون كشيده شدند.

بهترين راه توسعه عدالت 
اقتصادي تقويت تعاوني هاست

مش�هد|مديركل تع��اون، كار و رفاه اجتماعي 
خراس��ان رضوي معتقد اس��ت: بخش تعاون به 
عنوان بخش مردمي اقتصاد درباره توسعه اشتغال، 
فقرزدايي و گسترش عدالت اجتماعي نقش و تاثير 
فراواني دارد. سنجري با اشاره به اهميت تعاوني ها 
گف��ت: آنچه در رس��يدن به س��هم 25 درصدي 
تعاون از اهميت بسياري برخوردار است استفاده 
از پشتوانه مردمي و همان اعتماد اجتماعي است 
كه با استفاده از قوانين بالا دستي، تعاون مي تواند 
موجب توسعه عدالت اجتماعي، كاهش فقر و در 

نتيجه باعث كاهش فاصله طبقاتي شود.

خطر فرو ريختن بازار وكيل 
شيراز بر سر مردم و مسافران

شيراز|رييس كميس��يون گردشگري شوراي 
شهر شيراز از خطر فرو ريختن بازار وكيل شمالي 
بر سر مردم اين شهرستان و توريست هاي داخلي 
وخارج��ي خبرداد. س��ولماز دهقان��ي در ديدار 
با اعضاي س��ازمان نظام مهندس��ي ساختمان، 
گف��ت: چند بار موضوع را ب��ا نمايندگان مجلس 
درميان گذاشته ايم، اما انگار آنها مسائل مهم تري 
دارند.  دهقاني معتقد اس��ت برخ��ي پروژه هاي 
گردشگري شهر شيراز به اعتبارات ملي نيازمند 
است و با اين اعتبارات قطره چكاني نمي توانيم شهر 

گردشگرپذير داشته باشيم.

هزينه 30 ميليارد توماني 
جمع آوري زباله هاي   زاهدان

سيستانوبلوچستان| معاون خدمات شهري 
ش��هرداري زاهدان گفت: روزانه 370 تن زباله از 
مناطق مختلف زاهدان جمع آوري و سالانه براي 
خدمات شهري در اين كلان شهر 30 ميليارد تومان 
هزينه مي شود. به گفته براهويي، آمار وانت بارهاي 
ميوه و دست فروش ها نيز در زاهدان زياد است، زيرا 
خيلي ها از روستاها به اين شهر مهاجرت كرده اند.

رييس شوراي رقابت مطرح كرد

 نرخ گذاري بعد از بررسي هاي كارشناسي
رضا شيوا، رييس ش��وراي رقابت با بيان اينكه طبق 
مصوب��ه ش��ماره 70118 مورخ 27 م��رداد 1397، 
شوراي عالي هماهنگي سران سه قوا، هر تشكيلاتي 
كه مسوول نرخ گذاري است بايستي نرخ نهايي خود 
را بعد از بررس��ي هاي كارشناس��ي به تاييد شوراي 
عالي هماهنگي اقتصادي س��ران س��ه قوا برس��اند، 
گفت: براين اس��اس ش��وراي رقابت بعد از بررس��ي 
كارشناسي دس��تورالعمل تعيين قيمت خودرو را به 
شوراي عالي هماهنگي مورخ 26 آذرماه 1397 اعلام 

كرده است. وي  تفويض مسووليت قيمت گذاري به 
س��ازمان حمايت را برداش��ت غلط وزارت صنعت از 
مصوبه ش��ماره 70118 عنوان ك��رد و گفت: در اين 
مصوبه هيچگاه ذكر نش��ده كه ش��وراي رقابت نبايد 
قيمت گذاري كند. ش��يوا با بيان اينك��ه در آخرين 
جلسه شوراي رقابت اعضا متفق القول به اين نتيجه 
رسيدند كه شورا در خصوص قيمت گذاري كار خود 
را بايستي طبق روال گذشته ادامه دهد، گفت: شوراي 
رقابت براساس قانون كار خود را ادامه مي دهد و براي 

كالاهايي كه به تشخيص شورا جزو كالاهاي انحصاري 
مي باشند، دستورالعمل قيمت را تنظيم مي كند.

وي با اشاره به دستورالعمل تنظيم شده توسط شوراي 
رقابت براي قيمت گذاري خودرو خاطرنشان كرد: در 
اين دستورالعمل قيمت گذاري خودرو طبق گذشته 
براساس سه متغير تورم بخشي، بهره وري و كيفيت 

تعيين مي شود.
رييس شوراي رقابت در پاسخ به اينكه طبق نامه اخير 
شوراي رقابت به ش��وراي عالي هماهنگي اقتصادي 
س��ران سه قوه، ش��وراي رقابت به جايگاه قبلي خود 
در خصوص قيمت گذاري بازگش��ت، گفت: جايگاه 
شوراي رقابت تغيير نكرده بود و تا اعلام قيمت جديد 
توسط شوراي عالي هماهنگي اقتصادي سران سه قوا، 

قيمت ها همان قيمت هايي هستند كه شوراي رقابت 
در تيرماه اعلام كرده است.

شيوا در پاسخ به اينكه تعيين مرز قيمتي ۴5 ميليون 
تومان براي قيمت گذاري خودرو توس��ط ش��وراي 
رقابت براس��اس چه مبناي علمي تعيين شده است، 
گفت: ع��دد ۴5 ميليون تومان از اول هم هيچ مبناي 
علمي نداش��ت و اعلام اين عدد صرفا تلقي اش��تباه 
يكي از خبرنگاران بود كه به اشتباه در افكار عمومي 

جا افتاده است.
وي با اش��اره به اينكه مبناي شوراي رقابت اين عدد 
نيست، تصريح كرد: شوراي رقابت هيچ كاري با اين 
عدد ن��دارد و تنها مبنا براي ورود ش��وراي رقابت به 
قيمت گذاري خ��ودرو، عدم وجود رقي��ب داخلي و 

خارجي است.  ش��يوا گفت: با توجه به اينكه واردات 
ممنوع اس��ت، در نامه به رييس جمهور نوش��ته ايم 
كه بايد مجددا ليس��ت خودروه��اي انحصاري مورد 
ارزيابي قرار گيرد. ممكن اس��ت ليست خودروهاي 
مشمول قيمت گذاري شوراي رقابت بيشتر از ليست 

قبلي باشد
وي تاكيد ك��رد: بعد از بررس��ي هاي نهاي��ي، اعلام 
قيمت ه��اي جدي��د خودرو توس��ط ش��وراي عالي 
هماهنگي اقتصادي س��ران س��ه قوا اعلام مي شود 
و ريي��س ش��وراي رقاب��ت ضم��ن انتق��اد از رفتار 
خودروس��ازان گفت: ت��ا قبل از تنش ه��اي اخير در 
قيمت بازار، خودروس��ازان چندين بار به ما مراجعه 

و اعلام كردند كه كسي خودروهاي ما را نمي خرد.

چين، آفريقاي جنوبي و آلمان در صدر سرمايه گذاري خارجياتمام پروژه بازسازي تصفيه خانه فاضلاب بندرعباس تا پايان امسال
هرمزگان| مديرعامل آبف��اي هرمزگان از اتمام پروژه 
بازسازي تصفيه خانه فاضلاب بندرعباس تا پايان امسال 
خبر داد. امين قصمي در جم��ع خبرنگاران اظهار كرد: 
اس��تفاده از پس��اب ورودي به محيط پذيرن��ده دريا و 
بازچرخاني اين پس��اب در فضاي سبز شهري و صنايع 
غرب به عنوان مطالبه اي از س��وي مردم در دستور كار 

كارگروهي متشكل از آبفا، محيط زيست و استانداري قرارگرفته است. 
او افزود: بازسازي تأسيسات فرسوده تصفيه خانه و شبكه جمع آوري 
فاض��لاب يكي از الزامات نهايي كردن اين مطالبه بود كه با انتخاب 

سرمايه گذار و انعقاد قرارداد بيع متقابل آغاز شد. با وجود 
مشكلات قراردادي و تأمين سرمايه از سوي سرمايه گذار ، 
با حمايت هاي مديريت عالي استان توانستيم اين قرارداد 

را از ابتداي امسال اجرايي نماييم.
مديرعامل آبفاي هرمزگان عنوان كرد: فاز اول اين پروژه 
شامل بازس��ازي كامل تصفيه خانه فاضلاب با دو هدف 
ارتقاء  كمي و كيفي فرآيند تصفيه )مطابق با استاندارد محيط زيست( 
اس��ت بطوري كه بعد از اتمام عمليات بازس��ازي، كيفيت پس��اب 

خروجي در حدي كه قابل استفاده مجدد خواهد بود. 

خراسانجنوبي| مديركل امور اقتصادي خراسان جنوبي 
گفت: كش��ورهاي چين، آفريقاي جنوبي و آلمان، تاكنون 
بيشترين سرمايه گذاري خارجي را در طرح هاي استان انجام 
داده اند. جعفري گيو مديركل امور اقتصادي و دارايي خراسان 
جنوبي گفت: از ابتداي استان شدن خراسان جنوبي، كشور 
چين با سرمايه گذاري 60 ميليون و ۴50 هزار دلار در ۴طرح، 

بيشترين سرمايه گذاري خارجي را در طرح هاي استان انجام داده است.  
وي در ادامه افزود: پس از چين، آفريقاي جنوبي با سرمايه گذاري 7ميليون 
و 180 هزار دلار در 2 طرح، آلمان با سرمايه گذاري يك ميليون و ۴00هزار 

دلار در 3 طرح، و افغانستان با سرمايه گذاري 113 هزار دلار 
در 3 طرح، بيشترين سرمايه گذاري خارجي را در طرح هاي 
معدني، صنعتي و انرژي هاي تجديد پذير خراسان جنوبي 
انجام داده اند. جعفري گيو گفت: ش��اخص ترين طرح هاي 
سرمايه گذاري خارجي خراسان جنوبي از ابتداي استان شدن 
تاكنون شامل كارخانه ريخته گري شمش چدن خاكستري 
خوسف، استخراج و بهره برداري معادن زغال سنگ طبس، نيروگاه هاي 
خورشيدي در خوسف، سربيشه و بشرويه، و انبار و بسته بندي مصالح 

ساختماني در منطقه ويژه اقتصادي است. 

چهرههاياستاني
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صدور دستور تشكيل ستاد احياي زاينده رود جنجال هاي زيادي به همراه داشت 

زاينده رود بر بستر حاشيه 

بهزيستي هنوز وارد كهريزك و فشافويه نشده است

از اوايل دهه 70 نخس��تين آثارخش��كي زاينده رود 
نمايان شد؛ رودي كه سال ها از ميانه اصفهان خروشان 
گذر مي كرد و به تالاب گاوخون��ي جان مي داد، ذره 
ذره خش��كيد تا بر بستر خشكش جز ترك  هاي عميق 

چيزي باقي نماند. 
احداث س��د  بر سرچش��مه اين رود براي انتقال آب 
به اس��تان هاي يزد، كرمان، قم و شهر كاشان اگرچه 
اصلي ترين عامل خشك ش��دن زاينده رود است، اما 
اس��تفاده از آب به نفع صنايع��ي مانند صنايع فولاد، 
الگوي كش��ت نادرست كش��اورزان اصفهاني و هدر 
رفت آب در مناطق بالادست به وسيله حفر چاه هاي 
غيرقانوني هم، بر وخامت اوض��اع افزود تا جايي كه 
خشكس��الي زاينده رود و زمزمه هايي از حذف رديف 
اعتباري احيا آن در لايحه بودجه سال آينده، كار را به 
آنجا كشاند كه نمايندگان مردم اصفهان در مجلس 
شوراي اسلامي، در اعتراض به اين وضع نامه استعفاي 
خود را به هيات رييس��ه مجلس تقدي��م كردند اما با 
گذشت 14 روز از اين استعفا، سرانجام رييس جمهور 
دستور تش��كيل س��تاد احياي زاينده رود با رياست 
اس��حاق جهانگيري،  مع��اون اول رييس جمهور، را 
بر اس��اس اصل 138 قانون اساس��ي در راستاي حل 

مشكلات آبي مردم اصفهان صادر كرد. 

    تون�ل س�وم كوهرن�گ، كلي�د احي�اي 
زاينده رود

 اگرچه هنوز ستاداحياي زاينده رود تشكيل نشده و 
مشخص نيست قرار است چه طرح و برنامه اي براي 
احياي زاينده رود، مطرح شود اما برخي فعالان محيط 
زيس��ت بر اين باورند كه يكي از طرح ه��ا، راه اندازي 
تونل سوم كوهرنگ و پروژه بهشت آباد باشد تا از اين 
طريق آب از زاگرس به ف��لات مركزي ايران منتقل 
شود. طرحي كه اگرچه مي تواند مشكلات تامين آب 
اصفهان را حل كند اما تا ام��روز زمينه بروز اختلاف 
مي��ان مردم اس��تان هاي چهار مح��ال و بختياري و 
خوزس��تان با اصفهاني ه��ا را ايجاد ك��رده و علاوه بر 
آن س��ازمان حفاظت محيط زيست كش��ور و مركز 
پژوهش هاي مجلس شوراي اسلامي هم پيش از اين 

ايرادات بسياري را بر آن وارد كرده بودند.
با اين حال برخي مس��وولان بر اي��ن موضوع تاكيد 
دارند كه راه اندازي تونل سوم كوهرنگ و بهشت آباد، 
بده��ي وزارت نيرو ب��ه مردم اصفهان اس��ت و از اين 
طري��ق مي توان زاين��ده رود را احيا كرد. اس��فنديار 
اميني، دبير اجرايي نظام صنفي كش��اورزان استان 

اصفهان در توجيه اين طرح بر اين عقيده اس��ت كه 
در تم��ام اين س��ال ها ميزان حجم آب برداش��تي از 
زاينده رود ب��ا آب ورودي به آن برابر نبوده اس��ت. او 
درباره اين موضوع اظهار كرد: »دولت در س��ال هاي 
گذشته بر رودخانه زاينده رود در سه استان اصفهان، 
چهارمحال و بختياري و يزد بارگذاري كرد اما در ازاي 
اين بارگذاري ها، منبعي براي تامين آب كه همان تونل 
سوم كوهرنگ و بهشت آباد است را تامين نكرده است. 
اعتراض نمايندگان اصفهان ب��ه دولت و وزارت نيرو 
است كه بايد بهاي آب هايي كه تاكنون به بخش هاي 
ديگري تخصيص داده و فروخته، تامين كند يا اينكه 

حقابه ميرآب ها و حقابه داران را به آنها برگرداند.« 
از طرف ديگر ناهيد تاج الدين، نماينده مردم اصفهان 
در مجلس شوراي اسلامي درباره اين موضوع بيان 
كرد: »براي زاينده رود نيازمند اصلاح الگوي كشت 
و كاشت گلخانه اي و احداث سد تونل سوم كوهرنگ 
با آورده آبي حدود ۲۵۵ ميليون مترمكعب در سال 
هس��تيم كه با وجود آنكه در تيرماه امسال با تأمين 
منابع مال��ي موردنياز، عمليات اجرايي س��د تونل 
سوم كوهرنگ پس از پنج سال از سر گرفته شد، اما 
همانطور كه در جريان قرار داريد، قرارداد س��اخت 
سد تونل سوم كوهرنگ در سال 1389 بسته شده و 
قرار بوده سال 93 به بهره برداري برسد درحالي كه 
پيش��رفت فيزيكي طرح در حال حاضر كمتر از ۲0 
درصد اس��ت، ضمن آنكه اگر هم گشايشي صورت 
گرفته بخش عم��ده آن از محل اعتب��ارات داخلي 
اس��تان صورت گرفته و اعتبار ملي م��ازادي به اين 

طرح تخصيص داده نشده است.
در بلندمدت ني��ز زاينده رود نيازمن��د اجراي پروژه 
بهشت آباد است درحالي كه تكليف پروژه بهشت آباد 
كه مي تواند مشكل زاينده رود و فلات مركزي ايران را 
به شكل بلندمدت حل كند مشخص نيست و متأسفانه 
تا همين امروز ش��اهد حذف رديف بودجه طرح هاي 

انتقال آب از جمله بهشت آباد در سال 98 بوده ايم.«

    بارگذاري نامتوازن،  زاينده رود را خشك 
كرد

اظهارات نمايندگان و مسوولان اصفهاني ها در حالي 
است كه كارشناس��ان و فعالان محيط زيست بر اين 
باورن��د كه اين طرح مس��ير آب را از سرش��اخه هاي 
رودهاي خوزستان و چهارمحال و بختياري منحرف 
كرده و معضلات محيط زيستي اين دو استان به ويژه 
خوزستان را تش��ديد مي كند، بنابراين اگر قرار باشد 

ستادي براي احياي زاينده رود تشكيل شود، نبايد با 
تمركز بر طرح تونل سوم كوهرنگ و بهشت آباد باشد 

و بايد تمام ايده هاي موجود بررسي شود. 
لط��ف الله ضياي��ي، كارش��ناس ح��وزه آب درباره 
راهكارهاي احياي زاينده رود به تعادل گفت: »علت 
اصلي خشكسالي اين س��ال هاي زاينده رود كمبود 
بارش نبوده بلكه توزيع نامناسب و بارگذاري نامتوازن 
را مي توان از علل اصلي خش��كي اين رودخانه عنوان 
ك��رد. چنانچه بارگذاري هاي بي��ش از اندازه بر روي 
رودخانه برداشته شود يك گام بزرگ به سوي جاري 
شدن زاينده رود برداشته شده است، اگر منابع در نظر 
گرفته ش��ده ميزان تخصيص آب به اصفهان را بطور 
كامل تامين كنند هم زاينده رود زنده خواهد بود و هم 

گاوخوني از شرايط فعلي نجات مي يابد.«
او اف��زود: »در مصوبه 13 ش��وراي عال��ي آب بطور 
مشخص كل حجم آبي طبيعي زاينده رود و تونل اول 
كوهرنگ را متعلق به حقابه  داران زاينده رود و محيط 
زيست گاوخوني دانسته است و بطور شفاف و صريح 

اين موضوع را اعلام كرده اس��ت در واقع آب طبيعي 
زاينده رود و تونل اول در اختيار اصفهان است؛ اگر اين 
امر محقق شود حقابه داران و گاوخوني از اين وضعيت 
نجات پيدا مي كنن��د.« از طرف ديگر حش��مت الله 
انتخابي، عضو جمعيت دوس��تداران محيط زيست 
اصفهان درب��اره اين موضوع به تعادل گفت: »احياي 
زاينده رود به عوامل متعددي بستگي دارد كه يكي از 
مهم ترين آنها توقف برداشت بي رويه و غيرقانوني در 
مناطق بالادس��ت اين رودخانه است. اگر اين كنترل 
براي جلوگيري از برداشت بي حساب و كتاب آب در 
مناطق بالادست زاينده رود صورت نگيرد طرح هاي 
انتقال آب مانند كوهرنگ 3 نيز جوابگوي خشكسالي 
منطقه مركزي ايران نخواهد بود.در حوضه زاينده رود، 
عمده مشكل خشكسالي نيس��ت بلكه اين پديده و 
ضعف مديريت، عامل اصلي اس��ت كه نتوانسته بين 

منابع و مصرف آب تعادل برقرار كند.«
او افزود: »آنچه زاينده رود را نجات مي دهد اين است 
كه توجه كنيم برداشت بي حساب و كتاب و غيرقانوني 

در بالادست همواره ادامه داشته و كمتر نشده است، 
با وجود اينكه پارسال بارش ها به شدت كاهش يافت و 
همگان بر مصرف بهينه و كمتر آب تاكيد مي كردند، 
اما در منطقه يادشده تا جايي كه زمين وجود داشت 
كشاورزي توسعه يافت و بدون هيچ محدوديتي آب 
برداشت شد.در شوراي عالي و هماهنگي آب درباره 
تقدم مصرف تاكيد شده است كه تامين آب آشاميدني 
در مرحل��ه اول، نياز زيس��ت محيط��ي رودخانه ها 
در مرحل��ه دوم و در نهايت كش��اورزي و صنعت در 

رديف هاي بعد قرار بگيرد.
با اي��ن حال، مرحل��ه دوم كه مقدم بر كش��اورزي و 
صنعت است، فراموش شده و اگر حقابه و نياز زيست 
محيطي رودخانه تامين مي شد، از خشكي زاينده رود 
هم جلوگيري مي كرد. تنها 1۵ درصد از خشكسالي 
به كاهش بارش ها مربوط مي شود، مشكل اين است 
كه به دليل نبود نظارت، كنترل و مديريت بهره وري، 
شرايط به گونه اي مهيا نشده است تا هم رودخانه زنده 

بماند و هم آب به تالاب گاوخوني برسد.«

چند روز پس از آنكه مقام��ات قضايي خبر از تبديل 
بازداش��تگاه كهريزك به محل نگه��داري معتادان 
متجاهر دادند، رييس وقت سازمان بهزيستي كشور 
گفت: كمبود فضا و ظرفيت براي نگهداري از معتادان 
نداريم و سياست ما اين نيست كه معتادان متجاهر را 

به كهريزك منتقل كنيم. 
اما حالا خبرها حكايت از بررس��ي موضوع نگهداري 
معتادان متجاهر در اين مركز دارد. ديروز معاون امور 
توسعه و پيشگيري بهزيستي استان تهران جزييات 
نظارت و انتقادات سازمان بهزيستي بر مركز نگهداري 

از معتادان متجاهر در كهريزك را تشريح كرد.
فرزانه جوادي با اش��اره به پنجمين جلس��ه كميته 
كشوري مراكز موضوع ماده 1۶ و نگهداري از معتادان 
متجاهر و تصميمات گرفته شده در اين جلسه گفت: 
در اين جلسه كه با حضور رييس سازمان بهزيستي و 
رييس كميته شوراي هماهنگي مراكز ماده 1۶ و ديگر 
مسوولان و دستگاه هاي اين حوزه برگزار شد، مقرر شد 
تا از مركز كهريزك كه وابسته به نيروي انتظامي است، 

ظرف 48 ساعت بازديدي انجام شود. 

او با بيان اينكه قرار بود تا اين بازديد با حضور مديركل 
بهزيستي استان تهران، دبيرشوراي هماهنگي ستاد 
مبارزه با مواد مخدر، مديركل دفتر اعتياد س��ازمان 

بهزيستي و نماينده ناجا باشد، اظهار كرد: اما نيروي 
انتظامي درخواست زمان بيشتري داشت تا مواردي 
كه بهزيستي براي رفع نقص به شكل مكتوب به آنها 

اعلام كرده بود را برطرف كند، ل��ذا نيروي انتظامي 
فرصت��ي يك هفته اي خواس��ت تا اقدام��ات لازم را 
در مركز كهريزك انجام دهد. معاون امور توس��عه و 
پيش��گيري بهزيستي اس��تان تهران به ايسنا گفت: 
به مح��ض اينكه مس��وولان ني��روي انتظامي اعلام 
آمادگي كنند كه موارد نقصشان را برطرف كرده اند 
بازديد تيمي از مركز كهريزك انجام خواهد ش��د تا 
ببينند نقص هاي مذكور رفع ش��ده اس��ت و سپس 
مجوز براي نگهداري از معتادان از س��وي س��ازمان 
بهزيستي صادر شود. جوادي ضمن اشاره به موارد و 
ايرادات مطرح شده به مركز كهريزك براي نگهداري 
از معتادان، اظهار كرد: برخي از ايرادات مطرح ش��ده 
مربوط به وضعيت فيزيكي ساختمان است. با توجه به 
دستور العمل هاي تخصصي سازمان بهزيستي براي 
اينگون��ه مراكز، بايد تغييراتي در م��ورد كاربري اين 
مكان انجام مي شد. سازمان بهزيستي نيز اين موارد را 

درخواست كرده است.
او در ادام��ه گفت: بنابراين بخش��ي از ايرادات مطرح 
ش��ده در مورد فضاي فيزيكي، اصلاح و تغييراتي در 

س��اختار داخلي بوده است. همچنين بخش ديگري 
از م��وارد هم مرب��وط به حض��ور كاركنان تخصصي 
براساس آيين نامه هاي سازمان بهزيستي است. براي 
مثال نيروهاي متخصص از جمله روانشناس، مددكار، 
پرس��تار، پزش��ك و مدديار اعتياد بايد به س��ازمان 
بهزيستي معرفي شود. ما منتظر اين موارد هستيم تا 

بعد از رفع آنها بازديد تيمي انجام شود.
 به گفته معاون امور توس��عه و پيشگيري بهزيستي 
اس��تان تهران، ظرفيت مركز نگه��داري از معتادان 
كهريزك ۶00 نفر است كه هنوز بازديدي از آن صورت 
نگرفته اس��ت، اما با پيگيري كه از شوراي هماهنگي 
انجام شده ممكن است در هفته آينده نيروي انتظامي 

اعلام آمادگي كند تا بازديد صورت گيرد. 
جوادي در مورد نظارت بر مركز فش��افويه نيز گفت: 
در مورد مركز فشافويه هم وظيفه نظارتي با سازمان 
بهزيس��تي اس��ت اما مس��وول اين مركز س��ازمان 
زندان هاست. با اين وجود تاكنون سازمان بهزيستي 
نتوانسته براي بررس��ي و نظارت وارد مركز فشافويه 

شود.
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قانوني كه سودجويان چوب 
را به غرب كشور كشاند

نماينده مردم مهاباد در مجلس نسبت به قلع و قمع 
درختان زاگرس توسط قاچاقچيان و سودجويان 
زير سايه ضعف نظارت محيط زيست، منابع طبيعي 
و ني��روي انتظامي انتقاد ك��رد و از رييس جمهور 
خواستار ورود به اين موضوع شد. جلال محمود زاده 
با يادآوري تذكر خود به رييس جمهور در مورد تاراج 
درختان زاگرس، گفت: طبق قانون تنفس جنگل 
كارخانه هاي كاغذ سازي تا ۵ سال حق بهره برداري 
از درخت��ان و جنگل ه��اي ش��مال را ندارند و اين 
موضوع سبب شده س��ودجويان و دلالان به قطع 
درختان زاگرس و غرب كشور روي بياورند. نماينده 
مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامي، با هشدار 
نسبت به اينكه طي ماه هاي اخير قلع و قمع و تاراج 
درختان بلوط زاگرس توسط قاچاقچيان، دلالان و 
سودجويان شدت گرفته است، افزود: درختان زير 
سايه ضعف نظارت مس��وولان توسط سودجويان 
قلع و قم��ع و دپو و راه��ي كارخانه هاي صنعتي و 
كاغذ سازي شده و بخشي نيز از كشور خارج مي شود. 
او با بيان اينكه طي بازديد از حوزه انتخابيه در مسير 
جاده مراغه به ته��ران صدها خودرو در حال حمل 
چوب درختان زاگرس بودند، به خانه ملت گفت: 
متاسفانه متخلفان زير سايه ضعف نظارت و برخورد 
محيط زيست، سازمان جنگل ها و نيروي انتظامي 
درختان را از ريش��ه كنده و به راحتي از مسيرهاي 

رسمي منتقل مي كنند.
او ادامه داد: سودجويان درختان مناطقي كه سال ها 
بكر مانده را قطع و بدون هيچ گونه ترس و نگراني با 
ايجاد دپوهاي وسيعي در سردشت و مريوان چوب 
درختان را به آنجا و س��پس به صنايع كاغذ سازي 
منتقل مي كنند اين در حالي است كه منابع طبيعي و 
محيط زيست بايد با اخذ مجوز قضايي با قاچاقچيان 
و حاملان چوب قاچاق به شدت برخورد كنند. اين 
نماينده مردم در مجلس دهم، با تاكيد بر اينكه زنگ 
خطر قاچاق و تجارت چوب در غرب كشور بايد به 
صدا درآيد، افزود: در حال حاضر خطري كه درختان 
بلوط را تهديد مي كند بيماري و ريزگرد نيست بلكه 
بهره برداري، برداشت بي رويه و همچنين قاچاق و 

تجارت چوب است.
نايب رييس كميس��يون كش��اورزي، آب و منابع 
طبيعي مجلس شوراي اسلامي، ادامه داد: به اين 
دليل به رييس جمهور در صحن علني تذكر دادم كه 
اين موضوع بسيار حساس، حياتي و مهم و از سويي 
رييس سازمان محيط زيست معاون رييس جمهور 
است بنابراين انتظار مي رود رييس جمهور هر چه 

سريع تر به اين موضوع ورود و آن را مديريت كند. 

محيط زيست مستندات قاچاق 
خاك را به مجلس بدهد

عضو كميسيون كشاورزي مجلس قاچاق خاك 
را نش��انه ضعف عملكرد محيط زيست دانست و 
بر ضرورت ارايه مستندات اين موضوع به مجلس 

تاكيد كرد.
شمس الله شريعت نژاد در مورد اظهارات مسوولان 
محيط زيست مبني بر تداوم قاچاق خاك مزارع و 
مراتع كشور، گفت: سال ها است اين موضوع مطرح 
مي شود اما تاكنون مستندات آن ارايه نشده و شاهد 
برخوردي با متخلفان نيز نيستيم؛ خاك سرمايه 
ملي است و اگر مسوولان محيط زيست معتقدند كه 
خاك كشور قاچاق مي شود بايد مستندات را ارايه 
كنند تا مجراي فروش و قاچاق خاك بسته شود زيرا 
نه تنها به اقتصاد ملي آسيب مي زند بلكه مشكلات و 

تبعات منفي زيست محيطي به همراه دارد.
نماينده مردم تنكابن، رامس��ر و عب��اس آباد در 
مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه سازمان 
حفاظت محيط زيست بايد با همكاري قوه قضاييه 
متخلفان را شناسايي كنند، افزود: در حال حاضر 
قانون محكمي براي مقابله با قاچاق خاك وجود 
ندارد البته در لايحه حفاظت از خاك به پيشگيري 
از سوء برداش��ت و قاچاق خاك توجه و انتقال هر 
گونه خاك زراعي ممنوع ش��ده و با تبديل لايحه 
حفاظت از خاك به قانون با هر گونه فروش و قاچاق 
خاك به شدت برخورد مي ش��ود. او به خانه ملت 
گفت: همچنين تشخيص و اجازه انتقال هر گونه 
خاك معدني نيز به عهده وزارت جهاد كشاورزي 
و صمت گذاشته شده است. وي ادامه داد: شوراي 
نگهبان ايراداتي به لايحه حفاظت از خاك گرفت كه 
كميسيون كشاورزي ايرادات آن را رفع و به زودي 
در دستور كار صحن علني قرار مي گيرد كه انتظار 

مي رود شوراي نگهبان نيز آن را تاييد كند.
مسوولان محيط زيست مطرح مي كنند كه قاچاق 
خاك از دهه 80 شروع شده و همچنان ادامه دارد 
جاي بسي تعجب است كه محيط زيست چرا در 
اين رابطه گزارش��ي به مجلس ارايه و افش��اگري 

نكرده است
اين نماين��ده مردم در مجلس ده��م، با تاكيد بر 
اينكه خاك كش��ور بايد حفظ شود، تصريح كرد: 
وظيفه مجلس قانونگذاري است و تاكنون گزارش 
يا مس��تنداتي در مورد اين موضوع به كميسيون 
كشاورزي ارايه نشده و بطور قطع در صورت ارايه 
ورودي جدي ب��ه اين موضوع خواهيم داش��ت؛ 
مسوولان محيط زيست مطرح مي كنند كه قاچاق 
خاك از دهه 80 شروع شده و همچنان ادامه دارد 
جاي بسي تعجب اس��ت كه محيط زيست چرا 
در اين رابطه گزارشي به مجلس ارايه و افشاگري 

نكرده است.
او يادآور شد: اگر مسوولان محيط زيست مستنداتي 
دال بر قاچاق خاك دارند آنها را به مجلس ارايه كنند 
تا مجلس وظيفه قانوني خود را انجام دهد. عضو 
كميسيون كشاورزي، آب و منابع طبيعي مجلس 
شوراي اسلامي در مورد برخي اظهارات مبني بر 
اينكه برخي به بهانه محصولات گلداني خاك صادر 
مي كنند، گفت: كشورهايي كه وارد كننده گل از 
ايران هستند استانداردهايي براي خود دارند كه 

هر خاكي را نمي پذيرند. 

روياهاي سوخته و زخم كهنه اي كه دوباره سرباز كرد 
بيست و هفتم آذر، آتش به جان كلاس درس كوچكي 
در زاه��دان افتاد و از اين پس ش��ب يل��دا ديگر براي 
همكلاسي ها و خانواده هاي »يكتا«، »مريم«، »مونا« و 

»صبا« شيرين و پرخاطره نخواهد بود.
الته��اب و درد س��وختن در آتش را چند س��ال پيش 
دخترهاي شين آباد با تمام وجود لمس كردند؛ التهابي 
كه هنوز آرام نشده و زخم هاي سوختگي روح و جانشان 
با بي مهري هايي كه گويي تمامي ندارد همچنان تازه 

است. 
سه شنبه گذشته آتش سوزي در يك مدرسه به دليل 
عدم وجود سيستم گرمايشي استاندارد و ضعف نظارتي 
دوباره و بعد از شش سال تكرار شد؛ پيام هاي تسليت 
در پي فوت چهار دختر دبستاني يكي پس از ديگري 
بر صفحات سايت هاي خبري نشس��تند و امروز وزير 
آموزش و پرورش براي دلجويي و ديدار با خانواده هاي 
داغدار و بررس��ي ميداني اين حادثه به زاهدان س��فر 

كرده است.
زيني وند، رييس س��ازمان مدارس غيردولتي و خرم 
مشاور و نماينده ويژه وزير در اين حادثه، از همان ساعات 
ابتدايي به زاهدان رفتند و قرار است فردا گزارش نهايي 
نماينده ويژه وزير در اين باره منتش��ر شود. هرچند با 
اعلام دادستان عمومي و انقلاب زاهدان قصور مدير و 
مربي آموزشي اين مدرسه غيردولتي محرز و دستور 
بازداشت آنها صادر شد، مدرسه را پلمب كردند و مدير 
آموزش و پرورش اين ناحيه استعفا داد، اما بررسي ها 
هنوز ادامه دارد و سوالاتي در افكار عمومي مطرح است 
كه بايد به آنها پاس��خ داد و ش��ايد مهم ترين آنها روند 
كند جايگزيني سيستم هاي گرمايشي استاندارد در 
40 درصد مدارس كش��ور و ادامه فعاليت اين مدرسه 

در س��اختماني بدون تاييديه هاي س��ازمان نوسازي 
مدارس باشد.

البته وزير آم��وزش و پرورش اخي��را در مصاحبه اي، 
حياتي ترين موضوع در آم��وزش و پرورش را فضاهاي 
آموزشي و دستگاه هاي گرمايش��ي غيرايمن دانست 
و گف��ت: “ما از مجلس مي خواهي��م اگر منابعي وجود 
دارد آن را طي مدت يكي، دو س��اله تخصيص دهد تا 
بتوانيم يك بار براي هميشه اين مشكل نگران كننده را 
از محيط هاي آموزشي برطرف كنيم و بخاري و وسايل 
غيرايمن از مدرسه بيرون رود. موضوع حذف بخاري ها 
هميشه در دستوركار ما است ولي با توجه به اعتباري كه 
دولت و آموزش و پرورش دارد حذف بخاري از مدارس 

تا هفت، هشت سال ديگر ممكن نيست. “

    اعتماد عمومي خدشه دارشده است
حجت الله بنيادي، پژوهش��گر و كارش��ناس مسائل 
آموزش و پرورش، حادثه آتش سوزي زاهدان را از منظر 
متفاوتي بررسي و ضعف عملكردي در حوزه مدارس 
غيردولتي را عامل بروز اتفاقاتي ناخوشايند از اين دست 
دانسته و در اين باره اظهار كرد: مدارس غيردولتي به 
دليل تأمين منابع مالي خود از شهريه دانش آموزان، 
قاعدتاً بايد از استانداردها و خدمات بالاتري نسبت به 

مدار.س دولتي برخوردار باشند.
او افزود: حوادث چندماه اخي��ر مدارس غير دولتي از 
مدرسه ش��مال غرب تهران تا حادثه تلخ آتش سوزي 
مدرسه زاهدان نش��انگر آن است كه اين مدارس، هم 
در زمينه نيروي انس��اني شايس��ته و توانمند و هم در 
زمينه فضا و تجهيزات، فاقد حداقل هاي لازم هستند. 
آموزش و پ��رورش براي موفقي��ت در تعليم و تربيت 

دانش آموزان ايران اسلامي، قبل از هراقدام ديگر بايد 
اعتماد و مشاركت اولياي دانش آموزان را در كنار خود 
داشته باشد. وي با بيان اينكه در حوادث و رويدادهاي 
چند ماه اخير، اولين مساله مهمي كه نياز است بيش از 
پيش مورد توجه مسوولان قرار گيرد، خدشه دارشدن 
و آسيب ديدن اعتماد دانش آموزان و اولياي آنان نسبت 
به آموزش و پرورش، مدرسه، مديران مدارس و معلمان 
صادق، زحمت كش و دلسوز كشور است به ايسنا گفت: 
ضعف مديريت و نظارت آموزش و پرورش بر مدارس 
غير دولت��ي و نواقص و كاس��تي هاي قان��ون مدارس 
غير دولتي )ب��از تصويب س��ال 139۵( دلايل عمده 

رويدادهايي همچون زاهدان هستند.
او ادامه داد: در مدارس غير دولتي كه منابع مالي آنها از 
طريق شهريه تأمين مي شود؛ دليل كمبود منابع مالي 
براي نداشتن حداقل هاي لازم و اجرا نكردن برنامه هاي 
تحولي بي معني است. با وجود شهريه هاي سنگين اين 
مدارس و حمايت هاي مختلف دولتي از اين مدارس؛ 
رويكرد و برنامه ريزي شان به شكلي است كه كيفيت 

و تحول چنداني در اكثر اين مدارس ديده نمي شود.
وي با طرح اين پرس��ش كه » اگر مسوولان آموزش 
و پ��رورش دلايل عدم اجراي س��ند تحول را كمبود 
اعتبارات بيان مي كنند، در م��دارس غير دولتي كه 
چنين تنگنايي وج��ود ندارد چرا س��ند تحول اجرا 
نمي شود؟« اظهار كرد: آيا الزامات حداقلي زيرنظام 
فضا و تجهيزات در اين مدارس رعايت ش��ده است؟ 
در قانون مذكور ش��رايط ذكر ش��ده براي متقاضيان 
تأسيس مدرسه در ماده )8( قانون مدارس غير دولتي 
به گونه اي اس��ت كه فرآيندهاي تأسيس و راه اندازي 
يك مدرس��ه غيردولتي به مراتب سهل تر از تأسيس 

يك دفتر پيش��خوان خدمات دولت اس��ت.او افزود: 
عملكرد دولت و فرآيندهاي نظارتي مجلس شوراي 
اس��لامي از ابتداي قانون برنامه شش��م به چه ميزان 
در راستاي تقويت و ارتقاي آموزش و پرورش و توليد 
سرمايه اجتماعي و انس��اني بوده است؟ رويدادهاي 
يكسال اخير در مدارس كشور، دلالت بر تنزل سرمايه 
اجتماع��ي آموزش و پ��رورش دارد ك��ه بزرگ ترين 
تهديد براي آينده كشور به نظر مي رسد. كم توجهي 
مديران آموزش و پرورش به مس��ائل مهم و اساسي، 
سكوت نهادهاي نظارتي و »استيضاح بازي« برخي 
از نمايندگان مجل��س در مواجهه با اين وضعيت، بر 
تلخي حوادث مدارس كردستان و زاهدان مي افزايد.

براي اس��تيضاح وزير آموزش و پرورش كه قبل از آغاز 
س��ال تحصيلي تاكنون مطرح است، دلايل متعددي 

در بيش از 10 محور ذكر شده بود؛ سوال اين است كه 
در اين چند ماه و چند روز؛ چه تعداد از اين مسائل كه 
دلايل استيضاح ذكر شدند، مرتفع شدند؟ زواياي مبهم 
و تاريكي كه در اس��تيضاح وزراي آموزش و پرورش و 
پس گرفتن امضاها وجود دارد، يكي از مهم ترين دلايل 
وضعيت نامناسب كنوني آموزش و پرورش كشور است. 
لذا به نظر مي رسد براي برون رفت از وضعيت نامناسب 
آموزش و پرورش و ممانعت از تعاملات ناصحيح برخي 
نمايندگان با مهم ترين نهاد سرمايه اجتماعي و انساني 
كش��ور، ضرورت دارد كميسيون آموزش و تحقيقات 
مجلس شوراي اسلامي نسبت به تدوين شاخص هاي 
سنجش عملكرد و ارزيابي متناسب اين وزارتخانه اقدام 
كنند تا مجلس شوراي اس��لامي بتواند با شفافيت و 
قاطعيت نسبت به انجام وظايف نظارتي خود اقدام كند.
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تفاوت ديدگاه در مديريت پايتخت همچنان ادامه دارد

در آستانه سالگرد سانحه سانچيوزير راه و شهرسازي بر فعال سازي جريان توليد مسكن تاكيد كرد

3 منشا اختلاف شهرداري تهران با پليس راهور

كشتي نارگل به گل نشست افزايش سقف وام مسكن، شايد وقتي ديگر 

گروه راه و شهرسازي| آزاده كاري|
چند روز پس از آغ��از فعاليت پيروز حناچي به عنوان 
شهردار تهران، سردار رحيمي رييس پليس پايتخت 
در »باغ نگارستان« با حناچي ديدار كرد. در اين ديدار 
رحيمي درباره نزديكي فعاليت هاي پليس و شهرداري 
تهران صحبت ك��رد و گفت: »همه ما م��ی دانيم که 
بس��ياری از مأموريت های پليس و شهرداری، نزديک 
اس��ت و همکاری و هم افزايی بين پليس و شهرداری 
می تواند بسياری از مشکلات اجتماعی و انتظامی را حل 
کند. به گفته او کاهش آسيب های اجتماعی و ترافيکی 
نيازمند همکاری پليس و ش��هرداری است.« به نظر 
مي رسد، اما اين همكاري بين شهرداري و پليس هنوز 

محقق نشده است. 
به گزارش »تعادل«، زماني كه براي اولين بار بحث تغيير 
طرح ترافيك تهران مطرح ش��د، پليس راهور يكي از 
مخالفان جدي اين طرح بود و علي رغم اينكه بالاخره با 
تغيير طرح ترافيك موافقت كرد اما با آغاز دور دوم طرح 
»كاهش« موسوم به LEZ از جريمه كردن متخلفان سر 
باز زد. اصلي ترين منشا اختلاف پليس و شهرداري نيز 
بر سر زمان اجراي اين طرح و معاينه فني خودروها بود. 
شهرداري در ابتدا قصد داشت از اول آبان سال جاري 
اجراي دور دوم اين طرح را شروع كند كه بر اساس آن 
تمام خودروهاي فاقد معاينه فني براي تردد در سطح 
ش��هر بايد برگ معاينه فني داشته باشند، در غير اين 
صورت 50 هزار تومان جريمه خواهند شد. اما پليس 
معتقد  بود كه تعداد جايگاه هاي معاينه فني پاسخگوي 
نياز شهروندان تهراني نيست و همه نمي توانند تا زمان 
مقرر برگ معاينه فني دريافت كنند. گواه آن هم تشكيل 
صف هاي طولاني در جايگاه هاي معاينه فني بود. به 
دليل مخالفت پليس اجراي اين طرح چند بار به تعويق 

افتاد و نهايتا روز سوم آذر اجرايي شد.
اما همان طور كه عنوان ش��د اختلافات در همين جا 
خاتمه نيافت و پليس به دليل نبود زيرس��اخت هاي 
لازم از جمله نبود دوربين هاي كنترل كننده از جريمه 
متخلفان س��ر باز زد تا جايي كه پورسيدآقايي معاون 
حمل و نقل شهرداري عنوان كرد: تخلفات ثبت شده 
را براي پليس ارسال مي كنيم تا آن ها را جريمه كند. 
درنهايت چند روز پيش س��يد نواب حس��يني منش 
مديرعامل س��تاد معاينه فنی خودروی شهر تهران با 
اش��اره به اجرای طرح کاهش آلودگی هوای تهران از 
۳ آذر گف��ت: از آغاز اجرای طرح تاکن��ون 500 هزار 
خودروی فاقد معاينه فنی از سوی پليس جريمه شدند.

يكي ديگر از موارد محل اختلاف ش��هرداري و پليس 
راهور،اضافه كردن محدوده زوج و فرد به طرح ترافيك 
است. هر چند اين موضوع در لايحه اي كه شهرداري 
به شوراي شهر ارس��ال كرد، ديده شده بود اما هنگام 
بررسي در شوراي ش��هر ملغي اعلام شد. با اين وجود 
چندي پيش پورس��يد آقايي دوباره آن را مطرح كرد 
كه همزمان پليس و رييس راهور نسبت به آن واكنش 
نشان دادند. س��ردار رحيمی در خصوص حذف طرح 
زوج و فرد و افزايش محدوده طرح ترافيک، گفت: »به 
نظرم اگر طرحی می خواهد اجرا شود بايد در رابطه با 
آن در مراجع قانونی بحث شود، اما برخی افراد ذهنيات 
خود را اطلاع رسانی می کنند، اين موضوع حذف طرح 
زوج و فرد با قانون مغايرت دارد، اصلی ترين دس��تگاه 
در رابطه با اين موضوع پليس اس��ت چون ترافيک را 

هدايت می کند.«
سردار مهماندار رييس پليس پايتخت نيز همان زمان 

از اين مساله انتقاد كرد و گفت: »اگر قرار باشد برای زوج 
و فرد يا طرح ترافيک اتفاقی بيفتد، لازم اس��ت که اين 
درخواست به شورای ترافيک که به رياست شهردار و 
متشکل از پليس، پليس راهور، وزارت کشور، استانداری، 
معاونت حمل ونقل برگزار می شود، برسد تا پس از بحث 
و بررس��ی موضوع آن را در شورا نهايی کنيم.مطمئن 
باشيد که هرگونه تغيير ناگهانی می تواند آثار مخربی 
روی افزايش ترافيک مابقی معابر داشته باشد و نيازمند 

بررسی های دقيق است.«

  مخالفت با پولي شدن محدوده زوج و فرد
رييس پليس راهور تهران روز گذش��ته نيز نسبت به 
اعمال عوارض بر طرح زوج و فرد اعتراض كرد و گفت: به 
نظرم  فلسفه وجودی موضوع گسترش طرح ترافيک و 
زوج و فرد برای کاهش آلودگی هواست. کاهش آلودگی 
يعنی ممنوعيت ورود خودروها. در هر مقطعی به منظور 
كاهش آلودگي هوا بايد تعداد خودروها كم شود و اجازه 
ورود به آن ها داده نشود تا ترافيک کاهش يابد. اما اين 
که بخواهيم بخشی از شهر را عوارضی کنيم، با هدف 

اصلی مان تناقض دارد.
ب��ه گفته او، اگر می خواهيم آلودگ��ی هوا کاهش يابد 
بايد ممنوعيت را اعمال کنيم تا صرفاً خودروهايی که 
ماموريت خاصی مثل دستگاه های امدادی، پليس و... 
دارند يا احياناً ساکنان مناطق واقع شده در طرح، برای 
ورود مجوز داشته باشند. اين محدوده ها حتماً بايد با 

جريمه، اعمال قانون مشخص شوند.
وی در پاسخ به سوالی در خصوص نصب لايتر در سطح 
ويژه برای خودروها گفت: چراغ های ال ای دی يا لايتر 
که جلوی خودروها می گذارند مجوز ورود به خط ويژه 
نيست و ورود با آن ها تخلف محسوب می شود. ما اعلام 
کرده ايم هرکس اقدام به اين کار کرد جريمه ش��ود و 
خودروهای آنها نيز توقيف شوند. در طرح طاهر که هفته 
گذشته برگزار شد با تعدادی از خودروها که وارد خط 
شده بودند برخورد کرديم. هيچ سازمانی بدون دريافت 
مجوز از راهنمايی و رانندگی حق استفاده از ال ای دی 
در جلوی خ��ودرو ندارد.خودروهای امدادی که رنگ 
شده هستند مثل اورژانس، آتش نشانی و... روی سقف 

چراغ گردان دارند و می توانند وارد خط ويژه شوند.
او با بيان اين که دريافت مجوز ورود به خط ويژه برای 
ماشين های شخصی شرايطی خاصی دارد که به برخی 
مقامات داده می شود، گفت: خودروهايی که شخصی 
هس��تند در صورتی که مجوز داشته باشند می توانند 
وارد خط ويژه شوند اما اگر مجوز نداشته باشند به همراه 
لايتر توقيف می شوند. دستورالعمل مشخص کرده که 
آن دسته از مقامات که مجاز به ورود به خط ويژه هستند 
بايد مدارک و خلافی هايش��ان کنترل ش��ود و مجوز 

برايشان صادر شود. اين تعداد خيلی محدود هستند.
به گ��زارش »تعادل«، يك��ي ديگر از نق��اط اختلاف 
ش��هرداري با پليس به نرده هاي چهار راه وليعصر بر 
مي گردد. در زمان مديريت قاليباف بر تهران ، با ساخت 
زيرگذر چه��ارراه وليعصر كه همان زم��ان انتقادات 
بسياري بر آن وارد بود دورادور چهار راه وليعصر با نرده 
هاي آبي رنگ مس��دود و عملا ح��ق حرکت و حضور 
بخش��ی از س��اکنان که ذی نفعان اين فضای شهری 
هستند، از آن ها سلب شد.بعد از تغيير مديريت شهري 
الهام فخاري از اعضاي شوراي شهر تهران در توئيتي به 
شهروندان قول داد كه چهار راه وليعصر باز خواهد شد 
وظاهرا معاونت حمل و نقل شهرداري نيز با آن موافق 

بود. به همين دليل، شنبه ۱0آذر ماه با حضور  معاون 
حمل ونقل ترافيک ش��هرداری تهران يک قس��مت 
از چهارراه بازگشايی شد و پورس��يدآقايی در مراسم 
افتتاحيه قس��متی از چهارراه  گفت: »به نظر من يک 
تغيير رويکرد در مديريت ش��هری جديد وجود دارد 
که معتقديم ش��هر بايد از خودروها پس گرفته شود و 
به عابرين پياده داده شود. برخلاف رويکرد گذشته که 
موجب اجرای طرح زيرگذر چهارراه وليعصر شد، فرض 
بر اين بود که ماشين ها سريع تر رد شوند، از اين رو،  برای 

عابرين پياده مشکلاتی ايجاد می شد.«
اما فرداي آن پليس مجددا مس��ير بازگشايي شده را 
بست و تلاش هاي شهرداري در اين خصوص نتيجه اي 
نداش��ت. حتي ع��ده اي از معلولان و ت��وان يابان نيز 
دراعتراض به اين حركت پليس، تجمع كرده و خواستار 
برداشته شدن اين نرده ها شدند اما پليس از مواضع خود 
كوتاه نيامد و چه��ار راه وليعصر همچنان براي عابران 
پياده بسته باقي ماند.همان موقع  سردار حسين رحيمی 
درباره اين که آيا مسير و تقاطع خيابان های وليعصر و 
انقلاب برای عبور عابران پياده بازگش��ايی خواهد شد 
گفت: نخير. چرا که فلسفه س��اخت زيرگذر چهارراه 
وليعصر يا چهارراه جهان نم��ا اين بود که عبور و مرور 
جمعيت به زير سطح برود و ميلياردها تومان نيز برای 
ساخت آن هزينه ش��د تا ترافيک در آن منطقه از بين 
برود و حتی سوانح و حوادث رانندگی نيز کاهش بيابد.

به گفته او، مسائلی مانند تسهيل تردد توان يابان بايد در 
همان زيرگذر تعبيه شود.اين همه هزينه شده تا ترافيک 
مديريت شود، بنابراين بايد برای رفت و آمد معلولان، 
مسئولان شرايطی را فراهم کنند که در همان زير گذر 

مشکل تردد برايشان حل شود.
سردار مهماندار نيز روز گذش��ته در تاييد حرف هاي 
پيشين رييس پليس تهران گفت: فعلًا برنامه ای برای 
برداشتن نرده ها در مسير عابر پياده در چهارراه وليعصر 
نداريم .من هفته گذشته ماموريتی در مسکو داشتم و 

آنجا ديدم که هيچ کس از عرض خيابان يا تقاطع های 
مهم عبور نمی کند، همه جا به تعداد کافی زيرگذر ايجاد 
شده بود. در خيابان های اصلی در فواصل 200-۳00 
متری زيرگذر وجود داشت که به رمپ هايی برای عبور 
جانبازان و معلولان مجهز بود. در ايران هم بايد همين 

کار را انجام دهيم.
وی با بيان اينک��ه آيين نامه راهنمايی و رانندگی تکليف 
را مشخص کرده است عنوان کرد: در خيابان های محلی 
اولويت با عابران پياده است و در خيابان های شريانی ارتباط 
بايد از طريق زيرگذرها و روگذرها باشد تا هم ايمنی عابران 
تامين شود و هم خودروها با توقف بيش از حد باعث بيشتر 
شدن آلودگی نشوند. اگر مسير عابران پياده و سواره را با 
هم ادغام کنيم يکی از عوارض آن طولانی شدن صف های 

ترافيک و آلودگی بيشتر در شهر است.

  وجود اختلاف نظر طبيعي است
زهرا نژاد بهرام،  عضو هيات رييسه شوراي شهر در گفت 
و گو با »تعادل« عنوان كرد كه اختلاف نظر بين پليس  و 
شهرداري امري عادي است و با برگزاري جلسات و گفت 
و گو به دنبال پايان بخشيدن به اين اختلاف ها هستيم. 
نژاد بهرام در اين باره عنوان كرد: نظر شهرداري بر اين 
است كه به منظور كاهش آلودگي هوا و نيز جلوگيري 
از آلودگي هاي بيش��تر محدوده زوج و فرد نيز بايد به 
طرح ترافيك اضافه شود تا تردد خودروهاي شخصي 
به اين مناطق كمتر ش��ود.طبيعي است براي اجرايي 
ك��ردن اين موضوع يكي از بخش هاي��ي كه بايد با آن 
هماهنگ شويم  پليس راهور است.اين كه رويكرد مورد 
نظر شهرداري رويكرد درستي است يا خير يك بحث 
است اما هماهنگي با سازمان هاي مرتبط از جمله پليس 
راهور بحث جداگانه بس��يار مهمي است زيرا اجرايي 
كردن اين اقدام بدون هماهنگي نهادي ذي ربط عملا 

امكان پذير نيست.
نژاد بهرام با تاكيد بر اين كه مبناي عملكرد شهرداري 

قانون است، تصريح كرد: به گفته آقاي پورسيدآقايي 
اعمال ع��وارض بر محدوده زوج و فرد در قانون آورده 
شده است و براي اجرا بايد مصاديق قانوني آن مشخص 
ش��ود. لازم به يادآوري است كه اجراي طرح ترافيك 
جديد نيز با هماهنگي پليس راهور انجام شد و نيز به 
تصويب شوراي عالي ترافيك هم رسيده بود.بنابراين 
بايد مكانيزم ها از سوي ش��وراي عالي ترافيك مورد 
پذيرش قرارگيرد و در مرحله اجرا نيز حتما با پليس 
تهران و نيز پليس راه��ور هماهنگي هاي لازم انجام 

خواهد شد.
او با تاكيد بر اين كه ش��هرداري هي��چ گونه تقابلي با 
پليس راهور ندارد، اظهار كرد: پليس و شهرداري همراه 
يكديگرند و چنانچه اين همكاري بين نهادهاي مرتبط 
در ش��هر تهران وجود نداشته باشد اصولا كاري پيش 
نمي رود. هر چند در شهر بيشترين مسووليت بر عهده 
شهرداري است اما اختلاف نظر در هر كاري وجود دارد. 
مهم اين است كه پليس در جهت بهبود شرايط عمل 
مي كند و تلاش شهرداري نيز اين است كه پاسخگوي 

مطالبات شهروندان باشد.
نژادبه��رام در ارتباط ب��ا باز كردن چه��ار راه وليعصر 
ني��ز توضيح داد: تا كنون نامه هاي مختلفي از س��وي 
كمپين هاي مختلف به خصوص كمپين هاي مرتبط 
با توان يابان به دست ما رسيده كه خواستار بازگشايي 
چهار راه وليعصر ش��ده اند. زيرا امكان تردد از زيرگذر 
براي آن ها وجود ندارد و بايد از عرض خيابان عبور كنند. 
ما نيز در برابر مردم مس��ووليم و مطمئنم اين موضوع 
با هماهنگي بيش��تر بين پليس، مردم و شهرداري به 
سرانجام خواهد رسيد.زيرا رويكرد پليس ارائه خدمات 
به مردم است و ما نيز به پليس اعتماد داريم و همكاري 
پليس و شهرداري بسيار نزديك است.تا جايي كه مي 
دانم نشس��ت هاي متعددي بين پليس و شهرداري 
صورت گرفته است و مطمئنم با تداوم اين نشست ها به 
يك راهكار مشترك و مورد پسند مردم خواهيد رسيد.

درحالي كه افزايش چش��مگير قيمت ها، توان اقتصادي 
خانوارها را كاهش داده و رش��د ميزان تس��هيلات خريد 
مس��كن مي تواند به متقاضيان كمك كند اما وزير راه و 
شهرسازي با اشاره به اينكه وام مسكن ممكن است افزايش 
نيابد، گفت: بايد براي پروژه هاي نيمه تمام، متناسب سازي 

وام انجام شود.
به گزارش مهر،  محمد اسلامي در خصوص افزايش قيمت 
مسكن در ماه هاي اخير، اظهار كرد: نكته مهم براي وزارت 
راه و شهرسازي فعال سازي جريان توليد مسكن است كه 
تكميل 500 هزار واحد مسكوني مهر و ۴00 هزار واحد 
جديدي كه ابلاغ و با حضور رييس جمهور رونمايي شد، 
نقطه آغازي بوده كه تحرك در توليد مسكن را پايه گذاري 

كرده است.
او افزود: دول��ت اقدامات لازم را انج��ام مي دهد تا بتوان 
اقشار متوس��ط و كم درآمد توس��ط فعالان اقتصادي و 

مسكن سازها را خانه دار كرد.
وزي��ر راه و شهرس��ازي همچني��ن با اش��اره به طرح 
بازآفريني مناطق ناكارآمد ش��هري گف��ت: در برنامه 
ششم توسعه بازآفريني 270 محله با احداث ۱00 هزار 
واحد مسكوني مورد هدف قرار گرفته و به استانداري ها 

نيز ابلاغ شده است. 
او با اشاره به اينكه در طرح بازآفريني سه هدف احياي بافت 
واجد ارزش، تكميل سرانه ها با كمك شهرداري ها و احداث 
واحدهاي مسكوني در نظر گرفته شده است، يادآور شد: 
در اين طرح احداث واحدها توس��ط مردم يا شركت هاي 

توسعه گر انجام مي شود. 
اين مقام مس��وول در خصوص مصوبات ش��وراي عالي 
معماري و شهرس��ازي، گفت: مصوبه هاي اين ش��ورا در 
حكم قانون اس��ت و بايد اجرايي ش��وند و در صورتي كه 
مش��كلي در اين زمينه بود بايد از سوي استانداران مورد 

پيگيري قرار گيرد. 
وزير راه و شهرسازي در خصوص طرح هاي جامع شهرهاي 
زير 50 هزار نفر گفت: اين طرح در شوراي عالي معماري 
و شهرس��ازي به توافق نرس��يد اما با تغييرات داده شده 
قرار اس��ت تصويب طرح هاي جامع اين دسته شهرها به 

استانداران تفويض شده و دبيرخانه آنها نيز در ادارات كل 
راه و شهرسازي مستقر شود. 

اسلامي با تاكيد بر لزوم كنترل بر ساخت و سازها در حومه 
ش��هرها، اضافه كرد: متاسفانه در حال حاضر كنترلي در 
حوزه شهرسازي و ساخت و سازها در اطراف شهرها وجود 
ندارد اين درحالي اس��ت كه اگر ش��هرهاي كشور داراي 
طرح جامع باشند بايد شاهد هيچ گونه ساخت و ساز هاي 

غيرقانوني در آنها نخواهيم بود. 
وزير راه و شهرسازي، در ادامه آزادراه ها را ايمن ترين نوع 
از جاده ها دانست و گفت: توسعه آزادراه و بزرگراه از سوي 
بخش خصوصي و جذب سرمايه گذاران در اين حوزه در 

دستور كار اين وزارتخانه قرار دارد.
اسلامي تاكيد كرد: از سرمايه گذاران و بخش هاي خصوصي 
دعوت مي كنيم تا منابع مالي خود را براي احداث و توسعه 
آزاد راه ها بياورند تا علاوه بر گسترش چنين طرح هايي در 
كشور، ش��اهد افزايش سطح رضايتمندي مردم و بهبود 

كيفي در حوزه حمل و نقل جاده اي نيز باشيم. 

او ادامه داد: البته بايد ظرفيت ارايه خدمات رفاهي موجود 
در آزادراه ها را هم مدرن و به روز كنيم.

  شناسايي 3300  نقطه حادثه خيز 
وزير راه و شهرسازي گفت: ۳ هزار و ۳00 نقطه حادثه خيز 
تاكنون در راه هاي كشور شناسايي شده اند كه براي رفع 

و اصلاح آنها به 6 هزار ميليارد تومان اعتبار نياز است.
اس��لامي افزود: در حال حاضر اين وزارتخانه داراي رقم 
قابل توجه200 هزار ميليارد تومان طرح نيمه تمام و در 
حال اجراست كه نشان از حجم بالاي كار در حوزه عمراني 

كشور دارد.
او ادامه داد: در حال حاضر 2۱7 هزار كيلومتر راه در كشور 
وجود كه ۱70 هزار كيلومتر آن راه هاي فرعي و روستايي 
هستند كه بهسازي و نگهداري از آنها مستلزم هزينه هاي 

سرسام آوري است. 
وزير راه و شهرسازي با بيان اينكه تلاش داريم ايمن سازي 
راه هاي كشور را در محورهاي پرترافيك با جديت بيشتري 
نسبت به گذشته عملياتي كنيم، گفت: بايد با تركيبي از 
اقدامات فيزيكي شامل اصلاح هندسي، كنترل تقاطع ها 
و هوشمندسازي آنها و تقويت كنترل پليس را براي ايمني 

مسيرهاي ارتباطي شاهد باشيم. 
او اضافه كرد: با ايجاد برخي تغييرات در شانه حاشيه راه ها 
مي توان نقطه امني را براي جلوگيري از حوادث جاده اي 

ايجاد كرد. 
وزير راه و شهرسازي همچنين گفت: در حال حاضر با همت 
دستگاه هاي ذي ربط وضع آسفالت تمامي جاده هاي كشور 
اسكن شده است و براساس اولويت هاي ترافيكي، عمليات 

روكش آسفالت در آنها در دستور كار قرار دارد. 
اسلامي، اعتبارات راه هاي روستايي كشور در سال جاري 
را 60 ميليارد تومان عنوان كرد و گفت: اين ميزان بودجه 
در برابر قراردادهاي منعقد شده وزارت راه و شهرسازي با 
پيمانكاران بسيار ناچيز است اما در لايحه بودجه سال 98 
يك مدل استاني طراحي شده تا ضمن ارتقاي اعتبارات 
راه هاي روستايي شاهد رش��د و پيشرفت طرح هاي اين 

حوزه باشيم. 

در آس��تانه سالگرد سانحه كشتي سانچي و از دست دادن 
۳۱ تن از هموطنانمان، پنج شنبه هفته گذشته يك كشتي 
تجاري در دهانه اسكله بندر شهرستان آستارا، تعادل خود را 
از دست داد و در حال غرق شدن بود، اما با رسيدن يدك كش 
از بندرانزلي و تلاش نيروهاي اسكله و پايگاه نيروي دريايي 

ارتش، كشتي يادشده به ساحل منتقل شد.
اين كشتي تجاري با نام نارگل با ظرفيت 2 هزار و 50 تن، 
بعد از بارگيري كاشي و موزاييك به مقصد يكي از بندرهاي 
كشورهاي حوزه درياي خزر، در حال ترك بندر آستارا دچار 

نفوذ آب شد و تعادل خود را از دست داد.
معاون امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي با بيان اينكه 
كل عمليات نجات در س��انحه مربوط به كشتي »نارگل« 
توسط اين سازمان انجام شد، اعلام كرد: اين كشتي با كمك 
گروه هاي امدادي سازمان بنادر و دريانوردي به كنار اسكله 

منتقل شده است.
به گزارش سازمان بنادر و دريانوردي، هادي حق شناس در 
تشريح آخرين وضعيت كشتي نارگل گفت: اين كشتي از 
آستارا به سمت باكو در حركت بود كه به دليل مشكل فني 
كه هنگام خروج از دهانه بندر رخ داد، از پاشنه كشتي دچار 

آب گرفتگي شد.
او اظهار كرد: س��اعت ۴:۳0 روز جمعه با كمك گروه هاي 

امدادي س��ازمان بنادر و دريانوردي از بندر انزلي، ش��امل 
يدك كش و پمپ هاي قوي تخليه آب و ش��ركت هدايت 

كشتي، كشتي نارگل به كنار اسكله منتقل شد.
حق شناس ادامه داد: بلافاصله عمليات سبك سازي كشتي 
آغاز و بخشي از بار آن تخليه شد. از اين لحظه به بعد مسووليت 
كشتي نارگل بر عهده شركت كشتيراني درياي خزر است تا 

تعمير آن را آغاز و مجددا براي سفر آماده شود.
معاون امور دريايي سازمان بنادر و دريانوردي با اشاره به اينكه 
هم اكنون هيچ مشكلي براي كشتي نارگل وجود ندارد، تاكيد 
كرد: هيچ گونه مشكلي در اين سانحه براي خدمه كشتي 
ايجاد نشد و كل عمليات نجات در اين سانحه توسط سازمان 
بنادر و دريانوردي انجام گرفت. گفتني اس��ت غرق شدن 
كشتي در بندر آستارا سابقه ندارد و اين بندر چند منظوره به 
عنوان نخستين بندر بخش خصوصي كشور نزديك ترين و 
مقرون به صرفه ترين مسير و حلقه اتصال تجارت و حمل و 
نقل كالا بين سه قاره آسيا، آفريقا و اروپاست و براي تخليه 
و بارگيري كشتي هاي 2 هزار و 500 تني پيش بيني شده و 
پس از تكميل، ظرفيت پذيرش همزمان پنج كشتي در پنج 

اسكله اختصاصي را خواهد داشت.
كشتي نارگل متعلق به شركت كشتيراني درياي خزر است 

و حدود ۳0 سال سن دارد و بيش از 88 متر طول دارد.

 Sat. Dec 22.  شنبه    اول دي 1397   14 ربيع الثاني 1440  سال پنجم    شماره   1275  2018 

 اعضای جديد 
پيمان  مونترال 1999

جلوگيري از ساخت و ساز  
غير مجاز در سواحل 

 تزريق۸0 ميليارد تومان اعتبار 
به مسكن مهر پرديس

بی ش��ک يکی از دلايلی 
که الحاق ايران به پيمان 
مونترال ۱999 را توجيه 
می کن��د، قبول عمومی 
اين پيمان در سطح جهان 
اس��ت. تا اواس��ط مرداد 
امسال، پيمان مونترال، 
۱۳2 عضو داشت. الحاق 
روس��يه، چاد، اندونزی، 
تايلند و اوگاندا به پيمان 
مونترال و تصويب آن توسط نيجر، سودان، موريس و 
سوآزيلند و غنا در يکی دو سال اخير، برای ما حکايت 
از آن دارد که کش��ورهای باقی مانده نيز به سرعت و 
در همين سال ها، تسليم سيس��تم مونترال ۱999 

خواهند شد. 
هنوز 5 ماه از زمان طرح فرضيه يادشده نمی گذرد که 
سه کشور ديگر نيز به اين پيمان پيوسته اند. اين سه 
کشور، تونس، ويتنام و نپال هستند. با الحاق اين سه 
کشور، تعداد اعضای پيمان مونترال به ۱۳5رسيده 
اس��ت. پيمان از اواخر نوامبر سال 20۱8 نسبت به 
تونس و ويتنام لازم الاجرا ش��ده است و درخصوص 
نپال نيز از ۱5 دسامبر 20۱8، لازم الاجرا خواهد شد. 
غير از تونس، ويتنام و نپال هر دو از حق شرط )رزرو( 
مندرج در ماده 57 پيمان به طور کامل استفاده کرده  
و در س��ند الحاق، اراده خود را نسبت به عدم اعمال 
کنوانسيون بر دسته ای از اقسام حمل و نقل هوايی 
بين المللی که در اين ماده مقرر است، اظهار كرده اند. 
بر بنياد ماده 57 پيمان مونترال، هيچ تحديد تعهد 
يا تحفظی نسبت به اين کنوانسيون صورت نخواهد 
گرف��ت، مگر آنکه دولت عضو در هر زمان با ارس��ال 
اخطاريه ای به مرجع توديع اس��ناد، يعنی سازمان 
بين المللی هواپيمايی کش��وری )ايکائو( اعلام کند 
که اين کنوانسيون نسبت به يک يا هر دو مورد ذيل 
اعمال نمی شود:  آن دسته از حمل و نقل های هوايی 
بين المللی که مستقيماً توسط دولت عضو به منظور 
اهداف غيرتجاری و در ارتباط با تکاليف و وظايف او به 

عنوان يک دولت حاکم، انجام و اجرا می شود.
آن دسته از حمل و نقل های اشخاص، کالا و بار برای 
مقامات نظامی، به وسيله هواپيمای به ثبت رسيده و 
يا اجاره شده توسط دولت عضو که کل ظرفيت آن از 
سوی چنين مقاماتی يا از طرف آنها، رزرو شده باشد.  
با اينکه غايت مطلوب، عدم استفاده دولت های عضو 
از حق ش��رط مندرج در اين ماده است، ولی واقعيت 
به گونه ای ديگر است، زيرا کشورهای مختلفی از اين 
حق شرط به طور کامل استفاده کرده اند. با اين حال 
به نظر می رسد که بايد به يک راه حل وسط يا متعادل 
تن داد. اين راه  حل ميانی، استفاده از حق شرط نسبت 
هوان��وردی نظامی و ترک آن نس��بت به هوانوردی 
دولتی است. در توجيه اين تفکيک و تبعيض می توان 
به »قاعده تبعيت هوان��وردی دولتی غيرنظامی از 
مقررات هوانوردی کش��وری«- که به نظر ما يکی از 
قواعد پذيرفته شده در حقوق هوايی است- استناد 
كرد. کانادا، ش��يلی و مال��زی از اين ضابطه متعادل 

پيروی کرده اند. 

به منظور جلوگيري از س��اخت و سازهاي غيرمجاز 
در سواحل استان سيس��تان و بلوچستان، گشت و 

بازرسي هاي تخصصي در اين منطقه انجام مي شود.
به گزارش ايلنا،   اقدام��ات لازم در خصوص افزايش 
آگاهي عمومي در ارتباط با حق حاكميتي و نظارت 
سازمان بنادر و دريانوردي بر سواحل، بنادر و سازه هاي 
دريايي صورت پذيرفته و  اداره كل بنادر و دريانوردي 
استان سيستان و بلوچستان، با رويكرد تعاملي نسبت 
به راهنمايي، اطلاع رساني و مكاتبه با صاحبان صنايع 

دريايي اقدامات لازم را انجام مي دهد.
سواحل استان تحت حفاظت و نظارت كارشناسان 
نظارتي س��واحل و بنادر استان است  تا اين سواحل 
ارزش��مند بر مبناي طرح جامع ICZM )مديريت 
يكپارچه مناطق ساحلي( محافظت شوند و تصرفي 

در حقوق مردم و دولت صورت نپذيرد.

مديرعامل شركت عمران شهر جديد پرديس، درباره 
راهكارهاي تأمين منابع مال��ي تكميل پروژه هاي 
مسكن مهر اين ش��هر گفت: دو اقدام را بطور جدي 
در دستور كار داريم كه شامل افزايش وام متقاضيان 
از محل منابع بانك عامل بخش مسكن و همچنين 
بازگرداندن 80 ميليارد تومان از آورده هاي متقاضيان 
مس��كن مهر پرديس اس��ت كه در گذشته صرف 
احداث زيرساخت ها شده بود.  سيد مهدي هدايت 
در گفت وگو با مهر اظهار كرد: در حال حاضر احداث 
5000 واحد مسكن مهر پرديس به پايان رسيده اما 
مشكل نصبيات مانند آسانسور، پكيج و شيرآلات 
را داريم كه بطور متوس��ط، هر واحد بين ۱5 تا 20 
ميليون تومان براي تكميل اين نصبيات، منابع نياز 
دارد. او در خص��وص انتقال اضاف��ه ثبت نامي هاي 
مسكن مهر پرديس به پرند و هشتگرد تصريح كرد: 
قرار است اين روند صرفاً با توافق متقاضي انجام شود 
و اگر متقاضيان راضي نباش��ند، مجبور به انجام آن 
نخواهند بود. هدايت اظهار كرد: شركت عمران شهر 
جديد پرديس با قرارگاه سازندگي خاتم الانبياء )ص( 
در موضوع احداث متروي پرديس همكاري مي كند 
و علاوه بر اين پروژه، چند پروژه زيرساختي ديگر را 
هم با يكديگر تكميل خواهند كرد. او تأكيد كرد: قرار 
نيست قرارگاه، مسكن مهر پرديس را تكميل كند. 
معمولًا قرارگاه در مس��ائل اجتماعي مانند مسكن 

مهر ورود نمي كند.

میلاد صادقی
پژوهشگر حقوق 

هوافضا

ايرانشهر
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روحاني خواستار گذار از »تجارت ترجيحي« به »تجارت آزاد« در روابط اقتصادي ايران و تركيه شد

صندوقي براي تهاتر كالا با همسايه شمال غربي 
تعادل|

»روابط تجاري ميان ايران و تركيه به زودي شاهد جهش 
خواهد بود.« اين شايد جان كلام نتايج ديداري باشد كه به 
تازگي، ميان روساي جمهور دو كشور برگزار شد. ديدار ميان 
حسن روحاني و رجب طيب اردوغان و تشكيل پنجمين 
ش��وراي عالي روابط راهبردي ميان دو كشور اما در حالي 
صورت گرفت كه در نخس��تين نشس��ت اين شورا، ايران 
و تركيه براي برقراري روابط تج��اري 30 ميليارد دلاري 
برنامه ريزي كرده بودند، رقمي كه نه تنها محقق نشده، كه 
راهي دراز تا تحقق آن باقي مانده است. حل نشدن »مسائل 
بانكي«، »معضلات ارزي«، »مش��كلات حمل و نقل كالا 
ميان دو كشور« و البته كاهش جدي واردات ايران از تركيه 
به دليل افت قدرت خريد مصرف كنندگان ايران و همزمان 
كاهش صادرات ايران به تركيه، از اصلي ترين دلايل عدم 
تحقق هدف گذاري 30 ميليارد دلاري در مس��ير تجارت 
دو كش��ور عنوان شده اس��ت. ايران اما »تأمين دراز مدت 
انرژي تركيه«، »تأسيس شهرك هاي صنعتي مشترك« 
و »استفاده از ظرفيت هاي جغرافياي دو طرف« را از جمله 
فرصت هاي پيش رو براي تحقق هدف گذاري هاي تجاري 
مي داند و البته روحاني بر اين نكته هم تأكيد مي كند كه دو 
كشور بايد از »تجارت ترجيحي« به سمت »تجارت آزاد« 
حركت كنند. از ديگر س��و اما رييس اتاق بازرگاني ايران 
كه در صدر يك هيات اقتصادي 40 نفره در اين همايش 
حضور داشت، پيش��نهادات تازه اي براي طرف تركيه اي 
داشت: »ايجاد يك صندوق تهاتر كالا« ميان دو كشور و نيز 
تشكيل يك كارگروه تخصصي براي برطرف شدن نواقص 

و كاستي هاي توافقنامه تجارت ترجيحي ايران و تركيه.

 حركت از »تجارت ترجيحي«
به »تجارت آزاد«

صبح روز پنجشنبه هفته گذش��ته، رييس جمهور ايران 
به دعوت همتاي تركي��ه اي خود و در ص��در يك هيات 
بلندپايه سياسي و اقتصادي وارد تركيه شد تا در پنجمين 
جلسه شوراي عالي روابط راهبردي ايران-تركيه شركت 
كند. در اين س��فر، كه هدف اصلي آن بهبود و گس��ترش 
رواب��ط اقتصادي و تجاري ميان دو كش��ور بود اما هياتي 
متشكل از فعالان اقتصادي بخش خصوصي، به سرپرستي 
غلامحسين شافعي، رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن 
و كش��اورزي ايران نيز رييس جمهور را همراهي كردند. 
از مجموعه هيات دولت نيز محمود واعظي، رييس دفتر 
رييس جمه��ور و وزراي نفت، خارج��ه، صنعت، معدن و 
تجارت، امور اقتصادي و دارايي، نيرو، راه و شهرس��ازي و 

همچنين رييس كل بانك مركزي حضور داشتند. 
حسن روحاني شامگاه پنجشنبه در جمع تجار و فعالان 
اقتصادي ايران و تركيه، حضور روس��اي جمهور در جمع 
فعالان بخش خصوصي دو كشور را نشانه بالاترين حمايت 
از همكاري تجار ايران و تركيه دانس��ت و با تاكيد بر اينكه 
»بايد از تجارت ترجيحي به س��مت تجارت آزاد برويم«، 
گفت: آم��اده حمايت و تامين ش��رايط لازم براي حضور 
سرمايه گذاران ترك در بازار انرژي هستيم. رييس جمهور 
با اشاره به اينكه امروز ظرفيت ها براي فعاليت هاي تجاري 
و اقتصادي دو كشور شايد از هر زمان ديگري بيشتر باشد، 
افزود: اگر چه منطقه ما دچار ناآرامي و آشوب است اما ايران 
و تركيه كشورهاي امني هستند و مصمم هستيم امنيت 
و ثبات را ب��ه كل منطقه بازگردانيم و در اين راس��تا طي 
س��ال هاي اخير همكاري هاي خوبي براي ايجاد امنيت و 
مبارزه با تروريسم انجام داده ايم. روحاني گام دوم در مسير 
توسعه روابط تهران-آنكارا را ايجاد زمينه و تسهيلات لازم 
براي فعاليت اقتصادي دانس��ت و گفت: دو طرف تصميم 
گرفتيم تسهيلات بيشتري براي ورود و خروج و فعاليت 
بازرگانان و مردم دو كش��ور فراهم كني��م و در مذاكرات 

امروز در ارتباط با ايجاد تسهيلات بانكي، پولي و ارتباطات 
اقتصادي بين دو كشور تصميمات خوبي اتخاذ كرديم.

رييس جمهور با اش��اره به اينكه فعاليت اقتصادي بدون 
تس��هيلات مالي امكان پذير نيس��ت، گفت: در شرايطي 
مي توانيم به هدف 30 ميليارد دلاري برسيم كه شرايط و 
تسهيلات مالي بين دو كشور مناسب باشد و در اين زمينه 
موسسات، بانك ها، صندوق، بيمه، كشتيراني و حمل و نقل 
مي تواند نقش سازنده اي ايفا كند. روحاني در ادامه همكاري 
دو كشور در زمينه انرژي را مورد اشاره قرار داد وگفت: در اين 
مساله مهم اقتصادي، همكاري و هماهنگي هاي خوبي بين 
دو كشور وجود دارد و آمادگي داريم انرژي كشور تركيه را 
براي بلندمدت، تأمين كنيم و هر مقدار كه تركيه نياز داشته 
باشد، ايران در اين زمينه كاملا آمادگي دارد از ظرفيت ها و 
امكانات خود استفاده كند. رييس جمهور با تأكيد بر حمايت 
دو كشور از سرمايه گذاري هاي مشترك و بخش خصوصي، 
نيز گفت: تصمي��م امروز در رابطه با ايجاد ش��هرك هاي 
صنعتي در اين راس��تا بوده كه بتوانيم از امكانات يكديگر 
براي رشد و توسعه صنعتي استفاده كنيم و بي ترديد در ساير 

زمينه هاي اقتصادي و تجاري نيز اين آمادگي وجود دارد.
بنابه اظهارات روحاني، ايران از فعاليت و س��رمايه گذاري 
تركيه در بخش هاي پالايش��گاهي، پتروشيمي و صنايع 
بالادستي و پايين دستي انرژي حمايت مي كند و آمادگي 
دارد، مواد، زمين و امكانات لازم را در اختيار آنان قرار دهد. 
رييس جمهور با اشاره به اهميت جغرافيايي ايران و تركيه 
و استفاده از اين ظرفيت در راستاي منافع دو ملت گفت: 
تركيه به درياي سياه و مديترانه و ايران به درياي خزر، خليج 
فارس و درياي عمان دسترسي دارد و اين شرايط جغرافيايي 
مناسبي است كه سرمايه گذاران مي توانند از آن به بهترين 
نحو استفاده كنند. روحاني اتصال شرق به غرب )آسيا به 
اروپا( از طريق اتصال خط��وط راه آهن را مورد تأكيد قرار 
داد وگفت: اتصال و تنوع در خطوط راه آهن، دريچه واحد 
گمركي و تسهيلات حمل و نقل مي تواند شرايط را براي 
توسعه روابط اقتصادي بين دو كشور هر چه بيشتر فراهم 
سازد. رييس جمهور تجارت آزاد و نرخ هاي ترجيحي را از 
اهداف ايران و تركيه براي توسعه روابط اقتصادي دانست 
و گفت: امروز اين هدف در برخي اقلام محقق شده و بايد 
سطح و ميزان اين اقلام را هر چه بيشتر توسعه دهيم تا جايي 
كه به نقطه تجارت آزاد در منطقه دست يابيم و بي ترديد اين 
شرايط به نفع منطقه و دو ملت است و در اين زمينه مناطق 
آزاد و استفاده از ظرفيت هاي آن مي تواند بسيار موثر باشد.

در اي��ن هماي��ش همچني��ن رج��ب طي��ب اردوغان 
رييس جمهور تركيه نيز با اش��اره به وج��ود روابط چند 
جانبه و وس��يع بين ايران و تركيه گفت: هدف تركيه اين 
است كه س��طح روابط اقتصادي خود را با ايران به سطح 
روابط سياسي ارتقاء دهد. رييس جمهور تركيه تسريع در 
اجراي تجارت ترجيحي را مورد تأكيد قرار داد و گفت: سفر 
روحاني به تركيه مي تواند نقطه عطفي در توسعه تجارت 
ترجيحي بين دو كشور باشد. رييس جمهور تركيه تصريح 
كرد: تركيه تحريم ها را قبول ندارد و هيچ كس نمي تواند به 
دليل آن از تركيه انتظار داش��ته باشد كه روابط اقتصادي 
ب��ا ايران را كاهش دهد و امروز در چارچوب همبس��تگي 
متقابل مصمم هستيم همكاري ها و سرمايه گذاري هاي 
مشتركي را با حمايت از بخش هاي خصوصي انجام دهيم و 
لازم است نقشه راهي را براي اين همكاري ها ترسيم كنيم 
و بدون ترديد مي توانيم تهديد را به فرصت تبديل كنيم و 
در اين راستا فعالان اقتصادي به موضع محكم تركيه عليه 

تحريم ها باور داشته باشند.

 پيشنهاد پارلمان بخش خصوصي ايران
غلامحسين شافعي، رييس اتاق بازرگاني، صنايع، معادن و 
كشاورزي ايران كه در صدر هياتي 40 نفره از فعالان بخش 

خصوصي همراه با رييس جمهور به تركيه سفر كرده بود، اما 
طي سخناني در اين همايش، ضمن اشاره به روند صعودي 
و نزولي حجم مبادلات تجاري ميان دو كشور، خواستار 
حذف تدريجي موانع موجود در حمل و نقل دو كشور اعم 

از زميني، ريلي و هوايي شد.
بنابه آمار اعلامي، حجم مبادلات تجاري ميان دو كشور 
تركيه و ايران در سال ۲0۱۲ به ركوردي بي سابقه دست 
يافته و به ۲۱.۹ ميليارد دلار رسيده بود. در سال ۲0۱3 با 
كاهشي شديد و تحت تاثير تحريم ها عليه ايران به ۱4.۵ 
ميليارد دلار كاهش يافت. اين افت در سال ۲0۱4 نيز ادامه 
يافت و حجم تبادلات بازرگاني به ۱3.۷ ميليارد دلار رسيد. 
دو كشور در آغاز سال ۲0۱۵ ميلادي به توافق رسيدند تا 
سطح مبادلات تجاري في مابين را ارتقاء دهند؛ توافقي كه 
شامل كاهش تعرفه هاي گمركي صدها كالا شد. هدف 
تعيين شده، رسيدن به ميزان 3۵ ميليارد دلار در سال بود.

 توافق برجام كه باعث برداشته شدن تحريم ها شد، اميدها 
را براي رفع موانع مهم بر سر راه مبادلات تجاري دو طرف، 
افزايش داد. با اين حال، ب��ا وجود تحولات مثبت، حجم 
بازرگاني دوجانبه طي س��ال هاي ۲0۱۵ و ۲0۱۶ باز هم 
تنزل يافت و به ترتيب به ۹.۷ و ۹.۶ ميليارد دلار رس��يد. 
در سال ۲0۱۷ و به موازات بهبود روابط دو كشور، حجم 
مبادلات تجاري نيز سير صعودي به خود گرفت و به ۱0.۷ 
ميليارد دلار رسيد كه نسبت به سال ماقبل آن ۱.۱ ميليارد 

دلار افزايش داشت.
شافعي اما پيشنهادهايي هم براي حل مشكلات ايجاد شده 
در زمينه مبادله كالا ميان دو كشور داشت. به گفته او، تهاتر 
كالا از طريق ايجاد »صندوق كالا« در راستاي بهره مندي از 
ارزهاي ملي دو كشور مي تواند مناسبات تجاري و اقتصادي 
دو كشور را توسعه دهد. شافعي، همچنين پيشنهاد كرد 
براي برطرف شدن نواقص و كاستي هاي توافقنامه تجارت 
ترجيحي ايران و تركي��ه، كارگروهي تخصصي ميان دو 
طرف ايجاد شود. رييس اتاق ايران ادامه داد: سرمايه گذاري 
مش��ترك در ايران به منظور توليد كالاهاي مشترك با 
هدف صادرات به كش��ورهاي منطقه نيز مي تواند زمينه 
نفوذ دو كشور به بازارهاي كشورهاي ثالث به خصوص در 
منطقه را ايجاد كند. به اعتقاد شافعي، تشكيل كارگروهي 

تخصصي براي برطرف شدن نواقص و كاستيهاي توافقنامه 
تجارت ترجيحي ايران و تركيه با مشاركت و هم انديشي 
نمايندگان مطلع بخش هاي خصوصي دو كش��ور باعث 
خواهد شد تا تجار با اطمينان بيشتر نسبت به اقدامات و 
حمايت دولت ها گام هاي موثرتري را در افزايش مبادلات 

تجاري دوجانبه بردارند.

 پاشنه آشيل هاي تجارت تهران - آنكارا
ديدار روس��اي جمهور ايران و تركيه با محوريت مباحث 
اقتصادي اما در حال��ي صورت گرفت كه حجم مبادلات 
تجاري ميان دو كشور، همچنان كمتر از هدف گذاري ها 
اس��ت. با اين هم��ه، به نظر مي رس��د، با اجرايي ش��دن 
پيشنهادهاي اقتصادي رييس جمهور و رييس اتاق ايران 
مي توان روند نزولي تجارت دو كش��ور در س��ال جاري را 

متوقف و به سمت تحقق هدف گذاري ها هدايت كرد.
در چند ماه گذشته، كاهش ارزش ريال موجب از دست 
رفتن مزيت رقابتي كالاهاي تركيه اي در بازار ايران شده 
اس��ت. به عبارت س��اده تر، افت تقاضا براي خريد كالاي 
وارداتي به دليل كاهش ق��درت خريد مصرف كنندگان 
ايراني موجب ش��ده حجم كالاهاي وارد شده از تركيه به 
ايران، دچار افت جدي شود. از سوي ديگر، مشكلات بانكي 
و همچنين الزام پيمان سپاري ارزي براي صادركنندگان 
باعث شده اس��ت بخش قابل توجهي از صادرات ايران به 
تركيه با بلاتكليفي و مشكل مواجه شود به گونه اي كه وزن 
صادرات از ايران به تركيه در 8 ماه نخست امسال ۶۷ درصد 
افت كرده است. اين در حالي است كه آمارهاي منتشر شده 
از سوي اداره آمار تركيه نيز از افت تجارت دوجانبه حكايت 
دارد و نشان مي دهد مبادلات تجاري ايران و تركيه در ۱0 
ماهه ۲0۱8 نسبت به مدت مشابه سال قبل با كاهش ۱0 
درصدي مواجه ش��ده و هدف گذاري افزايش چشمگير 
مبادلات دو كشور را با چالش مواجه كرده است. براساس 
اين داده ها مبادلات تجاري دو كشور كه از ژانويه تا اكتبر 
۲0۱۷ حدود ۹.۲ ميلي��ارد دلار بود در ۱0 ماهه منتهي 
به اكتبر ۲0۱8 به 8.۲۵ ميليارد دلار كاهش يافته است. 
بررسي ها نشان مي دهد، در اين دوره زماني صادرات كالا 
از تركيه به ايران ۲۲ درصد كاهش داشته و از ۲.۶ ميليارد 

دلار در ۱0 ماهه سال گذشته ميلادي به حدود ۲ميليارد 
دلار در ۱0 ماهه نخست امسال رسيده است.

از سوي ديگر صادرات ايران به تركيه نيز در اين دوره ۱0 
ماهه با افت ۵.۶ درصدي نسبت به مدت مشابه سال قبل 
مواجه ش��ده و از حوالي ۶.۶ ميليارد دلار به ۶.۲ ميليارد 
دلار رسيده است. بر اساس اطلاعات اداره آمار تركيه، در 
۱0 ماهه امسال، ايران بيستمين مقصد صادراتي تركيه و 
هفتمين تأمين كننده كالاهاي موردنياز اين كشور بوده 
است. از اين سو، اما در 8ماهه۱3۹۷، بر اساس آمارهاي 
گمرك ايران، جمهوري تركيه با يك پله نزول نسبت به 
سال قبل، شش��مين مقصد كالاهاي صادراتي ايران به 
شمار مي رود، درحالي كه در سال گذشته تركيه پنجمين 
 مقصد صادراتي ايران بوده اس��ت. بر اساس آمارها، در
 8 ماهه امس��ال، صادراتي كالا از اي��ران به تركيه با افت
۶۷ درص��دي در وزن و كاه��ش 33 درصدي در ارزش 
مواجه شده است. در حوزه واردات نيز درحالي كه تركيه 
در س��ال ۱3۹۶، چهارمين مب��دأ واردات كالا به ايران 
محسوب مي ش��د، در 8 ماهه امس��ال با دو پله نزول به 
ششمين مبدأ واردات كالا به ايران تبديل شده است. در 
اين دوره زماني مجموع ارزش واردات از اين كشور به يك 
ميليارد و ۵۶8 ميليون دلار رسيده است كه در مقايسه 
با دوره مش��ابه س��ال قبل با كاهش 3۷ درصدي وزن و 
افت ۲۶ درصدي ارزش مواجه اس��ت. ريشه يابي دلايل 
افت تجارت ايران و تركيه بي��ش از هر چيزي مي تواند 
نش��انگر اثرگذاري نوسانات ارزي ايران بر واردات كالا و 
همچنين تأثير محدوديت هاي بانكي ايجاد شده براي 
ايران بر صادرات باش��د؛ اين در حالي اس��ت كه ايران و 
تركيه تفاهم نامه استفاده از ارزهاي محلي براي تجارت 
را ب��ه امضا رس��انده اند و بانك هاي مركزي دو كش��ور 
نيز حس��اب هايي براي اين كار افتتاح كرده اند. به نظر 
مي رسد توسعه مناس��بات بانكي ميان ايران و تركيه و 
همچنين تس��هيل مبادلات كالايي و ترانزيت ميان دو 
كش��ور مي تواند تا حدي زيادي تبعات منفي نوس��ان 
نرخ ارز و تحريم هاي بانكي بر تجارت دوجانبه را خنثي 
كند؛ مس��ائلي كه رييس جمهور كش��ورمان نيز آنها را 

ضروري مي داند.
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 ثبت سفارش »كالاهاي 
گروه دو« به استان ها رسيد

شاتا|ثبت س��فارش »كالاهاي گروه دو« از امروز 
توسط سازمان هاي صنعت، معدن و تجارت سراسر 
كش��ور انجام مي ش��ود. براساس» دس��تورالعمل 
نحوه بررسي درخواست هاي ثبت سفارش توسط 
سازمان هاي استاني« و به منظور تسريع و تسهيل در 
انجام وظيفه خدمت رساني به مردم از تاريخ يك دي 
)۹۷/۱0/۱( بررسي تاييد درخواست هاي متقاضيان 
ثبت س��فارش در گروه كالايي دو در سازمان هاي 

صنعت، معدن وتجارت استان ها صورت مي گيرد.
الگوي توزيع درخواست هاي ثبت سفارش به استان ها 
براي واحدهاي توليدي، استان محل استقرار واحد 
صنعتي و براي واحدهاي غير توليدي، استان هاي 
صادركننده كارت بازرگاني تعيين شده است. كاهش 
بروكراس��ي اداري و تفويض اختيارات به استان ها 
يكي از برنامه هاي اولويت دار وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در سال جاري به شمار مي رود كه تفويض 
ثبت س��فارش »كالاهاي گروه دو« به اس��تان ها از 
جمله اقدامات در راستاي تسهيل فرآيند اداري است.

واردات نخ و پارچه با ارز نيما 
امكان پذير است

ش�اتا|مديركل دفتر صنايع نس��اجي و پوشاك 
وزارت صنعت،  مع��دن و تجارت اعلام كرد: در حال 
حاضر واردات انواع الياف، نخ و پارچه با تخصيص ارز 
از سامانه نيما امكان پذير است. افسانه محرابي افزود: 
طي 8 ماهه سال جاري ميزان واردات انواع الياف، نخ 
و پارچه به ترتيب ۱۵۶، ۶۷ و 48 هزارتن بوده است. 
چندي پيش نيز مجتبي دروديان، رييس اتحاديه 
پيراهن دوزان و پيراهن فروشان گفته بود: طي ۱0 
روز گذشته ورود پارچه به كشور ممنوع شده، كه اين 

امر موجب افزايش قيمت پوشاك خواهد شد.

 توليد اتوبوس 
نزديك به صفر رسيد

ايسنا|آمار منتشر شده از س��وي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت نشان مي دهد، توليد انواع اتوبوس 
در آبان ماه سال جاري به نزديك صفر رسيده است. 
بر اين اساس توليد انواع اتوبوس در آبان ماه امسال 
با كاه��ش ۹۹.4 درصدي از ۱۶3 دس��تگاه در آبان 
ماه سال گذشته به يك دستگاه كاهش يافته است. 
در آبان ماه س��ال جاري، ميزان تولي��د اتوبوس در 
شركت هاي ايران خودرو ديزل، عقاب  افشان و ياوران 
خودرو شرق ۱00 درصد كاهش داشته و توليد آنها 
به ترتيب از شش، ۱40 و ۱۲ دس��تگاه در آبان ماه 
۱3۹۶ به صفر رسيده اس��ت.ميزان توليد اتوبوس 
در شركت پيشرو ديزل آسيا نيز در آبان ماه امسال 
حدود 80 درصد كاهش داشته و تعداد اتوبوس هاي 
توليد شده در اين شركت از پنج دستگاه در آبان ماه 
سال گذشته به يك دستگاه رسيده است. در اين ميان 
وضعيت توليد شركت آكيادويچ در آبان ماه امسال 
نسبت به ماه مشابه در سال گذشته تغييري نداشته 
و اين ش��ركت در ماه آبان هر دو سال هيچ اتوبوسي 

توليد نكرده است.

افزايش دستمزد 
بافندگان فرش

ايرنا|عض��و انجم��ن علمي فرش اي��ران گفت: با 
افزايش قيمت دلار؛ امس��ال ص��ادرات و بازار فرش 
دس��تباف ايران رونق گرفته بطوريكه هيچ فرشي 
روي دس��ت توليدكنندگان نمانده اس��ت. عبدالله 
احراري اظهار كرد: س��ال جاري بازار فرش ايران در 
داخل و خارج كشور وضعيت مطلوبي دارد و برخلاف 
سال هاي گذشته كه فرش هاي توليدي در انبارها دپو 
مي شد، همه توليدات روانه بازار شده است. او افزود: 
خوشبختانه سال جاري دارهاي قالي فعال است و 
قاليبافان نس��بت به سال گذشته اشتغال مناسبي 
دارند. احراري گفت: البته صنعت توليد فرش نسبت 
به دهه گذشته، تكاپو و رونق ندارد اما در مقايسه با 

پارسال، وضعيت مناسب تري داريم. 
عض��و انجمن علمي ف��رش اي��ران در خصوص اثر 
تحريم ها بر بازار فرش ايران در امريكا گفت: تحريم ها، 
اين بازار را تحت الشعاع قرار داده اما در ابتداي سال، 
ميزان قابل توجه��ي از فرش ايران به ب��ازار امريكا 
صادر شد و اكنون هم فرش ايران در بازار آن كشور 
حضور دارد. عضو انجمن علم��ي فرش ايران افزود: 
خوشبختانه امس��ال قيمت فرش در داخل و خارج 
مناسب بوده و دستمزد بافندگان فرش هم افزايش 
يافته است. سالانه 4 ميليون مترمربع فرش و ديگر 

محصولات اين صنعت در كشور توليد مي شود.

 عدم ثبات نرخ گذاري
در واحدهاي توليدي

پايگاه خبري اتاق اصناف| نماينده اتاق اصناف 
ايران در اردبيل از عملكرد كارخانجات توليدي در 
افزايش روزافزون نرخ كالاها انتقاد كرد. شاهپور 
رضايي با بيان اينكه در نرخ گذاري كالاها از سوي 
كارخانجات توليدي، ثباتي مش��اهده نمي شود 
گفت: همين عدم ثبات باعث عدم آرامش والتهاب 
در بازار مي شود، اين درحالي است شاهد روند نزولي 
نرخ ارز در بازار هستيم واين امر بايد باعث كاهش 
نرخ كالاها ش��ود. او افزود: در ش��رايط حاضر و با 
كاهش نرخ ارز، كالاهاي خارجي از توليدات داخلي؛ 
در بازار ارزان تر به فروش مي رسند. رضايي خواستار 
نظارت ويژه مراجع ذيربط بر روند قيمت گذاري 
كالاها در جهت حفظ ثبات در بازار ش��د واضافه 
كرد: افزايش نرخها باعث كاهش قدرت خريد مردم 
وركود كسب وكار اصناف شده است، ولي با توجه به 
موجودي مناسب كالا در بازار وعدم كمبود، نظارت 
ويزه بر توليد كالا وحفظ ثبات نرخ توليدات داخلي؛ 

اميد به شرايط مناسب در بازار وجود دارد.

رييس سازمان ملي استاندارد خبر دادنايب رييس اتاق بازرگاني ايران مطرح كرد

طرح ارزيابي استانداردهاي 85 گانه كليد خوردسهم ناچيز بخش خصوصي از واگذاري ها
نايب رييس اتاق بازرگاني اي��ران با بيان اينكه از مجموع 
۷۶هزار ط��رح نيمه تمام موجود در كش��ور، تنها ۶ هزار 
طرح به بخش خصوصي واگذار ش��ده است، گفت: ارزش 
طرح هاي نيمه تمام و مبالغ فروش آنها مشخص نيست. 
حسين س��لاح ورزي در يك برنامه تلويزيوني گفت: در 
بدنه دولت و مديران مياني اراده و علاقه اي براي واگذاري 
طرح ه��اي نيمه تمام به بخش خصوص��ي وجود ندارد و 
مديران اين طرح ها در مقابل واگذاري ها مقاومت مي كنند. 
او تصريح كرد: با توجه به اينك��ه اراده اي از طرح مديران 
دولتي براي واگذاري طرح ه��اي نيمه تمام وجود ندارد، 
بخش خصوص��ي نيز باور خود را در اين زمينه از دس��ت 

داده است. 
سلاح ورزي افزود: تاكنون فهرست كامل، شفاف و قابل 
اتكايي ب��راي بخش خصوصي از مش��خصات طرح هاي 
نيمه تمام براي سرمايه گذاري اين بخش منتشر نشده و 
فهرست ها كلي اس��ت. او گفت: واگذاري طرح هاي نيمه 
تمام س��از و كارهايي دارد؛ اما اطلاعات نامفهومي از اين 
طرح ها ارايه مي شود و آماري از تعداد واگذاري ها منتشر 
نشده است. به گفته سلاح ورزي، تاكنون ارزش طرح هاي 
نيمه تمام و مقدار پول مورد نياز آنها مشخص نشده است؛ 
 ضمن اينك��ه طرح هاي قابل واگ��ذاري از طرح هايي كه 
غيرقابل واگذاري است تفكيك نشده است. سلاح ورزي 
افزود: اطلاعاتي كه دستگاه هاي مختلف درباره طرح هاي 
نيمه تمام در سامانه بازار الكترونيك ثبت كرده اند براي رفع 
تكليف بوده است. او گفت: در اين سامانه مشخصاتي كه 
بخش خصوصي را براي سرمايه گذاري تشويق كند وجود 
ندارد. نايب رييس اتاق ايران بيان كرد: اكنون امكان استفاده 
از منابع خارجي براي بخش خصوصي امكان پذير نيست 
و نظام بانكي نيز رغبتي براي كمك به اتمام اين طرح ها 
ندارد و 4 هزار و 300 ميليارد توماني كه قرار بود دولت در 
بودجه براي كمك به اتم��ام اين طرح ها اختصاص دهد 
محقق نشده است. سلاح ورزي با بيان اينكه ۷0 هزار طرح 

نيمه تمام استاني و ۶ هزار طرح نيمه تمام ملي در كشور 
وجود دارد گفت: آنچه قابليت ارايه به بخش خصوصي دارد 
در اس��تان ها ۱۲ هزار و ۵00 و در عرصه ملي ۲ هزار طرح 
است. او افزود: در سامانه بازار الكترونيك ۲8 هزار طرح نيمه 
تمام ارايه شده كه تفكيك نشده است و بخش خصوصي به 
دليل نامشخص بودن جزييات آنها رغبتي نشان نمي دهد. 
نايب رييس اتاق بازرگاني ايران گفت: چرا در سامانه بازار 
الكترونيك ابتدا طرح ه��اي قابل واگذاري را عرضه و ابزار 
تجهيز مالي را روي آنها متمركز نمي كنيم؟ سلاح ورزي 
افزود: مادامي كه مبناي ارزيابي مديران، ميزان واگذاري 
طرح هاي نيمه تمام به بخش خصوصي از طرف آنان نباشد 

مساله اين طرح ها حل نخواهد شد.

   توان بخش خصوصي بايد سنجيده شود
از آن سو، معاون برنامه ريزي و مديريت منابع وزارت راه و 
شهرسازي نيز در اين برنامه گفت: براي واگذاري طرح هاي 
نيمه تمام ابتدا بايد توان بخش خصوصي سنجيده شود. 
امير اميني اف��زود: در حالي كه مجريان طرح هاي وزارت 
راه و شهرسازي توان بسياري در پيمانكاري دارند اما بايد 
با ضوابط به روز دنيا و حجم بازار آش��نايي داشته باشند و 
در حوزه وزارت راه در پي سرمايه گذاري هستيم. او گفت: 
بايد بين بخش خصوصي و بخش دولتي ميان بخشي براي 
واگذاري طرح هاي نيمه تمام ايجاد شود. حدود 48 هزار 
ميليارد تومان وزارت راه و شهرسازي از سال ۹3 با بخش 
خصوصي تفاهم نامه امضا كرده است. اميني با بيان اينكه 
در بدنه دولت مقاومتي براي واگذاري طرح هاي نيمه تمام 
به بخش خصوصي وجود ندارد گفت: مش��خصات ۱۲۱ 
طرح وزارت راه و شهرس��ازي 3 س��ال است براي جذب 
بخش خصوصي ارايه شده است. او افزود: در 3 سال اخير 
۷ هزار ميليارد تومان از منابع مالي وزارت راه و شهرسازي 
به بخش خصوصي ارايه و آنها 3 هزار كيلومتر آزادراه براي 
اين وزارتخانه ساخته اند.از ديگر سو، مدير پروژه مشاركت 

عمومي �� خصوصي سازمان برنامه بودجه نيز در اين برنامه 
گفت: در سامانه بازار الكترونيك ۲8 هزار طرح نيمه تمام 
بارگذاري شده است. محمود ملكوتي خواه با بيان اينكه 
تبصره ۱۹ بودجه امسال با شنيدن نظرات بخش خصوصي 
نوشته شد، افزود: اكنون دولت كارفرمايي است كه بخش 
خصوصي، پيمانكار آن است در حالي كه بخش خصوصي 
بايد راهكارهاي جديد مالي طرح ها را اجرا كند. به گفته او، 
در بدنه دولت چسبندگي به برخي طرح هاي نيمه تمام، 

واگذاري اين طرح ها را با مشكل روبرو كرده است. 
ملكوتي خواه افزود: تاكنون 8۱ هزار طرح نيمه تمام استاني 
و ح��دود ۶ هزار طرح ملي در كش��ور وجود دارد كه براي 
اتمام اين طرح ها به ۵00 هزار ميليارد تومان منابع مالي 
نياز است. او گفت: اطلاعات طرح هايي كه در سامانه بازار 
الكترونيك ثبت شده كامل نيست اما بر تكميل شدن اين 

اطلاعات به وسيله دستگاه ها تأكيد شده است. 

  ارزش طرح هاي نيمه تمام 
رييس كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي نيز در 
اين برنامه گفت: در اين كميسيون كميته اي براي واگذاري 
طرح هاي نيمه تمام تشكيل و تاكنون ۱۲ جلسه در اين 
زمينه برگزار شده است. محمدرضا رضايي كوچي افزود: 
طرح هاي پرجاذبه و تش��ويق كننده بخش خصوصي در 
سامانه بازار الكترونيك قرار نگرفته و اطلاعات اين طرح ها 
براي بخش خصوصي كامل نيست. او گفت: در تبصره ۱۹ 
بودجه به دولت با كمك بانك ها براي واگذاري طرح هاي 
نيمه كاره دولت كمك كرده ايم اما نگارش آيين نامه اين 
قانون حدود 8 ماه طول كشيد و بخش خصوصي در اين 
زمينه بلاتكليف ماند. رضاي��ي كوچي افزود: اينكه ۵00 
هزار ميليارد تومان ارزش طرح هاي نيمه كاره است، نشان 
مي دهد در واگذاري طرح هاي دولت��ي موفق نبوده ايم. 
دولت بايد مشوق هايي را براي طرح هاي نيمه تمام بگذارد 

كه بخش خصوصي براي ورود به آنها رغبت داشته باشد.

رييس س��ازمان مل��ي اس��تاندارد با بي��ان اينكه طرح 
ارزيابي استانداردهاي 8۵ گانه خودرو از ابتداي دي ماه 
س��ال ۱3۹۷ آغاز مي ش��ود، گفت: ارزيابي خودروهاي 

غيراستاندارد يكسال به طول خواهد انجاميد. 
نيروه پيروز بخت در گفت وگو با خبرگزاري فارس در مورد 
زمان توقف توليد خودروهاي فاقد استانداردهاي 8۵ گانه، 
گفت: آغاز اين طرح از امروز كليد مي خورد و پس از آغاز 
طرح، به مدت يكس��ال بايد كار ارزيابي خودروها توسط 
سازمان ملي استاندارد ايران انجام شود. رييس سازمان 
ملي اس��تاندارد، افزود: قبل از آغ��از ارزيابي ها نمي توان 
مش��خص كرد كه توليد كدام خودروي غيراس��تاندارد 
متوقف مي ش��ود و كار ارزيابي ها تا ابتداي دي ماه ۹8 به 
طول خواهد انجاميد. او با تاكيد بر اينكه هيچ گونه تغييري 
در زمان اجرا و ليست استانداردهاي 8۵ گانه ايجاد نشده 
اس��ت، گفت: در مجموع ارزيابي ها از ابتداي هفته آينده 
آغاز مي شود. رييس سازمان ملي استاندارد در پاسخ به 
اينكه آيا در صورت انجام بازرسي ها و شناسايي  خودروهاي 
غيراستاندارد، اين سازمان از قدرت اجرايي توقف توليد 
اين خودروها برخوردار است، گفت: وقتي از سوي سازمان 
ملي استاندارد اعلام مي شود كه يك كالايي غيراستاندارد 
است، پس قطعا آن كالا مشمول استاندارد اجباري بوده و 
كالاهاي مشمول استاندارد اجباري هم حتما بايدگواهي، 
تاييديه و علامت استاندارد داشته باشد و در صورتي كه 
براي آن كالا تاييديه استاندارد صادر نشود، خط توليد آن 

متوقف مي شود. 
پيروزبخت با بيان اينك��ه درباره خودرو هم همين روش 
حاكم است، اظهار كرد: تاكنون بارها به علت غيراستاندارد 
ب��ودن برخي كالاها بعضي از خط��وط توليد كارخانه ها 
متوقف ش��ده، اما ب��ه اينگونه توقف ها توج��ه چنداني 
نمي ش��ود. او افزود: اما از آنجا ك��ه خودرو به يك مبحث 
سياسي و استراتژيك تبديل شده، بنابراين در صورتيكه 
توقفي در خط توليد يك كارخانه خودروسازي ايجاد شود، 

قطعا موضوع حساس تر خواهد بود. پيروز بخت بيان كرد: 
اگر پس از ارزيابي ها مشخص شود كه در توليد خودرويي 
استانداردهاي لازم رعايت نشده مانع توليد آن خودرو شود 
و خط توليد آن را متوقف كند. او با تاكيد بر اينكه سازمان 
ملي استاندارد نمي خواهد از قوه قهريه استفاده كند، بيان 
كرد: روحيه ما پليسي نيست و مي خواهيم همراه و در كنار 
واحدهاي صنعتي باشيم. پيروز بخت بيان كرد: بنابراين 
اميدواريم كه خودروس��ازان در صورت��ي كه خودرويي 
از اس��تاندارد لازم برخوردار نيس��ت يا اقدام به توقف آن 
خودرو نمايند يا اينكه حداقل استانداردهاي لازم را براي 
ادامه فرآيند توليد آن كسب كنند. حميدي مرندي مقدم 
معاون سازمان ملي استاندارد هم در اين رابطه با بيان اينكه 
توقف توليد يك خودرو غير استاندارد بسيار راحت تر از 
توقف توليد يك كالاي غير استاندارد است، گفت: براي 
توقف توليد خودرو نياز به پلمب كردن واحد خودروسازي 
نيس��ت، بلكه با هماهنگي با پليس به راحتي مي توان از 

شماره گذاري خودرو غير استاندارد جلوگيري كرد. 
اسفندماه سال گذشته بود كه س��ازمان ملي استاندارد 
ايران از افزايش تعداد اس��تانداردهاي خ��ودرو از ۵۵ به 
8۵ مورد خبر داد و اعلام كرد: براس��اس تفاهم نامه بين 
اين سازمان و وزارت صنعت، معدن و تجارت ارتقاي اين 
استانداردها از نظر تعداد و كيفيت مطرح است. موضوعي 
كه براس��اس مصوبه شوراي سياس��ت گذاري خودرو با 
حضور وزير صنعت، معدن و تجارت، رييس سازمان ملي 
استاندارد، خودروسازان و قطعه سازان در دستور كار قرار 
گرفت. براس��اس زمان بندي بايد تا ابتداي دي ماه سال 
گذشته ۶۱ مورد اس��تاندارد خودرويي اجرايي مي شد و 
پ��س از آن تا ابتداي تير ماه س��ال ۱3۹۷ دو مورد به ۶۱ 
اس��تاندارد قبلي اضافه شد و در نهايت با اضافه شدن ۲۲ 
مورد اس��تاندارد خودرويي ديگر تا دي ماه سال ۱3۹۷، 
تعداد اس��تانداردهاي اجب��اري خودروها ب��ه 8۵ مورد 

افزايش مي يابد.
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اقتصادجهانازنگاه»آياماف«
گروه جهان|

صندوق بين المللي پول در آخرين روزهاي سال 2018 
ميلادي،  اقتصاد جهان را در 5 نمودار توضيح داد . بنا بر 
اين گزارش اقتصاد جهان سال 2018 را با توجه به رشد 
اقتصادي خوب سال گذشته، اميدوارانه آغاز كرد اما اين 
اميدواري خيلي زود از دس��ت رفت. در ابتداي 2018 
اقتصاد جهاني پس از نقطه اوج توليد و تجارت در 201۷ 
همچنان با سرعت رو به جلو حركت كرد اما با از دست 
رفتن اعتماد سرمايه گذاران به چشم انداز اقتصاد جهاني، 

رشد هم روندي معكوس را در پيش گرفت. 
يكي از دلايل كم ش��دن اين رشد، بالا بردن تعرفه هاي 
تجاري توس��ط ايالات متحده امريكا و سياس��ت هاي 
تلافي جويانه چين بود كه تصميمات سرمايه گذاري در 

آينده را با ريسكي بالاتر از قبل مواجه مي كرد.
با وج��ود همه اين تحولات، اقتصاد اي��الات  متحده در 
2018 ميلادي با سياست هايي چون كم كردن ماليات 
و افزايش هزينه ها توانست رشد خوبي را با تحريك تقاضا 
تجربه كند. فدرال رزرو هم با توجه به شرايط نرخ بهره 
را افزايش داد. نرخ بهره اوراق قرضه درازمدت در ايالات 
متحده افزايش كمتري را شاهد بود چرا كه سرمايه گذاران 
نگران ريسك هاي رشد آينده و امنيت اوراق خزانه  بودند. 
همانطور كه رشد اقتصادي و نرخ بهره در امريكا به نسبت 
ديگر اقتصادهاي بزرگ جهان بيش��تر بود، دلار ايالات 
متحده نيز در سال 2018 نسبت به ارزهاي ديگر تقويت 
شد.  برخي از بازارهاي اقتصادهاي نوظهور تحت فشار قرار 
گرفتند چرا كه تقويت دلار امريكا و سطح ريسك افزايش 
پيدا كرد بطوري كه سرمايه گذاران بازارهاي مالي خود را 

براي كاهش ها آماده كرده و بنا براين با نرخ ها و هزينه هاي 
متفاوتي شرايط را مديريت كردند. 

صندوق بين المللي پول پيش تر نيز درباره تاثير منفي 
جنگ تجاري چين و امريكا بر رش��د اقتصادي جهان 
از جمله رش��د اقتصادي آسيا هشدار داده بود. اين نهاد 
مالي اعلام كرده تقابل تجاري اقتصاد اول و دوم جهان 
پيش بيني ها براي رشد جهاني در ژانويه آينده كاهش 
داده است. چانگ يونگ ري رييس اداره آسيايي و اقيانوس 
آرام صندوق بين المللي پول گفته بود انتظار اين صندوق 
براي رشد جهاني در ماه اكتبر به 3.۷ درصد براي سال 
جاري و سال آينده كاهش يافته است. اين در حالي است 
كه پيش بيني اين صندوق براي سال جاري و آينده در 
جولاي 3.9 درصد بود. او همچنين پيش بيني كرده رشد 
اقتصادي آسيا از پيش بيني 5.6 درصد در سال جاري، تا 

5.4 درصد در سال آينده كاهش يابد.
اين در حالي اس��ت كه در تازه ترين تنش ميان امريكا و 
چين، وزارت دادگستری امريكا دو چينی مرتبط با وزارت 
امنيت چين را به دست داشتن در جاسوسی سايبری عليه 
ده ها شرکت و سازمان دولتی در امريكا و ديگر کشورها 
متهم كرده اس��ت. وزارت خارجه چين با توهين آميز 
خواندن اتهام جاسوسی س��ايبری که از سوی امريكا و 
متحدانش عليه پکن مطرح شده، از واشنگتن خواسته 

اين اتهام ها را پس بگيرد.
به گزارش رويترز، وزارت خارجه چين گفته پکن قاطعانه 
مخالف اتهام های توهين آميزی است که از سوی امريكا و 
متحدانش مطرح شده است. چين همچنين در اين بيانيه 
با رد هرگونه مشارکت در سرقت اسرار تجاری يا حمايت 

دريچه

كوتاه از منطقه

لايحهبودجه201۹ميلادي
فرانسهتصويبشد

گروه جهان| پارلمان فرانسه پنج شنبه بودجه سال 
2019 ميلادي را تصويب كرد. برنامه هاي اين بودجه 
براي پاسخگويي به مطالبات جليقه زردها درنظر گرفته 
شده است. به گزارش خبرگزاري فرانسه، لايحه بودجه 
سال 2019 ميلادي فرانسه كه شامل كاهش ماليات 
و هزينه هاي عمومي اس��ت، پنج شنبه در مجلس اين 
كش��ور با 182 رأي موافق، 52 رأي مخال��ف و 3 رأي 
ممتنع به تصويب رسيد. اين لايحه جمعه ٢١ دسامبر 
در مجلس سنا به رأي گذاشته شد. بر اساس اين لايحه، 
١٠٠ يورو در قالب كمك هاي اجتماعي به حقوق افرادي 
كه حداقل درآمد ماهانه را كسب مي كنند افزوده خواهد 
شد؛ افزايش ماليات بر حقوق بازنشستگان كم درآمد لغو 
خواهد شد و از ساعات كار اضافي ماليات كسر نخواهد 
ش��د. از طرف ديگر، با آغاز اعتراض ها پليس فرانس��ه، 
دولت اين كش��ور بلافاصله ٧٠ ميليون يورو به حقوق 
سالانه اختصاصي به نيروي پليس افزود. پليس فرانسه 
از چندين روز پيش تخليه ميدان ها و مكان هايي را كه 
جليقه زردها اشغال كرده اند، آغاز كرده است. در بعضي از 
مكان ها جليقه زردها براي پرهيز از زدوخورد، خود اقدام 
به تخليه ميدان ها كردند، اما اين اقدام پليس در چندين 
نقطه ديگر با مخالفت و مقاومت جليقه زردها روبرو شد 
و به درگيري انجاميد. با انتشار خبر كشته شدن نهمين 
عضو از جنبش جليقه زردها پنج شنبه كريستف كستنر، 
وزير كشور فرانسه گفت كه جنبش جليقه زردها بايد 
متوقف شود و بر مسووليت خطير كساني كه خواستار 

ادامه آنند تأكيد كرد.

جذب33ميليارددلارسرمايه
خارجيدرمالزي

گروه جه�ان| مالزي در 9ماه نخس��ت 2018 افزون 
بر 139ميلي��ارد رينگيت )بيش از 33 ميلي��ارد دلار( 
سرمايه گذاري مس��تقيم خارجي جذب كرده كه 18 
درصد بيش از مدت مشابه در سال قبل است. به گزارش 
ايرنا، سرمايه گذاري مستقيم خارجي مالزي )FDI( در 
بخش هاي توليد، خدمات و زيربنايي، در 9 ماهه اول سال 
جاري ميلادي به ميزان 18 درصد نسبت به مدت مشابه 
سال گذشته با رقم افزون بر 18 ميليارد رينگيت )بيش از 4 
ميليارد دلار امريكا( افزايش يافته است. طبق اين گزارش، 
چين بزرگ ترين سرمايه گذار خارجي در سال جاري در 
مالزي بوده است. چين از سال 2009 تاكنون بزرگ ترين 
شريك تجاري مالزي بوده و هرساله برحجم آن افزوده 
مي شود. پكن يكي از بزرگ ترين خريداران روغن پالم 
مالزي است. براساس آمار مركز توسعه سرمايه گذاري 
مالزي )مايدا(، سرمايه گذاري چين در مالزي 32 درصد 
از كل س��رمايه گذاري خارجي در اين كشور را به خود 
اختصاص داده و پس از پك��ن، اندونزي با 18.4 درصد، 
هلند با 1۷ درصد از ديگر بزرگ ترين س��رمايه گذاران 
خارجي در مالزي هس��تند. امري��كا، كره جنوبي، ژاپن 
و سنگاپور نيز از ديگر س��رمايه گذاران خارجي در اين 
كشور به شمار مي روند. چين از سال گذشته در صنعت 
خودرو سازي مالزي نيز سرمايه گذاري كرده و درپي آن 
دو شركت خودروسازي مالزيايي و چيني در ابتداي ماه 
جاري اولين خودروي توليد مشترك كوالالامپور- پكن 
را در ش��ركت خودروسازي پروتون مالزي تحت عنوان 

'ايكس۷0' رونمايي و به بازار عرضه كردند. 

ترامپمجلسنمايندگان
راواداربهعقبنشينيكرد

گروه جهان|مجلس نمايندگان امريكا پس از امتناع 
دونالد ترامپ از امضاي لايحه بودجه سال 2019 با 
اختصاص بودجه اي بالغ بر 5.۷ ميلي��ارد دلار براي 
پروژه ساخت ديوار در مرز مشترك با مكزيك موافقت 
كرد. در صورت ادامه اين تنش دولت امريكا از شنبه 

)امروز( تعطيل مي شد. 
به نوشته راشا تودي، انتظار مي رود مجلس سنا اين 
لايحه جديد را تصويب نكند كه اين امر به نگراني ها 
درباره تعطيلي بخش��ي از دولت فدرال در روزهاي 
پاياني سال ميلادي جاري دامن مي زند. سارا سندرز 
سخنگوي كاخ سفيد پنج شنبه تاييد كرده بود ترامپ 
از امضاي لايحه  بودجه كه از تعطيلي دولت اين كشور 
جلوگيري مي كند، خودداري كرده است. استدلال 
ترامپ ب��راي خودداري از امض��اي اين لايحه، عدم 
تعيين بودجه لازم براي احداث ديوار مرزي بود. پل 
رايان سخنگوي مجلس نمايندگان امريكا در همين 
ارتباط گفت كه در كنگره سعي كرده است تا به نسخه 
لايحه بودجه دولت در مجلس نمايندگان بند »امنيت 
مرزها« را نيز بيافزايد. ترامپ گفته بود لايحه بودجه 
سال گذشته را به اين اميد كه رهبران جمهوري خواه 
هزينه احداث ديوار را تامين كنند، امضا كرده اما اين 
اميد محقق نشده اس��ت. فشار ترامپ براي تصويب 
بودجه س��اخت ديواري مرزي به اين دليل تشديد 
ش��ده كه دموكرات ها از سوم ژانويه اكثريت مجلس 
نمايندگان را به دست خواهند گرفت و تصويب بودجه 

براي ساخت ديوار مرزي دشوار خواهد شد. 

كرهشمالي:يكجانبهبرنامه
هستهايرامتوقفنميكنيم

گروه جهان| كره شمالي اعلام كرده هرگز بطور 
يكجانبه به برنامه هاي هس��ته اي اين كشور پايان 
نخواه��د داد، مگر اينكه ابتدا امريكا تهديدات خود 
را كنار بگذارد. اين بيانيه به شك و ترديدها در اين 
مورد دامن زده كه آيا رهبر كره شمالي حاضر است 
از زرادخانه اي كه به عنوان بزرگ ترين تضمين بقاي 

خود مي داند، دست بردارد يا خير؟
به گزارش بي بي سي، همزمان نماينده ويژه امريكا 
در امور كره ش��مالي از يك دهكده م��رزي بين دو 
كره ديدار كرده اس��ت. استفان بايگان در اين سفر 
به دهكده پانمونجوم در م��رز بين دو كره رفته، اما 
هنوز مشخص نشده كه آيا با مقام هاي كره شمالي 
هم ديدار كرده يا خير. اين س��فر پس از آنكه ماه ها 
پيشرفتي در مذاكرات مربوط به پايان دادن برنامه 
اتمي كره شمالي صورت نگرفته، انجام شد. بايگان 
پس از ورود به كره جنوبي گفته بود امريكا در حال 
بررس��ي كاهش محدوديت هاي موجود براي سفر 
به كره شمالي است. او گفته اين اقدام با هدف ايجاد 
تسهيلاتي در رفت و آمد محموله هاي كمك رساني 
انجام مي شود. كره ش��مالي چند روز پيش ضمن 
محكوم كردن دولت ترامپ براي تصويب تحريم هاي 
تازه عليه اين كش��ور، تهديد كرد روند خلع سلاح 
هسته اي را به شكل دايمي متوقف مي كند. امريكا 
هفته گذشته سه نفر از مقام هاي ارشد كره شمالي 
را به اتهام مشاركت در نقض حقوق بشر در فهرست 

تحريم هاي خود قرار داد.

رييسجمهوريسابقآرژانتين
محاكمهميشود

گروه جهان| ي��ك دادگاه ف��درال آرژانتين حكم 
برگزاري دادگاهي براي بررسي اتهامات فساد كريستينا 
فرناندز كرشنر را صادر كرده است. اتهام وارده بر كرشنر 
اين است كه در طول 12 س��ال رياست جمهوري او، 
ميليون ها دلار رش��وه رد و بدل شده است. به نوشته 
بي بي س��ي، كرش��نر كه در حال حاضر سناتور است 
هرگونه اتهام��ي را رد كرده و گفت��ه ادعاها عليه او با 
انگيزه سياسي مطرح شده است. كرشنر به دليل دوره 
رياست جمهوري اش از زنداني شدن مصونيت دارد، 
اما دادگاه مي تواند او را محاكمه كند. ماه اوت سه خانه 
متعلق به رييس جمهوري سابق آرژانتين در چارچوب 
اين تحقيقات مورد بازرسي قرار گرفتند. اين زن 65 
ساله متهم است كه در كانون پرونده فسادي بوده كه 
طي آن ميليون ها دلار رشوه از سوي بخش خصوصي 
به مقام هاي دولتي پرداخت ش��ده اس��ت. اتهامات 
برآمده از مجموعه يادداش��ت هايي اس��ت كه اسكار 
س��نتنو راننده يك مقام دولتي بين سال هاي 2005 
تا 2015 ثبت كرده است. سنتنو در اين مجموعه كه 
به »دفتر يادداشت« معروف شده، نوشته كيسه هاي 
پول نقد را از روساي شركت هاي عمراني مي گرفته و 
به مقام هاي دولتي تحويل مي داده است. دادستان ها 
مي گويند اين كيسه ها در مجموع بالغ بر 160 ميليون 
دلار پ��ول را منتقل كرده اند. بي��ش از ده نفر از جمله 
صاحبان تجارت و مقامات سابق دولتي در پي تحويل 
اين »دفتريادداش��ت« دستگير ش��ده اند. قرار است 

دستگير شدگان دربرابر دادگاه حاضر شوند.
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واكنش افغانستان به خروج 
نيروهاي امريكايي 

گروه جهان| س��خنگوي دولت اش��رف غني در 
واكنش به تصميم جديد امريكا مبني بر خروج نيمي از 
سربازان اين كشور از افغانستان گفت، خروج نيروهاي 

خارجي تاثيري بر امنيت افغانستان ندارد.
به نوش��ته روزنامه هش��ت صبح افغانستان، هارون 
چخانس��وري سخنگوي رياس��ت جمهوري گفته 
نيروهاي امنيتي و دفاعي كش��ورش در چهار سال 
گذشته در خط مقدم نبرد حضور داشته و مسووليت 
تامي��ن امنيت كش��ور را به صورت كام��ل بر عهده 
گرفته اند. به گفته چخانسوري، نيروهاي خارجي تنها 
در بخش آموزش، مشاوره  و حمايت هاي تاكتيكي 
فعاليت دارند و خروج آنها روي امنيت افغانس��تان 
هيچ گونه تاثيري ندارد. اين در حالي است كه دونالد 
ترامپ رييس جمه��وري امريكا در دس��توري تازه 
از مقامات نظامي اين كش��ور خواسته است تا روند 
خروج دست كم هفت هزار سرباز امريكايي مستقر در 

افغانستان را در ماه هاي آينده آغاز كنند.
پيش از اين جيمز متيس، وزي��ر دفاع امريكا گفته 
بود كه كش��ورش برنامه اي براي خ��روج نيروها از 
افغانس��تان ندارد. هارون چخانسوري، سخنگوي 
رياس��ت جمهوري اما گفته اس��ت كه هدف نهايي 
مردم و دولت افغانس��تان اين اس��ت ك��ه نيروهاي 
مسلح اين كشور روي پاي خود بايستند و مستقل از 
كمك ديگر كشورها از ميهن دفاع كنند. سخنگوي 
رياست جمهوري افغانستان افزوده است كه نيروهاي 
امنيتي و دفاعي كشور روز به روز توانمند مي شوند و به 

سمت توانمندي بيشتر روان هستند.
چخانسوري تاكيد كرد در سال 2014 نيز تحليل ها 
و نگراني هايي وجود داش��ت كه ب��ا خروج نيروهاي 
امريكايي از افغانستان، اين كشور سقوط مي كند اما 
نيروهاي مسلح كشور با فداكاري هاي خود نشان دادند 
كه اين تحليل نادرست است. امريكا در حال حاضر 
حدود 14هزار سرباز در افغانستان دارد كه بيشتر نقش 
مش��اوره اي به نيروهاي امنيتي و دفاعي افغان و نيز 
آموزش اين نيروها را به عهده دارند؛ هرچند در بعضي از 
عمليات براي سركوب طالبان هم مشاركت مي كنند.

ترامپ هفته گذش��ته با وجود مخالفت مش��اوران 
ارشد خود تصميم گرفت تا تمام نيروهاي خود را از 
سوريه خارج كند. مشخص نيست كه امريكا چطور 
با كمتر از 9 هزار نيرو در افغانستان قادر به انجام كامل 
ماموريت هاي خود از جمله آموزش نيروهاي افغان، 
آموزش ميداني آنها و ايجاد يك كمپين هوايي براي 
مقابل��ه با طالبان و ديگر گروه هاي ش��به نظامي در 
افغانستان خواهد بود. امريكا بي شك وادار به محدود 
كردن ماموريت هاي خود در افغانستان مي شود و اين 
مي تواند فرصتي براي طالبان به وجود آورد تا حملات 

خود را در سراسر افغانستان گسترش دهد.

كمك 3 ميليارد دلاري 
امارات به اسلام آباد 

همزمان با اعلام سفر وليعهد ابوظبي به پاكستان در 
ژانويه، صندوق توسعه ابوظبي اعلام كرده به منظور 
كمك به خروج اسلام آباد از بحران مالي كنوني سه 
ميليارد دلار )11 ميليون درهم( به حس��اب بانك 
مركزي پاكس��تان واريز مي كند. محمد بن سلمان 
وليعهد عربستان سعودي و محمد بن زايد آل نهيان 
وليعهد ابوظبي، به اس��لام آباد خواهند رفت. گفته 
ش��ده، وليعهد عربس��تان براي امضاي بزرگ ترين 
سرمايه گذاري تاريخ پاكس��تان به اين كشور سفر 
مي كند. عربستان سعودي تاكنون دو ميليارد دلار 
به پاكستان وام داده است. عمران خان نخست وزير 
پاكستان در نخستين سفر خارجي خود در اين مقام 

به عربستان سعودي و امارات رفته بود. 

رواديد فرودگاهي پاكستان 
به اتباع 55 كشور

دستيار ويژه نخست وزير پاكستان در امور بازرگاني، 
نساجي و سرمايه گذاري از شروع فعاليت هاي تسهيل 
مقررات اخذ رواديد فرودگاهي براي اتباع 55 كشور 
خبر داده است. به گزارش ايرنا، دولت پاكستان در نظر 
دارد در سياست هاي جديد خود، رونق گردشگري و 
آسان شدن ورود گردشگران را بطور جدي پيگيري 
كند. صدور رواديد فرودگاهي براي اتباع 24 كشور از 
جمله امريكا و انگلستان از ژانويه 2018 آغاز مي شود.

 احداث مجتمع پتروشيمي
در تركيه 

شركت دولتي نفت جمهوري آذربايجان )سوكار( و 
شركت بريتيش پتروليوم، مجتمع پتروشيمي مجهز 
به فناوري پيشرفته در تركيه احداث مي كنند. در اين 
واحد توليدي مشترك در منطقه »علي آقا« در غرب 
تركيه سالانه 1.25 ميليون تن اسيد ترفتاليك، 840 
هزار تن پاراكسيل و 340 هزار تن بنزول توليد خواهد 
شد. گفته شده، بريتيش پتروليوم و سوكار برنامه ريزي 
كردند در 2019 تصميم نهايي سرمايه گذاري را اتخاذ و 

در 2023 اين واحد توليدي را راه اندازي كنند. 

اخراج 100مهاجرعراقي از امريكا 
يك دادگاه تجديدنظر در امريكا دستور دونالد ترامپ 
مبني بر اخراج 100 مهاجر عراقي را تاييد كرد. منابع 
عراقي گفته ان��د علت اخراج اين افراد آن اس��ت كه 
پيش تر به جرم هاي مختل��ف در دادگاه هاي امريكا 
محكوم ش��ده بودند. اين دادگاه حكم دادگاه بدوي 
مبني بر جلوگيري از اجراي تصميم اخراج اين افراد و 
همچنين دستور يك قاضي در ايالت ميشيگان مبني 
بر دادن حق بررسي امكان اعطاي آزادي به قيد كفالت 
اين افراد را رد كرده است. ديدبان حقوق بشر به صدور 

اين حكم انتقاد كرده است.

استقبالكرملينازهرجومرجدركاخسفيد

وزير دفاع امريكا در دفاع از مواضعش ناكام ماند
گروه جهان| 

اظه��ارات جديد دونال��د ترام��پ رييس جمهوري 
امريكا، مبني بر اينكه نمي خواهد كش��ورش پليس 
خاورميانه باش��د و از اين رو نيروهايش را از س��وريه 
خارج مي كند، با اس��تعفاي وزير دف��اع و انتقادهاي 
گسترده قانون گذاران امريكا از هر دو حزب دموكرات 
و جمهوري خواه مواجه شد. ساعاتي پس از انتشار خبر 
خروج نيروهاي امريكايي از سوريه، برخي رسانه هاي 
امريكاي��ي از س��ردرگمي و دلخوري ش��ديد جيمز 
متيس از رويكرده��اي دفاعي رييس جمهوري خبر 
دادند و اندكي بعد، ترامپ اعلام كرد كه اس��تعفانامه 
او را دريافت كرده است. طبق متن استعفاي متيس 
كه توسط شبكه »ان بي سي« منتشر شد، وزير دفاع 
دليل استعفاي خود را »فراهم كردن امكان انتخاب 
شخصي كه مواضع مشتركي با رييس جمهوري داشته 

باشد« عنوان كرده است.

به نوش��ته اسپوتنيك، اس��تعفاي ماتيس با واكنش 
گسترده قانون گذاران امريكايي از هر دو حزب مواجه 
شد. چاك شومر، سناتور ارش��د دموكرات در حالي 
كه متيس را از معدود نشانه هاي قدرت و پايداري در 
كابينه دولت كنوني توصيف مي كرد، گفت: »دونالد 
ترامپ كشور را در هرج و مرج غرق مي كند. شاخص 
بازار سهام 500 واحد كاهش يافته و ژنرال متيس در 
حال كناره گيري است و ما همگي مي دانيم او اختلافي 
جدي درباره سوريه با رييس جمهوري داشته است.« 
ماركو روبيو يكي از سناتورهاي مطرح جمهوري خواه 
نيز گفت كه اس��تعفاي متيس اين واقعيت را روشن 
مي كند كه امريكا در حال انجام اشتباهاتي سياسي 
است كه كشور را به خطر مي اندازد، روابط با متحدان 
را تخريب مي كند و به دشمنان امريكا قدرت مي دهد. 
س��ناتور ديك دوربي��ن هم گفت: »وقت��ي ترامپ با 
توييت هاي��ش از روي ناداني درب��اره امنيت امريكا 

ياوه گويي مي كند، به نظر مي رسد كه امريكا فرد بالغي 
را در سمت رياست جمهوري ندارد.« سناتور ليندسي 
گراهام جمهوري خواه نيز در توييتي نوشت كه متيس 
مرد خرد و انديشه و كسي است كه براي چندين دهه 
با گروه هاي افراطي در جنگ بوده و همواره مشاوره اي 

امن و اخلاقي را براي ترامپ فراهم مي كرده است. 
پل رايان رييس جمهوري خ��واه مجلس نمايندگان 
امريكا هم گفت ب��ا وجود متيس در س��مت وزارت 
دفاع كش��ور، امريكا كشور امن تري در خانه و نيروي 

حاكم تري در خارج از خاك اين كشور شده بود.
متيس روز پنج ش��نبه در نامه استعفاي خود با اشاره 
به اينكه ترامپ نياز دارد تا وزير دفاعي را پيدا كند كه 
نظراتش به او نزديك تر باشد، خبر داد كه تا پايان ماه 
فوريه از سمت خود استعفا مي كند. اين اقدام او درست 
بعد از اعلام كاخ سفيد مبني بر خروج نيروهاي امريكا 
از سوريه صورت گرفت. متيس در نامه خود به ترامپ 

يادآور ش��ده كه امريكا نمي تواند بدون روابط قوي با 
متحدانش و احترام به آنها از خواسته هايش محافظت 
كند. او همچنين گفته كه امريكا بايد از همه ابزارهاي 
خود براي دف��اع همه جانبه در برابر روس��يه و چين 
كه ب��ا رويكرد اقتدارگراي خود س��عي در ايجاد يك 
سلطه جهاني دارند، استفاده كند و بايد در برخورد با 
كشورهايي كه خواسته هايشان در مقابل امريكا است، 

رويكرد قاطع و يكدستي داشته باشد. 
متيس با اشاره به ناتو و ائتلاف دفاعي در برابر داعش 
هم نوش��ته بود كه امريكا بايد ب��راي متحدان خود 
رهبري موثري را فراهم كند. سخنگوي ناتو روز جمعه 
همكاري وزير دفاع مس��تعفي امريكا را با اين ائتلاف 
نظامي بين المللي ستود و گفت كه او بود كه اين ائتلاف 
را قوي نگه داشت. فلورانس پارلي وزير دفاع فرانسه 
هم ضمن تقدير از ماتي��س، تصميم ترامپ به خارج 
كردن نيروهاي امريكايي از سوريه را تصميمي بسيار 
ويرانگر خواند و تاكيد كرد ماموريت در سوريه هنوز 
تمام نشده است. پارلي در ادامه گفت: »ما تحليل هايي 
كه مي گويند داعش نابود شده را تاييد نمي كنيم و بر 
اين باوريم كه اين ماموريت بايد انجام ش��ود. پاريس 

به تعهدات نظامي خود در سوريه پايبند مي ماند.«

اگرچه ولاديمي��ر پوتين رييس جمهوري روس��يه 
ارزيابي ترامپ درباره پايان كار داعش را تاييد كرده، 
اما كرملين از تصميم گيري هاي »غيرقابل پيش بيني 
و تنش زاي« كاخ سفيد انتقاد كرده و آن را باعث ايجاد 

ناآرامي در روابط بين المللي دانسته است.
روزنامه امريكاي��ي »واشنگتن پس��ت« در مقاله اي 
تصميم ناگهاني رييس جمهوري امريكا به خارج كردن 
نيروهاي اين كشور از سوريه را يك پيروزي نادر براي 
پوتين دانست و نوشت، با خروج نيروهاي امريكايي، 
روسيه به ميانجي قدرت بلامنازع بين المللي در كشور 
جنگ زده سوريه تبديل مي شود و فرصت پيدا مي كند 
تا يك پيروزي سراس��ري براي بشار اسد متحد خود 
در سوريه، فراهم آورد. اندرو وايس كارشناس مسائل 
روسيه در »كارنگي اندومنت« مي گويد كه كرملين 
درباره ترامپ دو ذهنيت دارد: از غير قابل پيش بيني 
بودن ترامپ و فقدان هماهنگي كاخ سفيد نفرت دارد 
و در عين حال، عاش��ق هرج و مرج ناش��ي از اقدامات 
ترامپ اس��ت. هر اقدامي كه ب��ه ائتلاف هاي امريكا 
لطمه بزند و تصوي��ر امريكا به عنوان يك متحد قابل 
اعتماد را مخدوش سازد، يك پيروزي تمام عيار براي 

روسيه خواهد بود.

از چنين اقدامی، از امريكا خواسته اتهام های اعلام شده 
عليه دو تبعه چينی را لغو کند. پکن همچنين تاکيد کرده 
مدت ها است اقدام سازمان های دولتی امريكا در حملات 
سايبری و استراق سمع عليه دولت ها، شرکت ها و افراد 

خارجی فاش شده است.
به گفته مقام های وزارت دادگستری امريكا، اين هکرها 
عضوی از گروه هک چين موسوم به APT10 بودند که 
طی حملاتی پايگاه های اطلاعات حس��اس تجاری در 

شرکت ها و صنايع مختلف در ايالات متحده و دست کم 
11 کشور ديگر را هدف قرار داده اند. اين هکرها همچنين 
مرکز پروازهای فضايی و مرکز پيش رانش جت متعلق 
به سازمان هوا و فضای امريكا )ناسا( را مورد حمله قرار 
داده اند. امريكا، چين را متهم کرده که توافق سال 2015 
ميان باراک اوباما رئيس جمهوری پيشين اين کشور، و 
شی جين پينگ همتای چينی وی برای توقف سرقت 
اطلاعات از طريق حملات سايبری را نقض کرده است. 

مقام های امريكايی همچنين مدعی هس��تند که اين 
حملات سايبری با همکاری وزارت امنيت کشور چين 
انجام شده اس��ت. افزون بر امريكا؛ انگليس، استراليا و 
نيوزيلند نيز در ارتباط با آنچه لشکرکشی جهانی چين 
برای سرقت سايبری اطلاعات سری تجاری خواندند، از 
پکن انتقاد كرده اند. اتهام زنی های متقابل ميان واشنگتن 
و پکن در حالی است که جنگ تجاری ميان واشنگتن و 

پکن به تازگی وارد دوره موقتی از آتش بس شده است.

نرخ وجوه فدرال 

اوراق خزانه 10 ساله 

افزايش تدريجي

 )درصد( 

سياست نرخ بهره ايالات متحده افزايش تدريجي بوده است. اين در حالي است كه نرخ اوراق قرضه 
10 ساله هم گرچه روندي افزايش داشته اما هم پايه نرخ بهره نبوده است. 

هزينه هاي بالاتر استقراض 
افزايش هزينه هاي استقراض در 12 ماه گذشته گسترش يافت اما اين افزايش 

در مناطق مختلف متفاوت بود. 

قوي تر از نقاط ديگر جهان 
اقتصاد قوي ايالات متحده و نرخ بهره بالاتر ايالات متحده باعث تقويت دلار شده است.

 )نرخ ارز اسمي در برابر دلار امريكا؛ درصد؛ 31 دسامبر 2017 تاكنون( 

فولاد 25 درصد
آلومينيوم 10 درصد

تنش هاي تجاري

 )ميليون به دلار( 

اغلب اقدامات تجاري عدم قطعيت در سياست تجاري را دامن زد.

كالاهاي وارداتي از چين مشمول تعرفه هاي جديد شد

كالاهاي وارداتي از امريكا مشمول تعرفه هاي جديد شد

شاخص عدم قطعيت سياست هاي تجاري

كاهش رشد 
توليدات صنعتي و تجارت پس از رشد سريع اقتصادي در 2017 روندي 

نزولي پيدا كرد و سطح اعتماد كسب و كارها كاهش يافت.

توليدات صنعتي حجم تجارت جهاني 
شاخص مديران خريد
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عكسروز

چهرهروز

بزرگداشت »نيكي كريمي« در واشنگتن
موزه »آرتور سكلر« در واشنگتن امريكا با پرپايي يك برنامه از نيكي كريمي بازيگر و كارگردان ايراني تقدير مي كند. اين برنامه بزرگداشت كه 
در تاريخ هفدهم و هجدهم فوريه برابر با بيست و هشتم و بيستم و نهم بهمن ماه 97 برگزار مي شود با نمايش چند فيلم از نيكي كريمي در مقام 

كارگردان و بازيگر و جلسات پرسش و پاسخ با تماشاچيان در موزه سكلر در واشنگتن امريكا همراه خواهد بود. 
نيكي كريمي از سال ١٣٧٨ با مستند »داشتن يا نداشتن« با تهيه كنندگي عباس كيارستمي فيلمسازي را آغاز كرد و سپس فيلم هاي بلند 
سينمايي »يك شب«، »چند روز بعد«، »سوت پايان« و »شيفت شب« را كارگرداني كرده است.  در سال ۱۳7۲ نيكي كريمي موفق به دريافت 

جايزه صدف نقره اي بهترين بازيگر زن از جشنواره بين المللي فيلم سن سباستين براي فيلم سارا شد.

بازارهنر

»آنارشي«بهنيجريهميرود
فيلم كوتاه »آنارشي« به كارگرداني 
مش��ترك وحيد جبارزاده و اباصلت 
س��ليمان نژاد در اولين حضور خود 
در جش��نواره فيل��م كوت��اه نيجريه 
پذيرفته ش��د. اين جشنواره از ۲۰ تا 
۲۲ دس��امبر برابر با ۲9 آذر تا ۱ دي 
در نيجريه برگزار مي شود. جشنواره 
فيل��م كوت��اه نيجريه ب��ا حمايت و 

همكاري انس��تيتو گوته آلمان برگزار مي شود. 
شعار اين جش��نواره »تفكر خوب، فيلم خوب« 

است.
در خلاصه داس��تان اين اثر آمده اس��ت: »بين 
كشورهاي كوچك تفرقه بينداز و حكومت كن؛ 

جمله اي كه ارسطو به اسكندر گفت 
اما پس از مرگ اسكندر اين سياست 
از بين نرفت و همچنان ادامه دارد.«

س��اير عوام��ل اي��ن اث��ر عبارتند از 
نويسنده: وحيد جبارزاده، بازيگران: 
محمدج��واد اس��كندري و س��عيد 
س��ليمان نژاد، تصويربردار: عليرضا 
ملاحس��يني، طراح صحنه و لباس: 
وحيد جب��ارزاده، نورپ��رداز: فره��اد قديريان، 
تدوين: وحيد جبارزاده، طراحي صدا: احس��ان 
افشاريان، تهيه كنندگان: اباصلت سليمان نژاد، 
وحيدجبارزاده. مس��ووليت پخ��ش اين فيلم با 

شركت پخش شميد است. 

خنكايختمخاطرهبهياددخترانسوختهزاهدان
نماي��ش »خنكاي خت��م خاطره« به 
نويس��ندگي و كارگرداني حميدرضا 
آذرنگ شب گذش��ته به ياد دختران 
جان باخته سانحه آتش سوزي مدرسه 
در زاهدان روي صحنه رفت. آذرنگ 
پس از پايان پنجمين اجراي نمايش 
براي آرامش مادران غم ديده دعا كرد 
و ضمن گلايه مندي از بي مسووليتي 

مديران اج��را را به روح پاك اين كودكان معصوم 
تقديم كرد.

فاطم��ه معتمدآري��ا، حميدرضا آذرن��گ، علي 
سليماني، مرتضي آقاحس��يني، مجيد رحمتي، 

امين ميري، بهنام شرفي، پريا وزيري، 
سارا شاهروديان، اميد سليمي، هيراد 
آذرنگ و ماهرخ لك بازيگران اين اثر 
هس��تند »خنكاي خت��م خاطره « تا 
۲۱ دي ماه ساعت ۲۰ در سالن استاد 
س��مندريان مجموعه ايرانشهر روي 

صحنه مي رود. 
خلاص��ه داس��تان »خن��كاي ختم 
خاطره« از زبان نويسنده: »پس از سال ها سربازي 
از زير خاك زنده بيرون مي آيد و تنها نشاني اش نامِ 
بي نشانِ اوست ... يوس��ف. حالا گروهي به دنبالِ 

يوسف گمشده ها مي گردند.« 

راهرفتنآدمهاسوژه»هار«شد
حسين پورياني فر دانشجوي دانشگاه 
س��وره و كارگردان نمايش »هار« از 
سوژه اين تئاتر كه به راه رفتن آدم ها 

مي پردازد، گفت.
كارگردان نمايش »ه��ار« كه از آثار 
برگزيده بيس��ت و يكمين جشنواره 
تئاتر دانش��گاهي اس��ت درباره اين 
نمايش كه اين روزها در س��الن اصلي 

تالار مولوي روي صحنه است، گفت: دليل انتخاب 
س��وژه اين اثر اين بود كه راه رفتن آدم ها به نظرم 
جذاب بود و  فكر كردم چرا راه رفتن نتواند نمايش 
ش��ود از همين رو فكر كردم ك��ه راه رفتن آدم ها 

مي تواند بسيار دراماتيك باشد.
او اف��زود: مهم ترين چيزي كه براي��م مهم بود يا 
به قولي مي خواس��تم به چالش بكش��م اين بود 
كه ما اي��ن راه رفتن آدم ها را خ��وب نمي بينيم، 

ما كلا خ��وب نمي بيني��م. به محيط 
پيرامونمان، به ديگران و به حركاتشان 
توجهي نمي كنيم و فقط از كنار هم رد 
مي شويم به همين دليل اين در قالب 
تئاتر تماشاگر را مجاب مي كند كه به 
اين راه رفتن توجه كن��د. كارگردان 
نمايش »بي مرگي« در توضيح دليل 
انتخاب تئاتر مولوي براي اجرا گفت: 
در انتخاب مكان اولويت من يك گاراژ بود يا يك 
پاركينگ طبقاتي يا يك ب��رج نيمه كاره كه رها 
ش��ده اما در انته��ا به اين نتيجه رس��يدم كه اين 
كار دردس��ر زيادي دارد چرا كه ما بايد در همان 
فضا، تمرينم��ان را پيش مي برديم تا نس��بت به 
فضاي آنجا كارمان طراحي شود و چنين چيزي 
متاسفانه امكان پذير نبود و در نهايت به يك بلك 

باكس فكر كردم. 

فصل نهم مجموعه كنسرت هاي »چند 
شب« در حالي با پروژه دو روزه »چند 
شب س��از و آواز« برگزار شد كه مدير 
برگزاري اين رويداد موسيقايي نسبت 
به كم رنگ ش��دن فرم س��از و آواز در 
رپرتوار موس��يقي ايراني هشدار داد. 
تعدادي از خواننده هاي نس��ل چهارم 
موسيقي ايراني با همراهي نوازندگان 

موس��يقي ايراني روزه��اي ۲۸ و ۲9 آذر ماه فصل 
نهم مجموعه كنسرت هاي »چند شب« را با عنوان 
»چند ش��ب س��از و آواز« در ت��الار رودكي تهران 

برگزار كردند. 
افشين معصومي، مدير برگزاري پروژه »چند شب« 
با اشاره به دغدغه هاي خود در برگزاري پروژه »چند 
شب ساز و آواز« گفت: ساز و آواز در موسيقي ايراني 
ج��زو اركان اصلي ب��وده و پيچيدگي هاي كيفي 
و خاص��ي دارد كه ه��ر خواننده موس��يقي ايراني 
مي بايست از اين توانايي برخوردار باشد. اما امروزه 

به دليل حجم س��اخت موسيقي هاي 
مصرفي، كمتر به آن پرداخته و كمتر 
كسي نيز ترغيب به شنيدن آن مي شود 
بطوري كه ما شاهد كمرنگ شدن اين 
فرم از موس��يقي در رپرتوار موسيقي 

ايراني هستيم. 
او با اش��اره ب��ه برگ��زاري نهمين از 
مجموعه كنس��رت هاي »چند شب« 
كه روي موضوع س��از و آواز تمركز شده، توضيح 
داد: ما سعي داريم با برگزار كردن اين دوره هاي 
موس��يقايي به فرم هاي كمتر پرداخته ش��ده در 
رپرتوار موس��يقي ايراني بپردازيم تا اين فرم، در 
اين ش��رايط نامطلوب زنده نگه داشته شود. كما 
اينكه تا به امروز برگ��زاري برنامه هايي در حوزه 
»تك نوازي«، »دو نوازي همساز« كه تركيب هاي 
كمتر شنيده ش��ده اي در حوزه موسيقي ايراني 
هس��تند در راس��تاي همين اهدافي است كه به 

آن اشاره كردم. 

تلاشبرايزندهماندندر»چندشب«
يلداي متفاوت كرمانشاه در سال ۱۳۶۵

يلداي ۱۳۶۵ را مي توان يلداي خونين كرمانش��اه ناميد. روزي كه ده ها فروند 
هواپيماي رژيم بعث صدام بر فراز آسمان كرمانشاه ظاهر شده و مردم بي دفاع 
اين شهر كه براي برپايي مراسم ش��ب يلدا آماده مي شدند را به خاك و خون 

كشيدند.
بمباران شهرها همزمان با آغاز تهاجم سراسري ارتش رژيم بعث عراق به خاك 
ايران آغاز ش��د و تا پايان جنگ نيز ادامه داش��ت. بيشترين بمباران شهرهاي 
كشور در سال ۱۳۶۵ صورت گرفت و بر اساس آمارهاي موجود در مجموع بيش 
از۱۶ هزار نفر از ش��هروندان غيرنظامي كشور بر اثر بمباران ها و موشك باران 
شهرها به شهادت رسيدند و بيش از ۵9 هزار نفر زخمي و مجروح شدند. هدف 
دشمن از بمباران ش��هرها ايجاد رعب و وحشت در ميان مردم و فشار روحي 
براي متزلزل كردن اراده آنها در ادامه نبرد و مقاومت و پشتيباني از رزمندگان 

و خارج شدن از بن بست در نبردهاي زميني بود.
 اس��تان كرمانش��اه به عنوان مركز پش��تيباني از رزمندگان اسلام در جبهه 
مياني و به دليل هم مرز بودن با كش��ور عراق هم��واره مورد تهاجم هواپيماها 
و موش��ك هاي دش��من قرار گرفت و در طول جنگ تحميلي با تقديم ۲7۴۸ 
ش��هيد بر اث��ر بمباران ها و حملات موش��كي و بيش از ه��زاران نفر زخمي و 
مجروح، جلوه اي از حماس��ه ايثار و مقاومت و پش��تيباني از رزمندگان اسلام 
را خلق كرد. يكي از تلخ ترين حوادث دوران دفاع مقدس حادثه ش��ب يلداي 
خونين ش��هر كرمانشاه است. زماني كه در ۳۰ آذر ۱۳۶۵ مردم شهر بر اساس 
رسم ديرينه مشغول خريد و تهيه ملزومات شب يلدا بودند تا در جمع خانواده 

ش��ب خاطره انگيزي را سپري كنند كه ددمنش��ان رژيم بعث عراق با تهاجم 
بوس��يله ده ها فروند هواپيما در دو نوبت و در ساعات ۳۰ :۱۲ و ۴۵ :۱۶ دقيقه 
مراكز خريد مردم و مناطق مس��كوني مختلفي از شهر كرمانشاه را مورد آماج 

بمب هاي خوشه اي قرار دادند. 
بر اثر اين بمباران ها بيش از ۱۰۰تن از شهروندان كرمانشاهي به شهادت رسيده 
و تعداد زيادي از مردم بي گناه نيز مجروح شدند و خاطره خوش شب يلدا براي 

مردم اين ديار به اندوه تبديل شد.

ايستگاه

 »پسر جهنمي« به سينما 
برمي گردد

با نزديك شدن به آغاز 
اكران »پس��ر جهنمي 
۳«، انتش��ار اخب��ار و 
حواش��ي مرتبط با اين 
فيلم سرعت بيشتري 
ب��ه خود گرفته اس��ت 
و س��رانجام طرفداران 
فيلم براي اولين بار در 

جريان فضاي اين پروژه قرار گرفتند.
به گ��زارش هالي��وود ريپورتر، پنجش��نبه از 
اولين تريلر »پس��ر جهنمي ۳« رونمايي شد. 
»پس��ر جهنمي ۳« كه بعد از حدود ۱۱ سال 
اين كاراكتر را دوباره به پرده هاي س��ينما باز 
مي گرداند ۲ تفاوت مهم با قسمت هاي قبلي 
خ��ود دارد و آن غيب��ت گي يرم��و دل تورو به 
عنوان كارگردان و نويسنده و عدم حضور ران 
پرلمن ب��ه عنوان بازيگر نقش پس��ر جهنمي 
در ۲ قس��مت قبل��ي يعني »پس��رجهنمي« 
)۲۰۰۴( و »پس��رجهنمي۲: ارتش طلايي« 

)۲۰۰۸( است.
ب��ا اين وجود نيل مارش��ال كارگردان »پس��ر 
جهنم��ي ۳« قب��لا در مصاحبه ه��اي خود به 
طرفداران اين كاراكتر ق��ول داده بود كه اين 
نسخه فيلم از همه نسخه هاي قبلي خشن تر و 

هيجاني تر باشد.
تريلر »پس��ر جهنمي ۳« تركيبي از خشونت 
و كم��دي اس��ت و س��ويه هاي طنزآميز اين 
ش��خصيت جهنمي با بازي ديويد هاربور را در 
شهر لندن به تصوير مي كشد؛ جايي كه اخلاق 

و منش او قرابت چنداني با فضا ندارد.
طرفداران پسرجهنمي اولين تصاوير اين فيلم 
را ۲ ماه پيش در نمايش��گاه كميك ماه اكتبر 
نيويورك مش��اهده كردند. »پسرجهنمي ۳« 
طبق برنامه ريزي ها قرار است ۱۲ آپريل ۲۰۱9 

)۱۲فروردين۱۳9۸( اكران شود. 

 بازگشت خرگوش مشهور
به هاليوود

فيل��م  ي  ز س��ا ز با
»ه��اروي« ب��ا ب��ازي 
جيم��ز اس��توارت در 
دس��تور كار نتفليكس 
قرار دارد. ب��ه گزارش 
ريپورت��ر،  هالي��وود 
نتفليك��س بازس��ازي 
فيلم »هاروي« با بازي 

جيمز استوارت را در دستور كار خود قرار داده 
و قرار است فيلمنامه اين كار را جي ديويد اسِتِم 

و ديويد ان. ويز بنويسند.
فابيا دي چين نيز كه در ح��ال كار روي پروژه 
»مرد ايرلندي« ساخته مارتين اسكورسيزي 
اس��ت تهيه اين فيلم را بر عهده خواهد داشت. 
اين فيلم كلاسيك در سال ۱9۵۰ با بازي جيمز 
اس��توارت در نقش الوود پي. دود ساخته شد. 
»هاروي« داستان يك مرد متمول با يك دوست 
خيالي؛ يك خرگوش شش فوتي به نام هاروي 
را روايت مي كند. فيلم كلاسيك »هاروي« به 
كارگرداني هنري كاستر اقتباسي از نمايشنامه 

برنده جايزه پوليتزر مري چيس بود.
»هاروي« كه جيمز اس��تيوارت براي آن نامزد 
جايزه اس��كار بازيگري بود پيش از اين نيز در 
ليس��ت بازس��ازي هاليوود قرار داشته است. 
در سال ۲۰۰9 استيون اسپيلبرگ كارگردان 
مطرح س��ينما تصمي��م به س��اخت اين فيلم 
براي كمپاني دريم ورك��ز و فاكس گرفته بود. 
جي ديويد اسِ��تِم و ديويد ان. ويز براي نوشتن 
فيلمنامه انيميش��ن هايي مانند »شرك ۲« و 

»اسمورف ها« شناخته مي شوند.

میراثنامه

»شب چله«چند مليتي يا انفرادي به يونسكو مي رود؟
رييس س��ازمان ميراث فرهنگي مي گويد: مردم از 
ميراث فرهنگي براي ثبت جهاني  »شب چله« مطالبه 
دارند بنابراين سازمان تلاش مي كند تا با آماده كردن 
پرونده »شب چله«، آن را براي ثبت جهاني آماده كند 
چون ثبت جهاني اشتراكات فرهنگي، باعث تقويت 

ديپلماسي فرهنگي مي شود.
بيست و هشتم اسفند ۱۳9۳ ) نوزدهم مارس ۲۰۱۵( 
معاونت ميراث فرهنگي سازمان ميراث فرهنگي و 
گردشگري پرونده »شب چله« را به عنوان يك ميراث 
ناملموس چندمليتي و براي اشتراك گذاري اطلاعات 
در يونسكو ثبت كرد، تا نخستين كشوري باشد كه 
قصد ثبت جهاني »شب چله« را در پرونده اش عملي 
مي كند. برداشتن نخستين قدم را به راحتي با رجوع 
به سايت جهاني يونسكو و صفحه  »اشتراك گذاري 
اطلاعات ب��راي ترويج پرونده ه��اي چند مليتي« 
مي توان به چشم ديد، اقدامي كه مي توان آن را اقدامي 

مهم براي ترويج همكاري هاي بين المللي دانست.
هر چند از آن زمان تا همين يكي دو ماه گذشته هيچ 
كشوري هنوز به درخواست ايران جوب نداده بود، اما 
اين بار محمدحسن طالبيان، معاون ميراث فرهنگي 
سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
در س��يزدهمين نشس��ت كميت��ه بين دولت هاي 
حراست از ميراث ناملموس در جمهوري موريس در 
جنوب غربي اقيانوس هند آيين »يلدا«، را به همراه 
چند آيين ملي ديگر به اشتراك گذاشت تا در صورت 
تمايل، كش��ورهاي عضو اين كميته به پرونده هاي 
ايران بپيوندند و اين آيين ه��ا در قالب پرونده هايي 

مشترك، جهاني شوند.
ايران بعد از اشتراك آيين هايش با كشورهايي مانند 

ارمنستان، تاجيكستان و افغانس��تان، به يونسكو 
اعلام كرد كه »در صورتي كه كشوري براي پرونده 
»شب چله« وارد مذاكره شده و اعلام آمادگي كند، 
مي توانيم تا پايان امس��ال پرونده »ش��ب چله« را 
به يونسكو بفرس��تيم.« علي اصغر مونسان، رييس 
سازمان ميراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري، 
با اشاره به مطالباتي كه برخي افراد از وي براي ثبت 
جهاني آيين »شب چله« داشته اند، به ايسنا گفت: 
هيچ كشوري هنوز درخواست ثبت »شب چله« را به 
صورت انفرادي به يونسكو نداده است، ايران در حال 
آماده كردن پرونده ثبت جهاني اين آيين است و به 
زودي براي ثبت جهاني »شب چله« اقدام مي كنيم. 
او با بيان اينكه بخش زيادي از كشورهاي همسايه 
ريشه هاي فارس��ي دارند و در ايران فرهنگي جاي 
گرفته اند، افزود: اش��تراك اين آيين باستاني نشان 
از همگرايي كشورها دارد، سازمان ميراث فرهنگي 
نيز در ثبت جهاني »شب چله« به صورت مشترك با 
كشورهايي كه اين آيين را هنوز زنده نگه داشته اند، 

تلاش مي كند.
مع��اون رييس جمهور با اين وجود اظه��ار كرد: هر 
دو س��ال يك بار، كش��ورها براي ثبت جهاني آيين 

ناملموس خ��ود به صورت انفرادي س��هميه دارند، 
سال قبل با ثبت جهاني »چوگان بازي سوار بر اسب 
همراه با روايتگري و موسيقي« به صورت انفرادي و 
»هنر ساختن و نواختن كمانچه« به صورت پرونده 
چند مليتي از سهميه دو سال يك بار خود استفاده 

كرده بود.
او با تاكيد بر اينكه س��ازمان ميراث فرهنگي تلاش 
مي كن��د تا با آماده كردن پرونده »ش��ب چله«، آن 
را براي ثبت جهاني آماده كن��د، افزود: مي دانم كه 
مردم از ما براي ثبت جهاني اين آيين مطالبه دارند، 
اگر بخواهيم پرونده هاي مان را به صورت مشترك 
با كشورهاي ديگر در فهرست يونسكو ثبت كنيم، 
سقف تعداد پرونده هايي كه مي توانيم آنها را هر سال 
به يونس��كو معرفي كنيم، برداشته مي شود و با هر 
تعداد آيين مشترك كه پيشنهاد دهيم، مي توانيم هر 
سال تعدادي از اين آيين ها را در يونسكو ثبت كنيم. 
وي اضافه كرد: بنابراين سعي مي كنيم با كشورهايي 
ديگر كه ريشه هاي فارسي و نزديكي هاي فرهنگي 
داريم، س��راغ ثبت آيين هاي مشترك برويم، خوب 
است تا نشان دهيم كه حوزه هاي فرهنگي ايران تا 
كجاست. معاون رييس جمهور اضافه كرد: داشتن 
پرونده هاي مشترك ش��امل چندين كشور و ثبت 
جهاني اش��تراكات فرهنگي و ميراثي عاملي براي 
تقويت ديپلماسي فرهنگي مي ش��ود و كشورها را 
يكديگر نزديكتر مي كند. مونسان تاكيد كرد: اين روند 
از قديم بوده و بعد از اين نيز ادامه خواهد داشت، خيال 
مردم را راحت مي كنيم و حداكثر تلاش مان را براي 
پاسداشت از ميراث ملموس و ناملموس كشورمان 

خواهيم داشت.

تاريخنگاري

جام ملت هاي آسيا ۲۰۱۹، جام مربيان بزرگ

تلگراف:ايرانوآزمونشانسنخستقهرمانيوآقايگليدرجامملتها

سايت كنفدراس��يون فوتبال آسيا از 
جام ملت ه��اي ۲۰۱9 به عنوان جام 
مربيان بزرگ ياد كرده است كه يكي از 
اين مربيان كارلوس كي روش سرمربي ايران است.

به گزارش AFC، جام ملت هاي آس��يا ۲۰۱9 در 
حالي از دو هفته ديگر در كشور امارات آغاز مي شود 
كه ش��اخصه اصلي اين جام حضور مربيان بزرگ 

روي نيمكت تيم ها است. 
كارلوس كي روش سرمربي پرتغالي روي نيمكت 
ايران قرار دارد. اريكسون سرمربي سابق انگليس 
روي نيمكت فيليپين نشسته است و مارچلو ليپي 
س��رمربي بزرگ ايتاليايي روي نيمكت مربيگري 
چين اس��ت. هاجيمه مورياس��و در س��ال ۱99۲ 
توانس��ت به عنوان بازيكن قهرمان آس��يا شود و 
زاكروني كه الان هدايت ام��ارات را بر عهده دارد 
توانسته اس��ت ژاپن را براي چهارمين بار قهرمان 

جام ملت هاي آسيا كند. 

سايت تلگراف استراليا از تيم ملي فوتبال ايران و سردار 
آزمون به عنوان شانس هاي نخست قهرماني و آقاي گلي 

در جام ملت هاي آسيا ياد كرد.
به گزارش تلگراف، جام ملت هاي آسيا ۲۰۱9 به ميزباني 
امارات برگزار خواهد شد و تا آغاز اين رقابت بزرگ تنها 
۲ هفته ديگر باقي مانده است. تيم ملي استراليا مدافع 
عنوان قهرماني كار سختي براي دفاع از عنوان قهرماني 
خود دارد و بايد با تيم هايي چون ايران، كره جنوبي و ژاپن 
در اين راه رقابت كند كه مدعيان اول قهرماني هستند. 

در اين دوره از رقابت ها مربيان بزرگ زيادي حضور دارند. 
كارلوس كي روش و پائولو بنتو پرتغالي در كنار اريكسون 
و ليپي و زاكروني از جمله مربيان بزرگي هستند كه در 
اين دوره از رقابت ها حضور دارند. همچنين بازيكنان 
بزرگ زيادي هم در اين دوره هستند. شايد بتوان سون 
هيونگ مين را ستاره اي بدانيم كه با جدايي از تاتنهام 
تيم��ش را در جام ملت ها همراهي مي كند. در كنار او، 
عليرضا جهانبخش و متئو رايان از برايتون كه براي ايران 
و استراليا بازي مي كنند و مايا يوشيدا ژاپني كه در ساوت 

همپتون بازي مي كنند نيز حضور دارند. 

شانس هاي آقاي گلي: ۱- سردار آزمون؛ مهاجم ۲۳ ساله 
تيم ملي فوتبال ايران توانسته است ۲۳ گل ملي نيز در 
كارنامه خود داشته باشد و از شانس هاي اصلي آقاي گلي 
در اين دوره از رقابت ها محسوب مي شود. او در شرايط 
خوبي تيم ملي ايران را همراهي مي كند و اگر ايران به 
مراحل پاياني جام برسد، بايد منتظر درخشش آزمون 
بود. دومين ش��انس آقاي گلي وو لي از چين و سومين 
شانس آقاي گلي اين رقابت ها از نظر سايت تلگراف، جي 

دونگ وون از كره جنوبي است. 
ازسوي ديگر خبرها حاكي از اين است كه هافبك تيم 

ملي فوتبال ايران با مصدوميت روبرو ش��ده كه ممكن 
است باعث شود اين بازيكن نتواند در جام ملت ها ايران 
را همراهي كند. علي قلي زاده هافبك تيم ملي فوتبال 
ايران در جري��ان ديدارهاي تيم��ش در ليگ بلژيك 
دچار مصدوميت ش��د و در اين مدت هم تحت درمان 

قرار گرفت.
پير هندريكس س��خنگوي اين باشگاه بلژيكي درباره 
وضعيت بازيكن ايراني كه اخيرا عملكرد خوبي براي اين 
باشگاه و تيم ملي فوتبال ايران داشته است گفت: علي 
براي درمان مصدوميت خود به يك مركز خوب در قطر 
رفته اس��ت و تيم ملي ايران نيز در قطر اردو زده است و 
آنها با هم تيمي ها و سرمربي خود ديدار خواهند داشت. 
هنوز دو هفته زمان تا ش��روع جام ملت هاي آسيا باقي 
مانده اس��ت و معلوم نيست اين بازيكن بتواند خودش 
را به شرايط بازي برساند يا خير. ممكن است قلي زاده 
بازي هاي ابتداي تيم ملي ايران در اين جام را از دست 
بدهد و در ادامه بتواند تيم ملي ايران را در جام ملت هاي 
۲۰۱9 همراهي كند. اولين ديدار ايران در جام ملت هاي 

آسيا برابر يمن خواهد بود. 

ورزشي
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